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Landsmøtets åpning.

D et norske A rbeiderpartis 32. landsm øte tråd te  sam m en i Fol
kets Hus, sto re  sal, fredag den 31. august 1946 kl. 10.

På scenen som var p rydet med alle de nordiske lands flagg, hadde 
Jolly K ram er-Johansens o rkester t a t t  plass. Landsm øtet ble åpnet 
med en p rak tfu ll kunstnerisk  innledning. F ø rs t spilte o rk estre t Ed
vard  Griegs «Hyldningsmarsj», så fulgte Adolf Thomsens «Barndoms
minne frå  Nordland» med operasanger Bjarne B u n tz  som solist. E tte r 
a t «Samholdssangen» var sunget som allsang, leste  A rne Paasche 
Aasen  s itt  d ik t «Bak morgendagens faner». «Frihetens forpost» ble 
sunget som allsang og så leste A rne Paasche Aasen  sitt d ikt «Lønn- 
morderkvelden» til m usikk av o rk estre t. D et norske A rbeiderpar
tis  valgsang 1945 ble fø rs t sunget solo av Bjarne B un tz  og de re tte r 
som allsang, og ble fulgt av Johan Svendsens «Romanse», spilt med 
fiolinisten A lf Sjøen  som solist.

Minnetale.
E tter a t «Ja, vi elsker» v ar sunget, gikk partie ts form ann Einar 

Gerhardsen  opp på talersto len  og hold t følgende m innetale:

Jeg  ber landsm øtets representanter reise seg og m innes våre  døde.
Vi b ru k er å nevne navnene på de m est k jen te  partifellene som 

er g å tt b o rt i løpet av en landsm øteperiode. Denne gangen finner jeg 
d e t ikke rik tig  å nevne navn. K rigen og okkupasjonen kom  til å 
koste så mange av våre beste landsm enn livet.

Sjøfolk som i alle krigens å r  førte Norges kam p på en verdifull 
og æ rerik  m åte. Som trosset alle fa re r og gjorde sin gjerning stille 
og selvfølgelig. A lt for mange av dem  m åtte  bøte med livet.

Unge krigere i hæ r, m arine og flyvåpen. V ar Norge fø rs t tv u n 
get til kam p så skulle de t også kjempes. De unge b ren te  av iver etter 
å slippe til og når de kom  i kam p v a r de tap re  og sterke og modige. 
Mange av dem ble igjen på kam pplassen.
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Nordmenn som førte sin krig  som en m otstandskam p m ot tyskerne 
i Norge og m ot deres norske hjelpesm enn. D et v ar ikke den le tte s te  
kam pen. H ver tim e og h v e rt m inu tt i dødelig fare. Selv den m inste 
«forseelse» kunne få de alvorligste følger. Noen fa lt i kam p med 
Gestapo, andre ble r e t t  og s le tt m yrdet, mange ble p in t ihjel fordi 
de ikke ville angi k am erater og landsmenn.

■ Og endelig de mange som døde av su lt og m ishandling i fengsler 
og konsentrasjonsleire.

V år innsats i den  sto re  krigen m åtte  nødvendigvis bli re la tiv t 
beskjeden. Men når Norges navn allikevel vil få en plass b lan t dem 
som knekket de fascistiske angrepsstater, så er de t tak k e t væ re de 
nordm enn som motig tok  kam pen opp der hvor deres naturlige plass 
var og hvorav så mange m åtte  ofre s itt  liv.

Vi bøyer oss i dyp respekt for de landsm enn som i kam pen for 
s i t t  land ga d e t største e t t  m enneske kan  gi. Vi føler med deres 
e tte rla tte  som m iste t ektefelle, foreldre eller barn. Sam m en med 
oss kan  de  i  sorgen væ re stolte av dem  som falt i kam p for dyTe 
idealer.

Vi savner så r t hver enkelt av dem  som døde. «Vi er så få her 
i landet, hver fallen er b ro r og venn». D et er så m eningsløst og så 
grenseløst vondt a t  mange av våre a ller beste m åtte  gi s itt liv.

Med s tø rre  r e t t  enn noen gang før kan  vi si a t de som falt i 
krigens år ikke fa lt forgjeves. De idealer de ga s i t t  liv for er for 
oss b litt rikere og m er levende. Norges selvstendighet og Norges 
frihet e r b litt  dyrebare og hellige verd ier for hver god nordm ann.

M innet om de falne skal leve i  våre sinn, i våre tan k er og i  våre 
gjerninger.

E tte r m innetalen spilte orkestret Jolly Kramer-Johansens «Pa
storale».

Partifoi mannens åpningstale.
Einar Gerhardsen holdt så denne åpningstalen:

K jæ re k am erater og partifeller.
På sen tra lsty re ts  vegne ønsker jeg dere alle h jertelig  velkommen 

til de t første partilandsm øte e t te r  krigen.
Da v å rt p a rti s is t hadde landsm øte var krigen så  v id t begynt. 

Vi var m erksam e på at vi gikk inn i en tung  og vanskelig tid  og 
vi forsto a t  Norge m åtte  væ re fo rbered t på å bli tru k k e t inn i krigen. 
Men selv den m est forutseende an te  vel ikke den gang a t  krigen 
skulle få d e t omfang, d e t forløp og den varighet som den fikk.

D et tyske overfallet på D anm ark og Norge kom overraskende
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ikke bare på de to land, men det kom  overraskende på hele verden. 
D et var den første k rig  u ten  krigserklæ ring og u ten  forutgående 
krav eller forhandlinger. V erden må tilgi oss, a t  vi var overrasket 
og atskillig i villrede da vi våknet den 9 april 1940 med tyske bombe
fly over hustakene og med tyske krigsskip i de viktigste havnebyene. 
L ite forberedt som vi var tok vi allikevel kam pen opp og gjennom 2 
m åneders kam p y te t vi den m otstand vi evnet. D et v ar en høyst 
ulike kamp, men det var allikevel en tilfredsstillelse for de fleste 
av oss a t  vi sa tte  inn  i kam pen d e t vi kunne.

Kongen og regjeringen reiste  u t  av landet fo r f r i t t  å kunne lede 
Norges fo rtsa tte  kam p. E tte rh v ert ble alle gode nordm enn k la r over 
a t dette  var k lokt og riktig. D et førte til en stadig økende fasthet i 
Norges kam p og snart sto det norske folket p raktisk  ta lt  sam let bak 
Kongen og regjeringen i den kamp disse førte i in tim t sam arbeid med 
ledelsen av  den  organiserte motstandsbevegelsen i Norge.

Den m est verdifulle innsatsen  i krigen y te t  de norske sjøfolkene. 
Ikke m inst i den første vanskelige tiden var vår handelsflåtes inn
sats av betydelig verdi for våre engelske a llierte . Til krigens siste 
dag sto våre sjøfolk på post og trosse t alle fa re r  for å  gjøre sin p lik t 
m ot land og folk. Tusener unge g u tte r og voksne m enn dro over 
Nordsjøen eller over grensen til Sverige for å melde seg til aktiv  
tjeneste i hæ r, i m arine eller i flyvåpen. De norske guttene som ble 
s a tt  inn i ak tiv  krigsinnsats hevdet seg med æ re. En bred og lysende 
plass n å r h istorien om Norges kam p m ot nazityran iet skal skrives 
vil hjem m efrontens innsats  få.

Ved hjelp av sine norske tilhengere forsøkte tyskerne å knekke 
det norske folkets m otstandskraft og å nazifisere landet. Tross de 
frykteligste tru sler og d e t sterkeste  press, tro ss  m ishandling og terro r, 
a rrestasjoner og mord lyktes d e t ikke. Gruppe e tte r  gruppe ble u t 
s a t t  for d e t voldsomste press, men de organiserte m otstanden og 
bøyde ikke av for kravene. Presse og radio b le  ensrettet, mange 
aviser ble stoppet, radioapparatene ble inndra tt. S vare t v ar en u t 
bred t illegal presse og e tte rh v e rt flere og flere «ulovlige» radioappa
ra te r  som tok regjeringens daglige sendinger fra  London. Nødven
dige sabotasjehandlinger ble o rganisert og gjennom ført i sam arbeid 
med den m ilitæ re ledelsen, og titusener unge g u tte r  s lu tte t opp om 
m ilitærorganisasjonene over hele landet. D et v ar e t om fattende og 
farefullt arbeid som i ktrigens å r ble u tført i Norge. Ble en m ann 
a rre s te r t eller d rep t v a r s trak s  en annen på p le tten  og tok hans 
plass. A rbeidet ble holdt gående u av b ru tt til krigens siste dag.

D et norske A rbeiderparti ble som de andre politiske partiene 
forbudt i septem ber 1940. Jeg  er glad over å kunne si a t v å r t p artis
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m edlem m er h ar v æ rt med i frem ste rekke i vårt lands frihetskam p. 
De var m ed å reise viljen til m otstand, de v ar med å organisere kam 
pen og de var med overalt hvor nordm enn v irk e t og kjem pet. U nder 
denne kam pen ble de t skap t e t samhold som vi aldri tidligere har 
s e tt  i Norge. E t samhold hvor en ikke spurte  e t te r  politisk innstil
ling eller partim edlem sskap, bare e tte r  viljen og evnen til å se tte  
kreftene inn i kam pen for Norge. Takket væ re  dette  sam holdet 
gikk vi som folk s te rk ere  og rikere  u t  av  krigen og d e t er vår p lik t 
å søke å  bevare m est mulig av  disse verdier i de t gjenreisingsarbeid 
vi nå s tå r  overfor.

Mange hadde fry k te t alvorlige vansker og ulykker i forbindelse 
med overgangen fra  krig  til fred. D et gikk over forventning godt 
og d e t tjener i høy grad de t norske folket til æ re. Samme dag ty 
skernes m akt var b ru tt  v a r Norge igjen e t rettssam funn som helt 
u t bygde på landets lov. Vi hadde fry k te t vanskeligheter i arbeids
livet i forbindelse med overgangen fra krigs- til fredsproduksjon og 
vanskeligheter med forsyningene. Jeg  tro r  de fleste vil m åtte  inn
rømme, a t også her gikk d e t bedre enn vi hadde våget å håpe på.

Men vi e r ikke ferdig med vanskelighetene. De kan bli mange 
og store  i dagene som kommer. S ituasjonen innebæ rer im idlertid 
også rike m uligheter. D et norske A rbeiderparti h ar i denne s itu a
sjonen s tø rre  ansvar og forpliktelser enn noe an n e t parti. Folket 
s tille r  forventningene fø rst og frem st til A rbeiderpartiet. Vil det 
kunne innfri disse forventninger? D et skal landsm øtet gi d e t første 
svar på. I vår politikk e tte r  krigen h ar vi g å tt inn for e t sam arbeid 
mellom alle politiske partier, e t sam arbeid som har re su lte rt i_ e t 
om fattende felles politisk program  og i en sam lingsregjering hvor 
alle politiske partie r er represen tert.

D et norske A rbeiderpartis sen tra ls ty re  var sam let til m øte på 
fredens første dag. Sentralstyrem edlem m ene kom fra  illegalitet, fra  
u tlendighet og fra konsentrasjonsleire. P a rtie ts  landsstyre ble med 
en gang kald t sam m en og hadde s i t t  første m øte allerede i s lu tten  
av  mai for å trekke opp retningslinjene for pa rtie ts  politikk. Og 
i dag er landsm øtet trå d t sammen.

P artie ts  organisasjonsapparat er forlengst i orden. Partiforenin- 
gene, by- og herredspartiene og fylkes- og kre tspartiene  er alle i 
full virksom het. De gamle tro faste  m edlem m er sto p ara t til å ta 
arbeidet opp, vår ungdom var med fra  fø rste  dag og nye medlem
m er hvis politiske interesse var vak t under krigen s lu tte t opp om 
partie t. V årt parti og dets presse er s terkere  i dag enn før krigen.

D et norske A rbeiderparti h ar alltid  v æ rt in teressert i en politisk 
samling av arbeiderklassen. Vi trodde og håpet a t krigen skulle
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ha lagt muligheten til re tte  for en realisering av samlingen. Først
kommende søndag var det meningen at samlingskongressen skulle 
ha tråd t sammen, og da skulle vi ha tt ett arbeiderparti i Norge. 
Men de toneangivende kommunister ville det annerledes. I dag kan 
det se u t som de hadde re tt  de partifeller som tvilte fra første stund, 
og som fremholder at samlingsforhandlingene bare har skapt for
virring i våre egne rekker. Jeg tror allikevel det var riktig av vårt 
parti å gjøre alt det som kunne gjøres for å få samlingen i stand. 
Hadde det lykkes ville det ha væ rt av så overmåte stor betydning. 
Nå er stillingen klar. -Vi må fortsette arbeidet på vårt eget grunn
lag. Dette landsmøtet skal gi signalet til vårt partis medlemmer. 
Det norske Arbeiderparti er i dag tallmessig sterkere enn det har 
væ rt noen gang, og det skal bli sterkere. P artie t har få tt en til
vekst av verdifulle medlemmer som vil gi det en skapende evne av 
stor betydning. Det er dette landsmøtes oppgave å legge grunn
laget til re tte  for en partivirksomhet som skal kunne trekke med i 
partiet og dets arbeid alle positivt innstilte krefter i det norske 
folket. Ved valgene vi står foran, stortingsvalget den 8. oktober og 
kommunevalget den 19. november, skal vi manifestere vårt partis 
styrke etter krigen.

Ved åpningen av dette landsmøte vil jeg re tte  en takk til par
tiets medlemmer for den store innsats de har gjort i kampen for 
vårt land under krigen. Jeg takker de som har ta tt  del i kampen 
ute og de som har væ rt med i kampen hjemme.

En særlig takk retter vi til Nygaardsvold og de partifeller som 
var med i hans regjering. Nygaardsvold og hans menn har for alltid 
skrevet sine navn i vårt lands historie, og vi er stolte over a t de 
er u tg å tt av Det norske Arbeiderparti og alltid har h a tt sine rø tter 
der. V i takker også de partifeller som i England, Amerika og i 
Sverige gjorde et sto rt arbeid, og endelig takker vi de mange parti
feller som tok del i motstandskampen i Norge og der gjorde et a r
beid som fortjener den største anerkjennelse. P artiets beste takk 
til alle de partifeller som uforfærdede og modige gjorde en innsats 
i frihetskampen.

Partiet har til dette landsmøtet innbudt gjester fra broderpartiene 
i alle nordiske land og fra England. Til vår store glede har de alle 
ta tt  mot innbydelsen og sendt sine mest framtredende tillitsmenn. 
Det er en dobbelt glede for oss e tter 5 års isolasjon å se blant oss 
representanter for arbeiderorganisasjonene i andre land.

Jeg hilser finansminister H. C. Hansen, sekretær Nina Ander
sen og redaktør Tabor — representantene for det danske sosial 
demokrati som nettopp har avsluttet sin partikongress. Sammen
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med Halvard Lange hadde jeg den glede å være til stede på denne 
kongressen, isom på en så strålende og overbevisende måte viste oss 
styrken og kraften i vårt danske broderparti. Vi benytter denne 
anledningen til å takke Danmark og det danske folket for hva de 
i krigens og nødens år gjorde for Norge . Det var solidaritetshand- 
linger som knyttet båndene sterkere mellom de to folk.

F ra Finnland møter vår venn fra landsm øtet i 1939, redaktør, 
nåværende sosialminister Kilpi, Jorm a Tuominen og Martha Salmila- 
Jårvinen. Våre tanker har ofte gått til Finnland og våre finske ven
ner i disse årene. Med dyp sorg så vi Finnland gå med i krigen 
mot Sovjet-Samveldet på Tysklands side. Vi som kjente folk som 
Kilpi og andre venner fra den finske arbeiderbevegelsen var imid
lertid aldri i tvil om a t de ikke hadde medvirket til en slik utvik
ling. Vi håper a t det nye Finnland som er gått u t av krigen vil 
komme gjennom vanskelighetene og vi ønsker det finske folket alt 
godt i framtia.

V årt islandske broderparti er representert ved sin formann, Ste
fan Johan Stefanson. Island var også okkupert under krigen, men 
jeg har inntrykk av a t de kom ganske godt u t  av det med sine 
okkupanter. Også til Island har jeg en takk å fremføre for den store 
hjelp Norge har fått.

Sveriges sosialdemokratiske parti møter med sin formann, stats
minister Per Albin Hansson, sosialminister Gustaf Møller og den 
nye partisekretæren Sven Andersson. Det er ingen hemmelighet 
for våre svenske partifeller at mange nordmenn til sine tider var noe 
skuffet over vårt broderfolks holdning under krigen. E tterhvert 
som vi får vite hva som faktisk er skjedd, og bakgrunnen for det 
som skjedde, så forstår vi bedre svenskenes stilling. Og når vi i 
dag kan bedømme det hele mere saklig og nøkternt tro r jeg de 
fleste nordmenn villig innrømmer at Sveriges nøytralitet hadde den 
aller største betydning også for Norge. Det er vel over hodet van
skelig å tenke seg hvilken stilling vi ville kommet i om vi ikke 
hadde h a tt Sverige og den stø tte det svenske folket ga oss i stadig 
økende omfang. Jeg tenker ikke først og frem st på m at og klær 
som reddet helse og liv for mange nordmenn, men på den trygghet 
det ga å vite a t Sverige var på vakt og gjorde all sin innflytelse 
gjeldende for å redde norske liv og verdier — og a t de forfulgte 
nordmenn visste at det var redning og venner på den andre siden 
av den lange grensen. Av et oppriktig hjerte takker vi også Sverige 
og svenskene for hva de har gjort for vårt land og v årt folk.

Og endelig hilser jeg representantene for det seirende engelske 
arbeiderparti, formannen, professor Laski og partisekretæren Mor-
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gan Phillipps. Vi hilser det engelske folk og bøyer oss i dyp beundring 
for d e ts  urokkelige fasthet og m ot i krigens første å r  da de sto  alene 
m ot en fiende som b rø t ned enhver m otstand. Ikke m inst hilser 
og beundrer vi London-befolkningen for dens ro og standhaftighet. 
D et v ar med oppriktig glede vi m ottok meldingen om a t d e t en
gelske arbeiderparti ville la seg rep resen tere  på landsm øtet, og med 
så frem tredende rep resen tan ter som sin form ann og sekre tæ r. Den 
strålende arbeiderseier ved de nylig avholdte engelske valg gir oss 
stø rre  grunn til å håpe på fred i verden og den gir grunn til håp 
om en sosial utvikling i Europa som gir de brede arbeidende be
folkningslag den trygghet  for dagen og fram tia som de e tte r  krigens 
uhyggelige år h a r rim elig krav på.

Til s lu tt  h ar jeg den glede å hilse landsm øtets norske g jester. 
Arbeidernes faglige Landsorganisasjon som m øter med G unnar B rå
then og Torbjørn H enriksen. Landsorganisasjonen og D et norske 
A rbeiderparti e r  vokset opp sam m en som gode brødre. N år den 
norske arbeiderbevegelsen i dag er s te rk  skyldes d e t frem  for a lt de t 
gode sam arbeid som de t a lltid  h a r v æ rt mellom Landsorganisasjonen 
og A rbeiderpartiet. D ette  sam arbeidet må for arbeidsfolkets skyld 
holde fram , like fast og in tim t som noen gang.

Jeg  h ilser ungdommen gjennom G unnar Sand og Rolf Hansen 
som m øter som rep resen tan ter for A rbeidernes Ungdomsfylking. Vi 
er sto lte  av  v år ungdom, av dens frem ragende innsats under krigen 
og av dens strålende arbeid  e tte r  a t  krigen slu tte t.

V åre aller yngste, Fram fylkingen, er rep resen te rt ved Ola ' 
B randstorp og W erna G erhardsen, A rbeidernes avholdslandslag ved 
Jonas Brunvoll og A rth u r Thoresen, og A rbeidernes Opplysnings
forbund ved Håkon Lie og A rne Johnsen.

Til landsm øtet er også innbud t partifellene i den nåværende 
regjering og i Nygaardsvolds regjering. Stortingsgruppen m øter i 
sam svar med bestem m elsene i p a rtie ts  lover med 7 represen tan ter.

D essuten e r innbud t medlemmene av presidentskapet og for
handlingsutvalget 1940 og davæ rende form ann i S tortingsgruppa, og 
endelig medlemmene av program kom iteen og program kom iteens for
skjellige arbeidsutvalg.

Den dagsorden vi skal behandle er ikke stor, men d e t er til gjen
gjeld overm åte viktige saker som h e r vil finne sin avgjørelse. Jeg  
er overbevist om a t  landsm øtets rep resen tan ter forstår alvoret i den 
situasjon v å r t land og v å rt p arti s tå r  oppe i, og a t de vil behandle 
de sakene som foreligger saklig og positivt. Norges fram tid e r på 
mange m åter usikkert. D et s tå r til det arbeidende folk og dets orga
nisasjoner avgjørende å  bestemme landets skjebne. Ved å  gå inn
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for en bevisst og planmessig u tny tte lse  av alle landets m uligheter, 
og for felles innsats av alle aktive og positive k refter i folket kan  vi 
legge grunnlaget for en god og rik  fram tid  for v å rt folk. I d e t håp 
at det e r den positive ånd som vil beherske landsm øtet ønsker jeg 
rep resen tan ter og gjester velkommen og erk læ rer D et norske A r
beiderpartis 32. ordinæ re landsm øte for åpnet.

Gjestenes hilsen.
H. C. Hansen, D anm ark: D et er med stor glede jeg h er i dag 

h a r m ulighet for å  bringe D et norske A rbeiderparti en hilsen fra 
D et danske Social-Demokratiske Parti. De år med b este tte lse  som 
ligger bak oss, h ar b ra k t Norge og D anm ark m er sammen enn noen
sinne, selv om forholdene og vilkårene har v æ rt forskjellige i de to  
land. Jeg  husker ennå levende den 4. mai om aftenen, da freden 
ble bekjen tg jort gjennom London radio. Den aften  var som en r ik 
dom av  lys. Byen s trå lte  som i eventyrlys og alle sam taler d reide 
seg om n år skal også Norge bli fri? Og den dag vi fikk meddelelsen 
om a t Norge var fri på ny, da var d e t den samme glede- og lykke
følelse i D anm ark som da vi selv ble fri. Vi h ar med s tø rste  be
undring fulgt d e t norske folks kamp. Vi visste a t dere  hadde h å r
dere betingelser enn oss, og vi følte a t  d e t norske folk viste e t ek 
sempel som vi hadde forpliktelser til å se opp til. Vi s trep te  e tte r , 
og jeg håper a t  vi også nådde, å vise den innstilling og livsvilje som 
vi hadde følt i eksem pler fra Norge. I D anm ark h ar besettelsens 
å r i formen v æ rt annerledes enn i Norge. U ansett de veldige sjan
se r som d e t danske nazistparti hadde under den tyske besettelse, 
så lyktes d e t dem  aldri å erobre de t danske sinn for den nazistiske 
tankegang. G runnen til d e t var d e t danske folks avgjorte bekjen
nelse til dem okratiet og folkestyret og avvisning av enhver nazi- 
infiltrasjon i D anm ark. Vi har fulgt de rettsforhandlinger som h a r 
funnet sted  om kring Quisling. D et hevdes a t  han i sin tid  har v æ rt 
en intellingent mann. Vi e r i den lykkelige situasjon a t  ingen kan 
påstå a t F ritz  Claussen noen gang h ar v æ rt intelligent. D et e r  
vår sto lthe t a t  d e tte  p artis  innflytelse aldri gikk u t  over en fullsten
dig betydningsløs k re ts . I D anm ark var d e t naturligvis i k ra ft av 
forholdene en viss forskjell til stede mellom den illegale og legale 
virksom het, men der v ar en indre sammenheng i det danske arbeid 
som fikk s i t t  u ttry k k  under overgangstidens vanskeligheter. Den 
danske arbeiderbevegelse b e trak te t d e t som sin oppgave å bevare 
organisasjonens legalitet for den dag vi ka lte  på våre k refte r og 
kunne rykke u t med den  gamle styrke på ny. D et lyk tes u ten  a t 
de t e r g å tt så r i d e t danske social-dem okratis æ re i besettelsens år.
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Vi s tå r  overfor å skulle klare den politiske stilling i D anm ark i de t 
valg som noen tid  e tte r  Eders valg skal finne sted hos oss. Vi hadde 
håpet i D anm ark å kunne vinne en sam ling av dansk arbeiderbeve
gelse ved d e tte  valg. V årt håp e r  b litt  skuffet. F ra  kom m unistisk 
side la m an i høy grad an på å  bruke ord istedenfor handling. Denne 
u tta le lse  fra  m in side er b litt betegnet som taktløs. Hvis de t e r 
tak tlø s t å si sannheten, så h ar jeg v æ rt taktløs. Vi søkte ikke et 
sam arbeid som legaliserte splittelsen, jnen en samling som skulle 
samle arbeiderklassen. Vi stilte  positive forslag til sam m enslutning 
før valget og sik re t det kom m unistiske p a rti e t rim elig an ta ll rep re 
sen tan te r til Riksdagen. Vi foreslo 8 mann. D essuten foreslo vi 
dem  øyeblikkelig representasjon i v å rt partis hovedledelse og i alle 
organisasjonsinstanser, så vi med r e t t  kunne si a t  d e t var e t æ rlig  
og ree lt tilbud. K om m unistene svarte hverken ja eller nei, men 
opprettho ld t uklarheten . K larheten er tilveiebrakt — det kom 
m unistiske p a rti i D anm ark ønsker ikke før valget noen sam m en
slutning med social-dem okratiet, og re su lta te t e r a t  de t danske *so- 
cial-dem okrati går til valg u ten  noen sam m enknytning med d e t kom 
m unistiske parti. Social-dem okratiet s tå r  s te rk t og ro tfeste t i de t 
danske folket. P a rtie t som i 1943 vant en så strålende valgseir, hai
en s te rk  stilling i d e t danske folk. Om kring v å r t parti vil det ved 
kommende valg bli en m assetilslutning, en samling, som vil gjøre det 
mulig for p a rtie t å u tføre e t s to rt arbeid  for den arbeidende befolk
ning i D anm ark. D et d e t e r b ruk  for nå, er plan, orden og trygghet, 
så m an k an  bygge opp en sam funnsorden hvor betingelser for en 
m enneskeverdig tilvæ relse kan  skapes. G runnlaget for e t sådant a r
beid h a r vi søk t å gi u ttry k k  i de beslu tn inger som ble fa tte t på 
vår nylig avholdte kongress. Vi håper a t  folkene i Norden vil følge 
de lin jer som det engelske arbeiderparti har tru k k e t opp for oss. 
Jeg hilser D et norske A rbeiderpartis landsm øte fra d e t danske b ro 
derparti og u tta le r  min glede over å kunne væ re til stede på et 
landsmøte så stolt som dette  i  en bevegelse som m å reise seg e tte r 
undertrykkelsens år. Jeg u tta le r  vår respekt fo r d e t m otstands
arbeid dere h a r u tført. Selv i de m ørkeste stunder følte vi a t  de t 
hadde ingen hast for de folk som tro r  på fram tiden. Vi er forvisset 
om a t dere i Norge vil forvalte våre  livsinteresser slik som de skal 
forvaltes.

Harold Laski, England: D et britiske A rbeiderparti h a r g itt meg 
i oppdrag å hilse våre norske kam erater og u ttry k k e  vår glede over 
a t  Norge h a r kom m et seirende u t  av krigen, hvor hele verden, Sve
rige u n n ta tt, k jem pet m ot den felles fiende, m ot d ik tatu rm aktene. 
Selv om Sverige sto utenom , så var d e t en kilde til styrkelse og
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oppm untring, og vi vet i dag a t Sverige sto sammen med oss for a 
bygge opp en trygg fred. D et er verd a t  vi s tille r oss d e tte  spørs
m ål — (hva m ener vi med frihe t og dem okrati? Vi h a r ikke k n u st tre  
d ik ta tu re r for å gi oss d ik ta tu re t i vold på ny. Tale- og y trings
frihet og organisasjonsfrihet er uunnvæ rlige ting  for oss. U ten  a t  
vi h a r frihet til å organisere oss, er d e t ingen virkelig frihe t. D et 
samme gjelder pressefriheten. Hvis ikke alminnelige m ennesker h ar 
r e t t  til å tenke og til å gi u ttry k k  for hva de tenker, så  er der ikke 
noen virkelig frihet. U nder slike forhold kan  kanskje s ta ten  bli sto r 
og m ektig, men d e t enkelte menneske blir ikke fritt. Vi e r sosial
is te r fordi vi v e t a t den kapitalistiske tidsalder er forbi, og u ten  en 
sosialistisk organisering av hele sam funnslivet kan  vi ikke sikre 
kvinner og m enn av d e t brede folk en m enneskeverdig tilværelse. 
Vi er dem okrater fordi vi vet a t  u ten  dem okrati kan  ikke d e t en
kelte  m enneske utfolde sin personlighet. Dere h a r m erket a t vi i 
S torbritannia  har få tt  en ny regjering og e t n y tt  flerta ll i U nder
huset. D ette e r u ttry k k  for den nye innstilling og den nye ånd som 
gjennomstrømmer hele d e t britiske folk. D et britiske A rbeiderparti 
er b litt endelig fullvokst og er b litt seg bevisst hva d e t vil gjøre og 
hvorfor d e t vil gjøre dette . Vi e r k la r over vanskene, men er fast 
bestemt på at etter denne folkekrig skal vi bygge opp en folkefred. Vi 
skal ordne sam funnet slik, a t  de t b lir m at for alle fø r de t b lir kaker 
for noen. Den alminnelige jevne m ann fra  alle folkelag skal få fri 
adgang til den k u ltu ra rv  som v årt folk er så s to lt av. I de siste 5 
å r  h a r vi læ rt det norske folk å kjenne bedre enn noen gang før. Vi 
h a r i 5 år v æ rt «okkupert» av den norske regjering, av  den norske 
hæ r, av den norske m arine og av Norges briljan te  luftflåte. Vi ta k 
k er for de tte  fordi vi vet a t vi i den norske regjering h a r m enn som 
v e t hva vennskap mellom våre to folk b e ty r og som ønsker å s ty rke  
d e tte  vennskap. Vi tak k er fordi det var Narvik som v e lte t reg jer
ingen Chamberlain, den verste regjering vi h a r h a tt. E tte r in itiativ  
av a rbeiderpartie t den gang, fikk v å r t land den sam lingsregjering 
som i Churchill hadde en strålende ledelse. Vi vet hvilken strålende 
begavelse Churchill er. Men det var ikke bare hans innsats a t  k ri
gen bl£ vunnet. Meget skyldtes også d e t arbeid som m edlemmer av 
arbeiderpartie t gjorde i Churchills regjering. Da krigen var over, 
slo det engelske folk fast, a t  i e t fo lkesty rt land er ingen m ann 
uunnvæ rlig  i regjeringsledelsen. Vi arbeider alle for å gjøre forbin
delsen mellom våre  to land så inderlig som mulig. Hvis jeg kan 
dømme e tte r  d e t jeg h a r s e tt  den ene dagen jeg h ar v æ rt i Oslo, 
så h ar de engelske soldater ingen vanskeligheter med å k n y tte  for
bindelser med norske jenter.
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D en vei vi h a r  fo ran  oss, er lang  og vanskelig  og d e  oppgaver vi s ta r 
overfor e r  innvik lede og kom pliserte . D e gam le sty resm enn  i v a r t  land  
hadde trad is jo n  å bygge på, d e  v a r  tre n e t i å s ty re  e t v e rd en sr e. 
Vi s tå r  overfo r d en  oppgave å  bygge opp e n  sosialistisk sam 
funnsordning , u te n  å h a  de sam m e trad is jo n e lle  fo ru tse tn in g e r som  
de vi h a r  av lø st. V i m å h u sk e  p å a t  vi v a r  like ved a fa  t i l in te t
g jo rt hele  v år tilvæ re lse . S ku lle  vi d a  til la te  de k re f te r ,  som  re p re 
se n te re r  de p riv ilig e rte  k lasser, ig jen  å fø re fo lk e t in n  p å  den vei 
som  h a r  fø r t  t i l  d e tte ?  Vi h a r  v å r  insp irasjon  i sam arb e id e t folkene 
im ellom . S kal d e t ly k k es å skape en v irkelig  sam arb e id e ts  s ty re 
form  fo r a lle  fo lk? Vi m en er a t  vi ska l k u n n e  løse den  oppgaven 
*0g hygge en verd en  m ed  en ny  og r ik e re  siv ilisasjon  en n  den  vi h i t t i l  
h a r  bygd  på. D e tte  e r  nådd  ved  d e t  b red e  folks in n sa ts  i  alle land. 
D et e r  d e t  sam m e folk som skal avgjøre denne veien. ^Vi s tå r  over
for d en  alm innelige m anns tid sa ld e r. V å r oppgave e r  å sørge for a t  
d e t b red e  folk b lir  m odne t t i l  å  ta  sk jeb n en  i s in  egen h ån d  og u t 
øve h u sb o n d s re ite n  i landet. I  1943 v a r  jeg  sam m en m ed p res id e n t 
R oosevelt som  v a r en s trå len d e  fo rk jem per for d isse idealer. S am 
m en m ed oss v a r  d en  92 å r  gam le am erikanske  dom m er H um bs. 
S am ta len  d re id e  seg om  hv a  som  m å tte  t i l  for å n å  fra m  til  m ålet. 
D a v end te  R oosevelt seg t i l  den gam le dom m er og sp u r te : «De som
h ar k je n t  a lle  m enn  som  b e ty r  noe i t r e  generasjoner, hva m en er
De?» H um bs s to  d er, sk je lvende, m en s tram , d a  h an  sa: «Jeg h a r  
v æ r t  so lda t og jeg v e t a t  De h a r  b eg y n t en  krig . I k r ig  g je lder b a re  
en  regel: S am l alle tro p p e r og slåss.»  D e t e r  d e t te  m o tto  vi m å 
arbe ide  e t te r .  V i m å sam le alle folk t i l  kam p  fo r fre d  og velvæ re. 
Og v i m å fø re kam pen  tro fa s t  oss im ellom  og landene im ellom . D a 
vil v i k u n n e  legge g runnen  ti l  en  ny  v irkelig  m enneskeverd ig  siv ili
sasjon.

P ro fesso r L ask is ta le  ble to lk e t av H allvard M . Lange.
Eino K ilp i, F in n lan d ; N orske venner! D e t er vanskelig  i ord  

å fo rm e de ta n k e r  som  ko m m er over oss finner n å r  m an i dag  ig jen  
får v æ re  t i l  s ted e  ved D e t n o rsk e  A rb e id e rp a rtis  kongress. F o r 
m it t  in d re  syn  frem m anes e t  b ilde f ra  p artik o n g ressen  i novem ber 
1939. D a hadde jeg, likesom  i dag, i oppdrag å fram føre  d e t finske 
soc iahdem okra tiske  p a r t is  lykkønskn inger og h ilsn in g er til  N orges 
a rb e id ere  og  hele  d e t n o rsk e  folk. I novem berdagene d en  gang følte 
vi alle m er e lle r m in d re  tyde lig  a t  k r ig s tru s le n  n æ rm e t seg N orden. 
F o r F in n lan d s vedkom m ende v a r  situasjonen  stad ig  m e r u ly kkeb rin - 
gende og a lle rede  i s lu tten  av sam m e m åned  k o m  vi i krig . M en d e t var 
likevel s ik k e r t b a re  e t  få ta ll som  k u n n e  fo restille  seg a t  også N orge 
noen  få  m ån ed e r sen ere  skulle b li k rig sskuep lass , og siden  i m ange
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år bli u n d ertry k t av en frem m ed voldsm akt. Hendelsene den 9. april 
1940 risse t dype og sviende sår i enhver re ttenkende nordbos h jerte . 
Mange finske arbeidere som var oppskaket i s i t t  innerste, ring te  den 
dagen til m itt blads redaksjon. D et var som om livets grunnvoll 
var b litt rokket også hos oss da budet kom om a t  de t norske folk, 
som for oss sto som e t forbilde for frihetskj æ rlighet og mot, var 
falt som offer for en frem m ed angriper. Våre egne perspektiver, 
hele v å r t liv og vår eksistens — vi hadde en m åned tidligere s lu tte t 
fred — ble ry s te t  på en oppskakende m åte på denne skjebnesvangre 
dag i Nordens historie. Sorger og motgang øket. F innland kom det 
følgende år på ny i k rig  og ovenpå d e tte  kom  d e t til å  kjem pe på 
samme side som Norges undertrykkere . Mange trak k  da den s lu t
ning a t våre veier skiltes. Forbindelsene mellom våre land ble av 
b ru tt. D et ble m eget vanskelig for oss i Finnland å få rik tige opp
lysninger om norske forhold og vice versa. Men kanskje vi i F inn
land likevel hadde bedre m uligheter for å følge begivenhetenes u t 
vikling i Norge enn dere i Norge hadde når d e t gjelder Finnland. 
Den frihetskam p som tok til i Norge ble fulgt med begeistring i vide 
k re tse r hos oss. D et finske folks store  flertall, i sæ rdeleshet arbei
derne; godkjente aldri forbundet med H itler-Tyskland og s tilte  seg 
heller ikke på annen m åte bak krigspolitikken. Vi y te t v å r t blod 
ved våre egne fronter, men sym patien for Norge vokste seg sterkere  
dag for dag e tte r  hvert som d er kom  budskap om nye voldshand
linger i broderlandet. H enrettelsen  av de norske arbeideres første 
m arty rer, Viggo H ansteen og Rolf W ickstrøm, vakte forbitrelse og 
avsky. Vi forsøkte å følge nøye med de norske pa trio  te rs  skjebne, 
i sæ rdeleshet de som hadde gjort seg k jen t innen arbeiderbevegelsen. 
Særlig arbeiderpressen søkte våkent å følge med og å gi sine lesere 
e t rik tig  bilde av  hendelsene i Norge. Selv om d e tte  i b lan t krevde 
s to r d ristighet og oppfinnsomhet. V årt p a rtis  hovedorgan publiserte 
i alle krigsårene a rtik le r  som var viet d e t norske folks frihetskam p, 
bl. a. den 9. april og på Eidsvollsdagen. Da d e t siden gikk så langt 
a t  U niversite te t i Oslo ble stengt og norske patrio te r ble slept til 
tyske konsentrasjonsleire offentliggjorde to  av  Helsingfors’ s tø rs te  
dagsaviser dem onstrativ t B jørnstjerne Bjørnsons «Den siste  post fra 
Finnland», som den store d ik teren  engang hadde tilegnet Finnlands 
re ttsk am p  under den sadistiske undertrykkelses m ørkeste dager. 
Jeg  behøver ikke å tilføye a t all den slags v irksom het irr ite r te  den 
tyske sendem ann i Helsingfors i høyeste grad.

K rigens skygger v iker nå over a lt. Også de m isforståelser som 
oppsto under krigen oppløses sm ått om senn. Om det ennå skulle 
foreligge noen slik mellom folkene i Norge og Finnland, så tro r  jeg
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a t  de t e r en le tt  sak å oppklare dem. V åre folk h ar som følge av 
visse felles k a rak te rtrek k  følt e t v iss t sjelsslektsskap i høyere grad 
enn d e t som betinges av d e t a t  vi er naboer. Vi i F innland føler 
det som en tilfredsstillelse a t  krigen er s lu tt og vi føler også stor 
glede over a t v å rt norske broderfolk igjen er fr itt . F ram  for a lt ber 
jeg om å få hilse den norske fron t som modig og uforferdet kjem pet 
for s itt  land og s itt  folk og som ved s i t t  eksempel hjalp hele det 
norske folk til å holde hodet høy t under disse hårde år. De norske 
kvinner og menn som skulder ved skulder k jem pet for de dem okrat
iske frihetsidealer m ot nazifiseringen, h ar fo r evige tid er r isse t sine 
navn inn i Nordens frihetshistorie. Da freden kom til de europeiske 
slagm arker og d e t nazistiske Tyskland s ty r te t  sammen, gledet vi oss 
i Finnland med tanke på våre skandinaviske broderfolk. B udet om 
D anm arks og Norges befrielse vakte um iddelbar glede og begeistring.

U nder de vanskelige å r som vi alle h ar opplevd, h a r vi ikke bare 
vunnet negative erfaringer. H ver for oss h a r vi s ik k ert læ rt oss å 
se annerledes enn før på mange saker. Denne om stendighet kom 
m er sikkert til å se tte  s i t t  preg på arbeiderbevegelsens utvikling i 
Norden. Den norske arbeiderbevegelses hurtige gjenfødelse og or
ganisering h a r vi i Finnland i de siste m åneder fu lg t med den aller 
s tø rste  in teresse. D et freidige sinnelag og den inspirasjon som all
tid  har v æ rt typisk for dere norske kam erater, e r  b litt beriket av 
a lt det dere h ar opplevd og kom m er sikkert til å føre til e t lykkelig 
og fram gangsrikt resultat for Norges arbeiderklasse. Ved dette  kom
m er denne kongress i mange henseender til å  bli læ rerik  og inspi
rerende for oss finske kam erater som e r til stede her. Jeg ønsker 
den beste fram gang for kongressens arbeid.

Stefan  Johan Stefanson, Island: D et e r meg en sæ rdeles stor 
glede å kunne møte her som represen tan t for Islands social-demokrat- 
iske parti. D et e r nå 6 å r siden jeg s is t var i Oslo på e t møte i den 
nordiske sam arbeidskom iteen. Den gang m erket vi a t  de t likesom 
lå i lu ften  d e t som næ rm et seg, men vi trodde a t katastrofen  skulle 
gå våre land forbi. Vi var optim ister. Vi m innet hverandre om 
verdenskrigen 1914—1918 da alle de nordiske land gikk fri for krigen. 
Men d e t ble ikke på den m åten nå. I disse fem-seks mørke og tunge 
å r  h a r vi på Island v æ rt a tsk ilt fra  våre nordiske venner, m en vi har 
h a tt  den sto re  glede å treffe mange av  våre norske venner på Island. 
Vi h a r h a tt  so ldater av  alle slag, vi h a r h a t t  sjøfolk og vi h a r h a tt  
organisasjoner, særlig sjøm annsorganisasjoner som sto i forbindelse 
med våre egne sjøm annsorganisasjoner i Reykjavik. Vi har h a tt  be
søk av K onrad Nordahl, som fra  London syslet med Landsorganisa
sjonens interesser. Nordahl G rieg h ar også mange gode venner på Island.
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H ans opplesning av norske d ik t for oss glemmer vi aldri. Den kon
ta k t vi hadde i k rigsårene var slik  a t  vi tenk te  m eget på Norge og 
vi kunne på mange m åter se hvordan d e t a r te t seg i Norge. Jeg 
behøver vel ikke å si a t  sym patien i v å rt land v ar m eget s to r  over
for Norge og D anm ark. I de siste  årene h ar vi te n k t m eget på de 
norske arbeiderne som s a tt  i fengsel eller m åtte  flykte b o rt fra  lan
det, og de tusener som h a r lid t under nød og tvang. Vi h ar te n k t 
på d e t sto lte  A rbeiderparti som m åtte  innstille sin virksom het og 
tå le  a t  a lt d e t de hadde bygd opp, ble ødelagt. Men D et norske 
A rbeiderpartis ånd levde — i fengslene, under jorden og i landflyk
tighet. Da freden kom, v ar D et norske A rbeiderparti på plass igjen. 
D et kunne ikke bare holde kongress, men også forberede e t n y tt 
valg. N år dere nå går til valgkampen, hilser vi v å r t norske broder
p arti. De som alltid h a r sp litte t arbeiderbevegelsen, og som vi på 
Island kjenner så sørgelig godt til, h a r også denne gang fu lgt split- 
telsesveien. Den norske arbeider vil im idlertid samle seg om D et 
norske A rbeiderparti og gi det flerta ll i S to rtinget og derm ed sikre 
dem okratie t for d e t norske folk. Med d e tte  hilser jeg D et norske 
A rbeiderparti fra dets broderparti på Island.

Per A lb in  Hansson, Sverige: K jæ re venner! Jeg bringer Eder 
en hjertelig  hilsen fra Sveriges social-demokratiske arbeiderparti og 
legger i dette  den beundring vi hele tiden h a r fulgt d e t norske folks 
kam p med. Vi beundrer også den snarhe t hvorm ed dere h a r gjen
opprettet arbeiderbevegelsen i Norge. Sverike h a r i disse å r  h a tt en 
egen stilling. Vi har ikke v æ rt med i krigen, ikke v æ rt okkupert, 
ikke fø rt underjordisk kam p, og kan in te t b e re tte  om den djervhet 
og de t m ot som dere  h a r y te t  i kam pen. Vi kom m er allikevel ikke 
for å  be om unnskyldning. Vi har fu lgt den linje som v å rt folk øn
sker og som flerta lle t i alle våre land ønsker å følge. Vi h a r v æ rt 
bered t til å kjem pe for vår frihet likesom dere gjorde. Jeg  kan for
sikre a t  hvis den tyske støvel hadde forsøkt å tram pe på den sven
ske nakke, så ville d e t svenske folk også ha v ist den samme k ra ft 
som de andre. Vi har h a tt  det mål å holde v å rt folk u tenfor krigen. 
D et h a r ikke kunnet skje u ten  a t  vi m åtte  ta  visse hensyn til m ak t
forholdene. Også i Sverige var d e t stadig m otstand. Den e t te r 
givenhet vi har gjort, var m indre enn de avslag vi h ar g jort overfor 
tyske anslag. Jeg k onsta te re r med glede a t vi nå m øter sto r for
ståelse for a t  vi holdt oss utenfor krigen. D et som gledet oss m est 
da krigen s lu tte t, var a t  våre nordiske -folk var fri. Vi k jen te  de t 
slik a t  da Norge og D anm ark var f r i t t  igjen, så le tte t også for oss 
d e t konstan te try k k  som har hv ilt også over v å rt land under hele 
krigen. D et v a r med den  s tø rste  glede a t  vi fikk friheten i de for-
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mer' den kom. En annen ting som også gledet oss meget, var at på 
samme tid bruste også den nordiske samfølelsen fram. Den føltes 
sterkere enn noen gang før. Det er noe å være gla og takknemlig 
for. Det viste at det var sterkere krefter som levde i folkene og 
som skulle sette sitt preg på framtiden. Vi har like e tte r a t krigen 

var s lu tt kunnet etablere det nordiske samarbeid mellom arbei
derpartiene. Det kan konstateres a t de sosialdemokratiske partiene 
med en gang kny ttet kontakten og dermed ga signal for et nordisk 
samarbeid i de kommende dager og år. Det var Det norske Arbeider
partis menn som formet retningslinjene for dette arbeid. Det som 
ble vedtatt av samarbeidskomiteen var det samme forslag som var 
sendt u t fra Oslo. Våre forutsetninger for dette var meget gode. 
Jeg vet ikke om dere har sammenholdt de paragrafer som var sa tt 
opp fra Norge, Sverige og Danmark. De var laget uavhengig hver 
for seg, men følger de samme linjer og flyter sammen til et nordisk 
program.

Dette program vil føre til styrkelse av demokratiet i de nordiske 
land og videre til felles arbeid på det politiske og sosiale område og 
også på det økonomiske område uten hvilket dem okratiet aldri blir 
fullt og helt. Når jeg leser det fellesprogram som er utarbeidet i 
Norge, så finner jeg de samme tanker og de samme retningslinjer 
som vi i Sverige har formet i våre 27 punkter, det program som er 
utarbeide av Landsorganisasjonen og Sveriges socialdemokra tiske 
parti. Hva kan det komme av at man i de nordiske land har pro
grammer som følger de samme linjer? Beror dette på a t man har 
forskjellig innstilling? Forklaringen er le tt å finne. De forhold som 
dere har arbeidet under har ført det norske folk sammen på en sær
lig måte og har få tt også de borgerlige til å begripe at den verden 
vi skal leve i e tter krigen må bli en helt annen enn den vi hadde før 
krigen. Jeg vet for lite om de borgerlige partier til å kunne si om 
dette kan holde også i tiden framover, om de folk som har levd gjeni» 
nom krigen har en tilstrekkelig følelse av a t det gjelder å forme 
dette landet til e t land for alle. Jeg har ikke med dette villet si a t 
de borgerlige ser slik på dette spørsmål. Vi har m åttet lære dem 
a t borgerlig demokrati er nødvendig. Nå har vi begynt å oppdra dem 
til å begripe a t  også økonomisk demokrati er nødvendig. Når det 
hos oss ble reist spørsmål om hvorfor vi oppløste vår samlingsregjer
ing, har jeg svart: «Det er for bedre å kunne oppdra dere». Når vi 
sa tt sammen i samlingsregjeringen krevde de borgerlige at vi mest 
mulig skulle følge de gamle linjer. Med en socialdemokratisk re
gjering kan vi fremme våre egne forslag og har anledning til å stille 
de borgerlige overfor hva vi vil, og gi dem anledning til å vise over-
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for folket om de også har få tt noe av den nye tids ånd. Når vi i 
de nordiske lands står på samme linje på det innenriks-politiske om
råde sa influerer dette i høyeste grad på det nordiske samarbeid. 
La oss ikke bli redd fordi om man utenfra ikke liker det nordiske 
samarbeid. Vi har alltid avvist å delta i makt'kombinasjoner. Vi 
vet i dag at det store flertall av de nordiske folk ikke betrakter disse 
spørsmål som aktuelle. Det vi trenger er samarbeid på det øko
nomiske, kulturelle og sosiale område for å samordne utviklingen 
i våre land. Vi er samtidig beredt til å tre inn i det internasjonale 
samarbeid for å gjøre vår innsats der på samme grunnlag som an
dre folk. Hvis man ikke på andre hold vil forstå dette, så sier vi 
at det er best å se tiden an. Det samhold som er naturlig i Notrden 
skal vi dyrke for a t  det skal vokse. Den øvrige verden skal forstå 
at det er naturlig for våre folk å støtte hverandre og fremme hver
andres interesser. Disse bestrepelser har in tet annet mål enn det 
å fremme demokratiet og sosialismen i verden, en verden hvor folket 
bestemmer i sine land. Vi pleier ofte å si a t vi er små land, vi kan 
ikke gjøre meget. La oss ikke være beskjedne. De nordiske land 
har i mange år væ rt foregangsland. Arbeiderbevegelsen i de nord
iske land er sterk og kan sammen med den engelske arbeiderbeve
gelsen gi folkene i andre land veiledning i den oppbygging av ver
den som nå skal finne sted. Våre idéer skal gjennomsyre hele ver
den for å innføre den trygghet som alle folk trak ter etter, og den 
fred som aldri mer skal brytes. Vi skal gå inn i det internasjonale 
samarbeid med den følelse a t vi har noe å gi til hele verden. Med 
dette håp ønsker jeg kongressen lykke til!

Gunnar Bråthen: På vegne av Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon, Arbeidernes Ungdomsfylking, Framfylkingen, Arbeidernes 
Opplysningsforbund og Arbeidernes Avholdslamdslag bringer jeg våre 
organisasjoners takk for innbydelsen til å delta i partiets landsmøte. 
Det samarbeid som vi har h a tt mellom disse organisasjonene før 
krigen, særlig samarbeidet mellom den faglige organisasjon og arbei
derpartiet, har ført oss fram til den posisjon vi har i samfunnet. 
Fra å være en liten opposisjonsbevegelse er vår bevegelse vokst fram 
til å bli en folkebevegelse, som har ta tt  ledelsen i landets politiske 
liv. Dette samarbeid og den politiske posisjon vi har få tt i samfunnet 
har ført med seg a t vi årene før krigen begynte å gjennomføre en 
bredt anlagt velferdspolitikk innenfor samfunnet. Vi var kommet 
så godt i vei med dette byggende arbeid a t hvor man enn reiste i 
vårt land før krigen, så møtte man alltid disse ordene: «Nå går det
framover.» Denne framdriften i det norske folk og i samfunnet



23

som helhet, ble stoppet da krigen og det tyske overfallet kom. I 
fem tunge år har d e t norske folk og særlig medlemmene i de orga
nisasjoner som m øter her, k jem pet med i d e t norske folks frih e ts
kamp. Vi har alle g jo rt den innsats som d e t var mulig hver på^ s itt  
sted, og våre organisasjoner s tå r  nå fu llt ru s te t  til a ta  fa tt pa de 
store oppgaver som s tå r  foran oss. P å ny ta r  vi fa tt på velferds
politikken i d e t tempo som gjenreisingsarbeidet krever. For den 
faglige organisasjons vedkommende er stillingen den a t  vi h ar tru k k e t 
opp vårt økonomiske arbeidsprogram, som bygger på samme grunnlag 
som arbeiderpartie ts arbeidsprogram  og d e t forslag som foreligger 
for dette  landsmøte. Fagorganisasjonens oppgave e r å gjenreise 
arbeidsfolkets levestandard på d e t økonomiske område, men dette  
kan bare løses i fo rtsa tt in tim t sam arbeid med arbeiderpartie t og 
ungdommens organisasjon og våre  hjelpe- og kulturorganisasjoner. 
På vegne av alle norske gjester vil jeg u tta le  d e t ønske a t  partie ts  
landsm øte med sine forhandlinger må komme fram  til å legge et 
try g t og sikkert grunnlag for v å r t videre arbeid, slik  a t vi i fo rtsa tt 
samhold og ak tiv  innsats skal legge til re tte  en politikk og et 
praktisk grunnlag som kan føre oss fram  til sosialismen. Jeg  ønsker 
landsm øtet til lykke med sine forhandlinger!

Einar Gerhardsen: Vi h ar her på landsm øtet to hollandske og
en am erikansk represen tan t. Jeg n y tte r  anledningen til å hilse 
disse og gjennom dem  våre partifeller i disse to land. Jeg  vil også 
takke gjestene for hilsenene , for de vakre o rd  som er sagt til de t 
norske folk og om d e t norske folks innsats. Jeg ber alle våre gjester 
om å ta  med tilbake til sine partie r vår tak k  for a t partiene sendte 
sine m est fram tredende tillitsm enn som rep resen tan ter til v å rt land. 
Alle h a r vi en følelse av den trygghet som d e t skaper i v årt arbeid 
a t  vi sam m en med oss har partier og rep resen tan ter som de som 
h a r v æ rt til stede ved landsm øtets åpning i dag. H jertelig takk 
for de gode hilsener dere h ar b ra k t oss!

Landsmøtets sammensetning.
Einar Gerhardsen: S en tra lsty re t h a r som vanlig også denne

gang s a tt  ned en fullm aktskom ité som h a r g å tt igjennom fullm ak
tene. K om itéen foreslår a t fullm aktene for alle som er til stede 
b lir godkjent.

Innstillingen ble enstem m ig ved tatt.
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Arbeidsor dnin gen.
D er forelå denne innstilling til arbeidsordning:
L andsm øtets forhandlinger foregår for lukkede dører. M edlem

m er av p a rtie t h a r adgang til galleriet m ot fram visning av spesielle 
adgangskort .

R eferat fra m øtene må godkjennes av  ordstyrerne.
D et velges 4 ordstyrere , som vekselvis og e tte r  seg imellom 

avgjort orden, leder landsm øtets forhandlinger. Ø nsker den f ung. 
ordstyrer å delta  i debatten, skal han overlate ordstyrerp lassen  til 
en av  de andre ordstyrere.

O rdstyrerne har r e t t  til å stille forslag om ordskiftets avslutning 
m ed de inntegnede ta lere  og forslag om tidsbegrensning.

D et holdes to m øter daglig. Form iddagsm øte fra  kl. 9 til 14 
og etterm iddagsm øte fra  kl. 16 til 19.

Alle forslag skal fremlegges skriftlig  til o rdsty reren  og væ re 
undertegnet med forslagsstillerens navn og hjem sted.

E tter at det er vedtatt å sette strek  kan in te t n y tt  forslag fram 
settes.

Alle valg skal foregå ved skriftlig  avstemning. Andre avstem 
ninger foregår ved håndsopprekning. Landsm øtet kan beslu tte  a t 
en avstem ning skal foregå ved navneopprop. R epresentantenes 
stemmegivning skal da innføres i protokollen.

Til å  føre forhandlingsprotokollen velges 4 sekretæ rer. I  proto
kollen skal innføres de saker som behandles, alle forslag som fram 
settes  og beslutningene med angivelse av an ta ll avgitte stem m er. 
Ved hvert form iddagsm øtes begynnelse leser den fungerende sekre
tæ r  opp protokollen for den foregående dag. Protokollen for m øtets 
siste dag godkjennes av  landsstyret.

Innledere h a r r e t t  til å benytte  inntil 30 m in u tte r til innlednings
foredrag, 10 m in u tte r til første og 5 m in u tte r til annen replikk. De 
øvrige rep resen tan ter har r e t t  til å ha ordet inntil 2 ganger i samme 
sak med henholdsvis 15 og 5 m inu tters taletid. R epresen tan ter som 
forlanger ordet til forretningsorden tilstås ikke m er enn 1 m inu tts 
taletid.

Einar Gerhardsen: Vi må denne gang foreta en forandring med 
omsyn til møtetidene. B lant annet av omsyn til a t  det e r så vanskelig 
med m iddagsserveringen i denne, tid, foreslår jeg a t  formiddags
m øtet holdes fra kl. 9 til kl. 12.30 og etterm iddagsm øtet fra  kl. 
14.30 til 18.

Innstillingen m ed form annens endringsforslag ble enstefmig 
vedtatt.

Saklista.
D er forelå d e tte  forslag til sakliste:

1. Åpning og konstituering.
a) Fullm aktene.
b) A rbeidsordning og sakliste.
c) Valg av ordstyrere, sek re tæ rer og kom itéer.
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2- b) Virksomheten april-novem ber 1940 og under okkupasjonen, 
c) Økonomisk oversikt.

3. Samlingsforhandlingene.
4. Arbeidsprogrammet.
5. Stortingsvalget.
6. Kommunevalgene. „
7 Den politiske situasjonen og oppgavene vare.
8. Valg. ji  . .

Innstillingen ble enstemmig godkjent.

K onstituering.
Landsm øtet ble d e re tte r konstituert.
T il o rdstyrer ble valt: O scar Torp, Oslo, Sverre Støstad,

Trondheim, K onrad  Nordahl, Oslo, og G. N atvig-Pedersen, Stav-

a n S Til sekretæ rer ble valt K aare Wilhelmsen, Buskerud, M artin G un
dersen, A ust-A gder, Magne Jønsson, Sør-Troms og Thorvald Michelsen,

T if  r e i s e f o r d e l i n g s k o m i t é  valtes: Johan  Sandtrø, L ars Nord
land og Ragna K arlsen. .

Til fullm aktskom ité ble valt: F inn Moe, formann, Rakel Sewe-
riin  F rank  Olsen, F rank  H ansen og H ans Sundrønm ng.

Til redaksjonskom ité ble valt: Nils Langhelle, Bergen for
mann, Johan  Nygaardsvold, Sør-Trøndelag, Ingvald Jaklrnn, Nord- 
Troms, M arie Skau, Vestfold, Trond Hegna, Rogaland, Trygve B ra t
te li og Halvard M. Lange, Oslo.

Til valgkom ité ble valt: Eugen Johannessen, formann^ e e
Fram nes, Rakel Seweriin, Oslo, Leif Larsen, A kershus Gunvald 
Engelstad, Inntrøndelag, Salve Salvesen, Vest-Agder, Th. Broe , 
N ordre Salten, B irger Eriksen, Østfold, Mons Lid Bergen Harald 
Løbak, H edm ark, Egil Halvorsen, Buskerud. Ebba Lodden, Vestfo d,
og S igurd Vandvik, Nordmøre.

Den siste ble valt i stedet for M arius Wæge, som ikke var m øtt. 
Disse valg var alle enstemmige og overensstem m ende med inn

stillingen.

Ettermiddagsmøtet fredag 31 . august.
O rdstyrer: Oscar Torp og K onrad Nordahl.

Hans Sundrønning  foretok nå navneopprop. D et viste seg a t 
der var m ø tt fram  396 rep resen tan ter fra  32 forskjellige fylkes-,
k rets- og bypartier.

Til disse kom m er gjestene og andre innbudte.



26

I landsmøtet deltok disse:
Østfold: Emil Hult, Olaf Dahl, Trygve Johansen, Ragnvald Nygåra 

Henry Jacobsen Martha Kristiansen, Henry Kalium, Knut Eriksen’ 
Birger Eriksen, Ragnvald Gundersen, Harald Johansen, Olaf Lislerud’ 
Nils Hønsvald, Einar Strand, Andrine Udstrand, Johan Nilsen Hans 
Eggen, Johs. Solhaug, Håkon Skoglund, Klara Skoglund, Magnus Efter-

^  Fredrik ^  A” “
Akershus: Trygve Lie, Harald Kvalum, Erling Ås, Alf Andersen, 

Hans Karlsen Åge Engerhardt, H. E. Stokke, Anna Bjerke, Kolbjørn 
Ask, Bjarne Jullum Petrine Pedersen, Rolf Lunder, Borger Dalby,
S te n b e f M t’- f f ,  AmUndsen’ Leif Larsen> f™ Schiiffner, Gustav Stenberg Martin Johansen Th. Kinn, Arne Strøm, Bjarne Haugen
Ingolf Elhngstad, Frithjof Jacobsen, Karl Sverkholdt, Rolf Olsen’ 
Johnsen n’ Tilorstein Ludvigsen, Erling Hansen, G. Charles

Hedmark: Arne  Veen, Kr. Gundersen, Kristine Korsmo, Valborg 
f ” ’ Karsten Fondstad, Lars Larsen, Jørgen Skogholdt, Sigurd Sag- 

, Oskar Lmdberget, Harald Løbak, Ole Beck.
Gudbrandsdal: Lars Moen, Anton Andreassen, Jo Kveum. 
VesUOpland: H P. Haugli, Martin Smeby, Petter Hagen, Sigurd 

Cvang, Olav Meisdalshagen, Thv. Ulsnes, Erikke Berntzen.
Buskerud: Ida Stillerud, Constanse Solvang, Joh. Chr. Ruud, Olaf 

Sørensen Egil Halvorsen, Anni Antonsen, Kaare Flaten, Sebjørn 
Årvelta, K nut Eidaen, Lars Breie, Paul Nylehn, Hellik Lande, Johan 

e ersen, Herman Solhaug, Wilhelm Jansen, Kr. Aanestad, Hjørdis 
Havardsrud, Floritz Gundersen.

ACharIes AncIersen, Leif Kristiansen, Carl Gulbrandsen, 
Ebba Lodden, Arne Drogseth, Dagfinn Olsen, Samuel Halvorsen, Martin 
Kristiansen, Karsten Dalsrud, Reidar Strømdal, H. C. Smitt, Oskar 
tvjennerud.

Telemark: Tarjei Kramviken, Emilie Rimås, Egil Lianne, Hans 
ljønas Lars Knutsen, Andreas Sansdalen, Harald Selås, Ole Styrvold 
Arnt Haraldsen, Emil Bolstad.

Aust-Agder: Paul Sunde, Agnes Olsen, M artin Gundersen

w  A<.lderv  Sa!Ve ,Salvesen> Rolf Jensen, Emil Djuphagen, Einar 
Wirak, A rthur Fauske, Arne Fjeldsgaard, Gunvor Nygaard.

Rogaland: Jan Johnsen, G. Natvig Pedersen, Trond Hegna, Dorthea 
Lund, Johs. Melkevik jr., Ole Jensen, Carl J. Westerlund, Ingvar Kri-

f 6f  f"  f  Hakestad' M0ller> Aksel Olsen, Åsmund Stangeland, Tjøl 
Uttedal, Rolf Knudsen, Edvard Edvardsen, Alfred Bjordal.



27

Hordaland: H jalm ar Romslo, Ole Svendsen, Ingolf Johannessen, 
Jan Vevatne, Anton Ulvøy.

Sogn og Fjordane: Johannes Lyslo, Botolf Thunshelle.
Sunnmøre: A rnvid Hosund, P. Bjørlo, Olav Roald.
Romsdal: Jakob Bolstad, Ivar Eikrem.
Nordmøre: M arius Wæge, Sigurd B. Vandvik, Thea Hestnes.
Sør-Trøndelag: P e r  Almaas, Nils Lysø, K ari G ravraak, Thorvald 

Michelsen.
Inn-Trøndélag: Gunvald Engelstad, S. O. Ørakar, E inar M. Musum.
Namdal: H artvik Broum, Aagot Selvik, E. Aasgard, Robert Aune 

Alf Reitan.
Sør-Helgeland: M artin  Kristoffersen, Jonas Enge.
Nord-Helgeland: Parelius Berntsen, Ole Danielsen, Sverre Karlsen.
Søndre Salten: K ristian M unkebye, Nils Hillestad, Oskar Lund, 

Magnus Lilleeng, H. Støvseth.
Nordre Salten: Th. Broch, M arian M arkusson, M ikal Kleven, Peder 

Dahl, Hans Olsen.
Lofoten og Vesterålen: Sverre Sand, A nton Medby, Olav Dreyer,

Lars Lie.
Sør-Troms: Peder Jakobsen, Thorvald Pedersen, Magne Jønsson.
Nord-Troms: Ingvald Jaklin , Ingrid Lillevik, B ertha Mikkelsen, 

Tormod Konst, K ristian Stakkenes, K ristian Simonsen, M artinus Fos- 
haug.

Vest-Finnmark: H arald J . Olsen, Georgine Larsen.
Øst-Finnmark: Rudolf Olsen, Aksel Olsen, A m e Corsten, Arne Hoel.
Oslo: Eugen Johannessen, F rank  Hansen, Olav Larssen, Hilda 

Stensby, Thyra Hansen, Sigrid Syvertsen, F inn Moe, Johs. Hanssen, 
Karl Evang, E rik  Brofoss, H jalm ar Larsen, B irger Bergersen, G unnar 
Disenåen, Erling Gulbrandsen, R akel Seweriin, V ictor Jensen, Ragnar 
Andersen, Konstance Persson, Georg Syversen, Erling Merg, Ingrid 
Halvorsen, Alf Ottesen, Rolf Holsten, K r. Taugbøl, Ingvald Hansen, 
Alfr. Strøm, A rne Skjollby, Rolf Skaug, Olaf Westby, B ertrand  Olsen, 
A nton K ristiansen, Engelhardt Sørlie, Simen Jensen, Ferdem ann L ar
sen, Ole Haugan, M arius Williksen, Sverre Halvorsen, K n u t W erner, 
Hildur Evensen, David Petterson, Amandus Holte, K åre Hansen, Einar 
Nilsen, Borgny Aamodt, G odtfred Jonassen, A rthu r Arnesen, Olaf Sy
versen, K arl Johan  Wahl, E inar Jørgensen, Olaf Orsby, K arsten  M an
gen, Øivind Kristianseni, Rolf Olsen, Josef Larsson, H enrik Gustavsen, 
Einar Gjerstad, W alther K ristiansen, Joachim  Møller, Nils Svensson, 
Henry Arnesen, Eigil Eriksen, R eidar Eriksen, Torbjørn Larsen, Thor
leif Simonsen, H enry Andersen, Hj. Fiskvik, John  Johansen, Andreas 
Søvik, Bem h. Hauglund, Peder Fram næs, Oscar Johansen, P e r Loftes-
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nes, Johan Blomberg, B erger Høivangli, Helge Halvfstad, Edvart Møst, 
Fredrik Karlsen, K ristian Nilsen, O. M artinsen, Gustav Strøm , Erling 
Brynhildsen, F rank  Olsen, H erbert Rygård, Asbjørn Enger, Bertlin Vik, 
Birger Olsen, Thorvald Tollefsen, H jalm ar Kristiansen, A lfred B ernt
sen, Johs. Bye, B ernt Andersen, Charles Ask, Wilhelm Hom kjøl, Mag- 
uus Pettersen, Alf Hoff, Otto Skovdahl, E dith  Hagberg, Runge Andre
sen, Olaf Nordby, Rolf Hofmo, Arnold Hansen, Olaf Olsen, Emil Tor- 
Idldsen, H alvdan Wigaard, Johs. H ulthin, Oscar Syvertsen, Reidar 
Langås, Rafael Freidm ann, R ichard Blomquist, Trygve Hofmo, Trygve 
Nilsen, Thor Andresen, Sven Svensson, P e r Haraldson, Sigrid Rastad, 
Bjarne Woldsnes, Erling Lian, A rnfinn Vik, W ilhelm Pedersen, Lilly 
Hervig, Selfa Holmquist, Chr. Henriksen, H arald  Bråthen, Ragnar 
Becher, H ilm ar Ekblad, K arl Asmyhr, Magnus Carlsen, Reidar Som- 
dalen, Reidar Burud, F ritz  Jensen, Jenny  S trand, B jarne Svendsen, 
Petter Pettersen, E inar Engebretsen, Osv. Brubak, Ingv. Hansen, Louis 
Johansen, Erling Michelsen, F redrik  Wester, Reidar Løkke, F inn Nilsen, 
Alf Hjort, R eidar Edvartsen, Ivar Hvamstad, Aake A nker Ording, R i
chard Eriksen, Lauritz Larsen, Alf Larsen, Mimmi Linderud, Bjørn 
Nilsen, Arvid Aasfeldt, E inar Berg, Bendik Øyan, H. Andreassen, Alf 
Eriksen, M arie Kristoffersen,Othilie Torsrud, G unnar Børresen, A stri 
Rasmussen, Erling Andresen, Rolf Thoresen, Thorleif Olsen, K arsten 
Skaug, Nils Heggland, K åre Haugen, Ragna Karlsen, C hr. Milton Hagen.

Bergen: F inn Lien, Trygve Bull, Mons Lid, Johan, Rekve, Erling 
Totland, Aslaug Blytt, Leif Tyse, B jarne Dahlberg, Johan  Olsen.

Trondheim: John  Aae, Ivar Skjånes, Ole Øisang, G udrun Jakob
sen, Håkon Johnsen, A rthu r Granlund, Ole Lysklætt, Sverre Støstad, 
A m e Forseth.

Drammen: Emma Andersen, Olaf W atnebryn, Erling Evensen, Nils 
Nilsen Sandli, Bergljot Børmick.

Sentralstyret: E inar Gehardsen, Eugen Johannessen, Trygve B rat
teli, M artin Tranmael, Oscar Torp, K onrad Nordahl, Eugen Pettersen, 
Johs. Hansen, Ingvald Haugen, F rank  Hansen, A rnfinn Vik, Alfred 
Ljøner, G unnar Sand, Rachel Grepp, Aase Lionæs, Hj. Dyrendahl, Thina 
Thorleif sen.

Landsstyret: Emil Andersen, P e tra  A ndersen, Oscar Nilsen, Egil 
Hernæs, K arl Nedberg, M arie Skau, Johan Magnussen, Å. Rystad, 
Alfred Udland, Johs. Johnsen. I. K. Hognestad, Nils Langhelle, Magda 
Kleppestø, Oskar Andersen, Olav Oksvik, Johan Nygaardsvold, Ågot 
Hoem, Leif Granli, M artin  Jensen, Sandrup Nilsen, G itta  Jønsson, 
Rudolf Olsen.

Stortingsgruppa: Fr. Monsen, Olav Versto, K onrad Knudsen, Mag
nus Johansen, Iv a r Aarseth, A. R. Skarholt, H. O. Vika.
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M edlemmer av regjeringa. Tidligere: Johan  Nygaardsvold, Sverre 
Støstad, Olav Hindahl, Nils Hjelm tveit, Anders Frihagen, Terje Vold, 
Hans Ystgaard. Nåværende: E inar G erhardsen, Oscar Torp, Sven Ofte
dal, Lars Evensen, K åre  Fostervoll, Trygve Lie.

Revisjonsnemnda: A lfred Nilsen, Leonard Nilsen, Nils Arvesen, 
Sven Svensson.

Program kom iteen og utvalg: Trygve Bratteli, A ake Ording, H al
vard M. Lange, K onrad Nordahl, Raohel Seweriin, Aase Lionæs, Gun
nar Bråthen, A lfred Ljøner, G unnar Bøe, E inar G erhardsen, Finn Moe, 
Halvard M. Lange, E rik  Brofoss, S tein  Johnsen, Hans Hegg, Johan Vogt, 
G unnar Bøe, Alfred Ljøner, Sigv. Gulbrandsen, Olav Hogna, Ingvald 
Haugen, A m e Drogseth, H alvard Bojer, Ivar Hobbelhagen, Martin 
Strandli, E rik Rolfsen, Frode Rinnan, C arsten Boysen, G unnar'Ø ver- 
gaard-Jørgen, K arl Evang, A rne Bruusgaard, Aaslaug Aasland, O. C. 
Gundersen, Rolf Hofmo, K arsten Heli, Hj. Helgesen, Dag Bryn, Lars 
Moen, Nic. Stang, Ingvald Haugen, E inar Evensmo, Gustav Strøm, D. 
Anthonisen, L auritz  Grønland, B erthold Hasvold, B irger Bergersen, 
Klaus Sunnanaa, Jens Steff ensen, A lfred Skar.

M edlem m er av presidentskapet og forhandlingsutvalget 1940 og 
daværende form ann i stortingsgruppa: Magnus Nilsen,Andreas Moan, 
P. Thorvik, Ole Øisang, Elias Volan, Alfred Madsen.

Utenlandske gjester:
Socialdemokratisk Forbund i Danmark: H. C. Hansen, Nina A n

dersen, redaktør Tabor.
Labour Party, England: H arold Laski, M organ Phillips.

Finlands Socialdemokratiska Parti: Jorm a Tuominen, M artha
Salmela-Jårvinen,, Eino Kilpii.

Islands Sosialdemokratiske Arbeiderparti: S tefan Joh. Stefanson.
Sveriges Socialdemokratiska Arbetareparti: P e r Albin Hansson, 

Gustaf Mdller, Sven Andersson.
Dessuten m øtte: F ra  Nederland: W andenberg og Kleyn. Arbeider- 

attasjé ved Den am erikanske Ambassade: W alter Galensen.
Innenlandske gjester:

Arbeidernes faglige Landsorganisasjon: G unnar B råthen, Torbjørn 
Henriksen.

Arbeidernes Ungdomsfylking: G unnar Sand, Rolf Hansen.
Fram-Fylkingen: Ola Brandstorp, W erna Gerhardsen.
Arbeidernes Avholdslandslag: Jonas Brunvold, A rth u r Thoresen.
Arbeidernes Opplysningsforbund: A rne Johnsen, H akon Lie.

Oscar Torp: D irigentene foreslår a t  landsm øtet sender en hilsen 
til sekretæ r H jalm ar D yrendahl som for tiden ligger på sykehus.

D irigentens forslag ble enstem m ig v ed ta tt.
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Beretninger april— november 1940 og under okkupasjonen.
I denne sak forelå der en try k t beretning for tidsrom m et 9. 

april til 25. septem ber 1940.
Olav Larssen, Oslo: N år sentralstyret gjennom en komité h ar 

søkt å samle m ateriale som kan kaste  lys over d e t som skjedde 
under okkupasjonen, er de t fordi vi ikke kan  hoppe bukk over de t 
som skjedde under krigen. Vi vil i lang tid fram over komme til å 
vende tilbake til d e t som skjedde i disse årene, slik som e thvert 
folk vender tilbake til de store  begivenheter i s i t t  liv. Vi har krav 
på å få vite hva som h ar foregått og hvorfor de t h ar fo regått nettopp  
slik. Denne beretning gjør ikke noe forsøk på å gi en sam let fram 
stilling, ikke engang for månedene 9. april til 25. sep tem ber gir den 
en sam let framstilling. D et er en samling dokum enter som vi har 
sam let først og frem st for å få opplysning om det som kan kaste 
lys over v å rt partis  stilling i de t sto re  dram a. Vi var dårlig ru s te t 
til a ta  im ot de t som skjedde. Vi v isste hva slags fiende som kom. 
V årt parti hadde u n d erre tte t folket om hva fascistene og nazistene 
var. Og d e tte  a t  arbeidsfolk visste beskjed, kom oss til s to r ny tte . 
A t selve hendelsesforløpet b rak te  oss opp i vanskelige situasjoner, 
er en sak for seg. D et skulle forresten  vise seg a t vi a lt  den 9. ap ril 
kom opp i slike fo rtv ilte  situsjoner. A lt om m orgenen m åtte  regje- 
ringen reise for ikke a bli fanget. D et kom melding om a t tyskerne 
var g å tt på land på Fornebu og a t  de t bare ville ta  en tim es tid 
innen tyskerne kom til Oslos sen trum . De m edlem m er av sen tra l
s ty re t som var til stede på partikon to re t og A rbeiderbladets redak- 
sjonspersonale, gjorde vedtak om a t A rbeiderbladet skulle evakueres 
og a t  man skulle søke å få sendt avisen u t i d e t frie  om råde. Vi 
regnet med a t  e t t  sted pa Ø stlandet skulle de t bli dannet en front. 
Vi regnet med engelsk hjelp og a t  d e t var m uligheter for å holde 
en front. Vi regnet videre med a t der om kring landgangsstedene 
ville komme til å danne seg fronter, hvor d er ble kjem pet. Vi 
m ente a t  der var sjanser til a t vi kunne kaste  fienden u t  av landet. 
Vi gjorde forsøk på å gi avisa u t utenfor Oslo. P a rtie ts  og Lands
organisasjonens tillitsm enn reiste  u t  av  byen med samme tro  på hva 
som skulle kunne gjøres. I Oslo dannet Quisling sin såkalte  re 
gjering.

Hvis vi blar gjennom den beretning som foreligger for lands
møtet, vil vi på side 6 se a t partiet og Landsorganisasjonen sendte 
u t  e t opprop fra det frie område, d a te r t  H am ar 10. april, til de t 
norske folk og til arbeiderklassen i Norge. Her ble en grunnlinje 
tru k k e t opp. V årt lands frihet og selvstendighet er i fare, h e te r
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det, og det tilføyes a t Norge er b litt angrepet av Nazi-Tyskland. 
En liten  flokk eventyrere  og landsforedere under Quisling har s lu tte t 
seg til fienden. Og oppropet oppfordrer alle tillitsm enn i arbeider
bevegelsen til i sam arbeid med andre lojale befolkningslag å organi
sere arbeidernes innsats i landets forsvar. D ette v ar d e t første 
våre to  hovedorganisasjoner sa e tter at tyskerne v ar kommet i 
land. Senere ble d e t sendt u t  e t slik t opprop også fra Tromsø. Det 
e r d e t samme grunnsyn og samme retningslinje i d e tte  oppropet 
som er g jengitt på side 9. D et v ar den retningslinje arbeidsfolket 
i Norge e tte r  h v ert sam let seg om.

Selve de m ilitæ re operasjoner i Norge varte  59 dager. Den 7. 
juni re iste  Kongen og regjeringen fra Tromsø til England for å 
organisere kam pen for landets frihet og selvstendighet derfra.

I mellomtiden sto folkene våre i de okkuperte om råder oppe i 
uhyre vanskeligheter. D ette  a t  Quisling dannet regjering, tydet på 
a t  vi skulle få e t nazi-herredøm m e i landet. Engstelsen for d e t som 
skulle komme, var stor. Im idlertid  kom partiarbeidet i gang igjen. 
Folkene kom sammen i m øter og drø fte t tingene. A rbeiderbladet 
ble sendt u t 12. ap ril m ed B jam e Ju llum  som redaktør. Jeg  hair 
m å tte t stille meg d e t spørsm ål om d e t var rik tig  a t  A rbeiderbladet 
kom u t  igjen. Vi v isste a t  d e t v ar tysk sensur i landet og a t  A r
beiderbladet m åtte  inneholde a rtik le r som var motbydelige å lese, 
og som d e t for folkene i redaksjonen var m otbydelig å . ta  inn. Vi 
visste de t ville komme falske nyheter i avisen. Spørsm ålet må 
svares med abso lu tt ja. Slik som forholdene var i landet den gang, 
tro r jeg ikke de t var noen annen vei å gå. A rbeidsfolket i Oslo 
hadde behov for e t fast holdepunkt i disse forvirringens dager. D et 
var ingen annen m ate å gjøre d e tte  på. Hvis vi skulle ha g jort de tte  
nå, ville vi ikke ha re is t fra  byen u ten  a t  A rbeiderbladets tekniske 
avdelinger var b litt sprengt slik a t  de ikke kunne tas  i bruk av 
fienden e tte rp å . Noen dager e tte r  ble sen tra ls ty re t rekonstruert 
med A lfred L jøner som form ann og Trygve B ratte li som sekre tæ r. 
Ole Øisang kom senere til Oslo og overtok sin stilling som sek re tæ r. 
Landsorganisasjonen kom i virksom het og man begynte å samle 
kreftene igjen. Men det hendte også andre ting som ikke er til å 
forstå. Jeg  henviser til side 13 i beretningen. H er finner dere 
re fe re rt en meddelelse fra  Landsorganisasjonens sek re ta ria t og un
der den s tå r d e t a t  tre  m edlem m er av sek re ta ria te t hadde en° kon
feranse med Quisling. D et var bare to som kom til å gå. Volan, 
som var den ene av dem, ga e tte rp å  sek re ta ria te t e t re fe ra t av  kon
feransen. D ette a t  m edlem m er av sek re ta ria te t søker konferanse 
med Quisling, og gir løfter til ham, er en av de ting som skjedde
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som d e t er vanskelig å finne noen forklaring på. K om iteen har 
bare protokollen å holde seg til. Vi v e t ikke hvilke d røfte lser som 
h a r funnet sted. D et e r ikke til å unngå a t  m an synes a t  de tte  
burde man ikke ha gjort.

Quisling-regim et varte  ikke lenge. Den 15. april ble A dm inistra- 
sjonsrådet opprette t. D ette  vakte en lettelse u tover landet. I de 
forhandlinger som førte til opprettelsen av A dm inisrasjonsrådet, 
var d e t ingen rep resen tan ter for arbeiderbevegelsen med. Og a r
beiderbevegelsen hadde heller ikke noen rep resen tan ter i Admini- 
s trasjonsrådet. Men sammen med de andre store  hovedorganisa
sjoner var Landsorganisasjonen og p a rtie t med på å stø tte  Admini- 
strasjonsrådet i d e t arbeid d e t u tførte . E tte r a t  d e tte  var skjedd, 
ble det m er pusterom, og de t ble ny tte t til å komme i kontakt med 
landet.

Den 26. mai ble d e t holdt en konferanse av  rep resen tan ter for 
p a rtie t i d e t okkuperte område. Stem ningen var god og m an var 
forholdsvis godt o rien te rt om det som var skjedd. D ette  m øtet 
beskjeftiget seg meget med organisasjonsarbeidet. En kan se at det legges 
m er v ek t på a t  d e t alminnelige organisasjonsarbeidet skal komme 
i gang og foreningene holdes i stand. M an skal søke på alle vis å 
u tføre det arbeid som kan  utføres. D et som lå til grunn for p a rti
ledelsens arbeid var nok den betrak tn ing  a t  m an m åtte  gå til en 
stille mobilisering for å væ re beredt til å  ta  i m ot e t  Quisling-kupp 
hvis d e tte  skulle komme. Quisling tra k k  seg ikke tilbake u ten  
visse trusler. D en oppfatning som partiledelsen hadde, v ar a t  p a rti
apparatet skulle holdes i orden, så d e t kunne ta  im ot e t slik t kupp. 
D et var de samme ting som senere gikk igjen i en rekke m øter. En 
opposisjonsgruppe som sam let seg om kring Håkon Meyer, søkte å 
bygge u t  nye posisjoner. Denne gruppe la fram  som hovedprogram  
kravet om a t  Norge skulle s lu tte  fred med Tyskland. Regjeringen 
hadde begått en skjebnesvanger feil ved å ta  opp krigen. Opposi
sjonsgruppen ble avvist over a lt av p a rtie ts  og Landsorganisasjo
nens ledelse. Men senere på som m eren skulle det vise seg at den 
var en del s te rk ere  enn man trodde den var på de tte  første  tids
punkt.

Så inn tråd te  7. jun i d e t a t  krigen i Norge s lu tte t og regjeringen 
reiste fra landet. D ette førte straks til a t v i sto oppe i en ny situa
sjon. Så kom tyskerne den 12. jun i med k rave t om a t S to rtinget 
skulle sam m entre. S to rtinget skulle få lov til å samles på Eidsvoll, 
der grunnloven ble v e d ta tt i 1814. D et S to rtinget skulle få gjøre 
var å vedta tyskernes krav  om avsettelse av regjeringen Nygaards- 
vold og avsettelse av kongehuset. F ra  13. jun i og til forhandlingene
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ble b ru t t  den 19. septem ber, var sinnene o p p ta tt av den situasjon 
som var skap t ved d e tte  krav  — og med drøftelsene av  kravene. 
Man var o p p ta tt med disse spørsmål, både i v å rt partis ledende 
organisasjoner, i de andre partie r og i de store næringsorganisa
sjoner.

K ravet om a t Kongen og regjeringen skulle avsettes ble avvist, 
og H øyesterett e rk læ rte  a t en slik avsettelse var i s trid  med for
fatningen. D et ble ført forhandlinger med tyskeren Delbriigge. 
På sidene 21 og 22 i beretningen vil man se hva som ble sag t i disse 
konferansene. P å side 22 vil man 'finne en erklæ ring som Ole Øisang 
avga. Han sier: «Men de to første krav  som er s tilt — om en
faktisk, reell og formell avsetting  av kongehuset — strid e r så av
gjort m ot landets forfatning, a t vi tro r d e t e r vanskelig, for ikke å 
si umulig, å kunne få arbeiderpartie t og p a rtie ts  stortingsgruppe 
til å m edvirke til e t så d irek te brudd på landets grunnlov og for
fatning.»

D ette  var en um iddelbar reaksjon m ot de tyske krav. Men det 
standpunk t ble ikke stående lenge. På side 24 vil dere finne e t 
forslag fra P residentskapet og partigruppenes ordførere, e t forslag 
som ble sendt til tyskerne. D er h e te r d e t i pun k t 2: «Regjeringen
Nygaardsvold kan ikke lenger godkjennes som regjering».

I pu n k t 3, som angår Kongen, var d e t derim ot ta t t  e t s te rk t 
forbehold. Så skjedde d e t a t  Delbriigge fo rk aste t d e tte  forslaget 
og erk læ rte  forhandlingene b ru tt. Den 18. juni ble d e t nye for
handlinger og vi kom m er nå til det tidspunkt i utviklingen a t det 
ble en ny vending i spørsm ålet om Kongen. Spørsm ålet om regje
ringen v ar avgjort for godt, men om K ongehuset ble det, som man 
vil se a t side 25, fø rt mange forhandlinger. Sam tidig og til e rs ta t
ning for den erklæ ring som disse forhandlinger førte til, ble det 
sendt en henvendelse til H itler om a t  adgangen ikke m åtte  væ re 
steng t for å  tilby arveprins H arald Norges krone. D et ser u t  til a t  
forhandlerne på d e t tidspunkt h ar v æ rt inne på den tanke a t  de t 
ved erobringen av  Norge hadde v æ rt skap t en varig eller langvarig 
tilstand. D et s tred  m ot oppfatningen i folket. U nder inn trykk  av 
begivenheter som var skjedd i Oslo, ser d e t u t  til a t  de t h ar festnet 
seg den oppfatning a t  m an hadde fu llbrak te  kjensgjerninger å gjøre 
med. E tte r  a t de tte  v ar b rak t på bordet, re iste  Terboven til H itler
for å forelegge ham  dette .

P å side 26 er d e t gjengitt en erklæ ring fra  Presidentskapet. Den 
ble først k jen t under septem ber-forhandlingene. H itler godkjente 
avtalen, men ikke henstillingen om prins Harald. Derm ed var disse
forhandlinger b rak t til den endelige avslutning. E tte r  a t  H itler

d  n  A -  3
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hadde godkjent avtalen, kom d e t til drøftelser om det R iksråd som 
skulle tre  inn i s tede t for A dm inistrasjonsrådet. Den 29. juni hadde 
P residentskapet god ta tt a t  en rep resen tan t for N. S. skulle komme 
med i R iksrådet, men det hadde P residentskapet g jo rt på grunnlag 
av en hemmelig overenskom st med Delbriigge. Hva den gikk u t  på, 
visste ingen utenom  Presidentskapet. D et var a t Quisling skulle 
sendes til Tyskland. Av d e t som siden er b litt  opplyst under Quis- 
lingsaka, vet man a t tyskerne også hadde sine vanskeligheter. De 
tyske forhandlere holdt på Victor Mogens — H jort. De første for
slag om R iksrådets sam m ensetning viste d e tte . E llers ser vi på 
listen  over de som skulle bli med i R iksrådet, a t  d e t var Jonas Lie 
som den gang ikke var k jen t som N. S.-mann. Aksel S tang  v a r  k jen t 
som medlem av N. S. Så v ar det Irgens, Mogens og H jort. A rbei
derbevegelsen skulle få bare to mann i R iksrådet. D ette  var den 
liste som forelå da pa rtie ts  landsstyre hadde m øte 6. juli. D et møte 
som da ble holdt, var e t m eget beveget m øte. I dagene m ens fo r
handlingene pågikk, og like før, v ar en rekke av våre partim edlem 
m er og Landsorganisasjonens folk kom m et tilbake fra Nord-Norge 
De ble avsa tt fra s itt  arbeid av tyskerne. D ette  gjelder også p a r ti
formannen, E inar Gerhardsen. Han ble va lt til form ann av lands
s ty re t, men fikk portforbud av  tyskerne. D et v ar den partiledelse 
som ble valt ved rekonstruksjonen, som ledet m øtet. D et som 
landsstyret gjorde var, a t  d e t tok til e tte rre tn in g  og godkjente den 
stilling som partiledelsen og Landsorganisasjonens sek re ta ria t hadde 
ta t t  under forhandlingene. Men oppfatningen i landssty re t fram går 
k la rt av den uttalelse som landssty ret vedtok og som er re fe re rt på 
side 30. I  pu n k t 2 h e te r det her: «Da Kongen og regjeringen er 
u tenfor landets grenser og derfor avskåret fra å utøve regjerings
m yndigheten, e r landsstyret enig i a t der opprettes e t Riksråd, som 
inntil videre u tøver de funksjoner som tilligger Kongen og reg jerin
gen. For å gi R iksrådet den nødvendige m yndighet og au to rite t, må 
d e t sam m ensettes av m edlemmer som h ar full tillit hos d e t norske 
folk. L andssty re t u nderstreker nødvendigheten av a t arbeiderrørsla 
gis den ste rk est mulige representasjon i rådet.»

I denne uttalelsen ligger d e t . også en s te rk  k ritikk  over d e t re 
su lta t forhandlerne v a r kom m et til på forhånd. L andssty re t reiste 
hjem  og alle v en te t a t  nå skulle d e t skje noen ting. I s tede t kom 
den sto re  pausen. F ø rst i septem ber kom  forhandlingene i gang. 
D et var mange som m ente a t d e t var na tu rlig  å forklare d e tte  på en 
m åte a t  tyskerne hadde få tt  rede på folkestem ningen i landet og fun
n e t d e t farlig å slå inn på den linje de hadde begynt på. D et vokste 
fram  en tillitsfu llhet b lan t folk. Nå vet vi bedre. D et var en dra-
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kam p i gang mellom Quisling på den ene siden og de tyske forhand
lere i Norge på den annen side. D et var en drakam p om Norge skulle 
få e t Q uislingstyre eller e t M ogenspreget R iksråd. F ø rst i septem 
ber ble det s lu tt på denne drakam pen. Da hadde Quisling seiret.

Opposisjonsgruppen innen arbeiderbevegelsen hadde arbeidet v i
dere i denne tid  og hadde konstituert seg som en ny fagopposisjon. 
I rep resen tan tskapet for Oslo og A kershus faglige Samorganisasjon 
la 15 m edlem m er av opposisjonsgruppen fram  e t forslag til uttalelse, 
der det beklaget sekre taria tets holdning og ta le r  om: «å samle a r
beidsfolket til en m akt, som med flertallets r e t t  k rever bestem m ende 
innflytelse på s ta ts s ty re t i v å r t land.» D et som lå bak dette , var 
a t  man, skulle søke å komme til en forståelse med tyskerne. D et var 
som en represen tan t sa på m øtet: «Skal vi ha N. S .-styre i Norge, 
så skal vi gjøre d e t sjøl.» For de tte  forslag stem te  77 av represen- 
tan tskape ts medlemmer. Siden hadde opposisjonen en særkonfe- 
ranse, der d e t m øtte 85 personer. H er hold H alvard Olsen foredrag 
og Jens Tangen ledet forhandlingene. E tter denne konferanse ble 
de t sendt u t  en redegjørelse til fagforeningene i Oslo og Akershus. 
I denne redegjørelsen sies d e t a t  e t forhandlingsutvalg bestående av 
Håkon Meyer, Erling Olsen og Halvard Olsen på m øtet 18. august 
hadde få tt fu llm akt til å forhandle «til alle sider».

Da opposisjonen holdt e t n y tt møte 1. septem ber var d e t sneket 
seg inn en del tvil. K jell O ttesen sa tte  nemlig fram  forslag om a t 
u ttry k k e t «til alle sider» ikke m åtte  forståes derhen a t u tvalget 
skulle ha r e t t  til å forhandle med Quisling eller N. S. O ttesens for
slag falt im idlertid  m ot 6—8 stem m er.

E tte r  de tte  v ar d e t helt på d e t rene, a t d e t var planlagt en m arsj 
r e t t  u t  i nazism en. D et var d e t denne opposisjon ville realisere. De 
navnene som er nevnt, bekrefter a t d e tte  var tilfelle. Siden er grup
pen sprengt, og de som deltok er g å tt til hver sin kant.

Den sto re  pausen var s lu tt  den 7. septem ber. Da kom d e t gjen
nom de tyske represen tan tene melding om a t  H itler hadde ta t t  de 
norske problem er opp igjen. K ravene til Norge v ar skjerpet. D et 
siste  tyske krav  var a t  Reichskommissar, som e tte r  d e t opprinnelige 
forslag skulle trekke seg tilbake n å r ordningen med R iksråd v ar 
gjennomført, nå skulle fortsette ved siden av  R iksrådet 'etter a t 
de tte  v ar dannet. N. S. skulle ha tre  m edlem m er av  R iksrådet. På 
d e tte  tidspunkt var det stortingsgruppene ble sam m enkalt. De fikk 
bare  to  dagers varsel, men da alle ikke kunne m øte på så k o rt tid, 
ble forhandlingene u ts a t t  til den 10. septem ber. Alle de som bodde 
langt u te  i  landet kunne ikke rekke fram  til møtene. Samme dag 
som stortingsgruppen tråd te  sammen til s i t t  møte, ble d e t holdt e t
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møte i Landsorganisasjonens sekretariat, og her kommer man tilbake 
til en av de ting som m an ikke kan  forstå. P å d e tte  m øtet sier 
nemlig sek re ta ria te t a t  d e t ikke kan blande Landsorganisasjonen inn 
i saken. F ra  13. juni hadde d e t v æ rt e t nøye sam arbeid mellom 
p a rtie t og Landsorganisasjonen, men den 10. septem ber da tyskerne 
hadde re is t sine skjerpede krav, sier Landsorganisasjonen tak k  for 
seg. D et vi vet er bare d e t som foreligger i protokollen fra  sekre- 
tariatets møte. Beveggrunnen k jenner vi ikke til. Vi kan  tenke 
oss a t  det har hersket visse illusjoner om a t  man skulle kunne berge 
fagorganisasjonen gjennom e t Quisling-styre. Men om d e tte  kan vi 
ikke felle noen dom, vi ve t ikke hva som ligger bak.

Jeg  synes dette  er så viktige ting a t d e t bør understrekes. P å 
samme m åte som da landssty re t kom  til Oslo, v ar d e t også en van
skelig og floket situasjon som lå fore da stortingsgruppen kom sam 
men. De spørsmål som ble re tte t til stortingsgruppen, finner vi på 
side 42 i beretningen. D et er de to første av de fire spørsm ålene 
som er de viktigste. D et ble fo re ta tt navneopprop ved voteringen 
om punk t 3. 33 stem te ja, a ltså  for de tyske krav, og 27 nei. Vi
h ar i beretningen nevnt navnene, og de er også offentliggjort i våre 
aviser. U nder debattene på stortingsgruppens m øter kom  det to  opp
fatninger fram. Den ene var den som s tø tte t tyskerne. Den andre 
var represen tert i e t forslag som ble fram satt av Olav Oksvik og 
lyder slik:

«A rbeiderpartiets stortingsgruppe u tta le r a t den  ikke ser seg 
i s tand  til å m edvirke til en ordning som foru ten  å b ry te  landets 
konstitusjon, heller ikke kan  sies å gi noen garan ti for a t norsk r e t ts 
orden og norske in teresser blir betryggende v a re ta tt under den ny
ordning som fo ru tse ttes  e tab lert. G ruppen er im idlertid  villig til 
å sam arbeide med de andre parlam entariske p a rtie r og okkupasjons
m akten om en ordning til opprettelse av e t R iksråd som s tå r  til an 
svar for S to rtin g e t og bare  kan  endres under sam arbeid med S to r
tinget». .

H er er d e t t a t t  e t prinsipielt standpunk t til den situasjon som 
forelå. Så var det e t  forslag fra Trygve B ra tte li om a t  «det tyske 
k rav  bare kan godtas under forutsetning av  a t  de t ikke b lir noen re 
p resen tan t for N asjonal Samling i R iksrådet.» Over disse to  forslag 
ble d e t ikke stem t e tte r  a t  hovedvoteringen var avgjort. R esu lta te t 
av disse nye forhandlinger ble forelagt H itler og d e t ble nevnt a t  hver
ken d e t ene eller d e t annet var g o d ta tt av H itler. K ravet om a t 
R iksrådet skulle supplere seg selv sto sterk t. D et tyske forslag gikk 
u t på a t R iksrådet skulle supplere seg selv og hadde s i t t  forbilde i
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d e t som skjedde i Tyskland i 1933, da regjeringen der ble sam m ensatt 
av nazister og konservative. D ette rik srådet avskaffet de gamle p ar
tiene på løpende bånd og sn a rt sto det fram  en ren  naziregjering. Våre 
forhandlere ville ha den garan ti a t  S tortingets P residentskap og d er
med S to rtinget skulle ha innflytelse på tingenes gang. Im idlertid  u t 
viklet situasjonen seg slik a t d e tte  tyske k rav  ble tillem pet i den r e t
ning tyskerne ønsket og en ny form  ble godtat.

D et ble stadig  s tilt  opp nye lis ter over R iksrådets medlemmer. 
G ulbrand Lunde, H erm an H arris Aall og Riisnæs ble nevnt. Det ble 
lydelig a t  de tilsagn tyskerne ga ikke var noe å holde seg til. Det 
ble e tte r  hvert ganske tydelig a t skulle m an fo rtse tte  med forhand
lingene, ville man komme d it tyskerne ønsket. Da d e t kom krav 
om ny tillempning, b rast forhandlingene. D et skjedde på d e t siste 
sam m entreff mellom tyskerne og de norske forhandlerne den 18. sep
tem ber. Torsdag den 19. septem ber hadde arbeiderpartie ts  gruppe 
s itt  siste  m øte. D er ble re su lta te t t a t t  til e tte rre tn ing . Forhandlin
gene var b ru tt, og stortingsm ennene reiste  hjem. Den 25. septem ber 
holdt Terboven sin radiotale, partiene ble oppløst, Landsorganisasjo
nen fikk ny ledelse, partikon to re t ble beslaglagt og Quisling kom 
tilbake.

Jeg  vil gjerne komme tilbake til spørsm ålet om hva som kan 
væ re årsaken til a t P residen tskapet kunne komme til d e tte  re su lta t 
og a t  flerta lle t i S tortingsgruppen kunne stem m e som de gjorde. Vi 
kan ikke gå fra denne sak u ten  å søke årsaken til a t  disse stand
punk ter ble ta tt . Vi skal væ re k lar over enkelte ting. D et var to 
a lte rn a tiv er man hadde å velge mellom. D et ene var å gi seg i for
handlinger med tyskerne for å søke å beholde en sivil adm inistrasjon 
med norsk  politi og norsk rettsp leie . På den annen side sto truselen 
om e t Q uislingstyre som vi visste hva var. Med e t Q uislingstyre ville 
tyskerne kunne fram sette  de k rav  de ønsket å  fremme og få dem 
gjennom ført. Q uislingstyret eller ren  tysk  adm inistrasjon. De to a l
te rn a tiv er var d e t P residentskapet skulle ta  standpunk t til. I den 
første tiden opptrådte tyskerne rimelig. N år de arrangerte  noe, a r te t  
d e t seg næ rm est som en spøk. D er fa lt nok dødsdommer, men i a l
m innelighet var de t slik. Den oppfatning bredde seg a t tyskerne ville 
behandle nordm ennene annerledes enn folkene i andre land som de 
hadde okkupert. Vi skulle jo leve i de tte  landet og m åtte  inn re tte  
oss e tte r  det. Ved siden av d e tte  var alle de som kom i forhandlinger 
med tyskerne u tsa tt for de voldsomste tru sle r. Og vi skal væ re m erk
sam  på a t hvis truslen  bare gjelder en selv, så er det ikke så farlig. 
Men n år en blir u tsa tt for tru sler som gjelder e t s to rt antall med-
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m ennesker, så er d e t verre. D et var i denne situasjon våre forhand
lere var. Vi kan derfor dømme mildere om disse ting nå enn da vi 
sto m idt oppe i kampen.

Så vil jeg nevne A rbeidernes Ungdomsfylking. På side 59 er de t 
t a t t  inn e t re fe ra t fra d e t siste m øte A rbeidernes Ungdomsfylking 
holdt. P å d e tte  m øtet heiste ungdommen den fane som vi hadde øn
sket a t  også partiledelsen skulle ha g itt u ttry k k  for. D et vedtak 
Ungdomsfylkingen tok, ble g jo rt i e t m øte da d e t begynte å bli k la rt 
a t  Quisling var på trappene igjen. V edtaket ble offentliggjort i p a r ti
pressen. A rbeiderbladet og tre  andre partiav iser ble stanset og Alfred 
M. Nilsen, som fungerte som redak tø r av A rbeiderbladet, og G unnar 
Sand, som v ar form ann i A rbeidernes Ungdomsfylking, ble a rre s te rt. 
Jeg  synes det bør sies her på landsm øtet, a t  d e tte  var e t s to lt vedtak 
som s tå r i overensstem m else med de beste tradisjoner i ungdoms
bevegelsens historie.

Så skulle jeg si noe om det illegale arbeidet. D et er ikke g jo rt 
i løpet av noen m åneder å skaffe seg full oversikt over det illegale a r
beid som er utført i disse årene. Det stoff som skal til, må hentes fra  alle 
k an te r av landet. Vi har få tt inn en del, men ikke tilnæ rm elsesvis 
nok til å gi e t rik tig  bilde av v å rt illegale arbeid under krigen. E tte r 
a t p a rtie t ble forbudt 25. septem ber 1940, ble det illegale arbeid s trak s  
søkt organisert. D et var k am erater fra p a rtie t og fagorganisasjonen 
som tok til å organisere d e tte  arbeid. Vi kan si, a t  d e t nok hadde v æ rt 
i gang før også, men d e t var e tte r  25. septem ber d e t kom inn i o rden t
lig gjenge. D et ble organisert e t utvalg av gamle sen tra lsty rem ed
lemmer, og noen nye, Og e t faglig utvalg. De som sto i spissen, var 
Einar G erhardsen og K onrad Nordahl. D et gjaldt å organisere m ot
stands viljen i folket, spre opplysning b lan t arbeiderne og bygge opp 
en s te rk  norsk front. Vi kom sn a rt i ko n tak t med andre og hjem m e
fronten  ble organisert. A rbeiderpartiet var med i hjem m efrontens 
ledelse fra  første dag.

Jeg  vil fø rst nevne avisene, fordi d e t var d e t første som kom i 
gang. Vi treng te  aviser som ersta tn ing  for de aviser som var gå tt inn. 
Og av avisene vil jeg nevne «Fri Fagbevegelse» først, fordi det e r den 
som h a r gjort den stø rste  innsats. Den ble organisert av  våre kam e
ra te r, vesentlig folk fra A rbeidernes Ungdomsfylking, og d e t v a r de 
som tok støy ten  da organisasjonen ble sm uldret opp i begynnelsen av 
1942. Mange av de som da ble a rre s te rt, burde ha v æ rt her i dag, 
men de er her ikke. «Bulletinen» var en avis som hadde til oppgave 
å væ re kildeorgan. Den ble red igert av partikam erater, iallfall inntil 
den store  aksjonen fra Gestapos side. S likt arbeid ble t a t t  opp i alle 
byer og bygder og ble ført fram  i stadig bredere strøm . D et illegale
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arbeid besto i opplysningsvirksomhet og deltakelse i militærorganisa
sjoner. Vi hadde også partikam erater som sto oppe i farlig kurer- 
tjeneste, og i arbeider av enda farligere art. Vi er stolte av dette 
arbeid. Når vi skal bedømme og vurdere det som skjedde på dette 
området, skal vi tenke på dem som falt på sin post og på dem som 
ble sperret inne. Men også på dem som holdt u t til siste dag. Deres 
innsats var opinionskapende rundt om i landet. Det var kvinner, 
menn og barn som utførte dette arbeid. Det var barn som uten at 
de visste det selv, utførte viktig illegalt arbeid. I det illegale arbeidet 
deltok der tusener som aldri kan etterspores i noen beretning. Det 
var vel dette arbeid av de kjente og ukjente — ikke minst de ukjente 
— som tilsammen var med på å bære seieren hjem til slu tt. Alle de 
som deltok i dette arbeid, kan bare få én lønn. Det er den styrke de 
føler inne i seg selv. Det er a t han eller hun er vokst på det. Slik 
er det med de fleste, slik er det med landet og med den bevegelse vi 
tilhører. Vi har vokst på det i selvbevissthet og stolthet. Vi har 
væ rt med på å samle oss en rikdom som vi kan hente krefter av i 
det arbeid vi s tå r foran, nå når vi skal legge grunnlaget for en ny tid 
for folket som bor i dette landet.

Dirigenten: F ra landstyret foreligger der i denne sak en uttalelse 
som lyder:.

Partiet under okkupasjonen.

Landsstyret foreslår:
Alt den 10. april ble det over Hamar kringkaster sendt u t et opp

rop fra Det norske Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon, der det heter: «Vi oppfordrer alle tillitsmenn i arbeiderbeve
gelsen til i samarbeid med alle lojale befolkningslag å organisere ar
beidernes innsats i landets forsvar.»

Fra Tromsø ble det fra partiet og landsorganisasjonen sendt u t 
et opprop som gjør mer utførlig greie for de oppgaver arbeiderklassen 
i landet sto overfor: «Ingen er sterkere interessert i vårt sjølstende
og vår frihet enn arbeiderbefolkningen . Dens kamp for orden og plan 
i det økonomiske liv og for en rettferdig fordeling av samfunnsgodene 
er betinget av folkestyre og nasjonal uavhengighet. Arbeidernes fag
lige Landsorganisasjon og Det norske Arbeiderparti vil derfor re tte  
den sterkeste oppfordring til alle sine medlemmer og alle sympati- 
serende om å forsterke kampen mot de overfallsmenn som uten 
grunn har b ru tt inn i landet og søkt å oppkaste seg til herrer over 
det norske folk. — Arbeiderorganisasjonen står her side om side med 
landets sivile og militære myndigheter for å mobilisere alle krefter
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som kan se ttes inn på den y tre  og indre front. V idere gjelder de t 
om å bevare de sosiale goder som arbeidsfolket har k jem pet seg fram 
til, og sam tidig væ re med å legge grunnlaget for d e t nye og frie Norge 
som skal gå u t  av  krigen og redslene.»

Med disse m anifestasjoner Var retningslinjene lag t for arbeids
folkets kam p i krig og under okkupasjon på de forskjelligste fronter 
ute og hjemme. A rbeiderne sam let seg m er og m er bevisst om denne 
hovedlinjen, som ble holdt til seieren var vunnet og Norge v ar b litt 
f r i t t  igjen.

Under okkupasjonen kom arbeiderbevegelsens tillitsm enn opp i 
mange vanskelige situasjoner og ble s a tt  på hard  prøve. F ra  13. 
juni til 19. septem ber 1940 pågikk de såkalte  «riksrådsforhandlinger» 
mellom norske og tyske m yndigheter. B lant de k rav  de tyske okku- 
pasjonsmyndigheter reiste var det sæ rlig  to som kom i forgrunnen, 
nemlig k ravet om avsettelse av regjeringen Nygaardsvold og k ravet om 
avsettelse av Kongehuset. Situasjonen var vanskelig. De som skulle ta 
standpunkt, handlet under svæ re tru sle r og sterk t press. I de t okku
perte  Norge hadde folket ennå ikke funnet fram  til en k lar felles 
holdning overfor okkupasjonsm akten. T rass i a t  en e r fu llt k lar 
over disse vansker, må pa rtie ts  landsm øte slå fa s t a t ikke alle p a r
tie ts tillitsm enn i S to rtinge ts  presidentskap iog Iforhandlingskomi- 
léen, i partiets ledende instanser og i stortingsgruppa i denne be
stem te situasjon viste d e t k larsyn som en m åtte  ha ønsket.

En vil dog understreke a t  da tyskerne med nye krav  la for 
dagen a t de stile t m ot en nazifisering av den  norske sivile adm ini
strasjon, ble kravene avv ist og forhandlingene b ru tt.

A lt før «riksrådsforhandlingene» definitivt var b ru tt, hadde 
aktive m edlem m er av  A rbeiderpartiet og Landsorganisasjonen ta t t  
til med å organisere det illegale arbeid. I den illegale virksom het 
som ble øket straks e tter a t partiene ble forbudt, deltok våre  m ed
lemmer i oppbyggingen av den norske front og i løsiningen av 
de m angeartede oppgaver som d e tte  førte med seg — opplysnings
virksom het med illegale aviser, organiseringen av  m otstanden fra 
de fagorganisertes side, organiseringen av H jem m estyrkene, hjelpe
arbeid til ofrene for d e t tyske voldsherredøm m e, kurérvirksom het 
osv. P a rtie t h ar fra første dag d e lta tt  med represen tan ter i hjem m e
frontledelsen. D et la i all sin v irksom het vekt på u ten  forbehold 
å styrke den felles fronten. D et ble u tfø rt e t veldig arbeid av 
nordm enn hjemme, i Sverige og i London. E tte r  h v ert som tida 
gikk, krevde dette  arbeid  store  ofre. Mange av våre beste kvinner 
og m enn e r  fa lt i frihetskam pen.

A rbeiderpartiets aviser har, på noen få unntakelser næ r, opphørt
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å komme u t  under krigen. Denne linje 'ble fulgt bevisst, idet man 
foretrakk å få avisene stanset, fram for på  ytm ykende vilkar a 
m åtte  arbeide under tysk  d ik ta t. Landsm øtet u tta le r sin tak  i 
alle som h a r h a tt  ansvar og arbeid  i våre aviser, fordi denne r e t
ningslinje med å bringe avisene til stans lo ja lt ble gjennomført.

Regjeringen Nygaardsvold forlot Norge sammen med Kongen 7. 
jun i 1940. Dens innsats for å befri landet ble i de følgende år fo rt
s a tt  fra  London.

L andsm øtet u tta le r  sin anerkjennelse for det sto re  arbeid som 
regjeringen N ygaardsvold u tfø rte  i krigsårene både n år d e t gjaldt 
å organisere de m ilitæ re sty rker, vår handelsflåtes innsats, og nar 
d e t gjaldt å  forberede landets forsyninger e tte r  krigen. D ette ini
tia tiv rike og forutseende arbeid h ar b id ra tt m eget til a t Norge i 
dag inn ta r en s te rk  stilling b lan t verdens frie nasjoner.

Elias Volan: D et var e t par bem erkninger fra  Olav L arssens side 
som jeg gjerne vil svare på. D et første var a t  .han. ansa de t noe eien
dommelig a t sek re ta ria te t søkte konferanse med Quisling. Sekre
ta ria te t har ikke søk t noen konferanse med Quisling — ikke noen 
gang. Vi ble tilkalt, vi fikk en ordre. Vi gikk for å høre hva han 
hadde å si. D et var tre  m edlem m er av sek re taria te t, nemlig meg, 
Nic. N æ ss og A lbert Raaen. Protokollen om d e tte  m øte e r k o rtfa tte t. 
Vi var i d e th e le  ta tt  forsiktig med hva vi protokollerte i denne tiden, 
l'or protokollene kunne bli tatt. D et har væ rt rik  anledning for de 
som h ar sk revet denne beretningen å søke næ rm ere opplysninger, men 
vi er ikke blitt spurt. Det vil jeg sette  fingeren på.

Jeg  h a r skrevet en beretning til sek re taria te t, og den skal bli be
handlet av d e t sek re ta ria t som fungerte som m eren 1940. På m øtet 
i S to rtinget spurte  Raaen hvilken m yndighet de t var som hadde g itt 
Quisling i oppdrag å danne regjering. Til d e tte  svarte  Quisling: «Vj
har ingen konge, han  e r røm t, og nå e r d e t ikke andre enn N.S. som
kan danne regjering.»

Volan re fe re rte  h er noen punk ter av sin beretn ing  og tilføyde: 
«Dette var d e t som passerte hos Quisling.»

Sekretariatet var k lar over a t dannelsen av Quislings regjering 
hadde skap t borgerkrigsstem ning i landet. Neste dag kom  d e t ordre 
om a t jeg skulle møte hos Quisling. Jeg  svarte da a t jeg ikke kom 
på' annen ordre enn politiets. Til de tte  svarte  Quislings sekretæ r. 
«Dette skal vi huske til en annen gang.» D et var denne forbindelse
jeg hadde med Quisling.

D et a t  sek re ta ria te t ikke ville ha m er med forhandlingene med 
tyskerne å gjøre, v ar re su lta te t av  en  lang utvikling. Og av a t  en 
rekke av  sek re ta ria te ts  m edlem m er hadde k ritise r t den sam m en-
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se tn ing  R ik srå d e t skulle fa. Jeg  v il g je n ta  a t  hv is  de som h a r  
s k re v e t p a r t ie ts  b e re tn in g  i denne sak , hadde v ille t bem øye seg 
m ed å  søke opp lysn inger hos s e k re ta r ia te ts  m edlem m er, så  sku lle  
d e  ha f å t t  det.

Ole Øisang, T rondheim : D e t e r  to  vesen tlige side r ved denne
sak. D e t ene e r  den politiske , spø rsm åle t om  ledelsens nas jonale  
holdning. D e t an n e t spørsm ål, som  vi m å b esk jeftige  oss m ed, e r  
den  r e n t  p artim ess ige  side ved saken . D e t e r  den  jeg  v i si noen  
o rd  om.

D enne b e re tn in g  ble inngående b eh a n d le t i la n d s s ty re t i g år. 
D e t ble e t  avk larende  m øte . Je g  k a n  ikke  avholde m eg fra  å si 
og jeg  legger ikke  sk ju l på, a t  d e t  h a r  v æ r t  nokså b i t te r t ,  sp esie lt 
for M agnus N ilssen og m eg, a t m an  h a r  søk t å  legge de t hele ansvar 
på oss to, han  for P re s id e n tsk a p e t og jeg  fo r p a r tie t. D e t e r  sæ rlig  
h e r  i Oslo d e tte  gjøres. D et v a r  tr e  p a rtife lle r  som  v a r  m edlem 
m er a v  P re sid en tsk ap e t og d e r  v a r  tr e  som  v ar m ed på fo rh a n d lin 
gene fra  p a r t ie ts  side. F o ru te n  meg, v a r  d e t  V olan og A lfred  M ad- 
sen. V i v il ikke  e t  øyeblikk skyve a n sv a re t fra  oss, m en p a r t i 
ledelsen  m å dele a n sv a re t m ed oss. D e t som  h a r  v æ r t  d rad d  fram  
i p ressen, h a r  o m tre n t u te lu k k en d e  d re ie t seg om d e t  som  sk jedde 
i sep tem ber, m en d e t  h en g e r nøye sam m en m ed forhandlingene i 
jun i. D a v a r  d e t  de ty sk e  k rav en e  ble k jen t. Og d e t v a r  da t r u s 
lene kom , bl. a . om å  in te rn e re  la n d e ts  ungdom  og sende dem  til  
T ysk land . D a b lir  d e t  spørsm ål om  ad m in is tra s jo n sråd e ts  og p a r t i 
ledelsens holdning. D et vi la  fra m  fik k  enstem m ig godkjennelse 
i p a r tie ts  s e n tra ls ty re  og L and so rg an isas jo n en s se k re ta r ia t, og siden  
i p a rtie ts  landssty re . D er v a r  d e t sk a rp t delte m eninger, m en  e tte r  
en inngående d e b a tt, b le  d e t en stem m ig  v e d ta t t  en u tta le lse  som  
på s e t t  og vis godk jenner d en  holdning vi hadde h a t t .  Vi sku lle  
g jøre d e t  y t te r s te  fo r å unngå en reg je ring  Q uisling. A t vi ikke 
unngikk den, e r  en sak  fo r seg. D et v a r  v å r t  p a r ti som tok  in itia 
t iv e t til  sa m arb e id e t m ellom  p artiene . D e t g jorde vi for å gjøre 
d e t k la r t  overfor ty sk e rn e  a t  h e r  hadde vi d en  v irkelige  nasjonale  
sam ling. Så kom  d e t  ny e  fo rh an d lin g er i sep tem ber, da s to rtin g s- 
g iu p p en e  b le innka lt. M an k a n  si a t  situasjonen  v ar m eget m e r a v 
k la r t . J e g  b e r  d e re  huske  beg ivenhetene om kring  F ra n k rik e s  fu ll
stend ige  sam m enbrudd . Ingen  v il glem m e den  17. ju n i 1940. I  sep 
tem ber var, som  sagt, s ituasjonen  m er av k lart. H vis m an sam m en
ligner vo te rin g stem aen e  i ju n i og i sep tem b er, v il m an  se a t  d e t  e r  
ingen avg jø rende p rin sip ie ll fo rsk jell. V ed takene i ju n i v a r  g odk jen t 
av  s e n tra ls ty re t  og L andsorgan isasjonens se k re ta r ia t. J e g  k an  ikke 
sk jø n n e  a t  d e t  v a r  sa m eget v e rre  å stem m e på de sam m e tin g  i
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septem ber erm i juni, og da hadde p a rtie ts  ledelse godkjent for
handlernes standpunkt. D et som gjorde a t  vi s trak k  oss for langt, 
var a t vi ville unngå N.S. og søke å spare d e t norske folk for de 
uhyggelige tyske trusler. Den avgjørelse som vi med revolveren 
i nakken m åtte  ta  i denne tid, kunne ikke ha noen folkerettslig gyl
dighet. D et forslag som foreligger, kan  jeg ikke si så meget om. 
D et a t  m an bebreider oss for ikke å ha h a tt  politisk klarsyn, får 
vi finne oss i. Jeg  vil minne om d e t p a rtie ts  form ann sa i lands
sty re t i går. Vi burde nå re n t partim essig behandle denne sok som 
en forbigangen episode, og så får vi avvente granskingskom itéens 
innstilling.

August S trindberg brukte  i sin tid et godt ord som jeg synes har 
ak tu a lite t nå: «Stryk u t og gå videre.»

Oscar Torp: Jeg  er tilbøyelig til å foreslå a t vi gjør en for
andring på side 2 i forslaget. H er s tå r det: «Trass i a t en er fullt
k lar over disse vansker, må p a rtie ts  landsm øte u tta le  en bekla
gelse over» osv. Jeg foreslår a t ordene: «uttale en beklagelse over» 
forandres til: «slå fast».

Torps forslag ble enstem m ig ved tatt.
Per Haraldsson, Oslo: Jeg  har bare  e t par spørsm ål å gjøre til

beretningen. D et opplyses a t d e t var navneopprop i stortings
gruppa, men d e t er e tte r  m in mening viktig å få rede på hvordan 
h v ert enkelt av sen tra ls ty re ts  m edlemmer stem te. Selv om man 
ikke h ar protokollen, så burde de som har laget beretningen kunnet 
få tak  i navnene her. V idere bør vi få rede på om de som hadde 
portforbud, ble ta tt med på råd  i disse spørsmål.

NatvigPedersen, Stavanger: D et er bare e t enkelt punk t i
denne oversik t jeg vil understreke her. Jeg  er he lt enig med inn
lederen i d e t synspunkt han h ar lagt fram . Vi skal forstå beveg
grunnene og det press forhandlerne var under. Hele d e t synspunkt 
innlederen h ar lag t fram , gir k la r beskjed om dette , men d e t e r e t 
pun k t som ikke kom m er k la rt fram  og d e t er d e tte  som under
strek e r alvoret ved forhandlingene. Hva ville ha skjedd h er i lan
d e t hvis disse forhandlinger hadde fø rt til e t  resu lta t?  Hvis ty 
skerne ikke hadde v æ rt så s trie  og ukloke ved personvalget og ved 
m åten hvorpå d e t skulle tas u t m edlem m er av d e t nye R iksråd? 
E tte r  m in mening ville d e t da ha b litt en kløving av d e t norske folk 
i to  grupper. Vi ville få tt en del som under ledelse av S tortinget 
s lu tte t avtale med tyskerne og en del som på re n t konstitusjonelt 
grunnlag fo rtsa tte  kam pen ute. Jeg  tro r vi i dag le tt  kan skjønne 
de videre virkninger. Vi skal væ re k la r over d e t tunge alvor som
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lå over disse forhandlinger og de skjebnesvangre følger disse for
handlingene kunne ha få tt hvis de hadde fø rt til e t positivt resu ltat.

H. P. Haugli, Vest-Opland: E tte r  de tunge år vi h ar gjennom
gått, e r vi nå kom m et fram  til a t  vi skal behandle freden og i første 
rekke rense luften. D et er d e t som er d e t m est brennende utover 
landet i dag. D et er så a t  man mange steder h ar g å tt meget s treng t 
til verks. Man har g å tt til å holde enkelte u tenfor fordi vi ikke 
sto ler på dem. De skal nå vise ved sine handlinger om de h ar h a tt  
r e t t  i sin stilling under krigen. Jeg synes d e t e r beklagelig a t d e tte  
ikke h a r kom m et fram . Vi har like til d e t siste ikke få tt vite hvor
dan våre stortingsm enn og sentralstyrem edlem m er h a r  forholdt seg. 
D et er beklagelig a t vi får d e tte  oppgjør under en valgkamp og 
ikke har få tt  d e t avgjort på e t  tidligere tidspunkt. Hvem var d e t 
som ikke var under tru s le r i den tiden? Skulle vi derfor svikte 
og svare ja på alle spørsmål? Nei, vi m åtte  holde stillingen. Vi 
visste hva tysk  k rig sre tt betyr, vi sa nei likevel. D et e r d e t jeg 
vil si. Arbeiderne stiller seg det spørsmål: Kan vi stole på disse
menn?

N år borgerne reiser kam pen m ot arbeiderne, vil de da si ja 
eller nei? D et er beklagelig a t  d e tte  spørsm ål ikke h a r v æ rt d isku
te r t  og b litt grundig avk lart før. Vi skulle ikke h a tt  d e tte  m idt 
oppe i valgkampen, og en hel del av dem som var med sommeren 
1940 skulle ikke ha stilt seg på de frem ste plassene. Vi kan bare) 
beklage a t  de h ar opptråd t slik. Vi slipper ikke unna på d e tte  vis. 
Og nå h ar Torp fo reslå tt en forandring som viser a t m an også vil 
komme bo rt fra beklagelsen. D et e r høyst beklagelig d e tte  som 
har hendt, og a t  vi i v å rt parti, som skal væ re d e t ledende nå, skal 
ha slike ting a trekke med som var av  avgjørende betydning for 
de t norske folks stilling. D et var en trygghet å vite a t vi hadde 
regjeringen i London som kunne holde d e t norske folk sam m en. 
De som svarte  ja  til å se tte  denne regjering til side, h a r fo rb ru tt 
seg så alvorlig m ot arbeiderklassen a t de ikke bør væ re med i ledel
sen nå framover. Man skal være k la r over a t  d e tte  vil komme 
opp og bli d isk u te rt i organisasjonene og m ann og m ann imellom.

Alfred Ljøner:  D et er b li t t  spu rt om hvordan sen tra ls ty re ts  
m edlem m er stem te. Jeg kan ikke huske h v e rt enkelt navn og pro
tokollen eksisterer ikke lenger. Jeg kan  derfor bare svare for hvor
dan jeg  stem te. Jeg inntok d e t samme standpunk t som Øisang. Jeg  
fant, da saken kom  opp i stortingsgruppen, a t jeg m åtte  se d e tte  i 
sam m enheng med d e t standpunkt jeg hadde ta t t  i jun i måned. Jeg 
husker spesielt to av  de representanter jeg hadde v æ rt sammen med 
i jun i og som da hadde ta tt  det samme standpunkt som jeg. Det
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var Eugen Johannessen og Trygve B ratte li. Jeg  innrøm m er a t  de 
hadde r e t t  da de kom til e t annet standpunkt. Vi får ta  vår dom 
for de standpunk ter vi tok. D et er ikke rik tig  d e t den siste taler 
sa. D et man tils ik te t var å hindre a t  Quisling fikk sty re .

Alfred Udland: D et var en bem erkning av Øisang som gjorde
a t jeg tok  ordet. Man m åtte  av hans innlegg få d e t inn trykk  a t  
også landssty re t hadde g itt sin tilslu tn ing til d e t standpunk t for
handlerne hadde ta tt .  D et er u rik tig  å si de t slik. D et var i en 
vanskelig tid  landssty re t var sam let her i Oslo. D et v ar nederlag 
på nederlag for de som sto  m ot tyskerne. D et kunne se u t  som 
om tyskerne allerede hadde seiret. D et v ar im idlertid en rekke av 
landsstyrets m edlem m er som reiste  en skarp  opposisjon. D et e r 
ikke for m eget å si a t  de t var e t av  de m est bevegede m ø ter vi h ar 
h a tt  i landsstyret. D et var noen som reiste  sterke innvendinger 
mot den linje forhandlerne hadde slå tt inn på. Det var tre  pumkter 
vi ikke ville vsere med pa. D et første var a t  vi ikke ville væ re med 
på å avsette  Kongen og Regjeringen. D et annet var a t  dersom vi 
skulle gå med på e t . Riksråd, så skulle det væ re h e lt norsk, og de t 
tred je  var a t  R iksrådet skulle væ re he lt m idlertidig. D ette fikk 
sitt u ttrykk  i punkt 2 i landsstyrets vedtak. D et v ar form et av 
meg med tilslu tn ing  av H ognestad og fikk sin finpussing i redak- 
sjonskomitéen. Vi ville med dette  forslaget se tte  e t stengsel for 
videre utglidning. Man kan bebreide oss a t  vi ikke sa d e t m er ‘b ru - 
talt, men under den situsjon som forelå tilsa forholdene oss å vise 
en viss reservasjon. Vi skulle leve her i landet. De punk ter som 
jeg h ar nevnt, fan t vi im idlertid a t  det var ugjørlig å gå med på. 
D et fikk også u ttry k k  i d e t forslag jeg sa tte  fram  under beretn in 
gen i landsstyret i går. Jeg  ville ikke felle noen dom over de som 
var med, men ville bare holde fram  vår stilling i 1940. D et som 
skjedde den gang, kostet meg nattesøvn den dagen, og jeg an tar a t 
d e t også h ar koste t forhandlerne meget. Den nasjonale innstilling 
hos forhandlerne, kan d e t ikke væ re tv il om. Men en annen ting 
er a t de vurderte  stillingen feil.

Alfred Madsen: D et e r ingen av dem  som var h er i Norge i
1940 og som var med i disse vanskelige m øtene som vil eller kan 
løpe fra  ansvaret. Å løpe fra ansvaret vil væ re vanskeligere enn 
å løpe fra sin egen skygge. Jeg  er ikke b litt sp u rt om noe i forbin
delse med denne beretningen. Jeg var ikke medlem hverken av 
sen tra ls ty re t eller av sek re ta ria te t 1940, men jeg v ar anm odet om 
å bli med i en del m øter. D et første v a r i mai måned, hvor det 
var spørsm ål om å forhandle med de borgerlige p a rtie r i Norge for 
å søke å få i stand en felles fron t m ot tyskerne i landet. D er ble
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det valt forhandlere. Volan ble va lt fra  sekre taria tet, Øisang fra 
partiet, og jeg antakelig  fordi jeg sto som stortingsgruppens for
mann. E tte r  a t  henvendelsen til Kongen v ar sendt, b e s lu tte t L ands
s ty re t enstem m ig å tilforordne meg til S en tra ls ty re t. D et v ar den 
6. juli. D et v ar da en del defekt, fordi så mange var reist. Hvis 
man skal vurdere saken rik tig , må m an huske a t  d e t er en annen 
faktisk situasjon i dag enn det var i 1940. D et krevde en annen 
tak tikk  enn folk i dag er tilbøyelig til å godkjenne. D et bør man 
forstå. Tyskerne sto i juni 1940 på høyden av sin m akt. De hadde 
s lå tt  ned Belgia, Holland og Frankrike, og hadde m akten i hele Vest- 
Europa. D et var A dm inistrasjonsrådet som først fikk henvendel
sen fra tyskerne. De var så lykkelige a t de fikk v e lte t ansvaret 
over på Presidentskapet. D et var i denne tiden e t m eget s te rk t 
press på Presidentskapet fra norsk hold, fra næringslivets, ja, man 
kan godt si arbeidslivets organisasjoner, som ville a t  m an skulle fo r
handle. Selv om jeg var fu llt oppmerksom på a t  d e t n y tte t lite å 
forhandle m,ed tyskerne, så v e t vi a t  d e t hender a t  man som det 
he te r i boksespråket, « tar telling for å vinne tid». D et endelige 
brudd kom  e tte r  e t s te rk t press fra A rbeiderpartiets sto rtings
gruppe. Alle tidligere voteringer var foreløpige. D et var den siste 
votering som var endelig, og den var enstemmig. D et var viktige 
ting som lå bak. D et v ar garan tier om landets selvstendighet og 
uavhengighet det gjeldt. Det v ar det umulig å få. Hvis m an her 
hadde h a t t  re fe ra t av de forhandlinger som ble fø rt mellom de fire 
partier, ville m an ha fo rs tå tt situasjonen bedre. D et som te lle r og 
bør telle i en sak som denne, er konklusjonen. Og konklusjonen 
er jo a t  nei-mennene seiret. Vi fikk Quisling og tysk  sty re . Ingen 
kan  si hvordan d e t ville ha g å tt om vi hadde få tt  brudd i juni. 
Hadde vi få tt brudd den gang, så kan det hende a t  tyskerne hadde 
g jo rt alvor av sine tru s le r  m ot d e t norske folk. Jeg  v ar en gang 
innkalt til d r. Delbriigge. Han holdt e t h e lt foredrag for meg. Jeg  
spurte da hvor langt de ville strekke aldersgrensen for de verne
pliktige som skulle sendes til Tyskland. Han svarte  med å si a t 
i Tyskland er vem epliktsalderen fra 19 til over 50 år. Jeg  m ente at vi 
m åtte  undersøke om d e t var m ulig å finne fram  til en ordning så 
vi kunne unngå e t Q uislingstyre. Ved forhandlingene i jun i 1940 
mellom de fem p artie r i S to rtin g e t og med næringsorganisasjonene 
ble grunnlaget lagt for en felles fron t m ot tyskerne. D ette kom 
m er fram  ved granskingskom itéen. Til Larssen vil jeg si, a t  det 
kan  ikke væ re rik tig  det som sies i beretningen om forholdene i 
de tyske fengslene h er i den første tid. Jeg  s a tt  selv på n r. 19 
i 1940. D er var d e t tysk gym nastikk hver eneste n a tt.
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Dirigenten  opplyste a t d er var inn tegnet tr e  ta lere  og foreslo 
a t der ble s a tt s trek . D et ble v e d ta tt å avslu tte  denne sak i d e tte  
møte.

Josef Larsson, Oslo: Jeg h ar bare  e t par bem erkninger å gjøre.
Volan b ruk te  form en «vi». D et kan gi landsm øtet den oppfatning 
a t d e t var S ek re ta ria te t som sendte de represen tan tene d e t har 
væ rt snakket om. Disse tre  m øtte im idlertid  u ten  a t S ek re ta ria te t 
var spurt eller visste om det. D et var tidlig en m orgen det skjedde. Vi 
Eikk kjennskap til d e t e tte rpå . Olav Larssens kom m entarer e r  
egnet til å kaste m istanke på S ekre taria te t. E tte r  h v ert som Sekre
tariatet fikk  se hva de tyske tilbud inlnebar, ble det opposisjon i Sekre
tariatet. Og det m eldte seg krav  om a t disse forhandlingene skulle 
avsluttes. D et er bakgrunnen til denne beslutning. Jeg  har villet 
gjøre disse bem erkninger fordi Olav Larssen ikke k jenner bakgrun
nen for beslutningen.

Magnus Nilssen: D et er vanskelig å debattere i en sak som det 
er over 5 å r siden en v ar med på å behandle. D et er også vanskelig 
i dag å kalle tilbake situasjonen som den v a r  da. Vi v ar e t erobret 
land. Tyskland hadde erobret og lagt under seg land e tte r  land 
og behersket om tren t hele Europa. B are England sto  alene. Selv 
Sovjet-Russland hadde en ikke-angrepspakt med Tyskland. Vi 
hadde e t A dm inistrasjonsråd som hadde forsøkt og søkte med s to rt 
hell å redde m est mulig av norsk  adm inistrasjon og norsk r e t ts 
oppfatning. Da kom tyskerne og forlangte a t S tortingets p resident
skap skulle bli med i forhandlingene. Jeg  kom med først e tte r  at 
det var forhandlet i flere dager. Det ble enstemmig henstilt til oss 
ikke å vike tilbake for å forhandle med tyskerne. Jeg  pro testerte , 
men henstillingen var enstem m ig og sterk , så jeg ga meg. S itua
sjonen var den a t  vi m åtte  få en abso lu tt kjenning av a t Sekre
ta ria te t og A rbeiderpartiets styrem edlem m er hele tiden sto bak oss 
i disse forhandlingene. Vi fikk henstillinger fra de forskjellige n æ 
ringsorganisasjoner om a t vi m åtte  gå med på forhandlingene tro ss 
alle de b itre  piller som d e tte  inneholdt. K onservative folk som til
hører rederinæ ringen u tta lte  a t  selv om Kongen m åtte  tre  tilbake 
til fredsslutningen, så m åtte  vi føre forhandlingene videre. Vi 
m åtte  sluke mange b itre  piller. D et var ikke bare Q uislingstyre 
det gjaldt. Vi skulle få e t Riksråd som skulle arbeide under lik
nende forhold som i D anm ark, ja, vi skulle få en friere stilling. Vi 
fant under disse forhandlingene å burde prøve om det var mulig 
å komme til en ordning som brak te vårt land  i en bedre stilling. 
D et skulle bare  vare til krigen v ar slu tt, og vi trodde den gang ikke 
a t krigen skulle vare 4—5 år. Vi v en te t en avgjørelse tidligere.
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Det er ingen vanskeligheter spesielt for oss m ed hensyn til valget. 
De andre p a rtie r e r like in te resse rt i denne sak som vi, som var 
rep resen tan ter for A rbeiderpartiet. Jeg  kan  ikke tenke meg a t noe 
av dette  skal komme fram  under valgkampen fra  de borgerlige 
partiers side. Skulle m an v en te t a t  de ville be Kongen om å tre  
tilbake? Så var d e t noe som h e t fagopposisjonen. De ville sikkert 
ha u tn y tte t  situasjonen, hvis vi ikke hadde kunnet bringe noe u t 
av forhandlingene. Nå kan  man si a t  d e t ville ha g å tt slik som 
Natvig-Pedersen hevdet. Men hvis vi ikke hadde søkt å redde hva 
reddes kunne, og tyskerne hadde g jo rt alvor av sine tru s le r og f. eks. 
mobilisert en 2—300 000 nordm enn og sendt dem  til Tyskland, da ville 
der sikkert ha re is t seg en veldig opposisjon m ot oss for a t  vi ikke 
hadde g jo rt noe for å redde folket fra dette. Jeg  vil ønske a t  man 
ikke altfo r m eget oppholder seg med disse ting. Vi h ar så store 
oppgaver nå a t  vi heller skulle samle oss om den store  innsats og 
skape e t flertall for A rbeiderpartiet ved valgene.

I. K . Hognestad: D et var e tte r  a t S to rtinget hadde v ed ta tt det 
som var grunnlaget for at Kongen og Regjeringen reiste u t av lain- 
det a t  det ble forhandlet med den tyske m inister, m en d e t ble brudd. 
Det v a r  i april-dagene. D et burde b litt b rudd  på e t tidligere tid s
punkt også i de forhandlingene som ble fø rt sommeren 1940. D et 
var øvd e t s te rk t press for å binde stortingsgruppen, men vi e rk læ rte  
at vi ikke ville gå med. U nder forhandlingene i septem ber ble 
det b ru k t uparlam entariske u ttry k k , men d e t var ikke godt å unngå 
det i den situasjon. Jeg m ener a t Øisang behøver kritikk . Vi 
spurte  gang på gang om å få navnene på R iksrådets medlemmer, 
men de kunne vi ikke få. Jeg  m åtte u t i byen for å skaffe meg rede 
på det, og da jeg kom med navnene, ble d e t forferdelse i lands
sty ret. Jeg synes a t  Øisang bør ta  k ritikken. Jeg  tro r  det ville 
ha v æ rt heldig for p a rtie t om d e t i den situasjon hadde h a tt  en 
mann med li t t  fastere holdning i spissen.

Einar Gerhardsen: Haugli fram holdt a t dette burde ha væ rt 
behandlet på et tidligere tidspunkt, men det var ikke råd  å få 
landsm øtet innkalt tidligere i år. Og noen annen instans i p a rtie t 
har vi ikke som kan se tte  slu tts tenen  på en sak som  denne. Nå 
har vi få tt så god oversikt over begivenhetene som d e t h ar v æ rt 
råd  å  få d e t på den ko rte  tid  som h a r  s tå t t  til v år rådighet. Jeg 
skulle ønske a t  Øisangs oppfordring var b litt fulgt. D et er r a r t  a t 
de som erk læ rer a t  de den gang vurderte  feil, her b ru k er sto re  ord. 
Den alvorligste bebreidelse en kan re tte  m ot ledende partife ller er 
a t de ikke k jen te  den tyske nazisme bedre. De burde ha v isst a t  
tyskerne ikke var til å stole på hverken i sine lø fter eller i sine
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trusler. Nei-mennene seiret. D et var ikke le t t  å komme igjennom 
denne sak. Jeg tro r a t  ved a t nei-m ennenes standpunk t omsider 
seiret, så ble d e t grunnlag lagt som gjorde de t mulig a t  vi seiret. 
Jeg e r  enig med Natvig-Pedersen i at hvis forhdndlingene hadde 
fø rt fram, så ville det ha fø rt til en dyptgående spaltning av folket. 
Hva utgangen ville ha b litt, e r d e t ikke godt å si. Men hvis for
handlernes linje hadde ført fram, ville Norges stilling utv ilsom t 
b litt ugunstigere enn den er i dag. N år de ansvarlige parti-instan- 
h er på Opland h a r behandlet saken og nom inert stortingsm enn, så 
får vi bøye oss for de t som der e r skjedd.

Jeg  h a r selv s it te t  ved siden av  L ars Moen i ty sk  konsentra
sjonsleir, så jeg kjenner hans innsats. Og de andre kandidatene 
h ar under hele krigen in n ta tt en fast nasjonal holdning. De for
tjener fu llt u t  d e t tillitsvotum  som p artie t i Opland h a r g itt dem. 
Jeg tro r også du  Haugli skal væ re med å slu tte  opp om den lista . 
Med hensyn til den u tta le lsen  som foreligger, så er d e t nødvendig 
for p a rtie t å si sin mening. P a r tie t bør gjennom s i t t  landsm øte 
gjøre e t vedtak i denne sak, som gir k lar beskjed.

Saken ble nå opp ta tt til votering og landssty re ts  innstilling med 
dirigentens endringsforslag ble enstem m ig ved ta tt.

Som medlem av valgkom itéen i s ted e t for Salve Salvesen, som 
ennå ikke var kommet, ble enstem m ig valt A rth u r Fauske, Vest- 
Agder.

Formiddagsmøtet lørdag 1. september.

O rdstyrer: Sverre Støstad.

E tter a t ordstyreren hadde ønsket representantene vel møtt, 
re fererte  sekretæ ren, Hans Sundrønning, protokollen for formiddags
m øtet fredag, og Th. 0 . M ichelsen re fererte  protokollen for e tte r-  
m iddagsm øtet fredag. Begge protokoller ble godkjent.

Trygve Bratteli: De som h a r ønsket b ille tte r til tea terfo restil
lingen i D et nye Teater, kan nå få k jøp t disse i forvæ relset. V idere 
skal jeg gjøre m erksam  på a t d e t mandag kl. 10 b lir holdt e t møte 
i Folkets Hus, lille sal, for å drøfte d e t p rak tiske anlegg av valg
kam pen. Til de tte  m øtet innkalles fy lkespartienes form enn og 
valgsekretæ rer.

D N  A -  4
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Hilsener til landsmøtet.
Ordstyreren: Til landsmøtet er innkommet disse brev:

«København, 22. august 1945.
Kjære kamerater!

Jeg hadde håpet å kunne være til stede på Det norske Arbei
derpartis landsmøte. Jeg ville gjerne ha g itt u ttrykk  for hvor 
lykkelig Frankrikes sosialistiske parti er ved tanken på at Norge 
er frigjort. Da jeg imidlertid er nødt til å reise tilbake til Paris, 
må jeg innskrenke meg til å sende dette brev med våre broderlige 
hilsener. På vegne av Frankrikes sosialistiske parti, på vegne av 
Leon Blum, ønsker jeg Norge og Det norske Arbeiderparti en lykke
lig framtid som vil gi det oppreisning for alle de lidelser som lan
det og partiet har m åttet gjennomgå, og som landet har båret med 
et så strålende mot.

Leve den norske sosialisme! Leve den sosialistiske internasjo
nale! Leve Norge!

Med mine hjerteligste hilsener.
S. Grumbach.»

Trondheim: «Massemøte av arbeidere ved Statsbanenes Verksted, 
Marienborg, krever at D. N. A. og N. K. P. går inn for listesamband 
ved høstens stortingsvalg, og henstiller til begge partier a t samlings
forhandlingene tas opp på nytt.

Statsbanenes Verksted, Trondheim.
Aksel Nilsen, formann. I. Eidem .»

Alsvåg: «Laget samlet til møte 30. august u tta ler sin tilfredshet 
over at partiet er løst fra s itt samarbeid med kommunistene.

Indre Langenes Arbeiderlag.»

Stord: «Samtlige arbeiderorganisasjoners styrer på Stord samlet 
til møte 29. ds., hilser landsmøtet til lykke med forhandlingene. I 
erkjennelse av den store betydning av a t  arbeiderklassen står samlet, 
vil vi så inntrengende vi kan oppmode landsmøtet til a t  de får sam
lingsforhandlingene gjenopptatt. Vi krever samling.

Stord faglige utvalg. — Stord Arbeiderparti.
Stord kommunistiske Parti.»

Oslo: «Arbeiderne ved Akers mek. Verksted hilser landsmøtet *og 
dets gjester. Vi ønsker at dette viktigste møte i partiets historie må
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bringe resu lta ter: «Arbeiderklassens samling, og derm ed hele de t nor
ske folks lykke. Vi e r forvisset om a t  landsm øtet vil rydde vekk de 
h indringer som stå r i veien for samlingen.

K lubbstyret. Ingvar Pedersen, formann.»

D irigenten  foreslo skrivelsene vedlagt protokollen, hvilket ble en
stemmig ved ta tt.

Økonomisk oversikt.
Hans S u n d r ø n n in g Som alle h er vet e r forlengst alle distrikts

organisasjoner kommet i gang på én unntagelse næ r, nemlig V est-F inn- 
mark, og for dette d istrik ts vedkommende h ar Sentralstyret oppnevnt 
e t  utvalg som skal tilrettelegge organisasjonsarbeidet og sette  det i gang 
så snart råd  er.

Noen organisasjonsoversikt e r det på dette  tidspunkt ikke mulig 
å gi, men et litet holdepunkt til bedømmelse av oppslutningen om par
tiet e r etterspørselen etter m edlem sbøker og kontingentm erker, f. eks. 
i løpet av m ånedene mai—august e r det sendt u t 100 000 medlemskort 
og 300 000 kontingentm erker. T il dette kommer så m edlem stallet i 
A rbeidernes Ungdomsfylking og kollektivt tilsluttede m edlem m er i 
fagforeningene.

En m å m ed full re tt kunne si a t gjenoppbygginga av  organisasjo
nen går bra. De store og gode distriktsm øter og tillitsm annskonferanser 
i den siste tid vitner vel og om a t arbeidet går bra. Sommerstid vet vi 
jo fra  gammelt av ikke er den beste tid  for å drive organisasjonsarbeid, 
og n år det går så godt som det faktisk synes å gjøre med å få organisa
sjonsapparatet i god skikk igjen, så e r  det grunn til å stille store mål.

Jeg  har for 10 d istrik ter hvor vi h ar få tt en  noenlunde pålitelig 
medlemsoversikt, g jort en sammenlikning for stillingen i forhold til 
medlemstallet ved årsskiftet 1938—39.

Det syner seg at de samme distrik tene som i  1938—39 hadde et 
medlemstall på  29 542, a lt i dag kan slå fast a t de h ar e t medlemstall 
på 30 385.

Som sagt en h ar inntrykk av a t gjenreisinga og organisasjonsappa
ratet vårt går godt.

O rdstyreren  foreslo a t landsm øtet ta r  også denne beretning til 
etterretning. Forslaget ble enstemmig vedtatt.

Den utenbys arbeiderpresse.
Johan Ona: E tter store økonomiske ofre fra våre hovedorganisa

sjoner, D.N.A. og A.F.L., og etter personlig støtte, arbeid og offer
vilje fra  de enkelte parti- og fagorganiserte over hele landet, så hadde
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vi k la rt å reise en arbeiderpresse, både teknisk og redaksjonelt, som 
den norske arbeiderklasse med rette  var stolt av. F ra  arbeiderpressens 
spede begynnelse i 1884 hadde v i pr. 9. april 1940 k la rt å skape landets 
sterkeste og m est innflytelsesrike pressegruppe. Ved krigsutbruddet 
bestod arbeiderpressen av  44 aviser hvis vi ikke regner med A rbeider
bladets og Arbeider-Avisens ukeutgave. D et var en arbeideravis i m inst 
bvert 3. norske hjem.

Forholdene hadde gjort de t m ulig a t vi de siste årene før krigen i 
meget rask t tempo hadde kunnet bygge u t det tekniske u tsty r i våre 
trykkerier, og vi kunne de siste årene før krigen glede oss over a t 
dette avgjørende mektige propaganda- og opplysningsmiddel for vår 
sak og vår bevegelse k larte  å dekke sine egne driftsutgifter.

Den 9. april kom. N.S. og tyskerne k larte på kort tid å velte og 
tilintetgjøre dette  stolte verket vårt. A rbeiderpressen gik k inn i sitt 
m ørkeste kapitel n år det gjelder ødelagte trykkerier og aviser; og hele 
dens økonomiske grunnlag ble lagt i grus. V åre pressefolk m åtte gi 
ofre og gjennomgå lidelse og overgrep som ikke noen annen presse
gruppe her i landet; men på den annen side kom de u t av kampen 
med renere rulleblad og med grunn til å heve hodet høyere enn noen 
annen pressegruppe.

Noen få tall vil bedre enn ord illustrere det som skjedde med 
avisene våre. Av våre 44 aviser ble hele 40 stoppet. Til sammenligning 
kan nevnes a t Høyre og Bondepartiet fikk fortsette med halvparten av 
sine aviser, Venstre litt m indre. Allerede i 1940 var hele 23, eller over 
halvparten av våre aviser stoppet, altså f ø r  den virkelige avisstoppin- 
gen v a r begynt. En rekke stoppet frivillig, de øvrige på grunn av sine 
frimodige skriverier m ot N.S. og okkupasjonsm akten. N år det gjelder 
våre trykkerier, så fikk 22, eller akkurat halvparten av våre aviser, 
sine trykkerier helt og fullstendig ødelagt under krigen og okkupasjo
nen, og 4 aviser fikk sine trykkerier så meget ødelagt at de ikke var 
b rukbare for avisutgivelse. Også fra en rekke av  de øvrige av  våre 
trykkerier var u tsty ret ødelagt eller stjålet, dog var det mulig å få 
aviser ut.

A rbeiderpressen hadde flere ødelagte trykkerier enn hele den 
øvrige norske politiske presse til sammen. Mens våre trykkerier med 
noen få unntagelser ble overtatt av N.S. og ofte rasert, så var forholdet 
a t de borgerlige avisene som ble stoppet nesten u ten  unntagelser fikk 
lov til å fortsette med sine trykkerier som aksidenstrykkerier. Og en 
rekke av  de borgerlige aviser som ble krigsskadde skaffet seg nye 
trykkerier, delvis til spottpriser, ofte ved å stille seg som kjøpere av 
u tsty r fra  de av  våre trykkerier som ble overtatt av N.S. Forholdene 
har gjort det nødvendig at en rekke av våre aviser m å trykke hos
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andre aviser, m en dessverre ofte til priser som betyr en 3- eller 4-dob- 
ling av trykningsutgiftene.

I  tillegg til disse ødeleggelser kom m er at i praktisk  ta lt alle våre 
aviser ble alt kontorutstyr i ekspedisjon og redaksjon tilintetgjort, 
stjå le t eller såkalt kjøpt av andre aviser. Ennå h ar det ikke skjedd at 
de borgerlige aviser h ar tilskrevet oss og gitt oss melding om ting som 
de vet a t de urettm essig h ar kjøpt fra våre N.S.-overtatte aviser. Alt 
h a r vi m åttet finne fram  til etter møysommelige undersøkelser, og ennå 
er det i en rekke trykkerier og aviser u tsty r til store verdier, som til
hører arbeiderpressen.

Vi tapte også våre verdifulle klisje-arkiv, abonnem entskartotek, 
kontorm askiner osv., og avisenes fonds og kontante pengemidler.

N år det gjelder avisenes sentralorgan, Arbeiderpressens Samvirke 
A /L , A rbeidernes Pressekontor og Arbeiderpressens Annonsekontor, 
så e r vi fra ta tt og h ar m istet alle regnskaper, arkiver, korrespondanse, 
verdifullt m ateriale for vårt arbeid, som vanskelig kan verdsettes høyt 
nok. Arbeiderbevegelsens Pressefond har m istet alle sine regnskaper, 
og N.S. tok alle de m idler som Pressefondet disponerte.

Arbeiderpressens direkte tap beløper seg allerede til millioner, og 
de indirekte tapene på grunn av avisenes stopp, de ødelagte trykkerier 
o. a. beløper seg til ytterligere milloner. D er er re ist k rav  om erstat
ning for tapene, men i hvilken grad det vil bli dekning for tapene, vil 
antagelig for en stor del bero på hvilken stilling Staten vil ta til de for
pliktelser som konkursboet N.S. har.

N år en hører hvilken skjebne som ram m et avisene våre, og for
resten også en del av de andre avisene som er stoppet på grunn av sin 
norske holdning, så kan en lettere forstå forbitrelsen over at Norge er 
det eneste av de okkuperte land unn tatt— kanskje D anm ark, som står 
i en særstilling som ikke på en eller annen m åte h a r ta tt straffebe
stemmelser overfor de aviser som fortsatte  å kom m e u t  e tte r nazi- 
fiseringen av  pressa vår, og det eneste land som ikke på en eller annen 
m åte hjalp de aviser som var blitt stoppet og hadde få tt sitt tekniske 
og økonomiske grunnlag ødelagt av forræ derne og okkupasjonsm ak
ten. Innstillingen som vil foreligge fra  pressens granskingskomité, vil 
vise om folkets k rav  om å gjøre denne u retten  god igjen, blir e tte r
kommet.

N år det forresten gjelder de økonomiske virkninger for de stoppede 
og igangværende aviser under krigen, h ar det vist seg at stoppingen har 
hatt uheldige virkninger også på annonsetilgangen. Vi har eksempel 
på at arbeideraviser som gjennom årelangt, slitsomt arbeid hadde k lart 
å tilkjem pet seg ledelsen i antall småannonser, eller leilighetsonnonser 
som en gjerne kaller det, hus tilleie, til salgs, plass ledig, dødsfall osv.,
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på grunn av stoppingen h ar tap t denne ledelsen, og derfor må begynne 
det samme slitsomme arbeid på nytt. Da det er den jevne, alminnelige 
del av folket, våre folk, som plasserer det avgjort største antall av disse 
annonsene, vil jeg ikke unnlate å si, a t på bakgrunn av den sterke 
stilling våre aviser har i dag, er det ikke m indre enn en  skam  a t bor- 
gerpressen så overveldende skal lede i antall leilighetsannonser, og 
sæ rlig n år en vet hvor viktig disse sm åannonsene er for å skape et 
stabilt abonnement.

I det hele ta tt  er de økonomiske virkninger for de aviser som ble 
stoppet, sammenlignet m ed de som fikk fortsette, både langtrekkende, 
m angeartede og mangesidige og ofte ikke så enkle å se for folk som 
ikke er helt inne i avisdrift, og da der i granskingskomitéen ikke er 
avisfolk, er jeg redd for at komitéens innstilling vanskelig kan  bli helt 
tilfredsstillende n år det gjelder de økonomiske virkninger av avisdriften 
under okkupasjonen.

Den norske pressen er i s tø rre  grad enn i noe annet land — en 
partipolitisk presse, og i e t dem okratisk sam funn er den de enkelte 
partiers viktigste våpen i kam pen om m akten. D et er derfor både 
uholdbart og m eningsløst og udem okratisk, dersom  våre  myndig
heter — når den endelige avgjørelse skal fattes — hevder 

det syn a t det e r S taten og myndighetene uvedkommende at N.S. og 
okkupasjonsm akten praktisk  ta lt h ar ødelagt hele pressa til et enkelt 
parti og stjålet store deler av dens eiendeler, mens andre partiers 
aviser ble gitt anledning til å berike seg, fordi okkupasjonsm akten fant 
det formålstjenlig å la dem fortsette.

Ved krigens slu tt i Norge var altså stillingen den, a t arbeider
bevegelsen sto u ten  aviser og med et betydelig ødelagt teknisk apparat 
og m angel på folk i avisene. Borgerpressen sto med sitt tekniske 
apparat stort sett i orden, og de aviser som var kom m et u t under kri
gen, m ed en sterk  bedret økonomi, og hele s itt apparat fullt oppsatt. 
V åre folk rund t omkring i distriktene hadde im idlertid i all stillhet 
drøftet og tilrettelagt gjenutgivelsen av  avisene våre, og til tross for 
manglende personale i alle avdelinger, kom det allerede 8. mai u t 7 
aviser, og innen utgangen av mai hele 21 arbeideraviser, i dag 38 aviser, 
og innen 10. septem ber — i god tid før valget — e r  det planen ■— og 
den skal holde — at a l l e  våre aviser skal komme u t som selvstendige 
organer, unn tatt et par aviser i F innm ark og en m indre avis sørpå, 
hvor forholdene um uliggjør avisutgivelse.

N år det gjelder Finnm ark, er det en glede å kunne si, at tross de 
uhyrlige vanskene h ar finnm arkingene fra 17. august i å r k lart å gi 
u t — 2 ganger ukentlig — avisa Finnm arken, som dertil også e r den 
eneste avisa i F innm ark i dag. D et er en liten lapp; men bare den som
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kjenner til under hvilke vansker den ble skapt, forstår den begeistring 
som avisa blir m ottatt med.

Det kan  forresten også nevnes a t den  første norske avisa som 
kom u t e tte r frigjøringa, v ar arbeideravisa Folkets F rihet i K irkenes 
m ed Ivar Viken som redaktør. Det v ar im idlertid bare  en liten stensi
le rt og m askinskrevet lapp, men m ottatt med glede ble den.

Til tross for de vanskene som pressa vår har ha tt på alle områder, 
så kan jeg gi den gledelige melding til landsm øtet a t dens samlede u t
bredelse i dag er større enn noen sinne. D et samlede opplag e r  økt med 
nesten 70 pst., og mens vi før krigen hadde en arbeideravis i hvert 3. 
norske hjem, er det i dag en  arbeideravis i hvert annet norske hjem.

Hvis ikke kommunistene hadde veltet den samlinga som vi alle 
hadde regnet med og håpet på, ville vi ved den foreslåtte avisordning 
s ikkert ha nådd videre fram . N år det gjelder kommunistpressen, så 
h ar den  samlede kommunistpresse i dag e t m indre opplag enn den 
øking som våre aviser har ha tt e tte r frigjøringa sammenlignet med opp
lagene pr. 9. april 1940.

Atskillig er gjort når det gjelder avisene våre; men mye, ja, svæ rt 
mye, s tå r tilbake. Den trykkeriordning som er funnet for mange av 
våre aviser, er bare en nødutvei og i det lange løp helt utilfreds
stillende.

Skal vi k lare oss i den framtidige konkurranse, m å avisene skaffes 
trykkerier, og deres tekniske u tsty r utbygges. Og dette må gjøres 
snarest mulig. Vi m å nemlig væ re k la r over a t n å r de borgerlige avisene 
som fortsatte under okkupasjonen, om forholdsvis kort tid kan klare a 
omsette sitt tekniske apparat og sin sterk t forbedrede økonomi i større 
og bedre aviser, så vil konkurransen under de nåværende forhold bli 
sk jerpet til v å r  disfavør. D erfor e r  hurtig  hjelp dobbelt hjelp.

D et sørgelige er dessverre a t m ulighetene for kjøp av trykkeri- 
u tsty r for øyeblikket er svæ rt små, og det vil ta  år før vi igjen kan få 
reist våre avisers tekniske u tsty r opp på førkrigsnivaet.

Det er riktig  å si at tross den fremgangen vi h ar hatt, står arbeider
pressen i dag, og i den næ rm este tiden fram over overfor store vansker 
på mange områder. D et vil trenges både penger, men ikke m inst en 
aktiv  innsats fra  oss alle for å gjenreise og utbygge arbeiderpressen.

I  forbindelse m ed valget og kvartalskiftet vil avisene våre sette i 
gang en  abonnem entskam panje for tegning av  n y e abonnem enter og 
sikring av nåvæ rende abonnenter. R esultatet av abonnem entskam 
panjen vil nå som før stå og falle m ed den oppslutning denne kam pan
jen vil få fra våre aktive parti- og fagorganiserte.

Arbeiderbevegelsens og arbeiderpressens historie forteller oss at
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det alltid har v æ rt en vekselvirkning mellom arbeiderpressens og 
arbeiderbevegelsens fremgang.

I  forvisningen om at våre partifeller helt u t  forstår arbeiderpres
sens betydning i vårt sosialistiske oppbyggingsarbeid, og hva den vil 
bety under de to forestående valgene, regner vi med a t våre partikam e- 
ra te r og fagorganiserte under denne kam panjen vil ta  aktiv  del i 
arbeidet som aldri før, for å sikre arbeiderpressen en videre utbredelse, 
slik at vi også i arbeidet for pressa vår er på offensiven, så vi også på 
denne m åten kan væ re m ed å legge grunnlaget for valgseirene ved stor
tings- og kommunevalget, og e tte r valget trygge og underbygge seiren 
og vår organisasjonsmessige framgang, politisk som faglig.

Trygve Bratteli: Johan Ona har m ent a t d e t vil væ re riktig  a t 
landsmøtet fa tter e t kort vedtak om de viktigste spørsmål som her er 
berørt. Han har også g jort e t u tkast til slik t vedtak. Jeg vil antyde 
den ordning a t  noen av de som er k jen t med disse forhold, kan over
veie næ rm ere hva som skal vedtas av  landsmøtet. Jeg  vil foreslå 
a t  landsm øtet se tte r  ned e t utvalg bestående av Nils Hønsvald, John 
Aae, H arald Selås og K ristian  M unkeby til å fram kom m e med inn
stilling i denne sak. Hvis u tvalget finner a t  det skal vedtas noe, så 
bør det også væ re med en appell til våre partife ller om å gjøre e t 
fram stø t for partipressa.

R olf Knudsen, Rogaland: D et h a r vakt oppmerksomhet a t de avi
ser som har gatt under krigen er kom m et i en gunstigere stilling enn de 
aviser som m åtte  stoppe. Jeg vil nevne a t  Stavanger Aftenblad faktisk  
har en side m er enn var avis. D et ser u t til a t  denne avis også er 
begunstiget med papir så den h ar kunnet øke sitt opplag etter krigen. 
E r d e t g jort noe fra partie ts  side for å få en m er re ttfe rd ig  ordning, 
særlig for de av iser som gikk inn i 1940?

B rattelis forslag ble enstemmig vedtatt. O rdstyreren  foreslo at 
Johs. Johnsen, Stavanger, ble valt inn i utvalget sammen med de 
som e r foreslått av B ratte li.

Oscar Torp: D et vil vel væ re natu rlig  a t  også Ona kom m er med 
i de tte  utvalg. Jeg  foreslår ham.

Ved voteringen ble alle de foreslåtte  va lt som m edlem m er av u t
valget.

Samlingsforhandlingene.
Oscar Torp: D ette  med samlingen er en k jen t sak for D et norske 

A rbeiderpartis landsmøte. H elt fra den første splittelsen  m erket vi 
vanskelighetene og følte den svekkelse som splittelsen førte meg seg. 
Vi k jenner alle de ryste lser vi h a r h a tt  innenfor vår egen organisasjon
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og spesielt innenfor den faglige bevegelse. I 1927 kom  vi fram  til  en 
konsolidering av kreftene. Vi husker den vekst samlingen den gang 
førte til. Ved stortingsvalget e tte r  sam lingen i 1927 hoppet D et noi _ 
ske A rbeiderparti opp med over 100 000 stem m er og fikk 60 rep re
sen tan ter i Norges Storting. Spørsm ålet om en sam ling av arbeider
klassen har alltid  v æ rt brennende i D et norske A rbeiderparti. Jeg  
har h a tt  anledning til å være med i disse forhandlinger. Vi har alltid 
g å tt til forhandlingene med åpen vilje til å nå fram  til e t re su lta t som 
kunne tjene arbeiderklassen og d e t norske folket. Skal m an na iam  
til e t resu lta t, må man ha vilje til samling, og væ re villig til selv a 
lempe seg så man n å r fram  til e t godt resu lta t. En annen ting er a 
m an ærlig og oppriktig går til forhandlingene og ikke h a r bak tanker 
så d e t en sier s tå r  i forhold til d e t en ønsker a gjøre. K rigen førte til 
en sterk  samling i det norske folk. P resset var så  s te rk t a t det førte 
til en sam ling av d e t norske folk. M ålet v a r a t  m an skulle s ta  sam 
men og søke å skape e t re su lta t som ville ha betydning for genera
sjoner fram over og u tenfo r landets grenser n år d e t gjelder den in te r
nasjonale arbeiderbevegelse. D e tte  var ikke e t sæ rsyn  for Norge, en 
Van m erke d e t samme også i andre land. D et var grunn til a tro  a t 
de t denne gang skulle kunne føre fram  til e t lykkelig re su lta t. D et 
var spesielt den holdning Sovjet-Unionen inntok. D et så slik u t^ a t 
en skulle kunne ha håp om å få samling av arbeiderklassen ogsa i 
verdens-m ålestokk. En skulle ha lov til å tro  a t  samlingen skulle 
bli e t faktum . Også før krigen var s lu tt, var samlingen drø fte t u te  
og i fengsler og konsentrasjonsleire, og d e t v iste  seg a t  man kunne 
nå fram  til en retn ingslin je som ga håp om a t man skulle nå fram  til 
en p rak tisk  løsning. Jeg h ar få tt meg overlatt en dokum entasjon av 
samlingsforhandlingene, som e r s a tt  opp av Landsorganisasjonen og 
som d e t er m ent skulle gå u t  til fagforeningene og partiforenm gene 
og gjøre rede for de spørsm ål som h ar passert under forhandlingene 
Jeg  skal ikke gå i detaljer her, men bare  peke på de springende punk
te r . Så sn a rt landet var fritt, ble d e t i fagforeninger og^ partifor- 
eninger ru n d t om i landet, fa tte t  mange vedtak om a t  nå m åtte  tiden 
væ re inne til å samle arbeiderklassen i e t t  parti. A rbeidernes faglige 
Landsorganisasjon, som er fellesnevneren for a lt faglig arbeid i d e tte  
land, erk læ rte  seg villig til å prøve å få i s tand  en samling mellom 
de stridende politiske partier. Den innkalte til en konferanse av 
rep resen tan ter fra D et norske A rbeiderparti og Norges K om m unist
iske P a rti og -represen tan ter for S ekre taria te t. I det m øtet som ble 
holdt i den anledning, ble d e t oppnådd enighet om å prøve å finne 
fram  til e t grunnlag hvorpå samlingen kunne foregå.^ D et  ̂første 
spørsmål var om det fantes en felles politisk p lattform  å stå  på. D et
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ble oppnevnt representanter til en komite som skulle arbeide med 
disse saker. Man drøftet først utenrikspolitiske og senere innenriks- 

. Politiske forhold og to medlemmer av komiteen fikk i oppdrag å uar- 
beide et utkast. Einar Gerhardsen og Strand-Johansen utarbeidet dette 
første utkastet. Programmet har vært offentliggjort tidligere og gir ut
trykk for det syn arbeiderklassen bygger på. Det er det syn vi har 
gjort gjeldende før krigen med tilpasning av det program vi skulle 
ha etter fredsslutningen. Det faller sammen med det forslag som 
senere ble behandlet på Det norske Arbeiderpartis landsstyremøte. 
Under disse forhandlingene ble det fastslått a t det var politisk grunn- 
lag til stede for en sammenslutning av de politiske partiene. U t
valget var på det rene med at en ville komme til å stå overfor svært 
mange vanskeligheter. Det er en rekke praktiske organisatoriske 
spørsmål som melder seg ved en slik sammenslutning. Slik så for
handlingsutvalget på situasjonen og oppgaven ble ikke lettere ved de 
tidsfrister man hadde fått og som var sterk t begrenset. Utvalget 
mente at det var meget viktig å få forhandlingene føit fram til et 
resultat før valget, for derved å oppnå det best mulige resu ltat av 
valget.^ Det ble derfor lagt fram et slikt forslag som det jeg her har 
pekt på. Det ble lagt fram av Det norske Arbeiderpartis forhandlere 
i forhandlingskomiteens møte den 5. juli. Man har ment at det var 
nødvendig å sette en frist til å legge fram forslaget for partienes lands
møter. Kommunistpartiets Sentralkomite skulle ha møte i første 
halvdel av juli. Det som ble krevd var a t partiene på sine m øter 
skulle ta standpunkt til det forslag som forelå og det var forutset
ningen a t landsstyremøtene skulle trekke opp og vedta bestemte 
retningslinjer for det videre arbeid. For det første skulle arbeidet 
inntil samlingskongressen kunne bli holdt, ledes av et fellesstyre som 
utførende organ. Nominasjonene til stortingsvalget skulle foretas på 
fellesmøter fra grunnen av, og kommunistene skulle sikres et bestemt 
antall representanter. Disse representanter skulle tas u t med valget 
i 1936 som bakgrunn og på sikre plasser. Det tilbud som ble gjort 
av Det norske Arbeiderparti, var at det kommunistiske parti skulle 
få 10 representanter på sikre plasser, fordelt over det hele land. Det 
noiske Arbeiderparti hadde ved valget i 1936 70 representanter i S tor
tinget. Derav skulle kommunistpartiet få 10. I tillegg til disse sikre 
plassene, var det også uttalt a t kommunistene skulle ha full adgang til 
a konkurrere om plassene ellers på listene, så de var med på det man 
tenkte å kunne oppnå ved det forestående stortingsvalget. Samlings
kongressen skulle holdes 2. september sammen med Det norske A r
beiderpartis landsmøte. Representasjonen for samlingskongressen 
skulle være i forhold til de to partiers styrke ute i organisasjonene.
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P å  s is te  lan d sm ø te  'ble d e t  v e d ta tt  en  b eg rensn ing  oppover pa D e t 
norske A rb e id e rp a rtis  lan d sm ø te r. I  dag sk a l D e t n o rske  A rb e id e r
p a rtis  lan d sm ø te  b e s tå  av 400 re p re s e n ta n te r  e t te r  en  fo rde ling  som  
e r  noe an n erled es enn d en  v a r  tid ligere . E n  m en te  d a  a t  d e t t i l  denne 
sam lingskongress v a r  nødvendig  å  fastse tte  en  rim elig  rep resen tas jo n  
for N orges kom m unistiske  P a rti. D e t b le  fo re s lå tt a t  d e r  p a  S am 
lingskongressen  sku lle  væ re  150 re p re se n ta n te r  for N. K . P . og 200 
re p re se n ta n te r  for D. N. A. F o r la n d ss ty re ts  og S e n tra ls ty re ts  v ed 
kom m ende, b le  d e t  f o ru ts a tt  a t  k o m m unistene  sk u lle  sik res en t r e d 
jede l av  plassene. D e t ble u t ta l t  a t  undero rgan isasjonene sku lle  s lu t
te s  sam m en  i  én  o rgan isasjon  p å  h v e r t s te d  og d e t  sk u lle  v æ re  en  av is 
på h v e r t  s ted . I  Oslo sku lle  A rb e id e rb lad e t v æ re  D e t F o renede p a r tis  
organ. I  T rondheim  b le d e t  fo re s lå tt a t  m an  sk u lle  ta  opp n av n e t pa 
bevegelsens gam le avis, «Ny Tid», m ed en  re d a k tø r  fra  d e t  kom m u n 
istiske  p a r ti . Også i B ergen sku lle  m an  ta  n a v n e t t i l  den  gam le av is 
og h e r  m ed re d a k tø r  fra  D e t n o rsk e  A rb e id e rp a rti. F agorgan isasjonen  
sk u lle  h a  sin  rep re se n ta s jo n  slik  som  den  h a r  h a t t  d e t  den  n o r"
ske arbe iderbevegelse . D e tte  v a r  d e t  g ru n n lag  som  forelå som  fo r
slag  f ra  D e t n o rsk e  A rb e id e rp a rti. D e t s ie r seg se lv  a t  u n d e r disse 
fo rhand lingsbestrepe lsene  h a r  A rb e id ern es faglige L andsorgan isasjon  
ikke b a re  fu lg t m ed  m ed s to r  oppm erksom het, m en den  h a r  g å t t  ak 
t iv t  in n  fo r å n å  fram  til  e t  gun stig  re su lta t.  S pørsm ålene v a r  ikke  
b are  b eh an d le t av  se k re ta r ia te t, m en b le også fo re lag t fo r  L andsorga
n isasjonens rep resen tan tsk ap , som  godk jen te  d e t  in itia tiv  som  v ar 
t a t t  av  S e k re ta r ia te t  fo r å få fo rhandlingene i  gang. R e p re se n ta n t
sk a p e t u t ta l te  a t  en  p o litisk  sam ling ville v æ re  av avgjørende b e ty d 
ning fo r fagorganisasjonens kam p. D et ville v æ re  av  b e tydn ing  a t  
fagorgan isasjonen  k u n n e  s tø t te  seg t i l  e t  enhetlig , po litisk  a rb e id e r
p a r ti . D e t g ru n n lag  som m an v a r  k o m m et fram  til, b le  så b eh an d le t 
av C en tra lk o m iteen  for N orges kom m u n istisk e  P a r ti .  T il d e tte  m øte 
v a r d e t  også in n b u d t re p re se n ta n te r  for L andsorgan isasjonens se k re 
ta r i a t  og D e t n o rsk e  A rb e id e rp a rtis  se n tra ls ty re . P å  m ø te t i C en
tra lk o m ite en  hvo r d e t te  re s u lta t  b le  la g t fram , v a r  d e t e t te r  de r a p 
p o r te r  som  foreligger, en s to r  d iskusjon  h v o r oppfatn ingene v a r  delte . 
F ra  en k e lte  ledende m enn i k o m m u n is tp a rtie t, b l. a. Egede-N issen, 
b le  d e t  r e t t e t  voldsom m e angrep  på D e t n o rske  A rb e id e rp a rti. D e tte  
b idro  t i l  å  vanskeligg jøre d e  sam lingsfo rhand linger som  sk u lle  fo r t
s e tte  e t te rp å . «F riheten» , som  re p re se n te re r  k o m m u n is tp a rtie t, ga i 
den n e  t id  u ttry k k  fo r a t  sam ling  i e t t  p a r ti  på e t  fa s tlag t o rganisa
sjonsm essig  g runn lag , ikke b re n te  sa s te r k t  hos d isse  folkene. D et 
v ed tak  som  b le  g jo rt p å  C en tra lk o m iteen s m øte, b a r  også i h ø y es te  
g rad  p reg  av d e t te .  M an b eg y n te  å sp ø rre  seg se lv  om  tra n g e n  til
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sam ling var så ro tfeste t som kom m unistenes rep resen tan ter ga u t 
trykk  for i forhandlingskomiteen. V årt partis landsstyre  trå d te  sam 
men 23. juli. T ranm æ l ga der et refe ra t av  de forhandlinger som 
hadde funnet sted. Pa d e t tidspunk t så d e t ikke lyst u t. Man m åtte  
væ re av den oppfatning a t  viljen m anglet fullstendig hos den p a rt 
man forhandlet med. Skuffelsen over a t  forhandlingene holdt på å 
stoppe opp v ar sterk. Alle representanter ga u ttry k k  for a t hvis 
de t ikke lyktes å fa kom m unistene med i e t t  parti, så ville D et norske 
A rbeiderparti h e re tte r  som før, arbeide på s i t t  eget grunnlag. E tte r  
d e t sterkeste  press fra  Landsorganisasjonens side, kom sam lingsfor
handlingene i gang igjen. D et ble g itt e t svar fra  Norges kom m inist- 
iske P arti, men fø rst e tte r  a t  fristen var overskredet. D et var ikke 
k lart, men nok til a t vi kunne fo rtse tte  forhandlingene. D et inne
holdt en godkjennelse av det grunnlag som forelå og de forbeholdt 
seg å oppta partinavnet som de m ente m åtte  drøftes næ rm ere. Med 
de tte  re su lta t fant man å kunne gå til oppnevnelse av fellesstyret, 
som skulle være den ansvarlige ledelse til sam lingskongressen kunne 
holdes 2. septem ber. Landsorganisasjonen valte sine frem ste tillits
menn Konrad Nordahl og G unnar B råten  til medlem m er av Felles
s ty re t med Jens Berg og Torbjørn Henriksen som varam enn. D et 
norske A rbeiderparti valte også sine frem ste menn, M artin  Tranm æl, 
E inar G erhardsen og Trygve B ratte li med Oscar Torp, A rnfinn Vik 
og John Johansen som varam enn. D et ble henstilt til N. K. P . å 
gjøre det samme. V alt ble: Peder Furubotn , Ø rnulf Egge og Kjell 
Kviberg. N. K. P.s rep resen tan ter under forhandlingene, S trand- 
Johansen, Samuel T itlestad  og Roald Halvorsen ble va lt til varam enn. 
D et første spørsm ål F ellesstyret m åtte  ta  fa tt på var nom inasjonene. 
V art Sentralstyre  ga ordre om felles nom inasjonsm øter fra grunnen 
av. Men da d er ikke kom noe fra K om m unistpartiet om dette  og det 
i Nominasjonsloven er fa s tsa tt bestem te frister var det nødvendig å 
se tte  faste fris te r også for våre m øter for ikke å få for sto re  vansker 
i de forskjellige d istrik ter. A lt ble g jo rt fra D et norske A rbeider
p a rtis  side for å komme fram  til e t grunnlag, der sam lingen kunne 
virkeliggjøres og a t nom inasjonsm øtene kunne væ re de første  m øter, 
der disse ting kunne fastlegges. Men for å kunne gjøre d e tte  m åtte  
man ha a lt k la r t for seg, slik a t s tr id  ikke oppstod på nom inasjons
møtene, men a t d e t hele ble til styrkelse av arbeiderfronten og ikke 
til svekkelse. I disse forhandlingene var d e t fra v å rt partis side a ll
tid  lag t godvilje til. Mine erfaringer fra før krigen hadde ikke g itt 
meg sæ rlig  store  forhåpninger om a t en slik sam ling skulle kunne 
komme i stand. Im idlertid  var m itt inn trykk  e tte r  a t  jeg v ar kom 
m et på norsk jord  igjen 13. mai a t tidspunk tet var der til å få sam let



61

arbeiderklassens krefter. Vi gikk inn med åpen vilje til å gi de kon
sesjoner som var nødvendige for å få en slik samling. Jeg er bedrøvet 
over å m åtte  si, a t  d e t er lenge siden jeg b ar s itte t i forhandhnger, 
d e r viljen til å komme til et re su lta t h ar v æ rt m indre fra den annen 
p a rts  side. Vi søkte å finne fram til en løsning. De innvendinger de 
kom med var vi a lltid  villig til å undersøke på saklig grunn. Men de t 
finnes enkelte ting man ikke kan gå utenom . D et første er, a t  vi ikke 
kunne gå så langt, a t d e t gikk løs på D et norske A rbeiderpartis s til
ling i d e tte  land. Vi skal væ re k lar over, a t de t er D et norske A r
beiderparti som i alle år har s tå t t  som fellesnevneren for d e t arbei
dende folk i de tte  land på det politiske om rådet. Jeg  skulle ta  feil 
om ikke det samme er tilfellet i dag. D et kan væ re kjedelig å inn
rømme, a t  man e r den m inste, men i dette  tilfelle e r de t faktisk, a t 
D et norske A rbeiderparti er den store  felles rep resen tan t for den a r 
beidende befolkning i Norge. E tt av de spørsm ål som de alltid  reiste 
var, a t man m åtte  følge de dem okratiske retningslinjer. Men demo
k ra ti e r jo, a t enten man hører hjem m e i de t lille eller d e t store parti, 
så må man finne fram til en ordning som gir det enkelte medlem den 
samme r e t t  innenfor fellesorganisasjonen. D et er in te t dem okrati, 
hvis m an sier, a t  den som hører hjemme i den lille gruppe skal ha 
like stor eller s tø rre  r e t t  enn den som hører hjem m e i d e t store parti. 
Den som hører hjemme i det sto re  p a rti h a r å d ra  omsorg for, a t man 
ikke undertrykker det lille partis rep resen tan ter eller medlemmer. 
D ette  er d e t grunnleggende for a lt dem okrati, fram  for a lt må de t 
væ re grunnlaget for den organisasjon vi tilhører. Vi kan  være med 
på modifikasjoner, men d e tte  grunnleggende prinsipp kan vi ikke være 
med på å bryte. En rekke disposisjoner som s tø tte  m ot denne grunn
satsen  var d e t Norges kom m unistiske P a rti stilte  k rav  om. D et gjaldt 
avisspørsm ålet og nom inasjonsm øtene. Vi var enig om de regler som 
skulle legges til grunn. Nominasjonsloven foreskriver, a t e t parti som 
ikke hadde liste  ved forrige valg skulle foreta en beregning over det 
stem m etall d e t m ente å kunne ha få tt og foreta nom inasjonen e tte r  
det. D et h ar v æ rt en regel hos oss, a t  selv om vi h a r v æ rt uenig i 
spørsm ålet, så h ar vi når vi h a r nådd fram  til en beslutning, følt oss 
forplik tet til å gjennomføre ved taket i praksis. I  e t fellesmøte med
delte form annen, G unnar Bråthen, a t  kom m unistene i en rekke valg
k retser, som Akershus, Østfold og Vestfold, 'hadde innkalt til nom ina
sjonsm øter for valg av utsendinger på grunnlag av D et norske A r
beiderpartis stem m etall i 1936. For H edm ark ville d e tte  ha ført til 
a t  representasjonen for disse to  partiene  ville b litt  langt s tø rre  enn 
det fantes velgere i d e tte  fylke. Vi fan t a t en. slik fram gangsm åte 
bare kunne ha til hensik t å skape forviklinger. Fellessty re t fan t der-
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for, a t  man m åtte  ta  de tte  spørsmål opp igjen på ny. D et ble da be
slu tte t, a t  K om m unistpartiet skulle nom inere sine kandidater på egne 
m øter. De kunne da bruke de tall de ønsket. Og D et norske A rbei
derp arti skulle foreta nom inasjonen på sine m øter som allerede var 
innkalt. E tte r  en landsplan skulle så kom m unistenes rep resen tan ter 
plaseres. D ette var vi også enig om. Men d e t v arte  ikke lenge. A l
lerede i neste møte den 17. august la B råtben fram  e t forslag avpasset 
e tte r  den nye situasjon som var oppstått. B råthen  foreslo en løsning 
av saken ved a t man gikk tilbake ti l  den opprinnelige form og søkte 
å få felles nom inasjonsm øter og a t  representasjonen for de to  p a rte r  
skulle fastsettes på grunnlag av stem m etalle t i 1936 med den økning 
man kunne regne med ville komme ved d e tte  valg. B rå then  sa: «Vi 
er nå kom m et så langt a t en avgjørelse må treffes, så vi vet hva vi 
har å arbeide på». D ette  forslaget stem te K om m unistpartiets rep re 
sentanter imot. E tter a t denne votering var fa lt drøftet vi spørsmålet 
på ny og E inar G erhardsen sa, a t  d e t m åtte  kunne gå an  å komme 
fram  til en løsning i d e tte  spørsmål. D et ble s a t t  ned en 3-manns- 
kom ite, som skulle gå igjennom alle valgdistrik ter og komme fram  til 
den represen tasjon  som kom m unistpartie t skulle ha. Den økning av 
stem m ene som man regnet med var l i t t  over 200 000. Hele denne 
økning ble overført til Norges kom m unistiske P a rti  som grunnlag for 
deres representasjon på nom inasjonsmøtene. E t vedtak som k la r t og 
tydelig viste, a t m an ikke ønsket å kneble noen. Dagen e tte r  — den 
18. august — hadde vi anledning til å se i avisene hvordan dette  m øtet 
hadde forløpet. Tross m an var nådd fram  til enighet, sier N. K . P .s 
form ann Egede Nissen, a t  det ikke var kom m et til noe deffinitivt 
brudd. D ette  kom som en stor overraskelse på oss som hadde s it te t  
i m øtet. E inar G erhardsen h ar selv sagt, a t han reiste  sam m e kveld 
til D anm ark og der skulle meddele, a t  sam lingen v ar e t faktum . Han 
m åtte , da han kom  fram, u tta le  seg langt forsiktigere enn d e t han 
hadde m ent å  erklæ re, n å r  han  reiste  fra Oslo. (Einar Gerhardsen: 
Jeg så dette  i kom m unistpartiets avis i K øbenhavn). Vi tok så saken 
opp i v å rt eget sen tra lsty re  den 20. august. S en tra ls ty re t behandlet 
saken med d e t store a lvår som den virkelig har. En av  de ting  sen
tra ls ty re t krevde var a t nå m åtte  d e t kreves k la rh e t om K om m un
is tp a rtie t ville samles i e t t  p a rti eller ikke. D et gikk ikke an å fo rt
se tte  på denne m åten. Vi hadde hensyn å  ta  til v å rt eget p a rti og 
til alle de som arbeider i d istrik tene. Vi m åtte  ha k la r t om d e tte  
ville føre fram  til sam ling i e t t  parti eller ikke. I Fellesstyrem øtet 
neste  gang fant derfor Landsorganisasjonens rep resen tan t å m åtte  
sum ere opp de ting  som forelå. G unnar B råthen  la d e t fram  i e t sam 
le t forslag, der han tok  inn de ting man e tte r  h v ert hadde v æ rt enig
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om, og krevde e t k la r t svar fra  Norges K om m unistiske P a rti og v å r t  
eget parti. D et hendte ting  i m ellom tiden som d e t er verd å nevne. 
I 1923 sto vi også oppe i s te rk  strid  om hvilke retn ingslin jer p a r tie t 
skulle følge. D et finnes enkelte provokasjoner som foretas i slike 
situasjoner. I 1923 kom en slik brannfakkel inn og den førte  saken 
inn til d e t punkt, a t  avgjørelse m åtte  treffes. M idt under forhand
lingene nå ble d e t fra  «Friheten» r e t te t  voldsomme angrep på p a rtie t 
og m ot frem tredende m edlem m er av p artie ts  sen tra lsty re  og på e t  
medlem av den  sittende regjering. D et gikk så langt, a t  angrepet ble 
ledsaget av en anm odning til politisjefen. For m itt vedkommende vil 
jeg si, a t  da jeg leste  «Friheten» den dagen m åtte  jeg spørre meg selv 
om disse ting virkelig kunne hende m idt under forhandlingene. D et 
naturlige ville væ re å si: Med slike kan der ikke forhandles. Vi fan t 
allikevel a t  vi av hensyn til d e t alvår vi s tå r  overfor og med de opp
gaver vi har å løse m å vi søke å finne fram  allikevel. D et e r ikke 
enkelt, og n år slike ting  inn treffer bør man reise seg å si: Stopp litt. 
L a r vi være kan det tæ re  på noe av det betydelige innenfor arbeider
bevegelsen. D et er spørsm ål om tillit. Vi skal væ re  varsom  med å 
opptre slik a t  d e t sto re  arbeidende folk sv ik ter dette . Vi sa: Nå m å 
de t skapes k larhet. Vi må få positiv t tilsagn om a t  Norges kom m un
istiske P a r ti  vil sam ling i e t t  parti. D et norske A rbeiderpartis sen
tra ls ty re  fa tte t beslu tn ing om enstem m ig å ville godta d e t forslag som 
forelå, og e rk læ rte  seg villig til å ta  de s k r it t  som var forbundet med 
dette . Norges kom m unistiske P a rtis  rep resen tan ter ga ikke svar på 
d e t spørsm ål som var stilt. De meddelte, a t  de ville bøye seg for 
F ellesstyrets beslutning, men stå  f r i t t  overfor s itt  landsm øte som 
skulle tre  sammen snart, og de gjorde m erksam  på a t d e tte  v a r ABC 
innenfor arbeiderbevegelsen a t e t landsm øte var den høyeste m yndig
het. D et var ikke d e t som var spørsm ålet. Spørsm ålet var om 
N. K. P.s ledelse ville anbefale å  gå inn for samling, og d e t ville de 
ikke. E tte r  d e tte  m åtte  Landsorganisasjonen erklæ re, a t  sam lings
forhandlingene ikke kunne føre fram  til en heldig avslutning, og til 
de beslutninger F ellesstyret hadde fa tte t  m åtte  p a rtie t s tå  fr itt . 
S ek re ta ria te t godkjente d e t standpunkt som deres rep resen tan ter 
hadde ta t t .  Man kan beklage d e tte  resu lta t, men jeg kan forsikre, a t 
a lt  som gjøres kunne e r  gjort for å få samlingen i stand. Men N K P 
h ar ikke villet en organisatorisk samling i e t t  politisk p arti. D et er 
den enkle avkledde sandhet som foreligger i denne sak. D et ér til 
landsm øtet kom m et en henvendelse fra  NKP. De fleste h a r kanskje 
s e tt  den i «Friheten» i dag. Den blir re fe re rt fra dirigentplassen og 
landsm øtet får ta  standpunk t til dette , idet d e t er lag t fram  e t  forslag 
til u ttalelse, som er sk revet før denne henvendelse kom. Med d e tte
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h ar jeg i sto re  trekk  gjort rede for de forhandlinger som har foregått. 
V år oppgave blir nå som tidligere å dra omsorg for a t samlingen skjer 
i d e t faktiske liv under vårt gamle anerkjente m erke: D et norske A r
beiderpartis m erke, og d e t skal vise seg ved valget den 8. oktober a t  
vi kan klare den oppgaven.

Ordstyreren: D er foreligger h er på dirigentens bord en mengde 
brev og henvendelser om samlingsspørsmålet.

Ivar Skjånes: Da kom m unistene gjennem  den vesla pressa de
h ar og i ta le r fremholder, a t  d e t e r D et norske A rbeiderparti som 
vil ha b rudd  i forhandlingene, vil jeg få si, a t  i Trondheim  h ar vi 
ikke h a tt  tro  på a t samlingsforhandlingene ville føre til noe resu lta t. 
Vi har g itt u ttry k k  for de tte . Ved sprengningen i 1923 beholdt 
NKP hele p artiapparate t og avisa i Trondheim . D et norske A r
beiderparti m åtte  bygge a lt opp fra  n y tt  av. D et e r g å tt slik, a t  
ved stortingsvalget i 1936 viste kom m unistene seg ikke i stand til 
å stille kandidater hverken i byen eller d is trik te t, og i 1938 m åtte  
«Ny Tid» gå inn for d e t var ingen lenger som ville lese det. Den 
sto re  eiendommen solgte de til en privatm ann og try k k erie t ble 
sp red t for alle vinder u ten  a t  man tilbød D et norske A rbeiderpårti 
å kjøpe det. Likevel tilbys d e t nå, a t  D et norske A rbeiderpartis 
avis i Trondheim  skal gå inn. D ere vil skjønne oss n år vi sa, a t  
vi ikke hadde tru  på samlingen. Hvordan e r d e t så g å tt nå? Det 
gikk e t p ar m åneder før kom m unistene fikk u t  «Ny Tid» med e t 
opplag på 10.000, men d e tte  ta ll skrum per stadig inn. «Arbeider- 
Avisen» h a r nå mellom 30—40 tusen i opplag, mens den før krigen 
ikke hadde m er enn 10.000. Tross dette  gikk vi sam m en i felles 
nominasjonsutvalg. Jeg  var med og foreslo selv en kom m unist på 
sikker plass. Dere kan sikkert forstå v år glede da vi hørte, a t det 
ikke ble samling, og vi kunne stille kandidater på e t ree lt grunnlag.

Ordstyreren: F ra  Norges Kommunistiske P a rti er kom m et dette 
brev:

Til D et norske A rbeiderpartis landsm øte.
Vedlagt sender vi vedtak fa tte t på v å rt landsm øte 31/8-45.
L andsm øtet e rk læ rer seg villig til å sende en deputasjon for 

næ rm ere å m otivere forslaget.

Med solidarisk hilsen 
N KP.s landsm øte 

Emil Løvlien, A lf Pettersen, Hans H. B jerkholt, Aa. Nygård, 
landsm øtets d irigenter.
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Til D et norske A rbeiderpartis landsm øte og
Landsorganisasjonens Sekretariat.

Norges Kom m unistiske P artis  landsm øte har d rø fte t den s itu a 
sjon som er o p p stå tt i sam lingsspørsm ålet og vil med d e t formål 
a t enhetsprogram m ets politikk må gjennomføres i praksis venne seg 
til DNA.s landsm øte og AFL.s sek re ta ria t med følgende uttalelse:

Enhet i valgkampen.
I Fellessty re t var en enig om enhetlige lister ved stortingsvalget. 

Vi holder frem deles prisipielt på d e tte  standpunkt og tro r  a t det 
kan ordnes innen den fastsa tte  fris t 6. septem ber. Men hvis det 
av tekniske grunner ikke e r  m ulig å gjennomføre dette, m å det 
sterke  folkekravet om listesamhand  mellom de to arbeiderpartier 
gjennomføres. DNA såvel som NKP, vil u ten  listesam band tape 
verdifulle m andater i kam pen m ot reaksjonen. Vi foreslår videre 
a t all offentlig polemikk og s tr id  mellom arbeiderpartiene innstilles 
under valgkampen og a t alle k refter samles i enig kam p m ot reak
sjonen. Gjenmom arbeiderbevegelsens enhet i valgkam pen vil e t 
s te rk t flertall kunne sikres i det kommende s to rting  til gagn for 
hele de t norske folk.

Gjenopptakelse av forhandlingene om organisatorisk samling.
I tilslutning til de vedtak som er g jort av jernarbeiderne i Oslo 

og på fagforenings- og arbeiderm øter i B uskerud, Vestfold, Tele
m ark og andre d istrik ter, vil N K P.s landsm øte u tta le  seg for um id
delbar gjenopptakelse av  de a v b ru tte  forhandlinger om organisa
torisk  samling.

Stridsspørsm ålene kan  bare løses ved forhandling og gjensidig 
im øtekom m enhet. F lere av  disse spørsm ål hø rer inn under en 
granskingsnem nd felles for begge arbeiderpartier og Landsorganisa
sjonen, og vil alene kunne klarlegges fullt u t av en slik nemnd.

Hva pressespørsm ålet angår, behøves en ste rk  presse i kam pen 
for folkets in teresser. D et er e t sam stem m ig k rav  b lan t folket a t 
«Friheten» skal fo rtse tte  å komme ut.

En løsning av  disse spørsm ål vil e tte r  vår oppfatning skape 
m uligheter for å komme til enighet også om representasjon på sam 
lingskongressen — og sam m ensettingen av ledelsen av det forenede 
parti.

Landsm øtet bemyndiger NKP.s m edlem m er av Fellessty re t til 
s traks å oppta forhandlinger med DNA og LO med sik te på å oppnå 
politisk og organisatorisk samling.»

D n  a  — 5



66

Framlegg til  ved tak  om sam lingsspørsm ålet.
D er er også lagt fram  e t forslag fra L andsstyret i samlings- 

spørsm ålet. D er er gjort en del ganske sm å endringer i de tte  for
slaget, som lyder:

H elt fra den gang den politiske arbeiderrørsla i Norge første 
gang ble sp litte t h ar d e t sto re  flerta lle t av arbeidsfolket i landet 
h a tt  e t levende ønske om å sam le kreftene igjen i e t politisk parti. 
Sam holdet i kam pen for nasjonal fridom og folkestyre i krigens år 
har s ty rk e t troen  på a t samlingen ville bli virkelighet. I fengsler 
og konsentrasjonsleirer la m edlemmer av de to arbeiderpartier 
grunnlaget til re tte  for fu ll organisatorisk samling. S traks etter 
frigjøringen tok A rbeidernes faglige Landsorganisasjon in itia tivet til 
forhandlinger mellom D et norske A rbeiderparti og Norges K om m un
istiske P arti.

D et vakte s to r glede og s ty rk e t håpet om a t  arbeidet skulle 
føre fram, da forhandlerne alt sist i juni kunne legge fram  et en
stem m ig forslag til program  for de forente arbeiderpartier. D et 
viste seg a t  de t ikke fantes avgjørende prinsipielle m otsetninger 
eller rådde uenighet om de politiske oppgavene vi s tå r  overfor.

Sentralkom itém øtet i N K P tiltrå d te  12. juli samlingsprogram- 
m et som a lt før var v ed ta tt av sen tra ls ty re t i DNA. Men d e t vakte 
den største tvil om viljen til samling var til stede hos den politiske 
ledelsen i kom m unistpartiet da d e tte  m øtet ikke tok standpunkt 
til det forhandlingsgrunnlag for den prak tiske gjennomføringen av 
full organisatorisk sam ling før stortingsvalget, som DNA’s forhand
lere hadde lagt fram. Sentralkom iteen foreslo i steden felleslister 
ved valgene og skjø t avgjørelsen av de prak tisk  organisatoriske 
spørsm ålene u t i det uvisse.

Den 23. juli la Landsorganisasjonens sek re ta ria t fram  e t n y tt 
forslag til gjennomføring av sam lingen før valget. Både DNA.s 
landsstyre og NKP.s sek re ta ria t godtok u ten  forbehold av noen 
a r t  d e tte  forslaget og 25. juli tråd te  e t fellesstyre for de to partiene 
sam m en. D et gjorde enstemmige vedtak om fram gangsm åten ved 
nom inasjonene til stortingsvalget.

Disse vedtakene ble m øtt med protestresolusjoner fra en del av 
kom m unistpartiets lokale avdelinger. Nominiasjonsordningen ble 
gang på gang ta tt opp til ny drøfting i fellesstyret. K om m unist
partie ts politiske leder som var valgt til medlem av de tte  sty re t, 
unnlot på dette idspunkt å delta  i møtene. Enstemmige vedtak i 
fellesstyret ble dagen e tte r  a t  de var g jo rt revet i stykker gjennom 
ledere i «Friheten», som også tok til med personlige angrep på fram 
tredende tillitsm enn i DNA, og pa rtie ts  Qg (Landsorganisasjonens 
rep resen tan ter i fellesstyret.

To av DNA.s fram tredende menn ble til og med anm eldt til 
rikspolitiet.

I denne situasjon, m indre enn to uker før sam lingskongressen 
skulle tre  sammen, forlangte sek re ta ria te t i A FL bindende tilsagn 
fra begge partier om a t  de lojalt ville respektere  d e t forslag til g jen
nomføring av sam lingen fellessty ret hadde v ed ta tt 20. august. DNA.s 
sen tra lsty re  ga øyeblikkelig og u ten  forbehold s i t t  tilsagn. NKP.s
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sek re ta ria t svarte  med å  henvise saken til s i t t  partis landsm øte tre  
dager før samlingskongressen, og e tte r  a t  nom inasjonsm øtene var 
holdt.

D erm ed var forhandlingene brutt. D ette bruddet i forhandlin
gene, som v ar begynt så lovende og i slik kam eratslig  ånd, må vekke 
harm e hos de fagorganiserte arbeiderne, hos ungdommen og alle 
som uten  a t de anker som bladet re iste  hadde v æ rt nevn t i fei- 
lesstyret. trodde a t  samlingen denne gangen ville bli virkelighet. 
D et gjelder ikke bare alle m edlemmer av DNA, men sikkert også 
en sto r del av dem som i dag s lu tte r  opp om Norges K om m unistiske 
P arti.

E tte r  a lt som er skjedd e r stillingen klar. D. N. A. har hele tiden 
mens forhandlingene h ar væ rt ført lojalt ved tatt og fulgt alle gjorte 
vedtak i forhandlingskom ite og fellesstyre. I N. K. P . har de krefter, 
med partie ts politiske leder i brodden, som ikke vil samling gang på 
gang desauvert sitt eget partis representanter. De h a r gjennom sine 
usaklige angrep på enkeltm enn i D. N. A. og på A rbeiderpartie t g itt 
u ttry k k  for en m istillit og skapt en m isstem ning som bare kunne 
skade arbeidet for samlingen. N år d e tte  arbeidet ikke førte fram  må 
derfor den nåvæ rende ledelse i  N. K. P. bæ re det hele og fulle ansvar.

D et norske A rbeiderparti vil fo rtse tte  arbeidet for en ærlig  og 
redelig samling av  arbeiderne på den veien hvor p a rtie t i de siste 
årene før krigen hadde nådd så langt i oppslutning av alle positive og 
byggende k re fte r om A rbeiderpartiet. Vi vil holde k lare  linjer. D et 
må væ re s lu tt med sam røre som bare skaper forvirring og usikkerhet. 
I sam svar med v å rt partis tidligere holdning ved valg kan  D. N. A. 
ikke væ re med på listesam band med andre partier.

D et e r i D et norske A rbeiderparti i sam arbeid med de faglige 
organisasjonene, a t  arbeidsfolket og alle fram stegs vennlige k re fte r  i 
landet v å rt må sam les for å trygge sin fridom  og verge sin re tt.

Halvard Lange: Jeg  tro r  de t gikk de fleste av oss slik, a t  den brå 
venningen som kom i samlingsforhandlingene om kring den tid  sen tra l
kom iteen i N. K. P. kom sammen og siden for 14 dager siden e tte r  a t 
Landsorganisasjonen hadde få tt forhandlingene i gjenge igjen, kom 
som en overraskelse. M an trodde at nå m åtte d e t sli samling. Det 
kan væ re av in teresse å se på de erfaringer m an h ar i andre land. 
Man kan trekke den konklusjon, a t  d e t er en felles linje i den m åten 
kom m unistene i de forskjellige land ta r  denne saken på. I Ita lia  og 
Frankrike, der kom m unistene er de sterkeste , e r d e t kom m unistene 
som presser på for å få samling, mens de sosialistiske partiene s tå r  
noe tvilende, iallfall i Frankrike. I Ita lia  ser d e t u t til a t sosialistene 
vil gå med, men det blir ikke på grunnlag av  en k lar dem okratisk opp
fatning, men på d e t grunnlag, a t det i Italia  ikke er mulig å gjennom-
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føre demokratiet. Man må ha en-partistat til å gjennomføre oppryd
ningen. I Frankrike har sosialistene gitt det svar, a t før det kan gå 
til organisatorisk samling må det ha klarhet over a t et eventuelt 
samlet parti skal stå uavhengig av andre lands og eget lands regjerin- 
ger. Og det annet spørsmål er, a t det virkelig skal herske demokrati 
innenfor det samlede parti. I Belgia og Danmark har det også væ rt 
ført forhandlinger. Disse land har væ rt under tysk okkupasjon og 
under motstandsfronten har det væ rt samarbeid mellom sosialdemo
krater og kommunister. I Danmark er forhandlingene strandet på 
samme spørsmål som her i Norge. Da kommunistene ble stilt overfor 
konkrete praktiske saker vek de unna. I Belgia er det ingen av våre 
folk som tror på at det er mulig å få i stand samling. I  Belgia er kom
munistene svake, mens sosialistene står meget s te rk t på grunn av sin 
holdning under krigen og okkupasjonen. I England tror ikke sosial
istene, a t samlingen kan finne sin løsning gjennom forhandlinger i 
noen enkelte land. Det eneste sted det kan føres forhandlinger er i 
Moskva, fordi de kommunistiske partier vil ta s itt standpunkt etter 
hva man ønsker i Moskva. Til 22. juni 1941 tok de kommunistiske 
partier i alle land en stilling som satte dem utenfor den nasjonale 
motstand. Da Hitler angrep Sovjet-Unionen kom der en brå sving
ning i kommunistpartienes politikk. Det er Sovjet-Unionens utenriks
politikk som er avgjørende for kommunistenes stilling i vårt land. Det 
som skaper vanskeligheter er at kommunistene bruker de samme ord 
som vi, men legger en annen mening i dem. De trekker den slutning, 
a t arbeiderklassens nasjonale interesser må gi seg u ttrykk i betingel
sesløs tilslutning til den utenrikspolitikk som Sovjet-Unionen fører, 
fordi det er den eneste arbeiderstat i verden. Demokrati for dem er 
det samme som radikal eller progressiv politikk som er b litt moderne. 
Vi må se den ting i øynene, a t der er en felles linje for kommunistenes 
opptreden i de land, der de behersker stillingen. Der vil de ha sam
ling. Men i de andre land. drar de samlingen i langdrag til de blir så 
sterke, at de kan ta  ledelsetn i et samlet parti.

Arthur Arnesen: Det var med beklagelse vi så a t samlingen ikke 
kom i stand. Mange trodde den var en kjensgjerning. Jeg trodde 
virkelig til å begynne med at kommunistene mente det alvorlig når 
de gikk inn for samling. Jeg tok feil. Man så det i «Friheten», da de 
desauverte sine forhandlere. Kommunistpartiet spekulerer med en 
viss hensikt. Det bedrøvelige er a t vi står overfor et stortingsvalg, 
som skal avgjøre om Norge skal ledes av arbeidersyn eller borgerlig 
syn. Det er k lart a t hele befolkningen er kommet til venstre. Hvem 
skal suge opp dette stemmetall — Det norske Arbeiderparti eller 
Norges kommunistiske Parti? Kommunistene er blitt nervøse. De
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h ar en masse løssalg på «Friheten». Jeg  er redd for om jeg skal kom 
me tilbake fra d e tte  landsm øte og m åtte  si: D et er ved d e t gamle. 
Vi skal slåss så godt vi kan  og la de borgerlige få vind i seilene. I 
de fleste fagforeninger vil kom m unistene om de m obiliserer sine folk 
kunne ta  ledelsen. I min fagforening ville de velge kom m unister til 
landsm øtet. D et er b litt en resolusjonsfabrikk som sprøyter u t  reso
lusjoner. Alminnelige folk som aldri d e lta r i fagforeningsm øter har 
sagt til meg: Søk om det ikke kan fåes noe u t  av samlingen. Samling 
nå er noe som en ikke kan  tenke seg, m en en ting er listesamband, 
det må kunne løses. Skal D et norske A rbeiderparti få den stilling 
d e t hadde før krigen må d e t væ re k la r over a t  folk er b ra k t i beve
gelse, slik som de v ar d e t i årene 1921—23. Ved d e tte  får vi konsta
te r t  vår egen m akt og kom m unistenes m akt og arbeiderne vil klare 
å få flerta ll i d e t norske storting. Jeg vil foreslå, a t landsstyrets inn
stilling får følgende konklusjon:

«Det norske A rbeiderparti går i listesam band med Norges kom 
m unistiske P a rti ved stortingsvalget å re t 1945.»

Håkon Lie: Torp sum m erte opp s itt  foredrag med å si a t  vi med 
■beklagelse må si a t  ledelsen i Norges kom m unistiske P a rti ikke vil 
samling. D et er en riktig  konklusjon. D et er m ange som m ener a t 
den samme bebreidelse som re tte s  m ot ledelsen av NK P også kan r e t
tes m ot ledelsen i D et norske A rbeiderparti. D et er en feil vurdering. 
Vi h ar å gjøre med en in ternasjonal kom m unistisk bevegelse som h ar 
skapt seg en in ternasjonal ledelse. Den politikk som føres av de 
kom m unistiske partie r blir i sine g runntrekk  ikke form et i de enkelte 
land, men av en in ternasjonal ledelse. Den iso lerthet som den norske 
arbeiderklasse h a r levd i under krigen h ar g jo rt a t  den ikke kunne 
se dette  k lart. I Nord-Am erika og Canada, der jeg har k u n n e t følge 
den kom m unistiske bevegelses tak tikk  og strateg i, viste d e t seg a t 
de am erikanske kom m unister følger samme politikk som de europeiske 
kom m unistpartier. I 1940 gikk den kom m unistiske bevegelse med all 
k ra ft m ot krigsforberedelsene og m ot deltagelse i krigen fra  am eri
kansk side. K om m unistene sa tte  inn agitasjon for streiker. De sa tte  
opp svære p lakater og erk læ rte, a t d e t v ar en utenlandsk krig. Kom 
m unistene re t te t  også voldsomme angrep på Roosevelt, som de kalte 
krigshisser. I 1941 kom  d e t store omslag. Da v ar d e t ikke lenger en 
imperialistisk krig, men en frihetskrig. Kom m unistene sa nå a t man 
m åtte  slu tte  opp om S torbritannia  og Sovjet-Unionen. D et lille kom 
munistiske parti h ar d revet krigsproduksjonen opp, de gikk mot a r
beidernes krav  på arbeidsplassene og inn for d e t privatkapitalistiske 
system. D et oppga hele s i t t  sosialistiske grunnsyn. I 1943 fikk den
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nye linje sin avslutning ved fullstendig oppløsning av det am erikanske 
kom m unistparti. De skulle da virke innenfor de gamle partie r. Denne 
politikk ble ført inntil Tyskland var slå tt. Allerede i mai—juni i år 
ble hele partiledelsen fra krigens tid av sa tt og d e t ble op p re tte t et 
n y tt p arti med den kom m unistiske partiinnstilling  som vi kjenner. I 
Canada førte kom m unistene i 1940 antikrigspolitikk med den følge a t 
p a rtie t ble oppløst og lederne fengslet. I 1941 svinget kom m unistene 
der helt om og laget kom iteer for full krigsinnsats. I 1943 opplevde 
det canadiske arbeiderparti s i t t  sto re  gjennombrudd, sæ rlig på prerien, 
der d e t er mange skandinaver. D ette parti gikk som et skred over 
provinsene. N ettopp i denne tid ble Canadas kom m unistiske P a rti 
rek o n stru e rt som e t fram skrittsvennlig  p a rti og søkte om opptagelse 
i de t canadiske arbeiderparti som parti. D ette  andragende ble av
slått. Det canadiske arbeiderparti sto fast på et sosialistisk g runn
lag og ville ikke noe sam røre med kom m unistene. Kom m unistene 
kaste t da sine k re fte r inn  på regjeringens side m ot d e t canadiske a r 
beiderparti. Ved de alminnelige valg s tø tte t de regjeringen Macensey 
Kings kandidater, og d er arbeiderpartiet hadde sjanser til å vinne 
fram  stilte  kom m unistpartiet egne kandidater for å splitte. E tte r  de t 
tyske nederlag har kom m unistpartiene endret sin politikk. U t fra 
denne synsvinkel må også vi bedømme den kom m unistiske politikk. 
Splittelsen her i landet i 1923 fant sted  under en bestem t politisk situa
sjon, da Lenin fan t a t Sovjet-Unionen ikke kunne bestå u ten  a t  den 
fikk s tø tte  av kom m unistiske p a rtie r i de forskjellige land. De som 
leser den kom m unistiske presse vil se de m otsetninger som er til stede 
mellom det sosialistiske Russland og det kapitalistiske A m erika og 
S torbritannia. D et er s ikkert a t  disse spørsm ål ikke avgjøres ved 
forhandlinger b er i landet. I 1923 m iste t vi halvparten  av p a rtie t og 
halvparten  av  stortingsgruppen. D et var en ganske annen alvorlig 
situasjon enn den vi h ar i dag. Vi har nå en del vansker i en del 
fagforeninger, m en de springer u t av d e t forhold a t kom m unistene har 
v æ rt aktive med sin sæ rvirksom het i denne tid, m ens vi h ar v æ rt med 
i arbeidet i den nasjonale front. Den avventende holdning som våre 
partifeller in n ta r g jør a t  kom m unistene kan produsere resolusjoner. 
Den dag d e t blir k la rt a t  kom m unistene ikke vil sam m enslutning og 
vi s e tte r  k re fte r inn vil der ikke bli noen vansker med å sette  kom 
m unistene på plass. Vi må unngå enhver fo rtsa tt forvirring. In te t 
vil skape m er forvirring enn A rthu r Arnesens forslag om listesam- 
band. Vi betakker oss for listesam band med kom m unistene. Vi vil 
kjøre valgkampen igjennom og vinne den.

Ordstyreren: D et er kommet dette telegram  fra  Haugesund:
«Norsk K om m uneforbunds stedsstyre, H augesund, vil på d e t inn-
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stendigste henstille til landsm øtet a t det på ny blir ta t t  opp forhand
linger mellom de to arbeiderpartier sa vi i fellesskap kan sikre en 
arbeiderseir ved høstens valg.»

Videre foreligger der følgende brev:
«Til D et norske A rbeiderparti og Norges kom m unistiske P arti.
Lokom otivpersonalet i Oslo d is tr ik t sam let til møte 31. august 

1945 hilser partie ts  landsm øte og håper a t dere finner fram  til e t 
grunnlag for samling av den norske arbeiderklasse.

Løsningen av de saker som vår fagorganisasjon h ar re is t e r av
hengig av e t s te rk t arbeiderflertall ved høstens valg.

Vi vil derfor overfor partie ts  landsm øte så s te rk t vi kan fremheve 
nødvendigheten av å etablere listesamband, slik a t ingen stem m er som 
kan sikre seiren og freden går tap t. Vi vil også fremheve nødvendig
heten av a t  p a rtie t går inn for å senke stem m erettsalderen  til 21 år, 
slik a t  ungdommen i s tø rre  grad kan være med og prege utviklingen 
i d e t nye dem okratiske Norge.

Oslo, den 31. august 1945.
For s ty re t

Bj. Brekke, formann. Joh. H jermstad, sekretæ r.»

Birger Høivangli: Den norske arbeiderklasse e r sam let i en faglig 
organisasjon, men den politiske bevegelse er de lt i to forskjellige p a r
tier. D et er sørgelig og beklagelig a t m an ikke ved forhandlinger m el
lom partiene h ar kunnet komme til enighet om samling. D et er k lart, 
a t  d e t e r kom m unistpartiets ledelse som ikke vil samling. Skal vi få 
gjennom ført samlingen er d e t ingen annen m ulighet enn a t vi må søke 
å finne en vei som sk jæ rer tvers igjennom, eg vil derfor sette fram 
dette  forslaget:

«Samlingen av de to arbeiderpartier gjennomføres av forbunds
styrene i fellesskap under ledelse av AFL’s sek re ta ria t e tte r  a t  begge 
partie rs  landsm øter k la r t og tydelig h a r forplik tet seg til å bøye seg 
for den flertallsbeslu tning som forbundsstyrene fa tte r  i fellesmøtet.»

K n u t Eidsåen: A t d e t e r flerta ll b lan t den norske arbeiderklasse 
om samling er de t ikke tvil om. Før valget bør d e t bli sendt u t  en 
p lakat som sier hvem som har skylden for a t  det ikke b lir samling. 
D et må ikke være noen m isforståelser her. For meg ser d e t ra r t  ut, 
men n år vi vil samling, hva skulle da hindre oss i å gå med på lis te 
samband? Vi s tå r så s te rk t a t  d e t vil bringe mange kandidater inn 
på stortinget. D et er e t aber ved listesam band, a t d e t vil bringe de 
tvilende ti l  å stem m e med NKP, m ens de u ten  listesam band vil gå 
med D et norske A rbeiderparti. D et må bekjentgjøres hvorfor D et



72

norske Arbeiderparti ikke vil ha listesamband. 90 pst. av arbeiderne 
utover landet er for listesamband. Jeg vil stille dette forslag:

«Det norske Arbeiderparti godtar NKP’s forslag om at all offentlig 
polemikk og strid mellom de to arbeiderpartier opphører under valg
kampen. DNA’s forutsetning er a t det heller ikke <Jrives noen ned
rakking av de enkelte tillitsmenn eller kandidater og a t overenskom
sten varer til e tter kommunevalget.»

Ordstyreren: Fullmaktskomiteen foreslår at representantene F ridt
jof Sigbjørnsen og Arne Fjell, Oslo, får adgang til landsmøtet, men 
uten stem m erett. Dette ble vedtatt.

Gunnar Bråthen: Jeg har ikke særlig meget å føye til den objek
tive og utmerkede redegjørelse som Torp har gitt. Jeg vil bare i til
legg gi en liten opplysning om selve sluttforsøket som ble gjort fra 
Landsorganisasjonens side etter a t forhandlingene faktisk var avbrutt. 
Vi var klar over de sterke ønsker blant arbeiderne. Vi gikk da til 
å få tak i Kommunistpartiets leder Furubotn, som hadde unnlatt å 
delta i Fellesstyrets forhandlinger fra man begynte med de praktiske 
samlingsforhandlinger. Furubotn inntok den samme holdning som 
Terboven under forhandlingene med stortingsmennene. Mandag 27. 
august var det endelig mulig å få beveget Furubotn til å komme til 
Landsorganisasjonens kontor. Jeg hadde da en konferanse med ham 
en times tid for å få rede på om ikke Kommunistpartiets ledelse kunne 
anbefale overfor s itt landsmøte å gå med på samling. Denne konfe
ranse var noe særegen. Hele kontoret i Landsorganisasjonen speku
lerte lenge på hvordan denne konferanse skulle.ende. Det holdt på 
å skulle gå så vidt a t selve forhandlingsbordet holdt på å bli b ru tt. 
Den meddelelse jeg fikk til slutt var a t jeg bare kunne mélde, at ban
dittene og pakket i Landsorganisasjonens ledelse hadde han ikke et 
ord mer å snakke med om i denne sak. Med den beskjed ville jo 
enhver mulighet for å oppta nye forhandlinger være utelukket. Det 
er en grense for hvor langt vi kan gå i tålmodighet. Sekretariatet sa 
da at nå får de to landsmøter tale i saken. Det er karakteristisk, a t 
mens Landsorganisasjonen er innbudt til å være representert på Det 
norske Arbeiderpartis landsmøte, så er Landsorganisasjonen overhodet 
ikke innbudt til å være til stede på N K Ps landsmøte, der det samme 
spørsmål skal behandles. Videre synes .jeg det er riktig å opplyse 
landsmøtet om a t samtidig med at vi førte forhandlinger i Felles- 
styret for å finne fram til en ordning, så får vi rapport om at Kom
m unistpartiet fører forhandlinger i Stockholm om kjøp av presse til 
«Friheten». For ikke å snakke om den pressekampanje som dere har 
sett. I alle d istrikter har Kommunistpartiet lønnede reisesekretærer 
ute som bygger u t partiapparatet og i sine foredrag bare skjeller u t
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D et norske A rbeiderparti. Enhver sk jønner a t m ulighetene for » 
komme fram  til samling ikke lenger e r til stede. Av u tta le lser fra  
K om m unistpartiets rep resen tan ter i F ellesstyret og pa m øter el e rs _ 
går d e t fram  a t de vil samling, men d e t må først skje en modnings- 
prosess i organisasjonen. De sier a t  reform ism en og tranm æ hsm en 
må ryddes u t. All forsum pning må fjernes med ro ten  før de t kan 
bli samling. D et vil si: N KP er enig i samling når e t bestem t g runn
lag er til stede. D et vil igjen si, a t  d e t er en ledelse i Landsorgani
sasjonen og D et norske A rbeiderparti som N KP kan  godkjenne. D et 
er den linje vi har v æ rt k la r over a t  de h a r fø rt hele tiden. Opp-, 
rinnelig ville de ikke ha samling d e tte  år. De ville ha  felleslister og 
listesam band og først senere samling. De hadde sin linje, som v ar 
e tte r  h v e rt å få innpas i fagforeningene på grunnlag av  sam hngsagita- 
sjonen og så siden søke å ta  ledelsen i forbundene og i Landsorgani
sasjonen til neste  år. D ette skulle skje mens A rbeiderpartiets folk 
s a tt rolig og avventende til d e t forelå e t re su lta t av samlingen. D et 
de nå sier er, a t  de skal ha e t m arxistisk  enhetsparti. D et v ar mange 
i K om m unistpartiet som da sam lingsspørsm ålet kom opp sa, at^ de 
hadde fo rla tt D et norske A rbeiderparti under krigen og man m atte  
ikke tro , a t  de nå via K om m unistpartie t ville komme tilbake til D et 
norske A rbeiderparti. Egge sa på e t møte i D anm ark: «Vi vil ikke 
ha e t parti som vil sprekke om e t halv år.» Hvorfor sa han d e t te .
Jo hvis de ikke fikk e t parti som de kunne beherske, sa skulle de 
sprenge u t igjen. Vi er k lar over alle krav som foreligger om sam let 
opptreden under e t valg. Jeg tro r  ikke a t e t listesam band e tte r  all 
denne striden vil føre til de resultater, som de som reiser spørsm ålet 
håper på. D et er mulig a t listesam band vil skaffe oss noen fa rep re
sen tan ter m er, men det er ikke sikkert. Men en ting er sikkert, a t 
går vi inn for valgkompen som vi h a r g jo rt tidligere, så skal vi ha 
flerta ll u ten  listesamband. L istesam band med kom m unistene vil væ re 
å legalisere og godkjenne den fo rtsa tte  sp littelse. S triden  i fag or 
eningene vil vi få enten vi h ar listesam band eller ikke. Ved listesam 
band vil vi la kom m unistene få ete seg m er inn i fagforeningene og 
så vil vi få striden  siden og m eget verre. Jeg  m ener a t  medlemmene 
våre skal greie striden  n år de nå e tte r  landsm øtet få r klare linjer. 
Svakhetene ved listesam band er så m eget stø rre  enn de fordeler d e t 
i øyeblikket synes å ville føre til. Vi p lik ter å se l i t t  lenger enn akku
r a t  den situasjon som foreligger i dag.

Halfdan Wigård: L andsm øtet følges med spent oppm erksom het 
over de t hele land. A rbeiderne v en te r a t  d e t skal hende noe som 
fører til a t en sam ling kan finne sted. Man må se på situasjonen som 
den er i dag og ikke som den var i 1923 eller seinere. De som h a r
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levd i Norge i disse årene kjenner forholdene i Norge, men ikke så 
meget til forholdene i Canada som Håkon Lie. E inar G erhardsen er 
en typisk rep resen tan t for d e t nivå arbeiderklassen s tå r  på i dag. 
H ysteriske innlegg som d e t Hakon Lie p resterte  passer ikke i dag. I 
den første tid under krigen kunne man m erke a t der var fraksjons- 
tendenser, men e tte r  hvert som fengslene fyltes ble de tte  elim inert. 
Shk var d e t b lant arbeiderne på arbeidsplassen. Hvis man vil søke 
å skape grunnlag for sam ling må man være ferdig med det som ligger 
langt tilbake i tiden og likeens om hvem som har v æ rt m er eller 
m indre bra jøssing. ^Vi har ta t t  alle de som h a r  v æ rt svikere, men 
en må bli kvalm  av å lese hva avisene sk river om alle heltene Skal 
arbeiderklassen fram leis drive krig  seg i mellom? Den alminnelige 
arbeider skjønner ikke dette . Vi må se h istorisk  på dette , men heller 
ikke glemme nåtiden. Man kan  ikke komme vekk fra de gamle frak- 
sjonsstrider. Resolusjonene kan væ re bestilt så de ser jeg b o rt fra. 
Men^ arbeiderne på arbeidsplassen er for samling. D et h ar ikke v æ rt 
en så god dag som den da meldingen kom om a t forhandlerne var enig. 
Begeistringen var like sto r som da krigen var s lu tt. D et e r andre 
enn forhandlerne som h ar veltet de t forliket som kom i stand. A r
beiderne på arbeidsplassen skjønner ikke hva d e t e r som h ar ve lte t 
forhandlingene. D erfor sier arbeiderne: E r d e t lederne som er skyld 
i dette, sa vekk m ed dem. Vi kan  ikke gå fra landsm øtet u ten  å svare 
pa henvendelsen fra  NKP. Jeg  vil ikke gå fra  landsm øtet u ten  a t 
d e t er g itt e t svar og vil foreslå, a t de t henvises til d e t man under 
forhandlingene^ er b litt enig om. D et tro r  jeg er riktig. D et er en 
forandring også u te  b lan t arbeiderm assene e tte r  a t de h ar gjennom
g å tt 5 års krig. D et vi må m erke oss e r viljen til sosialistisk v irk 
som het og til å gjennomføre d e t program  som forhandlerne er b litt 
enig om. K an vi ikke skape den pågangsvilje b lan t arbeiderne som 
skal til for å gjennomføre de t program  vi skal vedta her, så vil ikke 
Einar G erdardsen kunne opptre slik a t han skaper tillit b lan t arbei
derne. Vi har store vansker i tida framover, d e t skal vi væ re k la r over.

Ordstyreren: Det er nå tegnet 13 talere.

Olaf Vatnebryn: Den splittelse som oppsto e tte r  forrige krig  h ar 
væ rt følt som en ulykke, og det er uform uenhet a t vi ikke k larte  å eli
m inere den. I 1927 k la rte  vi å samle sto rparten  av  den norske arbei
derklasse i e t t  parti — D et norske A rbeiderparti. D et kom m unist
iske P a rti skrum pet inn til en liten fanatisk m enighet. D ette  må vi 
holde k la rt for oss. Den tillit og tilslu tn ing vi fikk kom på grunnlag 
av d e t program  vi hadde. D et var de tte  som dannet bakgrunnen for 
den trang  til samling som reiste  seg både u tenfor og innenfor landet.
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Jeg  var sam m en med Einar G erhardsen og G unnar B råthen  med pa 
forhandlingene på Grini. D et lyktes hurtig  å oppnå forståelse. D et 
viste  seg a t  på alle avgjørende punk ter var d e t samme oppfatning. 
V år oppfatning var ikke m er reform istisk eller opportunistisk enn  kom 
munistenes. Jeg kan  si: tv ert imot. Det lyktes gjennom en hel rekke 
møter, som først ble avsluttet 7. mai å bli ferdig med utkastet til m ani
fest. M an ville ikke komme i den situasjon igjen, a t arbeiderklassen 
igjen skulle komme u t i splittelse og indre kamp. Vi m åtte sette alle 
krefter inn på samling på dem okratisk og nasjonalt grunnlag. Samlings
forhandlingene ble m o tta tt med begeistring. I B uskerud lyktes det 
hurtig  å komme til e t resu lta t. Vi s lu tte t oss 12. mai sammen med 
kom m unistene for e t positivt sam arbeid. K om m unistpartiet fikk plass 
i «Fremtiden» for s i t t  stoff og e t medlem av bladstyret. Jeg  har ikke 
noen spesiell grunn til å angripe disse kom m unistene, men mens vare 
partifeller har holdt seg avventende av lo jalite t m ot forhandlerne, hai 
kom m unistene g å tt inn  for å sty rke  s itt  eget parti. D et kan ha v æ rt 
hensik ten  å u tn y tte  sam lingsbestrebelsene for å sty rke  p a rtie t u t  fra  
den forutsetn ing a t  samlingen ikke skulle komme. Vi gikk u t fra a t 
den ville komme. Samlingen er ikke noe mål i seg selv, men e t m id
del. D et er en ting som er verre enn to p a rtie r  og det er^ e t t  parti 
som er splidaktig med seg selv. Vi skal ikke væ re med på å skape 
d e t som vi hadde under og e tte r  forrige krig. Er m ulighetene til stede 
for e t enhetlig parti i dag? Nei, sa d e t kom m unistiske parti, den or 
ganisatoriske samling vil væ re gjenstand for en utviklingsprosess. Men 
når kom m unistene sier d e tte  kan  vi ikke tru e  kom m unistene til å gå 
sammen med oss i e t t  parti. Man skaper ikke grobunn for enhet med 
de voldsomme og sjikanøse angrep m ot v å rt partis ledelse. Vi har 
valgt denrie ledelse og h ar ansvare t for den. D erfor er angrepene pa 
vår ledelse også angrep på oss selv. Hvem er flerta lle t i F e lle ss ty re t! 
D et er Einar G erhardsen — hos ham  er d e t en levende vilje og trang  
til samling av den norske arbeiderklasse. D et samme gjelder G unnar 
Bråthen. Angrepene på p a rtie t for å væ re reform ism ens og reaksjo
nens v isergu tter kan ikke oppfattes annerledes enn a t  vi har en opp
fatning som er i s trid  med kom m unistpartiets. D et ser u t til a t kom 
m unistene b ruker samlingen til m anøvrer. Vi ma ikke la uklarheten 
fortsette , men realisere samlingen med oppslutning om D et norske 
A rbeiderparti.

O rd s ty re re n :  Vi m å avgjøre om landsm øtet skal ta  imot en de
putasjon fra Norges kom munistiske Parti. O rdstyreren er av den opp
fatning, a t  de t ikke kan tjene noen hensikt.

Da flere forlangte ordet om denne sak ble d e t v ed ta tt å la spørs
m ålet u ts tå  til etterm iddagsm øtet.
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Etterm iddagsm øtet lørdag 1. september.
O rdstyrer: Natvig Pedersen.

Ordstyreren: I formiddagsmøtet ble de t sa tt fram  tre  tilleggsfor
slag, som foreslåes oversendt Redaksjonskim iteen.

Ordstyrerens forslag ble enstemmig vedtatt.

Deputasjon jra K om m unistpartiet.
Ordstyreren: D et første spørsm ål som landsm øtet m å ta sand- 

punkt til er om det skal m ottas en deputasjon. O rdstyreren er av 
den oppfatning at den sak som foreligger er så utredet, a t det ikke 
skulle væ re grunn til ytterligere drøftelser. O rdstyreren m ener at 
de t ikke er grunn til å ta  im ot deputasjonen, men d e t e r kanskje 
tak tisk  k lokest a ta  im ot deputasjonen ved en 5-manns-kom ité.

Per Haraldson: D et må væ re en forutsetn ing a t  de som m øter 
må være ansvarlige folk, så vi får se hva slags folk d e t e r vi h ar 
å gjøre med.

Peder Fram næ s: Jeg  er enig med den siste taler, men tro r
det er riktig  a t de får komme til stede og klargjøre sitt standpunkt 
overfor d e tte  landsm øte. D et skal ikke senere kunne sies, a t  vi 
ikke har gjort hva som sto  i m enneskelig m ak t for å få istand sam
ling. Jeg vil foreslå a t deputasjonen m ottas av landsm øtet.

Ved a lternativ  votering mellom dirigentens og Fram næ s forslag 
ble Fram næ s forslag v ed ta tt med knapt flertall.

Oscar Torp: E tte r  de tte  anser jeg d e t rim elig a t en av de tre
få r tale og så fo rla ter deputasjonen salen n å r de h ar ta lt  ut.

Dette ble godkjent.
F ra  salen ble d e t foreslått, a t  deputasjonen ikke skulle ha ube

grenset taletid.

Ordstyreren  foreslo 15 m inutters taletid for deputasjonens ord
fører.

D ette ble ved tatt.

Ordstyreren: D er e r  nå inntegnet 22 talere. O rdstyreren foreslår 
s trek .

Ordstyrerens forslag ble enstemmig vedtatt.
M artin Tranmæl: D et er g jo rt e t alvorlig og ærlig forsøk på

å få i s tand  samling. D et var ingen tilfeldighet a t  sam lingsarbei
d e t ble ta t t  opp i Sverige, på Grini og i Sachsenhausen. I Sverige 
var det et faglig tillitsm annsm øte på 49 personer som enstemmig 
u tta lte  seg for samling. En k jen te  d e t slik a t der var m uligheter •
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til stede for samling. Der var også muligheter til stede og det er 
gjort forsøk på å få samlingen istand. Det vises av dokumentene, 
a t Arbeiderpartiet har vedtatt de framlegg som først forhandlings
utvalget og siden Fellesstyret har vedtatt i sine møter. Når samlings- 
bestrebelsene strandet skyldes det utelukkende Norges Kommun
istiske Partis ledelse. Det viser det som skjedde da de tok saken 
opp på s itt  utvidede sentralkomitémøte. Midt under forhandlin
gene skrev de også slik i «Friheten» at det med full grunn kunne 
avbryte forhandlingene. Nå har Kommunistpartiet h a tt landsmøte. 
Det som foreligger fra dette er ingen samling. Det er spørsmålet 
om felleslister eller listesamband. Spørsmålet om felleslister har 
væ rt drøftet. Vi har tilbudt kommunistene 10' sikre plasser. Det 
kunne være diskusjon om dette den gang, men etter a t alle nomina
sjoner er foretatt kan det ikke bli tale om å rive opp alle listene. 
Listesamband er samrøre som Det norske Arbeiderparti ikke kan 
innlate seg på. Kan vi ikke stå sammen i e tt parti, så kan vi heller 
ikke gå sammen ved valgene. Ved å gå med på listesamband gar 
vi med på å konfirmere a t partisplittelsen skal være kontinuerlig. 
De borgerlige partier har også drøftet listesamband, men etter alt å 
dømme vil det ikke bli listesamband der heller. Hvis vi går inn på 
dette er vi med på å skape en samlet borgerlig front mot arbeider
klassen. Det må advares mot listesamband. Vi må ikke se bort fra 
medlemmene som har fulgt med i skriveriene i «Friheten». Hvilke 
moralske begreper ligger til grunn for en slik opptreden? Det vi vil 
vinne ved listesamband på den ene side vil vi tape på den andre. Det 
vil i dag bli et langt mindre antall stemmer ved listesamband. De 
som står på grensen til å gå over til oss, vil vike tilbake. A lt tilsier 
oss å fortsette den gamle linje: å stå på egen grunn. På den måte 
alene kan vi legge grunnlag for samling senere om mulig også med 
Norges Kommunistiske Parti. Splittelsen berører de fagorganiserte 
arbeidere i langt høyere grad enn Det norske Arbeiderparti i det 
politiske arbeid. Tror dere at dere er med på å løse dette problem 
ved å skape legal splittelse ved listesamband og å utdype motsetnin
gene? Dere vil merke, a t det blir ikke mindre resolusjoner og uro. 
Det er fasthet omkring Landsorganisasjonen — Landsorganisasjonen 
og Det norske Arbeiderparti som er nødvendig nå. E tter valgene kan 
man ta  opp spørsmålet om organisatorisk samling, men går man inn 
på enhetsfrontspørsmålet så vil man ha vanskeliggjort stillingen. La 
oss holde fast ved de klare, rene linjer. Det gir styrke og seier for 
vår politiske og faglige organisasjon.

Rolf Jensen: Det var med særlig interesse jeg hørte Torps saklige 
og lidenskapsløse utredning. Den viste, a t det var vilje til stede for
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å samle arbeiderklassen også politisk. D et e r na tu rlig  a t d e t e r 
vansker å overvinne e tte r  de lange og b itre strid igheter. Men en kan 
ikke nekte for a t d e t innen arbeiderklassen er s te rk  vilje og k rav  
til samling. D et v a r sagt, a t  d e t i en del fagforeninger e r d reve t 
kom m unistisk agitasjon. D et kan konstateres, a t også i fagforeninger, 
der det ikke er kom m unister, er også d e t samme krav  til stede. D et 
er e t k rav  fra d e t arbeidende folk. D et ligger til oss å jevne veien 
til denne samling, så den en gang kan  bli fullbyrdet. Vi kom m er 
ikke forbi d e tte  spørsm ål i det lange løp. Vi må vise den s tø rste  
toleranse og ettergivenhet. D et undret meg å høre den in to lerante 
og aggressive tone B råthen la an. Jeg  m åtte  spørre meg: E r han den 
re tte  m ann til å lede disse forhandlinger. E t listesam band vil e t te r  
min mening jam ne vei for videre forhandlinger for samling. Tranm æl 
har vanskelig for å glemme d e t som engang h ar væ rt. U t fra d e tte  
finner jeg å m åtte  s tø tte  d e t forslag A rth u r A rnesen h a r s a tt  fram .

H. P. Haugli: Jeg  finner grunn til å takke de som h ar d e lta tt i 
disse samlingsforhandlingene fra D et norske A rbeiderpartis side. De 
h ar b ra k t k la rhe t som vi kan nyttiggjøre oss under de kam per som 
kommer. D et er sikkert, a t d e t h ar vakt en s to r skuffelse u tover 
landet a t  samlingen ikke kom i stand, men når det ligger slik an, som 
vi h a r h ø rt her, er d e t k la r t a t det e r um ulig å  få samling i stand . 
For å vise ærlig vilje til sam ling innbød F y lkespartie t hos oss kom 
m unistene. Og jeg ble innbudt til kom m unistenes møte. Men e tte r  
d e tte  forsto jeg m er enn før. D et var ikke vilje til stede for samling. 
Siden h a r jeg s e tt  d e t samme i avisene. Jeg  vil beklage om lands
m øtet skulle vedta en slik ting som listesam band. Vi vil da få reso
lusjoner og utskjelling m er enn noensinne før. D et vil skade å gå 
til listesamband. D et kan  ikke væ re mulig a t  arbeiderne vil følge 
kom m unistpartiets linje i denne sak. D et er mange kom m unister 
som er enig i samling. Jeg  er ikke enig med Tranm æ l i a t vi sveiser 
reaksjonen sammen, de vil nok samles, men d e t kom m unistiske parti 
får ta  ansvare t for sp littelsen  i arbeiderklassen. Jeg vil anbefale a t  
vi holder k lare linjer og søker å få arbeiderne over til D et norske 
A rbeiderparti. D et kan væ re mulig a t det vil bli e t blaff for kom 
m unistene ved valget, men nå som før vil arbeiderne samles om kring 
D et norske A rbeiderparti, som h ar m å tte t gå i b resjen  for arbeidernes 
saker som før.

Johs. Hansen: D et er nødvendig a t vi behandler d e tte  like sam 
vittighetsfu llt som de andre sakene som er kom m et fra kom m unistene. 
V årt ønske h ar a lltid  v æ rt å få sam let arbeiderne i e t t  parti. Vi 
hørte  a t de t reiste  seg andre toner på kom m unistenes sentralkom ité- 
m øter. D et var ikke tv il om a t hvis kom m unistenes ledere hadde
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villet ha m andat til å løse samlingen så vilde de ha få tt det, men e tte r  
hvert er hele bildet b litt  så forkludret, a t sæ rlig ungdommen ikke 
finner u t  av ro te t. For meg er d e t b litt slik, a t d e tte  avdekker seg 
som et taktisk spill om våre dyreste følelser og om vår streben etter 
å finne fram  til politisk k larhet. Vi ve t nå a t  reaksjonen ikke er på 
samme sted  bestandig. Vi er b litt k jen t med a t kom m unistenes le
dere hevder, a t reaksjonen er innenfor Landsorganisasjonens og Det 
norske A rbeiderpartis ledelse. I dag hevder «Friheten» a t den vil 
ha den offentlige diskusjon b ra k t til opphør. D et er ikke vi som har 
b rak t denne diskusjon fram. Men nå vil kom m unistene skjule de 
usaklige grunner som de vil ta  b rudde t på. NKP har nå full tils lu t
ning fra sine medlemmer. Man må ta  sk ritte t u t  og la kom m unist
partie t ta  d e t fulle ansvar overfor sine m edlemmer. Furubo tns 
politiske k larsyn  skal væ re grunnlaget. Vi h ar s e tt  folk før som 
hadde «forsynet» med seg. Den mangel på kam pånd som er til stede 
på visse hold skjønner jeg ikke i disse problem er. Vi hadde det 
samme i årene fra  1927 og fram over til krigen. Da ble kommunistene 
drevet fra skanse til skanse fordi, vi rep resen terte  d e t livgjørende i 
norsk arbeiderbevegelse. Vi h ar e t hensyn å ta  til ungdommen, den 
ungdommen som er b litt politisk vakt og h ar s lu tte t seg til v år be
vegelse fordi den søker e tter de t riktige og sanne. Selv om de er 
kom m et til vår organisasjon i denne tid, så tø r  jeg si a t aldri h ar 
arbeiderungdom m en v æ rt m er politisk enig og k lar enn i disse dager. 
D ette er tydelig i Oslo, som politisk s e tt er d e t uroligste sen trum  i 
landet. D et er vår oppgave å søke inn der hvor den politiske k larhet 
ikke er. N år fagforeningene ennå i dag er i tv il om den vei de skal 
gå, så må vi søke gjennom opplysningsvirksom het og ak tiv  politisk 
virksom het å bringe dem  den k la rh e t som er nødvendig. Hvis man 
saklig s e tt e r enig i a t  kom m unistpartie t vil ha b rudd  på sam lings
forhandlingene, så løses ikke d e tte  ved listesam band. Jeg  vil ikke 
sam ling på e t grunnlag som gjør seg gjeldende ved politisk m istenke
liggjøring og m istillit. N år d e t viser seg a t  der mangles æ rlighet 
reagerer vi spontan t og kam pen må bli hårdere enn den har væ rt. 
Ungdommen går ikke inn på kom prom issets vei i denne sak. De som 
vil falskspillerforhandlinger må m an se tte  u t  av spillet. N år vi skal 
gå til valg og finne k larhet, så h a r vi ikke annet å gjøre enn å følge 
Jen  linje som h ar ført til oppslutning om D et norske A rbeiderparti. 
D ette e r e t spill om hele den norske arbeiderklasse. I d e tte  spillet 
skal vi være de toneangivende. V år k jæ rlighet til p a rtie t e r så stor, 
a t  vi går ikke på akkord. Vi ønsker ikke så billige ting  som lis te 
samband. Vi har nettopp  i denne tida h a tt  en tilslu tn ing fra ung
dommen som vi aldri tidligere h a r s e tt m aken til.
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Ordstyreren: H alvdan W igård h a r sa tt fram  dette forslaget:
«Redaksjonskomitéen u tarbeider svar til Norges kom m unistiske 

P a rti i overensstem m else med d e t enstem m ige forslag fra forhand- 
lingskomite en.»

O rdstyreren foreslår dette oversendt redaksjonskomitéen.
O rdstyrerens forslag ble vedtatt.
Sigurd Sagdal: N år vi e r kom m et inn på d e tte  spørsm ål e r de t 

rik tig  ikke å hoppe over det. Vi har v en te t på samling. D et var 
muligens for gledelig til a t det skulle bli sant. E tte r  den u tredning 
vi har få tt er saken klar. Jeg  m ener ikke a t  man bør gi seg med 
dette . A rbeiderne h a r opplevd denne krig og det Håkon Lie kunne 
fortelle h a r  vi ikke reflek te rt over. A rbeiderne læ rte  seg under 
krigen til å tenke selvstendig. Vi gjorde det ikke før. De fleste har 
g jort seg opp en oppfatning av de t som hendte før og under krigen 
og kan  trekke  en konklusjon også for tida  e tte r  krigen. F ør jeg 
reiste  til landsm øtet leste jeg en artikkel av Lange, den k la rte  mine 
begreper. Jeg  er k la r over, a t hvis det blir en borgerlig enhet, så 
vil også kom m unistpartiets medlem m er bli skuffet. N år d e t gjelder 
valgene vil jeg si, a t  valgene ikke har v æ rt noe mål for oss, men et 
middel. A t nervøsite ten  er til_jstede gjelder også for meg. Vi må 
bygge på fagforeningene som alltid h ar v æ rt m itt grunnlag. N år dette  
blir k jen t vil skuffelsen ikke bare  væ re hos oss, men også hos kom
m unistpartiets m edlemmer. I kommuner, der A rbeiderpartiet s tå r  
i ferd med å  ta  fle rta lle t sammen med kom m unistene b e ty r  de tte  
meget. Vi kan  kanskje skaffe flerta ll ved sam arbeid med kom m un
istene. Vi h ar e tte r  min mening full anledning til å fo rtse tte  fo r
handlingene.

Ordstyreren: Nils H illestad h ar foreslått:
«Debatten avbrytes og blir å fo rtse tte  e tte r  a t  landsm øtet har 

hørt N K P’s rep resen tan t og redaksjonskom itéens forslag.»
Tiden er så ko rt at ordstyreren  foreslår: D ebatten fortsetter.
O rdstyrerens forslag ble vedtatt.
Oscar Lindberget: Vi trodde på samling, men nå er d e t ingen som 

tro r a t viljen til samling er til stede hos kom m unistpartiets ledelse. 
Ingen tro r, a t  a rtik len  i «Friheten» er kom m et u ten  å væ re godkjent 
av kom m unistpartiets ledelse. H vor langt skal vi gå med toleranse 
og ettergivenhet? D et h a r  s tå t t  i kom m unistpartiets avis a t  A rbei
d erp artie t skulle omringes og vi stilles m ot m uren. Jeg  har ingen 
grunn til å tvile på d e t som er lag t fram  fra  våre forhandlere, men 
når den annen p a r t ikke vil, så n y tte r  d e t ikke å holde fram. K om 
m unistpartie t vil også søke å tilfredsstille  de mange hundre m ed
lem m er av d e t kom m unistiske p a rti som e r uenig i a t  ledelsen har
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s t i l t  seg slik. De vil gi d e t utseende av a t  de vil sam ling. V årt 
p a rtis  m edlem m er få r  fo rtse tte  v å r t  arbeid. D et som  er farlig er det 
som forsøkes fra kom m unistpartie t på å rive opp D et norske A rbei
derpartis  organisasjoner og på ruinene av disse å bygge opp e t kom
m unistisk  parti. Da vi hadde nom inasjonsmøte i H edm ark kom de t 
henvendelse fra  K om m unistpartiet om sam arbeid, men d e t ble en
stem m ig avslått. N år d e t er spørsm ål om listesam band h ar vi kan
skje sagt, a t d e t er m ulighet for samling, selv med den ledelse de 
har i dag. Før vi kan få samling i stand må vi ha garan ti for a t  sam
lingen ikke skal være r e t te t  m ot D et norske A rbeiderpartis folk. 
L istesam band vil gjøre forvirringen ennå større. Vi h ar mange til
hengere b lan t sm åbrukerne som vil stem m e med D et norske A rbei
derparti, men viker tilbake hvis de ris ikerer å få en kom m unist på 
S to rtinget ved sine stem m er. D et norske A rbeiderparti e r he lt igjen
nom norsk, bygd på norsk m en ta lite t av d e t norske folk. D et h ar sin 
ro t i den karrige  norske jord. D et vi m ener med dem okrati er frihet 
til å si det en vil. D em okrati e r frihe t til å tenke og si d e t en vil. 
Hvis vi går med på listesam band i dag vet vi ikke 'hvor d e t fører hen.

A kse l Olsen: Vi h ar få tt høre hvordan kom m unistene driver i 
Canada, F rankrike osv., men det d e t gjelder er hvordan vi skal få 
i s tand  sam arbeid med kom m unistene her i landet. Ingen h ar sagt 
fra om hvem  som h a r ansvar for bruddet. Hvis de t e r  Furubotn  og 
Egede Nissen, så er det kom m unistenes p lik t å se tte  disse folk vekk. 
D er er m edlem m er av  kom m unistpartie t som er enig i samlingen, men 
n å r de får ordre så  er de lojale m ot p artie t. U nder de kom m isariske 
ledere i fagorganisasjonen gikk vi i D et norske A rbeiderparti u t  av 
fagforeningene, mens kom m unistpartiets m edlem m er opprettholdt s itt 
m edlem skap og tok  ledelsen i fagforeningene. De har ennå disse 
plassene. D et kom m er av a t D et norske A rbeiderpartis medlemmer 
h a r v æ rt o p p ta tt med illegalt arbeid. Når vi får tid  til å ta  opp a r
beidet igjen skal vi ikke væ re redd for de kom m unistiske ledere i 
fagforeningene. Jeg  forstår a t d e t er kom m unistpartie t som er årsak 
til bruddet. Jeg  setter fram  et forslag.

Kåre Hansen: D et er ikke tvil hos noen hvor følelsene hos arbei
derm assene er n å r d e t gjelder samlingen. Vi hadde s te rk t håp om 
a t  samlingsforhandlingene ville bringe e t resu lta t, men i dag er ingen 
i tv il om hvem  som har skyld for bruddet. Jeg  m ener, a t  d e tte  
landsm øtet bør slå fast, hvem  som h ar skylden og så gå videre i 
saklista. Selv om d e t b lan t jernarbeiderne i Oslo foregår en svæ r 
fabrikasjon av resolusjoner og noen tro r, a t kom m unistene er sterke, 
så vil jeg si, a t også jeg rep resen terer jernarbeiderne i Oslo. Kom 
m unistene h ar ved enkelte avgjørelser h a t t  flertall, m en da de t
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gjaldt politiske spørsmål hadde de ikke flertall. Da m øtte  de gamle 
medlemmene våre opp og s lu tte t opp om D et norske A rbeiderparti. 
K om m unistpartiet fabrikerer resolusjonene fordi de føler seg svake. 
De holder d e t gående med resolusjoner for a t arbeiderne ikke skal 
glemme a t  der eksisterer e t kom m unistparti. Vi e r alle k lar over 
a t  d e tte  er e t in ternasjonalt spørsm ål og a t  kom m unistene fram leis 
fo rtse tte r sin internasjonale linje. Vi skal se m er på kjensgjernin- 
gene enn på resolusjonene. D et er kjensgjerninger som de Skjånes 
nevnte som teller. D et e r ikke bare i Trondheim de t er slik, men 
over hele landet. Hvis vi vedtar listesam band oppnår kom m unistene 
d e t de har villet. Jeg tro r ikke kom m unistene får s to r rep resen ta
sjon på S tortinget. Selv om jernarbeiderne i dag stem m er for den 
resolusjon som blir s a tt  fram  b e ty r d e t bare a t  d e t ingen hensikt 
har å stem m e m ot den. N år vi kom m er til valget ve t jeg a t  je rn 
arbeiderne kom m er til å si sin mening om s i t t  gamle p a rti og stem m e 
med D et norske A rbeiderparti.

Jonas Brunvoll: D et v ar nevnt av Wigård, a t han reagerte  m ot 
heltedyrkelsen. D et er bere ttige t for de s tø rste  h e lter e r ennå ikke 
nevnt i avisene. Min erfaring gjennom 3 'Å års vandring gjennom 
flere fengsler er, a t  det ble fø rt fraksjonskam per fra d e t kom m un
istiske partis side. Og hvem skjelte  de u t?  D et var Tranm æ l og 
D et norske A rbeiderparti, England og A m erika. D et e r enkelte 
menn som ikke har læ rt noe av historien. D et m est in teressan te  
vi h a r læ r t  her i dag er de opplevelser Torp og de andre h ar h a tt  i 
Fellesstyret. D et e r k o n sta te rt a t K om m unistpartiet ikke vil sam
ling, og da er de t W igårds p lik t å fortelle d e tte  til de arbeidere som 
ennå ikke vet de tte . D et er e t veldig tilsig til A rbeiderpartiet i dag. 
E t listesam band vil m om entant stoppe denne tilgang. Listesam band 
er derfor de t dom m este og farligste vi kan innlate oss på. Hva vil 
d e t bety, a t vi får flertall ved kom m unistenes hjelp? D et vil si, a t  
de fram tidige regjeringsm øter vil a rte  seg som i Fellesstyret, og da 
synes jeg synd på E inar Gerhardsen.

Gunnar Sand: Jeg oppholdt meg i Sverige og så derfor noe
annerledes på sam lingsspørsm ålet til å begynne med enn senere. 
Da jeg kom hjem  og så hvordan de søkte å bry te  ned den norske 
arbeiderklasses forsvarsvilje m åtte  jeg endre standpunkt. I Sverige 
erfarte  vi a t kom m unistene hadde en annen innstilling enn hva vi 
trodde om kom m unistene hjemme. I ord og gjerning søkte kom 
m unistene å skade D et norske A rbeiderparti. Jeg  ble k la r over a t 
kom m unistene ikke hadde forandret seg. Kom m unistene b e trak te r 
oss framleis som hovedfienden og som finanskapitalens lakeier. Jeg 
begriper ikke a t de vil samles med finanskapitalens lakeier. Det 
siste er a t de vil omringe A rbeiderpartiets m edlem m er. A rth u r
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A rnesen h ar her b ru k t s terkere  ord om kom m unistene enn andre, 
men konkluderer likevel med forslag om listesam band. L istesam 
band er enhetsfront og ikke noe annet. Jeg  kan ikke fri meg fra 
den oppfatning, a t  en  del på store verksteder lider av kom m unist- 
skrekk. Kom m unistene forlangte til og med i e t forhandlingsm øte 
a t M artin  T ranm æ l skulle forlate forhandlingsm øtet. Nå må de t 
bli alvor. D et engelske kom m unistpartis sek re tæ r sa a t  han håpet 
a t kom m unistene m åtte  få så mange stem m er, a t  de ville stå  s te r
kere overfor D et norske A rbeiderparti. Jeg  vil håpe, a t  vi nå får 
e t valg som viser kom m unistenes sto rsn u te th e t og som reduserer 
«Friheten»s opplag. Vi må ikke glemme a t vi s tå r oppe i den hår- 
deste og betydningsfulleste valgkamp. Jeg  tro r folk nå  er lettet over 
a t de kan ta  fa t t  på valgarbeidet e tte r  klare, greie linjer.

Sverre Sand: Jeg  vil k o rt fortelle l i t t  om hvordan fiskerne og
sm åbrukerne i Lofoten og V esterålen stiller seg. Vi h ar d rø fte t 
dette spørsmål. V årt p arti s tå r  så s te rk t a t forslagsstilleren for 
listesam band fikk 1 stemme av 100. Vi som h ar tenk t, a t  denne 
samling ikke ville føre fram  h ar få tt  r e tt .  Hvis D et norske Arbei
derparti går med på listesam band er d e t en innrøm m else av a t  man 
s tå r  svakt. D er nord er man sam stem m ig om a t d e tte  er m anøvre 
fra  kom m unistenes side. K om m unistene får en del stem m er fra 
misnøgde dersom  de stiller lister. Vi skal ikke væ re redd for u t 
fallet av stem m etalle t for D et norske A rbeiderparti. Jeg  m ener 
a t vi skal føre en konsekvent og hederlig politikk. D et e r den som 
alltid seirer.

Thorvald Pedersen: I Trom s trodde vi a t sam lingen v ar e t
faktum . Vi s tå r  tallmessig s te rk t og trodde a t vi som lever nå skulle 
oppleve oppbyggingen av d e t sosialistiske sam funn. Desto stø rre  
var skuffelsen da bruddet kom. Jeg har få tt  den oppfatning a t  de t 
e r m eningsforskjell mellom lederne og de menige innen partie t. Vi 
bør godta tilbudet fra  K om m unistpartiet om listesam band. D et 
gjelder nå arbeiderklassens fullstendige maktovertagelse. Vi h ar ikke 
råd  til å kaste  bort en eneste stem m e, men h a r p lik t til å ta  im ot 
tilbudet fra K om m unistpartiet. Nå vil jeg ha listesam band, så kan 
vi e tte r  valget få en  styrkem essig samling. D et er vi som h a r de 
fleste klassebevisste velgere med oss. Viljen til sosialisme er s ty rk e t 
i krigsåra. A rbeiderklassen k jenner nå resu lta tene  i Russland, der 
det e r bevist a t sosialismen går an  å gjennomføre i praksis. D et 
har v æ rt mange revolusjoner i v år tid  — sosialistiske og nazistiske. 
D et er sæ rlig  to vi hefter oss ved: den tyske som endte med H itler 
og den russiske som reddet verden. Nå e r  d e t fø rs t og s is t det 
sosialistiske sam funn vi skal bygge opp. Velger man sosialismen 
så m å m an sam arbeide.
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Ebba Lodden: Det er ikke grunn til å legge skjul på a t det var 
sterk  vilje til samling, og forhandlingene ga oss tro på a t de skulle 
føre fram. Den samling arbeiderklassen vil er samling i e tt parti. 
Det e r det arbeiderne på arbeidsplassen vil. Jeg vil understreke 
det Kåre Hansen sa om forholdene på arbeidsplassene. Det å vedta 
en resolusjon er ikke det samme som å bryte med Det norske A r
beiderparti. Jeg kan ikke forstå hvorfor kommunistene vil liste- 
samband. Det de vil kan ikke være annet enn å sikre seg repre
sentanter i Stortinget. Hva er det vårt parti vil når det går inn 
for valget? Når jeg har sett på det arbeid som er lagt til rette for 
dette landsmøte, så oppfatter jeg det slik, a t det er forutsetningen 
at vi skal gå inn for å få flertallet i det norske Storting. Vi skal 
lede utviklingen for det norske folk under forutsetning av a t vi 
får det norske folkets tilslutning. Og når det norske folk er villig 
til å ta ansvaret for dette program, så må partiet gå inn for å stille 
opp lister som sikrer oss stortingsmenn som er villig til å arbeide 
for a t dette program gjennomføres. Når kommunistene ikke kan 
samles med oss, så kan jeg ikke skjønne annet enn, a t de vil ha 
representanter på Stortinget for å forkludre dette arbeid. Jeg har 
på m itt sted h a tt føling med kommunistene og deres resolusjoner. 
Det første de kom med i mai var resolusjoner om et parti. Vi skal 
føle ansvaret for de oppgaver som ligger for Det norske Arbeider
parti, og partiet skal ta  ansvaret for de folk det setter inn i Statens 
styre og stell. Når partiet har trukke opp en linje skal medlem
mene gå inn for denne linje. Det virker forstemmende a t det kan 
gå til slike ytterligheter som det er gjort. Jeg synes det er riktig 
det vedtaket som blir gjort her. Forslaget om listesamband er bare 
egnet til å forkludre alt.

Ingvald Hansen: Wigård talte om det hysteriske innlegget fra
Håkon Lie. Jeg mener a t  dette innlegget berørte nettopp de kjerne
punkter som det er nødvendig å ha k lart for seg for å forstå hvor
for samlingen ikke førte fram. Det er mange som tidlig u ttalte  
at samlingen ikke ville føre fram. For oss andre som mente a t  man 
skulle føre ærlige forhandlinger sto det slik, a t den dag forhandlin
gene blir b ru tt skal det ikke herske tvil om hvem som har ansvaret 
for bruddet. I dag hersker det ikke tvil om hvem som har ansvaret. 
Det norske Arbeiderparti har gått så langt som det overhodet gikk 
an. Årsaken til bruddet kjenner vi. Så fikk vi forslaget om liste
samband. Det var dit Kommunistpartiet ville, men var dette ta tt  
opp først ville Det norske Arbeiderparti ha sagt: På det grunnlag 
vil vi ikke ha forhandlingene, det er organisatorisk samling arbei
derne vil ha. Nå vil vi gå til valg på ren liste og det er ikke tvil om
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a t den dag vi står foran valgurna vil det norske folket vite hvilket 
parti som har væ rt det levende i kampen for arbeiderklassens 
interesser.

Frank Hansen: Den argumentasjon som kommunistene bruker
under forhandlingene om samlinga brukte de også under krigen.^ I 
Drammen opererte kommunistene verst under krigen. En av vare 
sekretærer skulle reise d it for å få istand et samarbeid og han trodde 
at dette skulle gå i orden. Vi skulle samle arbeiderklassen pa det 
grunnlag at den skulle gå inn for den nasjonale kamp. Sekretæren 
kom tilbake og sa, a t aldri hadde han se tt så rare mennesker som 
disse. A lt var satt opp og i orden, men lojalitet mot det som var 
vedtatt kunne de ikke akseptere. Det er det samme forhold vi er 
oppe i i dag. Arthur Arnesens forslag er misforstått av en rekke 
talere. Arnesen vet hvilke opprivende scener det kan bli på verk
stedene. Jeg er selv jernarbeider og vet hvordan jernarbeiderne 
kan reagere. Vi vet a t der er vilje til samling, men det er enkelte 
som ligger bak og d ra r i sakene og søker å ødelegge. Selv om en 
strekker seg så langt som Arthur Arnesen gjør, så vil han ikke unnga 
disse ting innen Jern  og Metall. Jeg var en av tvilerne om sam
lingen ville gå i orden. Det viste seg a t kommunistene øket kra
vene. Til s lu tt ville de ha hele apparatet. Jeg tro r a t e tter dette 
landsmøte vil jernarbeiderne gjennomføre det de vil. Vi går nå inn 
for å samle oss om aktiv innsats i valgkampen for å skaffe det store 
flertall som skal hjelpe Einar til fortsatt å ,være statsm inister i 
Norge.

Hans Karlsen: Jeg tro r ikke arbeiderne vil reagere galt, når de 
får full kjennskap til det som er arsaken til bruddet i samlings 
forhandlingene. Jeg tror de vil ta det pa samme maten som da 
samlingsforhandlingene ble opptatt. Det var glede på alle arbeids
plasser. Det var slik blant folk i fengslene i Norge og Tyskland 
og i England og Sverige. Selv var jeg blant de som ikke trodde 
på a t saken ville bli realisert, fordi det kommunistiske parti inntok 
den stilling at det ville opprettholde sitt parti fra før krigen, og da 
mente jeg a t de sikkert ville gjøre det samme nå. Arbeiderne ser 
k lart og greit på disse spørsmål. Da bruddet kom vakte det ikke 
glede hos meg. Når vi har tidd på arbeidsplassene så skyldes det 
den ting a t våre partifeller og en masse som ikke er med i noen 
politisk leir har se tt fram til samlingen. Listesamband vil bare føre 
til legalisering av den strid vi har hatt. Til A rthur Arnesen vil jeg 
si, a t han uten fare kan vende tilbake til arbeidsplassen. Vi skal 
ikke på dette landsmøtet fatte vedtak som gjør a t vi fortsatt vil
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få en splittelse. Det vi ærlig og redelig har gått inn for er organi
satorisk samling. Vi bør fra dette landsmøte gi velgerne beskjed 
om hvem som har ansvaret for bruddet og la dem få kjennskap til 
det hele.

En stemme: Jeg foreslår 5 m inutters taletid.
Ordstyreren: Talerne har k lart seg med mindre enn 5 minutter, 

ruen vi stemmer over forslaget.
Fem m inutters taletid ble vedtatt.
Trygve Bratteli: Håkon Lie har sin egen måte å si tingene på. 

Jeg er ikke sikker på at a lt er helt nøyaktig i det han sa. Det e r 
forkynt for all verden at den kommunistiske internasjonale e r opp
løst og det er k lart at kommunistene i vårt land kan ta det til 
etteretning hvis de vil det. En skal ikke stille problemene i denne 
sak slik, a t en fritar ledelsen av kommunistpartiet for det ansvar 
den har for samlingen i dette land. V årt sentralstyre tok det stann- 
punkt, a t det ikke ville la forhandlingene strande på de personlige 
angrepene, men det betyr ikke at sentralstyret anser disse angre
pene for uvesentlige. Det er ikke noen enkel sak for dem skytset 
er re tte t mot. Enhver må forstå a t det ikke er le tt for den som 
blir u tsa tt for slike angrep. Det som e r det vesentligste er dette, 
a t vi aldri har få tt svar på realiteten at de vil samling. Den beste 
taktikk er å ta greit og k lart standpunkt. Hvordan kan dette lands
møte hjelpe dem som kommer u t i striden? Dette gjelder både 
partiets ledelse og medlemmer. Skal dette landsmøte være til hjelp 
for disse kam erater, så kan det ikke gi annen hjelp enn et k lart og 
greit vedtak som gjør det k lart a t det er medlemmene det s tå r på 
om vi skal hevde arbeiderklassens interesser.

Ordstyreren: F ra Hjalmar Dyrendal er det kommet denne hilsen: 
Jeg takker for blomster og hilsen og sender landsmøtet mine beste 
ønsker.

Hjalmar Fiskvik: Det ser u t som alle oratoriske krefter er mo
bilisert mot samlingen. Det er vanskelig for en mann fra arbeids
plassen å søke å ta ordet, men vi som representerer arbeiderne på 
arbeidsplassene og kjenner stemningen blant arbeiderne har plikt 
til å si fra hvordan stemningen er. Det er enighet både blant Kom
m unistpartiets og Arbeiderpartiets menige medlemmer. Det er 
le ttv in t å karakteriesere resolusjonene. De er ærlig skrevet. Får 
vi nå brudd får vi kamp på arbeidsplassene og i fagforeningene om 
bevilgningene til valgkampen og den kollektive tilslutning til Det 
norske Arbeiderparti. Vi som tilhører Arbeiderpartiet og søkte å 
være aktive under krigen er b litt skuffet. Jeg vil anbefale A rthur
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A rnesens forslag og ber dere overveie nøye før dere  stem m er m ot 
W igårds forslag. Vi bør undersøke om. arbeiderklassen tjen e r pa 
den selv om D et norske A rbeiderparti taper på samlingen.

Arnfinn Vik:  Alle partifeller stilte  seg jo d e t spørsmål: Ville
kom m unistene samling eller ville de d e t ikke. Jeg trodde a t  alle 
eldre partifeller k jen te  til d e tte  med enhetsfront nedenfra. Kom 
m un istpartie t var in te t h er i landet før krigen. D et vi stiller oss 
som spørsm ål i dag er: H ar krigen endre t kom m unistenes innstil
ling? Innleggene fra Håkon Lie og H alvard Lange b id rar til å be 
lyse spørsm ålet. Jeg ve t ikke hvor k la r en  ting  skulle væ re, hvis 
m an ikke her skulle se svaret på spørsm ålet om den holdning kom 
m unistene h a r ta t t .  Jeg sto ler ikke på hva kom m unistpartie t sier. 
Alle deres handlinger h a r vist a t de ikke e r  til å stole på. Jeg  var 
til stede- på m øtet i Fellessty re t den 17. august, da også redaktøren  
av «Friheten» var til stede. D et burde væ re k la r t a t  det er kom 
m unistene som ikke vil samling. K om m unistene b e tra k te r  ledelsen 
i v å rt p a rti for å væ re reaksjonens agenter og medlemmene for å 
være etterliggere som ikke forstår a t  ledelsen er agenter for reak
sjonen. K om m unistene er de som begriper alle ting så m eget bedre 
enn andre. D et e r den arrogante innstilling de har. Jeg  tro r  a t 
D et norske A rbeiderparti vil tape på listesam band. Vi skal legge 
grunnlaget for hele p a rtie ts  fram tid  på d e tte  landsm øtet. G runnen 
til a t A rnesen h a r s a tt  fram  s i t t  forslag e r a t  han viker tilbake for 
kam pen i fagforeningene. Men han vil bare oppnå å bringe striden 
inn i fagforeningene i lang t høyere grad enn før. Vi er nødt til å 
ta  kam pen og ta r  vi e t re n t standpunk t skal vi også klare å bringe 
s triden  til å bli av k o rt varighet.

Marie Skau:  Jeg  vil avvise tanken  om listesam band. K åre
H ansen h a r med hensyn til Wigårds innlegg sagt d e t som skulle sies. 
D et er ikke rik tig  å  si om G unnar B råthen  a t  han v ar agressiv. 
B råthen  sa ak k u ra t hva som hadde foregått. D et var noe vi kunne 
forstå av hvordan stillingen var. I fø rste møte var d e t ingen dis
kusjon fordi Tranm æl sa, a t  d e t na bare var a se tte  samlingen u t  i 
livet så sn a rt som mulig. K om m unistenes stilling i 1940 v ar slik, 
a t  jeg ville ha b en y tte t avisene bedre enn d e t ble gjort. Så var 
d e t nevn t e t ungdomslag som er g å tt inn i kom m unistpartiet. Hos 
oss er tilslutningen til ungdom slaget så stor som aldri før. Og d e t 
ene lag e tte r  d e t andre dukker opp i d istrik tene. D et samme e r 
tilfelle i kvinnebevegelsen overalt på landsbygda. Hva skal vi da 
med listesam band? Hvorfor kan vi ikke stole på oss selv? Vi h ar 
s te rk e  gode m enn i p a rtie t med navn som h ar dype rø tte r  i det
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norske folk. Vi h ar års in ten st arbeid med arbeiderklassens saker 
bak oss. H vorfor ikke bruke alle disse k o rt til å bygge opp p a rtie t?  
K om m unistene har e t t  kort, og de t er du skyld i G erhardsen: De
h a r dam a i regjeringen, den skulle vi h a tt.

Einar Gerhardsen: Høivanglis forslag e r en henstilling t il  for
bundsstyrene om å b eslu tte  samling av de to  arbeiderpartiene. D et 
e r en umulig frem gangsm åte, når d e t ene av de to  partiene ikke vil. 
D et er e t faktum  som vi ikke kan  komme forbi, hvis vi skal bygge 
på kjensgjerninger. D et verste av a lt er angrepene med de alvor
ligste beskyldninger m ot D et norske A rbeiderparti. D et var de t 
første bevis på a t  kom m unistene ikke vil samling. Så kom politi
anmeldelsen, og de trekker sine to  sta tsråd e r ned for å bevidne a t  
M øllersen h a r skrevet dette . Hva skulle kom m unistene ha g jort 
hvis de ikke hadde h a tt  sta tsrådene? Mange av kom m unistpartiets, 
medlem m er er uenig i samling, sier kom m unistpartiets egen polit
iske sek re tæ r. D et norske A rbeiderparti h ar aldri få tt  noen pro
te s t m ot samlingen. D et norske A rbeiderpartis m edlem m er vil 
nemlig samling. K om m unistpartie t godtar k rav e t om en avis på 
hvert sted og så kom m er de og forlanger a t A rbeiderbladet skal gå 
inn og «Friheten» fo rtsette  som eneste avis. D et blad som h ar to  
m enneskealdres kam p for arbeiderklassens saker og k rav  skulle gå 
inn. D et er kom m unistenes krav . K om m unistene krevde lik re 
presentasjon m ot D et norske A rbeiderparti. D et er deres prinsipale 
krav. N år d e t gjelder samlingskongressen sa vi fra  D et norske A r
beiderparti hvor mange m edlemmer vi h a r — mellom 170 og 200 
tusen. Vi h ar provosert kom m unistpartie t til å legge fram  s itt  
medlemstall, men har ikke få tt  dem. F u rubo tn  ville ha represen
ta n te r  for alle p a rtie ts  grunnorganisasjoner. Hvis D et norske A r
beiderparti skulle gå fram  slik som K om m unistpartiet foreslår ville 
vi få 800 rep resen tan ter og da ville partiavdelinger som Oslo, B er
gen og Trondheim bare få en rep resen tan t hver. D ette  illu s tre re r 
m eningsløsheten i K om m unistpartiets krav. K om m unistpartiets 
krav går u t  på a t K om m unistpartiet skal ha 5—6 stem m er for h v er 
stem m e fra  e t medlem av D et norske A rbeiderparti. Jeg  er enig 
med M arie Skau. Jeg  hadde bestem t meg for å si på Samlingskon
gressen, a t den m ann som har æ ren for sam lingen er G unnar B rå
then. H ans innlegg skulle fullstendiggjøre de bevis som trenges for 
saklig vurdering av d e t som er skjedd. D et er rik tig  som A rth u r  
Arnesen sier, a t n å r d er vedtas 10—12 resolusjoner, så har de ikke 
den re tte  tyngde. Den dag jeg fra en arbeidsplass se r en resolusjon 
om a t d e t e r K om m unistpartiets ledelse som h a r ansvaret for a t 
samlingen er b ru tt, da skal jeg reise meg i respek t for denne reso-
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lus j onen. Resolusjonsm akeriet undergraver respekten  for u tta le lse r 
fra fagforeningene. K om m unistpartie t h ar u tsp ille t, m en da skal 
d e t spille rea lt spill. D et høres besnærende u t  d e tte  med listesam - 
band. A rbeiderpartiet h ar alltid  ta t t  avstand  fra  listesam band. 
Den som stem m er skal vite hvilket p a rti han stem m er på, men det 
vet ikke den som stem m er for listesamband. D et er en utglidning. 
Vi ser i «Friheten» a t  kom m unistene e r villig til å gå i listesam 
band med venstre. En ve t ikke hvor det går hen hvis en b ry te r e t  
prinsipp. K om m unistpartiet vil vinne på dette , men A rbeiderpar
tie t vil tape altfo r mange stem m er på d e tte  til a t  d e t kan hjelpe 
K om m unistpartie t til disse stem m ene. I ly av listesam band skal 
kom m unistene skape forvirring. Jeg  er i dag ikke i tv il om hva 
som har v æ rt de egentlige planer hos kom m unistpartiets ledelse. 
Da d e t ble b rudd  på Sentralkom itéens m øte kom K om m unistpar
tie ts egne medlem m er med protester. Så kom Landsorganisasjonens 
og G unnar B råthens nye dristige initiativ . Da sa K om m unistpar
tie ts ledelse ja  for første gang. Spekulasjonen har v æ rt å få kom 
m un ister på listene og så slå spillet over ende og få D et norske A r
beiderpartis m edlem m er til å bæ re kom m unistene inn på S tortinget. 
D et er nødvendig a t  vi i fagforeningene ta r  opp kam pen m ot kom 
m unistene. Vi h ar valget mellom å la d e t kom m unistiske m indre
tall dominere fagforeningene eller å  organisere flertallet i fagfor
eningene. K om m unistenes sty rke  i dag er i høy grad situasjons
bestem t. D et vil gå denne gang som e tte r  sp littelsen  i 1923. Den 
gang var kom m unistene s te rk es t den dag de b rø t u t  av D et norske 
A rbeiderparti. Senere gikk de tilbake dag for dag h e lt til k rig su t
b ruddet. E tte r krigen sto de sterke, men v iser vi enig opptreden 
tap er de dag for dag. D et norske A rbeiderpartis m edlem m er skal 
væ re trofaste m ot s i t t  eget p arti. D et vil vise seg på d e tte  lands
m øte om ledelsen h ar en annen oppfatning enn medlemmene. N år 
avgjørelsen er t a t t  skal medlemmene bøye seg for avgjørelsen og 
s lu tte  opp om arbeidernes p arti. D et det gjelder er å vise l i t t  per
sonlig m ot. D et er ikke alltid  le tt  å stå overfor en stø rre  eller 
m indre gruppe kom m unister som er agressive. Alle som er med
lem m er av D et norske A rbeiderparti vet, a t de er med i en organi
sasjon med sterke rø tte r  i det norske arbeidende folk, og da kan en 
try g t gå u t  og slå e t  slag for d e tte  parti. Vi skal huske pa a t  hvei 
stem m e til det kom m unistiske parti og hver krone som bevilges til 
kom m unistenes valgkamp b e ty r en svekkelse av samlingsmulig- 
hetene i Norge. D et sikre er a t  hver m ann og kvinne vi får med i 
aktiv  arbeid og hver tilhenger vi far ved valgene s ty rk e r arbeider 
klassen i landet. D et som svekker D et norske A rbeiderparti svek-
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k er arbeiderklassen i Norge. D et som s ty rk e r D et norske A rbei
d e rp a rti s ty rker også den samlede norske arbeiderklasse.

Ordstyreren: Alle talere h a r nå  ha tt ordet. Haugli ønsker opp
lyst, at han ikke h a r sagt de t fru  Skau beskyldte ham  for. — Ordsty 
reren  foreslår a t vedtak i saka utsettes til e tter at Kom m unistpartiets 
deputasjon h ar h a tt foretrede.

Ordstyrerens forslag ble enstemmig vedtatt.

Ordstyreren: F ra  Reisefordelingskomitéen foreligger:

D et norske Arbeiderpartis landsmøte 1945: Reisefordelingen.
Av landsm øtets 400 rep resen tan ter er m ø tt 391 som er m ed ta tt 

i reisefordelingen. Den nøyaktige fordeling u tg jø r k r. 46.14 pr. 
rep resen tan t. D ette  har fordelingskom itéen avrundet til k r. 47.00, 
idet d er er ta t t  omsyn til a t  d e r muligens senere kan m øte flere 
rep resen tan ter.

Reisefordelingskomitéen h ar som vanlig godkjent 3. klasse je rn 
bane og 1. plass dampskip og de oppførte u tg ifter kon tro llert i den 
u tstrekn ing  m an h ar h a tt  d e t nødvendige m ateriell hertil. De re
p resen tan ter som har oppført reiseutgifter for flere dager, idet de 
bor i Oslo eller omegn h a r kun få tt godkjent re iseu tg ifter til og 
fra landsm øtet. T rikkeutg ifter e r ikke godkjent.

Oslo, 1. septem ber 1945.
Johan Sandtrø, Lars Nordland, Ragna Karlsen.

Reisefordelingskomitéen oppfordrer rep resen tan tene til å ordne 
seg snarest u te  i forvæ relset. De som skal betale inn kom m er først.

Ordstyreren: De utenbys representanter kan i m orgen kl. 8 få 
frokost i forværelsene her.

Arbeidsprogrammet
Som dokum enter i denne sak forelå i den try k te  sakslista  Prin- 

sipp-program m et, A rbeidsprogram m et og Forskjellige framlegg om 
partie ts program  og politikk. Videre forelå mangfoldiggjort på re 
presentantenes plasser disse re tte lser og tilføyelser:

R ettelser til side 5 og 6 i
Arbeidsprogram m et.

D et norske folk skal e tte r  frigjøringa gå i gang med å reise det 
norske sam funnet økonomisk, politisk, sosialt og k u ltu re lt.

D et norske A rbeiderparti har i sn a rt 60 å r  s tå t t  i brodden for 
a l t  sosialt og politisk fram stegsarbeid i Norge.
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E tte r  5 år undertrykkelse tr e r  D et norske A rbeiderparti dag 
fram  som den politiske reising som må bæ re hovedansvaret n å r de t 
norske sam funnet skal gjenreises og utbygges.

E n ny verden er b litt  skap t gjennom krigens år. K rigen m ot 
fascismen var folkenes krig. Freden m å bli folkenes fred.

Den reaksjonæ re voldsm akt, fascismen, er knust og folkenes 
brede m asser er kom m et i bevegelse for a reise e t n y tt  samfunn. 
Fellesskapet i krigen vil de brede m asser bygge u t i e t fellesskap 
i oppbyggingen av fredens sam funn.

Vi s tå r  i dag i den stilling a t D et norske A rbeiderpartis store 
mål gjennom alle år: e t sosialistisk Norge — d ette  mål kan vi gjen
nomføre på folkestyrets grunn 'gjennom de m idler som forfatningejn
og lovene gir oss.

G runnlaget for fo lkestyret er de dem okratiske m enneskerettig-
heter.

D et norske A rbeiderparti går inn for og bekrefter disse grunn- 
re ttigheter:

1. R e tt til arbeid og fritid.
2. R e tt t il  utdannelse.
3. Samme re ttig h e te r for kvinner som for m enn på alle sam funns

livets områder.
4. Religions- og sam vittighetsfrihet.
5. Y tringsfrihet, trykkefrihet, forsamlings- og m øtefrihet.
6. R e tt til å s lu tte  seg sammen i faglige, politiske, id re tts- og 

kulturorganisasjoner.
7. D em onstrasjons- og s tre ik ere tt.
8. Den enkelte borgers personlige ukrenkelighet.

V årt land er i dag herje t og p lyndre t e tte r  5 å rs  k rig  og fasc
istisk te rro r. B yer og bygder er svidd av. Hele landsdeler e r lagt 
øde. Ved v å rt eget arbeid skal vi reise landet på n y tt. Vi skal gi 
folket helse og arbeidskraft tilbake e tte r  års underernæ ring og van
stell. Vi skal bygge opp igjen og u tbedre boliger, tran sp o rtu ts ty r, 
m askiner og andre produksjonsm idler. Denne gjenoppbygging og 
nyreisingen kaller på alle k re fte r i v å rt folk. I fram tidens Norge 
skal hver kvinne og m ann ha arbeid og trygge kår.

Gjennom sine dem okratiske organisasjoner, må arbeiderne, 
funksjonærene, bøndene, sm åbrukerne, skogsarbeiderne, fiskerne, 
sjøfolkene, åndsarbeiderne, handelens, industriens og håndverkets 
kvinner og m enn med i arbeidet, øve sin innflytelse og ta  del i an 
svaret. Alle k refte r i v å rt folk må finne sin plass, ikke bare  i det 
politiske dem okrati, men også i d e t økonomiske dem okratie t vi må 
ha for å kunne løse de nye oppgavene.
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U t fra dette  syn vender D et norske A rbeiderparti seg til alle 
framstegsvennlige k re fte r i folket, alle sanne dem okrater, landets 
kvinner som har så s to rt ansvar for den kommende slekt, Norges 
ungdom, og oppfordrer dem  alle til å gå sam m en om å løse de m est 

nærliggende oppgaver 
som sam m enfattes i dette

Arbeidsprogram.
Siste setning i pk t. A i innledningen s. 5.
1) Denne seiren for dem okratiets sak h ar skapt u tgangspunkt 

for en videre utvikling av fo lkesty ret overalt i verden, og gir også 
i v å rt land økte m uligheter for en fredlig overgang til sosialismen.

Arbeidsprogram m et s. 9, 2 sp. avsn itte t: A rbeid til alle:
R etten  ti l  arbeid likestilles med de andre dem okratiske re ttig 

heter. P å  første Storting legges fram  forslag om å grunnlovfeste 
denne re tte n  og lovforslag som sik re r a t  sta ten  ta r  på seg d e t fulle 
ansvar for å gjøre den til virkelighet.

P å  grunnlag av fram legg fra A ker A rbeiderparti.
A lternativ  form ulering av avsn itte t om vannkraften, arbeids

program m et s. 12 1. spadte nest sitse avsnitt:
Full u tn y ttin g  av v år vannkraft. Anlegg som gir den billigste 

k raften  bygges først. S ta ten  o v e rta r all produksjon av elektrisk  
energi u n n ta tt den som direk te  går til s to rindustri. S ta ten  overtar 
alle høyspenningsoverføringer. Kommunale eller fylkeskom m unale 
verk  holder transform atorer og lavspentnett. S ta ten  leverer k raften  
til lik pris over hele landet. Utbygging av våre fabrikker for fram 
stilling av elek trisk  m ateriell.

Bygd på framlegg fra K nut Eidsåen, Nore.
Frammlegg om tillegg til jordbruksposten, s. 12 2. spalte, 6. av

sn itt.
U tnytting  av all fjell- og skogshavn. (K nut Eidsåen, Nore.)
Side 20. Sosialpolitikk:
I  1. spalte, 3. avsn itt føyes inn  e tte r «Hushjelp»: «og sosialarbei

dere».
I 2. spalte m idt på siden.
Loven om ulykkestrygd for industriarbeidere og for sjøfolk og 

fiskere revideres med sikte på høyere ytelser. Arbeidsgivernes sæ r
stilling ved ansvar for u lykker i virksom heten oppheves.

Side 21.
1. spalte, 3. av sn itt e tte r  ordene «ferier og fritid  føres videre» 

tilføres: S tø tte  ti l  feriehjem , campingplasser og folkeparker».
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Samferdsel. I  s tede t for d e t nåvæ rende a v sn itt s. 15—17.
Landsom fattende offentlig regulering av utbyggingen og driften 

av de innenlandske sam ferdselsm idler med sik te på en rasjonell u t
ny tting  av de samlede sam ferdselsm idlers kapasite t og dekning av
trafikk- og transportbehovet.

De forskjellige d is trik te rs  og næ ringers transportbehov kartleg 
ges, og på d e tte  grunnlag reguleres utbyggingen av jernbane-, vei-, 
sjø- og lu ftn e tte t sam t im porten og den innenlandske produksjon av 
transportm idler. Valget mellom anlegg av jernbaner og veier for bil 
transporten  skjer på grunnlag av  driftsøkonomiske beregm nger, 
elektrifisering av  stam banene og av  andre jernbaner sk jer i den 
utstrekning nasjonale og samfunnsøkonomiske hensyn tilsier det. 
Skipstypene for kyst- og lokalfarten tilpasses den  fa rt de skal settes 
inn i og standardiseres for å  bringe bygge- og driftskostnadene ned.

For å få en tilfredsstillende utbygging av hoved transpo rtnette t 
må ikke bare jernbanene, men også de store kyst- og lokalru ter over
tas av s ta ten  eller fylkene og ledes av fagorganer med selvstendig 
m yndighet og sakkyndig adm inistrasjonsapparat. Fylkene eller fel- 
leskommunale selskaper overtar ru teb iltrafikken  i den u tstrekning  
d e t e r  nødvendig for å sikre en rasjonell d rift og gjøre mulig en øko
nomisk utjam ning mellom tettbygde og folkefattige strøk. Annen 
ervervsm essig bilkjøring, kysttrafikk , lokalru tefart og k y stfa rt med 
frak tfartøyer gjøres avhengig av offentlig bevilling.

D riften  av de forskjellige land-, kyst- og lufttransportm idler^sam 
ordnes, bl. a. ved regulering av planer, dirigering av ikkerutegående 
transportm idler, fordeling av la s t og ved takstregulering . D irigerin 
gen av lastebilenes innsats skjer ved de eksisterende transportform id- 
lingssentraler som utbygges under omsyn til etterkrigsforholdene.

Gjenoppbyggingen av  landets utenriksflåte sk jer ved sam arbeid 
mellom rederiene under statens kontroll med sikte pa redusering av 
bygge- og driftskostnader ved standardisering, fellesinnkjøp og felles 
u tn y tting  av tekniske erfaringer og med sikte på a t  tonnasjen blir 
hensiktsm essig fordelt på linjefartøyer, tram pfartøyer og spesialfar 
tøyer. S jøm annsstanden må få andel i skipsfartens ledelse.  ̂U nder 
m yndighetenes m edvirken sørges d e t for a t  norsk  skipsfart s tå r  sam
le t i internasjonale sjøfartsspørsm ål. Norge må gå inn for regulering 
av den internasjonale sk ipsfart gjennom U nited M aritim e A uthority  
e ller liknende organisasjon også e tte r  krigen. M ålet for sk ipsfarts
politikken må væ re å gjenreise og sikre Norges andel i verdens skips
fa rt i sam svar med Norges trad isjoner og særlige foru tsetn inger på 
d e tte  om råde. Nye lin jer opprettes med sik te  på de nye veier som 
krigen h a r skap t for vareutveksling mellom landene.
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S taten  sik rer seg ledelsen av og kontrollen med norsk  lu ftfart.
Til gjennomføring av de foran nevnte reguleringene opprettes de t 

sakkyndige sentrale og lokale organer. Sentraladm inistrasjonens 
kontor for kom m unikasjonssaker sam les og bygges u t i e t eget kom- 
m unikasjonsdepartem ent.

H o te l l ■  res taurant~  og reiseliv .
Side 17. I stedet for nåvæ rende post «turistnæringen».
L andets hotell og reiseliv gjenreises for å imøtekomme folkets 

stigende feriebehov og for å utvikle den utenlandske reisetrafikk , som 
skaffer landet valuta.

Alle hotell- og reiselivssaker i statsadm inistrasjonen legges under 
e t t  departem ent.

D et opprettes e t s ta tss tø tte t finanssieringsinstitu tt for hotell
næringen for å skaffe kapital til bygging av m oderne tu ris th o te lle r 
under betryggende kontroll på de steder som h a r vilkår for lengst 
mulig sesong.

Spørsm ålet om folkehoteller og billige feriesteder løses.
For å u tn y tte  Nord-Norges store  m uligheter som tu ris ts trø k , byg

ger sta ten  tu rists tasjoner i denne landsdelen.
Hotell-loven revideres slik a t  k ravet om fagbrev også kom m er til 

å om fatte restau ran td rift.
T uristreklam en i u tlandet gjøres m est mulig effektiv, bl. a. ved 

oppretting av reklam ekontorer i sam arbeid med presseattasjéene.

PROGRAMMET.
S k o le  og opplæ ring .

Den oppvoksende slek t sikres full utvikling av evner og anlegg 
og oppdras til dugelige og ansvarsbevisste m edlem m er av v å rt dem o
kratiske samfunn. Like r e t t  for alle til opplæring og utdannelse 
uansett økonomisk stilling.

Eget departem ent for undervisning, folkeopplysning, forsking og 
kunst.

Ø ket omsorg for barn  i førskolealderen under sosialpedagogisk 
utdannede læ rere. Sam funnet må bygge u t barnehagestellet i sam 
svar med m oderne krav.

Videre s ty rk ing  og utbygging av folkeskolen som sams grunnlag 
for all videre utdanning. Sæ rlig  vekt på sty rk ing  av landsfolkeskolen, 
bl. a. ved å samle elevene i stø rre  og bedre u ts ty r te  skoler på sen trale  
steder. Gjennomføring av  arbeidsskoleprinsippet i sam svar med nor
malplanen, nødvendige læ rem idler må bli skaffet. U tbygging av
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skolelegevesenet, helsekontrollstasjoner, u tv idet tannrøk t. Gjennom
føring av skolefrokosten. H usstell blir obligatorisk fag i folkeskolen.

8 års obligatorisk skolegang. D et 8. skoleår kan  væ re en almen- 
dannende eller yrkesbetont fram haldsskole for dem  som ikke far 
annen skolegang. 2-årige fram haldsskoler der det høver. Den nye loven 
om fram haldsskoler vedtas og settes i verk. Lov om ungdomsskole. 
Arbeiderungdommen i  bygd og by  sikres stø rre m uligheter til å søke 
disse skolene.

Yrkesopplæringen styrkes innen alle næ ringsgrener og yrker. 
Den nye lov om yrkesskoler se ttes u t  i livet e tte r  en fa st landsplan 
sn a rest råd  er. For de ungdom skull som i krigsårene ikke h a r fa tt 
nødvendig faglig opplæring ordner s ta ten  ekstraord inæ re yrkeskur- 
ser. T iltak  med yrkeskveldsskoler k n y tte t til bedrifter og yrkesorga
nisasjoner stø ttes . Y rkeslæ rernes u tdanning bringes på høyde med 
andre læ reres. Lærlingelov for håndverk og industri. Obligatorisk 
tilleggsundervisning i læ retiden, undervisningen i o rdinæ r arbeidstid. 
U tgiftene til yrkesskolestellet bæ res av  sta ten , u tg iftene til opplæ r
inga på arbeidsplassen av bedriftene. Egen avdeling i Undervisnings
departem en tet for yrkesskolestellet. V idere utbygging av arbeids
formidling og yrkesrettleiing i sam ordning med yrkesopplæringa.

Den høyere skolen sikres gode vilkår. Regulering av elevtilgan- 
gen i sam band med utbyggingen av yrkesskolestellet. Videre u tbyg
ging og gjennomføring av landsplanen om statsdrevne gymnas og rea l
skoler for bygdeungdommen. Effektiv stipendieordning som sikrer 
den ungdom som trenger det, fu llt underhold i skoletia. Begrensning 
av elevtallet i klassene. U ndervisningen må bygge på elevenes selv
ak tiv ite t.

Reising av en sta ten s  brevskole i sam arbeid med kringkastingen 
og det øvrige skolestellet.

Effektiv kontroll med private  skolekurser, handelsskoler, b rev
skoler o. 1.

U tv idet s tø tte  til fysisk fostring b lan t barn  og ungdom. Skole- 
id re tt innføres som fag i alle alm endannende skoler med kyndig le
delse og inspeksjon. Reising av idrettshøyskole. T ilstrekkelig skole* 
heim splass for barn  og ungdom som vergerådene må ta  seg av. F or
svarlig gransking og diferensiering av barna i skoleheimene og om
legging av skoleheimene i sam svar med moderne oppdragelsesprin- 
sipper.

All læ reutdanning overtas av sta ten . Bedre u ts ty rte  læ re r
skoler. Filolog- og realstudiet m å legges om og gi en virkelig 
læ rerutdanning. I all læ reru tdanning  må psykologi og pedagogikk få 
en sen tra l plass. Utbygging av e t m oderne pedagogisk in s titu tt.
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Regulering av tilgangen til Universitetet og .høyskolene etter det 
landet trenger. Det må tas sikte på at staten fullt u t bekoster u t
danninga for begavet ungdom som selv ikke har økonomisk evne 
til det.

Folkeopplysning, vitenskap og kunst.
I annet avsnitt skal stå:
Fastere organisering av og sterk t utvidet stø tte til det viten

skapelige forskningsarbeid. Planen om eget universitet i Bergen 
realiseres. Oppretting av forskningsinstitutter. Utvidet ku lturelt 
samarbeid med våre allierte og våre grannefolk.

(Det er altså skutt inn en setning om universitetet i Bergen).
Ellers uforandret.

Forsvaret.
For å trygge landets fred og frihet må forsvaret utbygges og for

ankres tryg t i hele folket.
Utbyggingen av forsvaret må ta  sikte på å skape en teknisk, or

ganisasjonsmessig og adm inistrativt tidsmessig forsvarsmakt. For
svaret må være skikket til å møte e t fiendtlig overfall og til å fylle 
våre internasjonale militære forpliktelser. Den økonomiske ramme 
må være i samsvar med planene for gjenoppbyggingen av landet.

Forsvaret må legges opp på et virkelig demokratisk grunnlag. 
Der må sørges for et gjennomført demokrati i rekrutteringen, u t
danningen og oppbyggingen av forsvaret slik a t alle ledd blir fylt av 
levende demokratisk samfunnsånd.

Både den militære utskrivning og gjennomføring av tjenesten må 
ordnes slik a t det kan dras full nytte av sivilteknisk og yrkesmessig 
utdanning. Den militære og sivile fagopplæring må dessuten koor
dineres slik a t både samfunn og individ får s tø rst mulig utbytte av 
anvendte penger og tid til dette formål.

Forsvaret. Framlegg fra Aker Arbeiderparti.
Tillegg etter 4. avsnitt i den nye utforminga: Så vel sjølve offi- 

sersutdanninga som forutdanninga for den, må ved lov gjøres gratis, 
og den ungdom som har valgt offisersyrket må ved lønn eller stipen
dier gjøres helt uavhengig av bosted eller egen families økonomi i 
utdanningstia.

A vsnittet «Fiskeriene» i Arbeidsprogrammet endres til:

Fiske og fangst.
I tillegg til det som allerede nå stå r om fiskeriene tilføyes:
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Hvalfangst en.
H valfangstflå ten  m odern iseres og gjenoppbygges h u r t ig s t  m ulig  

u n d e r sam funnsm essig  ko n tro ll. 
F an g sten  b eg renses ved m ellom folkelige av ta le r, s lik  a t  s tab il

d r if t  s ik res  for fram tia .
H valfangernes arbe id sfo rho ld  m å b rin g es i sam sv ar m ed lovgiv

n ingen  fo r in d u s trie n s  vedkom m ende.

Se lfangs t en .
S elfan g stflå ten  m å s n a re s t  g jenoppbygges i en  u ts tre k n in g  som  

sv a re r  t i l  d en  b esk a tn in g  se lbestanden  tå le r . B e d riften  m å som  for 
h v alfangstens vedkom m ende underlegges sam funnsm essig  k o n tro ll 
gjennom  e t  rå d  som  sv a re r  t i l  H valråde t.

T rygve  Bratteli:  H e lt s id en  p a r tie t  b le  t a t t  opp ig jen  e t te r  k rigen , h a r  
d e t v æ r t g jo rt om fattende fo rb e red elser t i l  e t n y t t  arbeidsprogram . 
S pørsm åle t b le  d isk u te r t også u n d e r k rigen . V i ved tok  e t  u tfø rlig  a r
beidsprogram  i 1939. H ovedlin jene i d e tte  e r  rik tige  også i dag, m en  
k rig s tia  h a r  både p rak tisk  og økonom isk g it t  oss m ange læ rdom m er 
og på m ange m å te r  u td y p e t v å r  fo rståe lse  for d en  po litik k  v i sk a l 
føre å ren e  fram over. E t te r  k rig en  e r  d e t  i alle p a r t ie r  g jo r t m ange 
forsøk på å feste  i  p ro g ram m er de a rb e id s lin je r  en  v il følge. D et 
fø rs te  lan d ssty rem ø te  v i hadde ved to k  e t  e t te rk rig sp ro g ra m . D e t 
v a r  lite n  tid  t i l  å  fo rb ered e  d e t, og d e t  b le  b a re  o p p sa tt som  en fo r
løper for d e t  p ro g ram  v i n å  legger fram . Ogsa i fagorganisasjonen  
er sp ø rsm å le t d rø fte t, og d e t  fø rs te  rep rese n tan tsk ap sm ø te  ved tok  e t 
ganske u tfø rlig  p rog ram  for fagorgan isasjonens sam funnsm essige  opp
gaver. V i k je n n e r til  a t  d e t  også u n d e r k rig en  ble u ta rb e id e t u tk a s t 
til  e t felles p ro g ram  fo r alle po litisk e  p a r tie r , og e t te r  frig jø ringa  ble 
d e t te  g o d k jen t av sen tra lled e lsen  for sam tlige  p a r tie r . F ra  visse 
hold gjøres d e t  fo rsøk  p å  å g jø re  d e t te  fe llesp rog ram m et t i l  e t  s tr id s -  
dokum en t. D .N .A .s s ta n d p u n k t t i l  p ro g ra m m e t e r  ganske k la r. Vi 
h a r  v e d ta t t  d e t  og v i v e d s tå r  oss d e t. P ro g ra m m e t g ir p å  m ange 
fe lte r  go d t u t t ry k k  for de m ange oppgaver som  b lir  de m e s t p å tre n g 
en d e  i de n æ rm e s te  årene , og v å r t p a r ti  sk a l g jøre s i t t  t i l  a t  d e t  b lir  
g jennom ført. U n d e r sam lingsforhandlingene b le  d e t  g jo r t u tk a s t  t i l  
e t  po litisk  p rog ram . D e t er k o r t  og u fu llstend ig , m en  hovedlin jene i 
d e t e r  de sam m e som  i v å r t  n y e  a rb e id sp ro g ram . H ele d e tte  om fat
ten d e  a rb e id  m u n n e r u t  i d e t  a rb e id sp ro g ram m et d e t te  la n d sm ø te t 
sk a l ved ta .

D N  A — 7
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Prinsipp-programmet.
Programkomiteen skulle også se på prinsipp-programmet. Det 

ble imidlertid ikke tid til å ta dette opp til utførlig behandling. Ar
beidsutvalget har gått igjennom det og i det store og hele er det et 
meget godt program som kan gjelde for D.N.A. også i de nye for
hold. Enkelte detaljer i det vil kanskje bli utformet annerledes enn 
i 1939, men disse behov for endringer er så små at programmet godt 
kan bli stående inntil det blir tid til å ta det opp til nøye undersøkelse 
foran et senere landsmøte.

Program m ets oppbygging.
Selve oppbyggingen av programmet er skjedd i den hensikt å  

trekke inn de oppgavene som melder seg med særlig tyngde i de 
nærmeste arene. Mens andre i og for seg viktigee oppgaver som  
først for alvor kan fremmes når vi får et sterkt økonomisk grunnlag, 
er kommet mer i bakgrunnen.

Arbeidsprogrammet.
I innledningen i det nye arbeidsprogrammet er det pekt på at 

nazismens nederlag har skapt forutsetninger for trygging og videre 
utbygging av folkestyret, og at dette også i vårt land gir muligheter 
for en fredelig overgang til sosialismen. D et er tatt med de demo
kratiske grunnrettigheter menneskene bør ha i vår tid. Dette gjelder 
rett til arbeid og fritid, rett til utdannelse, og samme rett for kvinner 
som for menn pa alle samfunnslivets omrader. Religions- og samvit
tighetsfrihet, ytringsfrihet, forsamlings- og møtefrihet, rett til å slutte 
seg sammen i faglige, politiske, idretts- og kulturorganisasjoner, de
monstrasjons- og streikerett, den enkelte borgers personlige ukrenke- 
lighet. Innledningen slutter med en appell til alle grupper i det ar
beidende folk om å finne sin plass for landets gjenreising og videre ut
vikling. På landsmøtet ble en ny innledning vedtatt som gjør den 
klarere og bedre enn det opprinnelige forslaget, som var formet ut 
under forhandlingene med kommunistene om samling.

Økonomisk politikk.
Det alt overskyggende spørsmål for de nærmeste årene er den 

økonomiske gjenoppbygging. Landet vårt er utplyndret og nedslitt i 
alle distrikter, og på alle felter. Ved anlegget av den økonomiske 
politikk merker vi kanskje bedre enn noe annet sted hvor sterkt 
krigen har endret folks tenkemåte. Rent programmessig er disse 
tingene ikke nye for oss, men de har i dag en ganske annen politisk 
aktualitet enn før krigen. Hovedkravet er at alle produksjonskrefter
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skal bli effektivt utnyttet, og at det skal skje en rettferdig fordeling 
av produksjonsresultatene. Effektiv produksjon vil si a t arbeidslivet 
må legges slik an a t det blir arbeid til alle. Det må med andre ord 
bygges opp en planhusholdning, med målbevisst samfunnsmessig le* 
deise, kontroll og regulering av nærings- og arbeidslivet. Arbeids
livet må organiseres slik a t det blir solidarisk samvirke både teknisk 
og økonomisk innen næringene og mellom dem — og kjøpekraften ma 
økes i samsvar med produksjonen, slik at arbeidsinnsatsen kan føre 
til en høyere levestandard. Moderne økonomisk politikk ta r s itt u t
gangspunkt i det vi kan kalle de fysiske produksjonsfaktorer. Ved 
moderne sosial statistikk og økonomisk statistikk kan disse produk
sjonsfaktorer tilstrekkelig nøyaktig registreres. Det gjelder både 
arbeidskraften, fabrikker, maskiner, u tstyr, samferdselsmidler, rå
stoffer og materialer. En rasjonell arbeidsplan i et land må ta sikte 
på en effektiv utnytting av disse resurser. Alt skal bygges opp igjen. 
Ikke m inst folkets egen helse og fysikk som har lidt sterk t i disse 
vanskelige årene, og hele produksjonsapparatet må bygges opp igjen, 
både det som er direkte ødelagt og det som er så nedslitt a t store 
reparasjoner og fornyelser er nødvendige. Særlig i den første tia 
må det skje en planmessig fordeling av råvarer, og gjennom det nye 
Arbeidsdirektoratet, sammen med fagorganisasjonen, må arbeids
kraften bli satt inn der den kan gjøre mest nytte for seg. Vi står 
umiddelbart foran en sanering av pengestellet som formodentlig vil 
bidra til å gi e t klarere bilde av hvordan landet står ren t finansielt.

Gjenoppbyggingen.
Den egentlige gjenoppbyggingen av de krigsherjede stedene er 

prmS ikke kommet ordentlig i gang. Stillingen er kritisk, særlig i Finn
mark og Nord-Troms, hvor alt er lagt øde, men også i de ødelagte 
byene lenger sør føles vanskene sterkere nå det har b litt fred. Gjen
oppbyggingen må få en effektiv ledelse i Statens Gjenoppbyggings- 
direktorat. Gjenoppbyggingen kan ikke bli en direkte rekonstruk
sjon av hvert hus som ble ødelagt. En må nytte høvet til a ta  omsyn 
til arbeidsmulighetene og andre omsyn til leveforholdene på de ste
dene som skal bygges opp igjen. Nøkkelen til løsning av alle de øko
nomiske spørsmålene er at alle blir sa tt i arbeid.

Vi gjentar i programmet kravet om å grunnlovfeste re tten  til 
arbeid. Å sette folk i arbeid er selvsagt ikke i første rekke et lov
spørsmål, men vi har i disse årene få tt god erfaring for med hvilken 
lidenskap folk slåss for det de mener er deres grunnlovmessige re tt. 
Realpolitisk er oppgaven at D.N.A. får m akt nok til å kunne gjen-
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nomføre en samfunnsmessig ledelse av hele arbeidslivet. All sam
funnsmessig investering i større skala må komme under kontroll og 
ledelse av samfunnsmessige organer. For å få skikkelig oversikt over 
de arbeidsplaner som skal settes opp, må det lages e t budsjett for 
hele folkehusholdningen, altså et budsjett som i forståebge tallstør
relser gir uttrykk for en registrering av de reelle, de fysiske pro- 
duksj onsfaktor er.

Næringslivets organisering.
Her f oreslår programmet en interessant nydannelse. Kravet er 

forresten også reist i partienes fellesprogram. Til tjeneste for sam
funnsmessig ledelse av det økonomiske liv skal det opprettes e t øko
nomisk samordningsråd. Det er imidlertid ikke nok med et slikt 
råd — det må også få en effektiv administrasjon. Vil vi det som i 
programmet e r  kalt en planhusholdning, må vi også ta  konsekvensen 
av det ved å bygge opp en sentraladministrasjon som effektivt kan 
tilrettelegge disse oppgavene. For de enkelte bransjer forutsettes det 
opprettet bransjeutvalg. I hver bedrift skal det opprettes produk- 
sjonsnemnder. Dette blir en interessant oppgave, ikke m inst for 
fagorganisasjonen, som er fullt oppmerksom på den og utarbeider 
praktiske retningslinjer for gjennomføringen.

Det er for tiden atskillig uro rundt i bedriftene. Slik vil det 
alltid være i den voldsomme overgangen fra krig til fred. Arbeiderne 
har tålmodig slitt seg gjennom disse årene på førkrigs-lønninger, og 
enhver vet hva følgen ble hvis noen mukket. Det er reaksjonen mot 
disse årenes d ik tatur og underbetling på arbeidsplassene som melder 
seg i denne tia. Arbeiderne forlanger innflytelse på arbeidsplassene. 
Ikke bare når det gjelder de gamle tariffrettighetene, lønninger, a r
beidstid, ferie osv., men også når det gjelder de egentlige bedrifts- 
forhold. Det er her viktig a t arbeiderklassen sjøl ser sine krav om 
innflytelse i bedriften i sammenheng med s itt andre krav om å få 
produksjonen effektivt i gang. Uten a t  hjulene kommer i sving og 
alle hender blir sysselsatt slik a t produksjonen både av arbeidsmidler 
og av forbruksvarer kommer godt i gang, vil levestandarden ikke 
kunne heves igjen. Derfor må kravet være at vi gjennom produk- 
sjonsnemndene kan øke arbeidernes innflytelse og bruke denne inn
flytelse til en effektiv produksjon.

Næringene.
Vi har bevisst sa tt industri- og elektrisitetsutbyggingen på første 

plass når de gjelder ubyggingen av næringene. Hvis vi i dette land 
skal holde følge med den øvrige verden i høyningen av levevilkårene,
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må vi i full u tstrek n in g  ta  i b ruk  de effektive arbeidsm idlene moderne 
teknikk gir oss. Vi s tå r  her innenfor en oppgave som bedre enn de 
fleste p u n k te r i program m et v iser selve d e t tidsskifte vi e r oppe i. 
Også b lan t arbeidsfolk e r den oppfatning m eget seiglivet a t  in d u stri
utbyggingen på samme m åte som handelen egentlig e r borgerskapets 
oppgave i sam funnet. B orgerskapets økonomiske og sosiale utvikling 
e r nøye sammenvevd med utviklingen av industrien  og handelen. 
Im idlertid  ble d e t ganske k la r t også i tia  mellom de to krigene a t 
borgerskapet ikke lenger var i s tand  til a føre industriu tv iklingen 
videre fram over. På den annen side nadde arbeiderklassen ikke s to r t 
lenger enn ti l  den prinsipielle erkjennelse av d e tte  forhold. Skal vi 
her komme videre i v å rt land, e r d e t arbeiderklassen som selv må 
sørge for a t  d e t sk jer. Vi kan ikke løse disse oppgavene som private  
aksjonæ rer eller private bedriftseiere. På sam m e m åte som da vi tok  
opp boligsaka og utbyggingen av samfredselsmidlene, ma vi hei ga 
veien om de politiske m aktorganer, S to rtinge t og kom m unestyrene, 
og gjennom dem  finne veien til en sam funnsm essig løsning av de store  
industrielle oppgavene. H er er d e t ikke nok a væ re k lar over vare 
oppgaver. Vi m å også læ re oss hvordan vi skal kunne løse dem. D et 
h a r derfor stor betydning å finne fram  til en m oderne form  for offent
lig ledede bedrifter. Spørsm ålet er p rinsip ielt lø s t n år d e t gjelder 
store sta tsfo rre tn inger som K ornm onopolet og Vinmonopolet. Hvis 
vi i dag skal se tte  i gang nye store sta tsfo rretn inger, f. eks. for d riv 
stoffer, så føler vi oss sikre på a t  vi d er v e t hvilken form  vi skal 
bruke. D et samme kan  ikke sies n å r det gjelder private bedrifter. 
Denne saka må løses hvis vi skal kunne ta  f a t t  pa de sto re  oppgavene 
som foreligger. D et e r  pek t på hovedoppgavene: jernsaka, skipsbyg- 
gingsindustrien, den m ekaniske verksted industri, treforedlingsindu
strien , fiskeforedlingsindustrien, kjem isk og elektro-m etallurgisk  in 
dustri, tekstilindustrien  og bygningsindustrien.

E t viktig  grunnlag for d e t hele e r en  effektiv utbygging av vår 
vannkraft. For å komme ordentlig  i gang med denne veldige v irk 
som heten, må vi få e t eget Industridepartem ent.

Andre næringer.
Også for de andre næ ringer h a r vi prøvd å peke på de næ rm este 

oppgavene. Jo rdb ruke t må sikres jam stilling med de andre næringer. 
D et skal bygge på sam virkende fam iliebruk med høvelige b ruksstø r- 
relser. Slik jorda i Norge ligger vil en-m annsbruk  vel i all over
skuelig fram tid  være den beste form. Men disse grupper av  bønder 
har sjøl e rk jen t a t de kan  ikke leve i innbyrdes konkurranse. Sam-



102

virke er løsenet på alle fe lter. I innkjøp, i produksjon, bl. a. ved 
maskinlag, og ved salg av  produktene. Også landsbygda h ar sin  
boligsak som må løses. A rbeids- og lønnsvilkår må baseres på tariff
avtaler mellom arbeidernes og arbeidsgivernes faglige sam m enslut
ninger.

I skogbruket er forholdene delvis andre, fordi d er finnes m eget 
sto re  private skoger. D et viktigste sam funnsm essige om syn e r a t 
d e t sk jer en planmessig skogreising og en rasjonell d rift. D et er i 
program m et foreslått innført en utjam ningsordning for tøm m erpri
sene for a sikre en m er stab il avvirkning og for å kunne n y tte  skogen 
også i de avsides strøkene.

F or fiskeriene h ar d e t alltid v æ rt vanskelig å trekke  opp en tid s
messig politikk. D et viktigste er her i øyeblikket ikke d e t økonom
iske spørsm ål om effektive arbeidsm etoder, men de t sosiale spørsmål 
a t fiskerne m a kunne livberge seg. Skal vi noen gang komme u t  av 
disse vanskene, må en sannsynligvis trekke i forgrunnen en økonom
isk utbygging i fiskerid istrik tene som skaper nye arbeidsm uligheter. 
For selve fiskeriene må na fiskeflåten gjenoppbygges h u rtig  og plan
messig. Sannsynligvis vil d e t norske fisket i lange tid er fo rtsa tt bli 
preget av de sm å driftsenheter. D ette  gjør e t u ts tra k t  sam virke 
nødvendig. Sam virke i innkjøp av redskaper, og drivstoffer — i en 
viss u tstrekn ing  sam virke i fisket — og fram  for a lt sam virke i av 
setningen. F o r å sikre avsetningen må d e t utbygges en moderne 
fisketilvirkningsindustri som kan  lage kvalite tsvarer. U ten d e t kan 
vi a ld ri sikre tilstrekkelige m arkeder. Tilvirkningen og eksporten 
av  fiskeprodukter reguleres av sta ten .

H valfangsten ma under sam funnsm essig kontro ll og produksjonen 
reguleres ved in ternasjonale avtaler. A rbeidsvilkårene må trygges 
på disse flytende fabrikkene.

Selfangsten m a som hvalfangsten komme under samfunnsmessig 
kontroll.

Også for sam ferdselen trengs offentlig regulering. Sæ rlig  nå, da 
ogsa d e r a lt er sa  nedslitt. De forskjellige kom m unikasjonsm idler må 
sam ordnes for å bli effektiv t n y tte t. E lektrifiseringen av  stam banene 
og andre baner må fullføres. B ilru tene må i s to r  u tstrekning  kunne 
overtas av kom m unale og interkom m unale selskaper.

V ar u tenriksflate ma gjenoppbygges og v år andel i verdensskips- 
farten  sikres til dekning av v å r t sto re  im portbehov.

I e t sæ rsk ilt pun k t e r p resisert de viktigste oppgaver for å legge 
til re tte  m uligheter for reiselivet og turistnæ ringen.
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Boligsaka.
R etten  til en tilfredsstillende bolig t i l  rim elig p ris  er e t  av våre 

v iktigste krav. H er ligger veldige oppgaver og ven ter og boligmange
len er i dag m er følelig enn den h a r v æ rt på mange år. Ogsa h e r  ma 
d e t arbeides planmessig m ed fordelingen av m aterialene og arbeids
kraften . I program m et er d e t foreslått en boligplan-kom ite med e t 
S ta tens Boligkontor som adm inistrasjon. Finansieringsspørsm alet ma 
løses. U nder den nåvæ rende skrikende bolignød må d e t gjennom
føres offentlig formidling av boligene.

Finanser og budsjetter.
Gammeldags tenkem åte n å r d e t g jaldt økonomisk politikk tok s i t t  

utgangspunkt i budsjetter, regnskaper, skatter osv. Også her er det 
skjedd e t typisk omslag i m oderne oppfatning. U nder krigen v ar en i 
alle land tvunget t i l  å skaffe seg oversikt over de re n t fysiske p ro 
duksjonsm idler og på grunnlag av dem se tte  i gang en  m est mulig 
effektiv produksjon. Budsjettene, kredittpolitikken, skattene osv. 
m å tte  underordnes de arbeidsplanene som ble s a tt opp. Prinsipielt 
er d e tte  ikke annerledes i fredstid. D et er en av pa rtie ts  viktigste 
oppgaver å få denne oppfatningen gjort k jen t hos alle partifeller som 
skal lede den økonomiske politikk i s ta ten  og i kommunene. Hele 
planpolitikken må bygges på de foreliggende reelle faktorer, og b u d 
s je tt-  og finanspolitikk må underordnes eller tjene  denne arbeids
politikken. I program m et er det sagt at statsbudsjettet avpasses 
e tte r konjunktursituasjonen, slik a t private og offentlige utbetalinger 
tilsammen er tilstrekkelige til å sikre arbeid til alle. De kommunale 
budsjetter m å også ses inn i denne sammenhengen. Toll- og skatte
politikken må se tte s  i sam svar med den aktive arbeidsreisingspolitikk. 
D et gamle krav  om sk a tt av å re ts  in n tek t m å nå gjennomføres. En 
må fo rtsa tt arbeide for u tjam ning av sk a tte try k k e t mellom kom m u
nene. Sam funnet må ha kontro ll med både eksport og im port. For 
enkelte viktige varer er det m est hensiktsm essig a t s ta ten  overtar 
im porten gjennom egne forretn inger. D ette bør e tte r  h v ert kunne 
gjøres bl. a. for drivstoffer: kull, olje og bensin. Også en rekke andre 
varer bør kunne overtas av sta tsforretn inger.

Lønnspolitikk.
Lønnspolitikken m å selvsagt sees i sam m enheng med hele den 

økonomiske politikk. Oppgaven her er å heve reallønnen i ta k t med 
den  økonomiske virksom heten vi håper å få i gang. D et arbeiderne 
h a r  b ru k  for er selvfølgelig bedre m at, m er k læ r, bedre u ts ty r  for
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hus og hjem  osv Og d e tte  kan bare skaffes ved øket produksjon og 
ved a t lønningene til enhver tid  settes slik a t  folk kan  kjøpe d e t som 
blir produsert. Ved en solidarisk lønnspolitikk må hevningen skje 
h u rtig s t for dem  som i dag h ar det dårligst.

D et m å væ re lik  lønn for m ann og kvinne for samme arbeid.
D et er k lart for enhver at arbeidsfreden er en absolutt forutset

ning for a t vi skal kunne gjenreise landet vårt så hurtig  som vi 
ønsker det.

Sosialpolitikken.
N år det økonomiske grunnlag blir rimelig, åpnes også m ulighetene 

for nye fram støt i sosialpolitikken. Det gamle fattigkassesystem  må 
erstattes av  m oderne trygdeordninger som m å sam ordnes i en lands
omfattende trygd mot uforskyldt tap av inntekt. Verneloven må 
utbygges til a gjelde alle arbeidere. I barneforsorgen ligger Sverige 
og andre land na langt foran oss og det er her veldige oppgaver å løse. 
Folkehelsen må gjenreises og det kreves her mange forskjellige helse
tiltak  for dem som h ar lidt m est under krigen. Meget beror her på 
en hensiktsmessig ordning av folkeernæringen. Idrettslivet må gis 
skikkelige utfoldelsesmuligheter. Folk må sikres 3 ukers ferie og 
m uligheter for a nytte  fritia. Posten om edruelighetsarbeidet er s to rt 
se tt som før. Landsstyret har im idlertid m ent det er riktig nå å løse 
spørsm ålet om skjenkerett til turist- og høyfjellshoteller. Kommunenes 
selvbestem m elsesrett opprettholdes i bevilgningssaker for stedlige 
restau ran ter og hoteller. Men for turist- og høyfjellshoteller foreslår 
vi saken avgjort av en nemnd, oppnevnt av Regjeringen.

K u ltu rpolitikken .
Selv om de økonomiske vanskene er store, kan vi heller ikke ta 

noen kulturpause. Vi må holde ved like det som før er reist og vi må 
legge grunnen for å gå videre. I en mengde praktiske forslag søker 
program m et å  løse det som er de t prinsipielle krav: at all ungdom u ten  
omsyn til sin økonomiske stilling skal kunne få en utdannelse eller 
opplæiing som svarer til anlegg og evner. For yrkesopplæringen er 
grunnlaget lagt ved a t Regjeringen h ar satt i verk den  vedtatte loven 
om dette. Det gjelder nå  om a t  en ru n d t over a lt ta r  fa tt på å bygge 
opp de kurser og skoler som trengs. D et er i program m et også reist 
k rav  om reising av en Statens brevskole. Korrespondanse-undervis- 
ningen er meget nyttet, ikke m inst av arbeiderungdom, og de private 
skolene tjener ub lu tt med penger på sin virksomhet. All læ reru tdan
nelse må overtas av  Staten. Det organiserte opplysningsarbeid for 
voksne bygges ut, bl. a. ved utbygging av folkeboksamlingene, sam-
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arbeid m ed N orsk Rikskringkasting osv. A lt vitenskapelig forskings
arbeid m å bli s terk t utvidet. Det gjelder ikke m inst den tekniske og 
økonomiske forsking som direkte skal tjene produksjonen. Det er i 
program m et foreslått opprettet et teknisk-økonomisk forskingsinstitutt.

Folkestyret.
Neste års storting m å sette ned valgbarhets- og stem m erettsalderen 

til 21 å r både for stortings- og kommunevalget. Ellers ta r  program m et 
sikte på a t folkestyret m å bli handlekraftig og effektivt. H er får vår 
nye stortingsgruppe som denne gang får så mange unge representanter, 
en  meget viktig oppgave, og vi får håpe den  vil innfri de store for
ventninger som stilles til den.

Også den offentlige adm inistrasjon må gjøres effektiv. Kommunene 
må ta  sin oppgave i hele den sosial-, arbeids- og kulturpolitikken som 
er tilre tte lag t i programmet.

Utenrikspolitikk og forsvar.
De siste punktene om utenrikspolitikk og forsvar e r i formen 

kanskje litt annerledes enn før krigen. I  v å rt prinsipielle program  har 
vi forresten et syn på den internasjonale utviklingen som direkte peker 
hen m ot bestrebelser av det slag som vi i dag kjenner under utbygg
ingen av De Forente Nasjoner. Men før krigen hadde denne prin
sipielle innstillingen ikke stor betydning for den praktiske politikk. 
P rak tisk  førte vi nøytralitetspolitikk, og det er vel ikke lenger noen 
nordm ann som ser noen trygghet i den. Vi m å se De Forente N asjoner 
som et ærlig forsøk på å skape e t apparat som kan  løse konflikter 
mellom dem  u ten  krig. Med sin geografiske beliggenhet er det et livs
spørsmål for vårt land a t dette arbeid lykkes, og så langt v år lille 
innflytelse rekker, m å vi m edvirke til å utjam ne m otsetningene og å 
skape forståelse og sam arbeid mellom nasjonene. Interessen for u ten
rikspolitikken er meget stor i v å rt land, og denne interessen m å vi gi 
arbeidsm uligheter ved å sørge for a t de t b lir opprettet et institu tt for 
studium  av internasjonale forhold og utenrikspolitikk. U tenrikstjene
sten m å gjøres effektiv og vi må få en ordning m ed arbeiderattasjéer 
i de viktigste hovedsteder.

Forsvaret m å bygges u t og forankres tryg t i hele folket. Det må 
gjøres tidsmessig og tilpasses planene for gjenoppbyggingen av landet. 
R ekrutteringen til befalskorpset m å gis samme m uligheter for ungdom 
fra  alle sam funnsklasser og den m ilitæ re og sivile yrkesopplæring må 
samordnes.
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Og så til arbeidet —
F ra  vi tok fatt igjen etter krigen hadde alle interesserte partifeller 

se tt fram  til partiets siste landsmøte. H er skulle arbeidsgrunnlaget 
fastlegges både organisasjonsmessig og politisk. Og når vi blir ferdig 
med valgene 8. oktober, vet vi også hvilket grunnlag vi har å arbeide 
på i samfunnet. N år alt dette er fastlagt, gjelder det at vi har vilje og 
evne til å ta  fa tt på oppgavene. A rbeiderbevegelsen får i dag god hjelp. 
B lant alle fagfolk er de t en veldig interesse for å b idra  til konkret å 
løse oppgavene. Vi skal også skape den nødvendige kontakt mellom 
fagorganisasjonen og partiet, slik a t vi fra fagorganisasjonens rekker 
kan  trekke med alle dem  som h ar oversikt over sitt y rke og kan bidra 
til løsningen av dets videre utvikling. Arbeidsprogram m et er godt. Det 
h ar b litt langt, men det e r  ikke til å unngå. E t m oderne arbeiderparti 
er ikke tilfreds med korte program utkast som bare i grove hovedtrekk 
an tyder de m ål en stiler mot. E t moderne arbeidsprogram  må peke 
direkte på oppgavene i en  konkret og forpliktende form. D ette krever 
et sto rt forarbeid og det innebæ rer en viss fare. Det innebæ rer faren 
for a t vi kan bli program dyrkere som føler oss vel tilfreds n år pro
gram m et er ferdig utform et. Men dette e r  jo -bare innledningen til 
arbeidet med oppgavene. Vi skal ikke væ re program dyrkere, men 
samfunnsbyggere.

Program m et viser veien — m ed v årt organisasjonsarbeid skal vi 
gå den.

N år landsm øtet og valget er ferdig, m å vi innstille alle våre mek
tige organisasjoner — de faglige og de politiske — på å løse oppgavene 
praktisk, sa vi kan skape og trygge gode levekår i dette landet.

Ordstyreren: Deputasjonen er nå kommet, så vi m å u tsette  den 
videre behandling av denne sak til i morgen.

Kommunistpartiets deputasjon.
D eputasjonen fra Norges kom m unistiske P arti kom nå til stede. 

Den besto av Egede Nissen, Kjell Kviberg, Ø rnulf Egge, Arvid Hansen, 
Emil Løvlien og Roald Halvorsen.

Ordstyreren: Den henvendelse som er kom m et fra  Norges kom
m unistiske P arti vil bli behandlet av landsmøtet. Landsm øtet h ar ved
tatt at deputasjonens ordfører skal få et kvarter til å redegjøre for 
motivene.

Egede Nissen: H err ordfører. D et er med oppriktig glede vårt 
landsmøte h ar m ottatt det b rev  som vi i dag har få tt som svar på vår 
henvendelse om gjenopptagelse av forhandlingene om samling av våre 
to partier. Og enhver av  dere  som jeg i mange å r  h ar arbeidet sam-
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m en m ed til frem m e av arbeiderklassens interesser i vårt land vil for
stå, a t jeg på det sterkeste h ar gått inn og vil gå inn for samforståelse 
i dette spørsmål. Forhandlingenes form ål e r jo å nå fram  til et m arx
istisk enhetsparti u t fra  grunntanken: En arbeiderklasse, en  fagorga
nisasjon, et parti, og spørsm ålet om politisk enhet er et prinsipp som 
vårt parti alltid har ønsket å realisere i landets politiske liv, enhet i 
kam pen m ot reaksjonen. D ette grunnprinsipp ligger jo også til grunn 
for Landsorganisasjonens, denne arbeiderklassens økonomiske kamp
organisasjon. E t brudd på dette  prinsipp e r også i strid  m ed medlem
menes økonomiske interesser. Norges kommunistiske P arti er også for
kjem per for en organisatorisk enhet i arbeiderbevegelsen, og vi går 
ærlig og oppriktig inn for en sådan mellom de to arbeiderpartier. I 
sam syar m ed dette  har vårt landsmøte, 375 representanter, fa tte t sitt 
vedtak. Dere, kam erater, e r sikkerlig like så k lar som oss over hvilken 
betydning valgkam pen har for å vinne for v årt lands arbeidende folk 
de rettigheter som bare et flertall av folkerepresentanter i Stortinget 
kan  skaffe til veie. D ette flertall kan vi nå enten ved enhetlige lister, 
noe som vi helst så realisert, eller ved listesamband. Ingen dem okrat 
er i tv il om at det ville vekke glede i hele arbeiderklassen, og blant 
alle fram skrittsvennlige krefter, og det ville gi alle frilynte krefter et 
pågangsmot og en vilje til handling som ikke kan vurderes høyt nok. 
Det vil bli en valgkamp med alle m ann av huse for å vinne det store 
slaget om Norges framtid. Vi ønsker derfor a t forhandlingene skal gjen
opptas, og vi h a r all grunn til å tro, a t man vil kunne drøfte seg fram  
til enighet. Stridighetene om forskjellige foreteelser innen partiene må 
kunne henvises til en granskingskomité som i ro  kan drøfte disse. D er
ved vil m an kunne unngå en polemikk, som kunne virke forstyrrende 
på forhandlingene. Idet vi .henviser mulige forespørsler til de even
tuelle  forhandlere, g jen tar vi våre beste ønsker for en snarlig løsning 
av  samlingsproblemet, det største spørsmål som e r avgjørende for arbei
derklassens og de t norske folks framtid.

D ette h ar vi vedtatt. Jeg  vil gjerne få lov til å føre fram  noen 
personlige ord til denne forsamling. F ra  1905, ja  fra  1900, da jeg be
gynte som arbeidernes og fiskernes representant fra Finnm arksbyene, 
h a r jeg e tter beste evne søkt å forfekte hele det arbeidende folks in ter
esser. I 1905 etter a t Unionen v a r oppløst, og jeg ikke lenger følte meg 
forpliktet av  venstre på noen m åte, h ar jeg sammen m ed en 
hel del gamle i denne forsamling v irket både på Tinget og andre steder 
for vår felles store sak. Min k jæ rlighet til dette parti og dem  som står 
bak dette  parti, har alltid  v æ rt stor. Hvis De vil lytte litt til en  gam
m el m anns ord — jeg er over 77 å r — og vil få lov til å si, a t jeg h ar 
søkt å gjøre noe for arbeiderklassen i dette land. In te t vil væ re meg
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k jæ rere  enn at vi kunne stå felles m ot de som vil stå hindrende mot 
arbeiderklassens fram gang i dette land. Reaksjonen er sterk, og vi vil 
gjøre den ennå sterkere, hvis vi ikke samles ved dette valg — og for all 
framtid. D ette er de følelser som besjeler meg, og jeg vet at de besjeler 
praktisk  alt alle i vårt parti. Vi vil på m arxistisk grunnlag søke å samle 
de splittede k refter innen arbeiderklassen. Vi ser i dette redningen for 
vårt land og folk, i første rekke for arbeiderklassen. I denne sal har 
det s tå tt mange og store slag. Vi har sett m eget som vi også helst 
hadde sett ugjort. Men kan  vi nå komme til den  avgjørende samling, 
og kan vi enes om alle store spørsmål, så er jeg sikker på a t det vil 
bli en fryd for alle arbeidere, en enstemmig glede over et sådant skritt. 
D erfor er det m itt ærbødige og inntrengende råd, at vi nå på ny gjør 
alvorlige og ærlige forsøk på å få den samling som skal gjøre arbeider
klassen til fortroppen for de skarer av fram skrittsm enn som i dag ikke 
h ar noe bestem t førerskap. Jeg  føler meg overbevist om at ingen av 
dere og ingen av oss vil komme til å angre på et slikt skritt.

Ordstyreren: Som svar på den henvendelse som Egede Nissen har 
gjort her kan jeg love, a t henvendelsen skal bli behandlet av vårt 
landsmøte med det alvor som dens viktighet har krav  på.

Oscar Torp: Jeg  vil bare få re tte  et enkelt spørsmål, som er sakens 
kjerne. H ar Norges kom m unistiske Partis landsmøte vedtatt det som 
ble vedtatt i Fellesstyrets møte 20. august 1945 som grunnlaget for 
samlingen, nemlig samling i ett parti u ten  organiserte fraksjoner?

Ørnulf Egge: V årt partis landsmøte har vedtatt den henvendelse 
som e r oversendt dette landsmøte og som v ar offentliggjort i Friheten  
i morges. Vi ber om at samlingsforhandlingene blir opptatt. Deri lig
ger a t landsm øtet ikke direkte kan godta den flertallsbeslutning som 
ble vedtatt 20. august. N år Torp stiller spørsm ålet slik m å jeg svare, 
a t landsm øtet ikke kan  godta den form ulering som Fellesstyret har 
vedtatt, men m ener, a t det vil væ re mulig å finne fram  til det som er 
nevnt i vår henvendelse til dere.

Oscar Torp: Svaret er k la rt nok og landsm øtet kan behandle saken 
i sitt første møte i morgen.

Ordstyreren: Jeg  m inner om at Redaksjonskomitéen og Valgkomi- 
téen skal ha møte kl. 18 på Det norske A rbeiderpartis kontor. Videre 
kan  jeg meddele, at der er kommet et b rev fra  Aust-Agder A rbeider
parti om a t landsm øtet skal ta  opp forhandlinger med det for øye at 
Norges kooperative Landsforening kan  få de varene som er stilt til 
disposisjon fra  Sverige. Denne sak er ordnet, så saken skulle væ re 
bortfalt. Forhandlingene fortsetter i morgen kl. 9.
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Form iddagsm øtet søndag 2. september.

O rdsty re re : Oscar T orp  og S verre  Støstad.

M agne Jønsson  re fe re r te  pro tokollen  fo r fredag  etterm iddag . Den 
ble godk jen t u te n  m erk n ad er.

Sam lingsforhandlingene.
F ra  R edaksjonskom itéen  forelå  denne innstilling:

Framlegg til vedtak om samlingsspørsmålet.
H elt fra  den  gang den politiske a rbe iderrø rsla  i  N orge første  gang ble 

sp litte t, h a r  det store  f le rta lle t av arbeidsfo lket i lande t h a tt e t levende ønske 
om  å  sam le k re ftene  ig jen  i e tt politisk  parti. Sam holdet i  kam pen  for 
nasjonal fridom  og fo lkestyre  i  k rigens å r  s ty rk e t troen  på  a t sam lingen 
ville  b li v irkelighet. X fengsler og konsen trasjonsle irer la  m edlem m er av  
de to  a rb e id e rp a rtie r g runn laget ti l re tte  for fu ll o rgan isatorisk  sam ling. 
S traks e tte r  fr ig jø ringen  to k  A rbeidernes faglige L andsorganisasjon  in itia 
tiv e t ti l fo rhand linge r m ellom  D et norske A rb e id erp arti og N orges kom 
m unistiske P arti.

D et vak te  sto r glede og s ty rk e t håpe t om a t a rbe ide t sku lle  fø re  fram , 
da fo rhand le rne  a lt sist i m ai k unne  legge fram  e t enstem m ig forslag  t i l  
p rogram  fo r de fo ren te  a rbe iderpartie r . D et v iste  seg a t d e t ikke fantes 
avgjørende p rinsip ielle  m otsetn inger e lle r råd d e  uen ighet om de politiske 
oppgavene v i s tå r overfoj.

Sen tralkom itém øte t i N.K.P. ti ltrå d te  12. ju li sam lingsprogram m et som 
a lt fø r v a r  v ed ta tt av sen tra ls ty re t i  D.N.A. M en det vak te  den fø rste  tv il 
om v iljen  ti l sam ling v a r ti l stede hos den politiske ledelsen  i K om m unist
pa rtie t, da de tte  m øte ikke  tok  stan d p u n k t ti l det fo rhandlingsgrunnlag  for 
den p ra k tisk e  gjennom føringen av fu ll organ isatorisk  sam ling fo r sto rtings
valget, som  D.N.A.’s fo rhand lere  h ad d e -lag t fram . Sen tra lkom itéen  foreslo 
isteden felleslis ter ved  valgene og sk jø t avgjørelsen  av  de p rak tisk e  orga
n isa to riske  spørsm ålene u t i det uvisse.

Den 23. ju li la  L andsorganisasjonens sek re ta ria t fram  e t n y tt forslag 
til g jennom føring av sam lingen fø r valget. B åde D.N.A.’s landssty re  og 
N .K.P.’s sek re ta ria t godtok b a re  m ed forbehold  om p artie ts  navn  dette  fo r
slaget og 25. ju li trå d te  et fe llessty re  for de to  p a rtie r  sam m en. D et gjorde 
enstem m ige ved tak  om fram gangsm åten  ved  nom inasjonene t i l  s to rtings
valget.

Disse ved takene b le  m øtt m ed pro testreso lusjoner fra  en del av K om 
m unistpartie ts  lokale avdelinger. N om inasjonsordningen b le  gang på  gang 
ta tt opp t i l  ny  d rø fting  i fe llesstyre t. K om m unistpartie ts politiske leder, 
Peder F urubo tn , som v a r  valg t til m edlem  av de tte  styre, unn lo t fra  de tte  
tid spunk t å  de lta  i m øtene. E nstem m ige ved tak  i fe llessty re t b le  dagen 
e tte r  a t de v a r  g jort, rev e t i s ty k k er g jennom  led e r i  «Friheten», som også 
tok  til m ed personlige angrep  på  fram tredende  tillitsm enn  i D.N.A., og på  
partie ts og L andsorganisasjonens rep resen tan te r i fe llesstyre t, u ten  a t de 
an k er som b lade t reiste, hadde v æ rt n ev n t i fellesstyre t. To av D.N.A.’s 
fram tredende m enn b le  ti l og m ed anm eld t ti l R ikspolitiet.

I  denne situasjon, m indre  enn  to  u k e r fø r sam lingskongressen sku lle  
tre  sam m en, fo rlang te  sek re ta ria te t i A.F.L. b indende tilsagn  fra  begge p a r-
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tier om at de lojalt ville respektere det forslag til gjennomføring av sam
lingen fellesstyret hadde vedtatt 20. august. D.N.A.’s sentralstyre ga øye
blikkelig og uten forbehold sitt tilsagn. N.K.P.’s sekretariat svarte med a 
henvise saken til sitt partis landsmøte som skulle tre  sammen tre  dager før 
samlingskongressen og etter at nominasjonsmøtene var holdt. N.K.P.’s sekre
ta ria t nektet å forplikte seg til å gå inn for fellesstyrets vedtak av 20. august 
på sitt landsmøte. Dette svaret betydde at det var um ulig å gjennomføre 
organisatorisk samling før valget. Dermed var forhandlingene brutt. Dette 
bruddet i forhandlinger som var begynt så lovende og i slik kam eratslig 
ånd, må vekke harme hos de fagorganiserte arbeidere, hos ungdommen og 
alle som trodde at samlingen denne gangen ville bli virkelighet. Det gjelder 
ikke bare alle medlemmer av D.N.A., men sikkert også en stor del av dem 
som i dag slu tter opp om Norges kommunistiske Parti.

E tter alt som er skjedd, er stillingen klar. D.N.A. har hele tiden mens 
forhandlingene har væ rt ført, lo jalt godtatt og fulgt alle vedtak i forhand- 
lingskomité og fellesstyre. I N.K.P. har de krefter, med partiets politiske 
leder i brodden, som ikke vil samling, gang på gang ta tt avstand fra  sitt 
eget partis representanter. De har gjennom sine usaklige angrep på enkelt- 
menn i D.N.A. og på A rbeiderpartiet skapt en misstemning som bare kunne 
skade arbeidet for samlingen. Når dette arbeidet ikke førte fram, må derfor 
den nåværende ledelse i N.K.P. bæ re det hele og fulle ansvar. Det stand
punkt N.K.P.’s landsmøte i disse dager har gitt u ttrykk  for gjennom sin 
henvendelse til vårt partis landsmøte, viser at Kom m unistpartiet ikke vil 
virkeliggjøre den organisatoriske samlingen nå før valget. På direkte spørs
m ål svarte den deputasjon fra  N.K.P. som ble m ottatt på D.N.A.’s landsmøte, 
at N.K.P.’s landsmøte har a w is t fellesstyrets forslag av 20. august om gjen
nomføring av samlingen.

Det norske A rbeiderparti vil derfor fortsette arbeidet for en ærlig og 
redelig samling av arbeiderne på den veien hvor partiet i de siste årene før 
krigen hadde nådd så langt: Oppslutning av alle positive og byggende kref
te r  om Arbeiderpartiet. Vi vil holde klare linjer. I  samsvar med vårt partis 
tidligere holdning ved valg og u t fra det prinsipielle syn at en velger har 
krav på d vite hvilket parti og hvilke representanter han gir sin stemme, 
kan D.N.A. ikke  være med på listesamband med andre partier.

Idet en viser til den avtale som alle politiske partier har sluttet om 
årets valgkamp, erklæ rer landsmøtet at D.N.A. for sin del vil føre en saklig 
og redelig argumentasjon i valgkampen, uten skjellsord og mistenkelig
gjøring eller annet som kan skjemme et verdig ordskifte.

Det er i Det norske A rbeiderparti i samarbeid med de faglige organisa
sjonene at arbeidsfolket og alle framstegsvennlige k refter i landet vårt må 
samles for å trygge seiren og bygge landet.

Nils Langhelle: Det framlegget som foreligger fra Redaksjonskomi
teen har alle fått utdelt på sine plasser. For Redaksjonskomitéen forelå 
forslaget fra Landsstyret og en del forslag fra enkelte representanter. 
Dette har Redaksjonskomitéen drøftet i går. Stort sett slutter Redak
sjonskomitéen seg til innstillingen fra Landsstyret. Historikken er ført 
fram til i går etter at representantene for Norges kommunistiske Parti 
hadde forlatt landsmøtet. Redaksjonskomitéen er enstemmig av den 
oppfatning, at den ikke kan anbefale listesamband. Det forslaget Knut 
Eidsåen satte fram og som uttaler ønsket om å få en saklig valgkamp
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uten personlige angrep h ar vi ta tt  med i siste del av  innstillingen. Og 
så har vi til slu tt ta tt med en appell om a t det e r i D et norske A rbeider
parti i sam arbeid m ed de faglige organisasjonene at arbeidsfolket og 
alle framstegsvennlige krefter i landet vårt må samles for å trygge sei
ren  og bygge landet. Det framlegg som foreligger e r enstemmig fra 
Redaksjonskomitéens side.

Ordstyreren: Saken er opptatt til votering. Jeg skal lese hele den 
innstilling som foreligger, da saken e r m eget viktig.

En stem m e fra salen: Er de t meningen a t det skal væ re sæ rskilt 
votering over listesamband?

Ordstyreren: Vi voterer først over innstillingen m ed det forbehold 
a t det skal voteres sæ rsk ilt over punktet om listesamband.

Olav Larssen: D et v ar bare  en liten redaksjonell endring jeg ba 
om ordet for. D et bør komme k lart fram  at samlingen om D et norske 
A rbeiderparti er vårt subsidiære standpunkt. D et bør styrkes ved at 
det settes inn ordet «derfor» i første linje på side 3.

Ordstyreren: Ja , det kan gjøres.
Redaksjonskomitéens innstilling ble enstemmig vedtatt.
Ved den følgende votering over avsnittet om listesamband stem te 

363 for Redaksjonskomitéens innstilling og 28 mot.

A rbeidsprogram m et.
Trygve Bratteli: Jeg  gikk i går igjennom den viktigste del av 

Arbeidsprogram m et, den økonomiske politikk. D et står da bare igjen 
et enkelt punkt: lønnspolitikken. Den må ses i overensstemmelse med 
hele den økonomiske politikk. D et arbeiderne h ar b ruk  for e r  de ting 
de trenger i de t daglige liv. Og det er k la rt a t  h er er de t nøye sam
menheng. I  det endrede u tkast til skolepost, som finnes på represen
tantenes plasser, er det gjort en del forandringer og tilføyelser som 
skiller seg u t fra  det tryk te  utkast. Loven om yrkesskoler er sa tt i 
verk. D et var e t av de  første vedtak den nåvæ rende regjering gjorde. 
Korrespondanseundervisningen bør overtas av  Staten. På flere steder 
i program m et vil dere finne a t den  vitenskapelige forsking må få bedre 
vilkår. N år det gjelder folkestyret er stem m eretts og valgbarhets- 
alderen satt til 21 å r og folkestyret skal væ re handlekraftig og effek
tivt. S tortinget m å væ re et effektivt organ i norsk politikk. De siste 
punk ter i program m et om handler utenrikspolitikken og forsvaret og er 
etter form en annerledes enn før, men i vårt prinsipielle program  h ar vi 
forutsett denne utvikling. D et e r ingen i dag som ser noen særlig 
trygghet i den gammeldagse nøytralitetspolitikken. De Forente Nasjo
ner e r  u ttrykk  for a t den politiske ledelse i storm aktene vil løse de
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vansker som finnes mellom disse ulike storm akter. V årt land må gjøre 
sitt til a t dette  arbeid lykkes og ren t praktisk  søke å jevne vei og u t
jevne m otsetningene mellom storm aktene. Fagfolkene reagerer mot 
u ttrykket dem okratisk folkehær. De hevder a t det bare er en del av 
forsvaret. D et vi m ener er a t det m å væ re et forsvar som e r forankret 
i folket. Jeg  tro r folket er innstilt på a t det ikke skal strides om for
svarsspørsmålet, m en d er er veldige krefter i g jæ re for å gjøre dette til 
et stridsspørsmål, vesentlig fordi en ikke har annet å strides om. Dette 
v ar program m et. D et jeg vil føye til til s lu tt e r bare dette, a t n år vi nå 
får fastlagt arbeidsgrunnlaget vårt og kommer over valget 8. oktober, 
så få r vi det y tre grunnlag for vårt videre arbeid. Program m et er blitt 
langt, m en arbeiderne stiller store k rav  til programmet. D et er ikke 
nok m ed runde vendinger. D et m å pekes på hvordan en vil løse spørs
målene. D et er k lart at det krever et stort forarbeid å få i stand et 
slikt program, ikke minst har fagfolkene b id ra tt til å skape et tidsmessig 
program, og ikke m inst fagorganisasjonen h ar væ rt interessert i dette. 
Vi m å underbygge en langt sterkere  kontakt med fagorganisasjonen 
enn vi h ar i øyeblikket. Vi m å ikke bare væ re tilfreds m ed at vi har 
arbeidsgrunnlaget, men a t vi kan sette i gang de mektige organisasjoner 
for i praktisk  virksom het å gjennomføre alt det vi har sa tt opp i dette 
vidtrekkende program. Vi skal bli m er enn program dyrkere, vi skal bli 
samfunnsbyggere i dette landet.

Nils Langhelle: Program kom itéen har gjort et sterk t og godt arbeid 
i denne sak, men det h indrer ikke at det framleis e r m ange som ønsker 
ting med. D ette har Redaksjonskom itéen sett på. Det kan  hende at 
det kom m er nye forslag til, som vi få r ta  standpunkt til. D et nye pro
gram  er utarbeidet under forutsetning av a t de t skulle bli samling. 
Dette håp e r  b litt g jort til skamme. Vi m ener a t  innledningen er for 
lang. Redaksjonskomitéen foreslår a t der i stedet for den nåvæ rende 
innledning settes følgende:

R ettelser til side 5 og 6 i

Arbeidsprogrammet.
D et norske folk skal etter frigjøringen gå i gang med å reise det 

norske sam funnet økonomisk, politisk, sosialt og kulturelt.
Det norske A rbeiderparti har i snart 60 år s tå tt i brodden for all 

sosialt og politisk fram stegsarbeid i Norge.
E tte r 5 års undertrykkelse tre r  D et norske A rbeiderparti i dag 

igjen fram  som den politiske reising som m å bæ re hovedansvaret når 
det norske sam funnet skal gjenreises og utbygges.

En ny verden er b litt skapt gjennom krigens år. K rigen mot fascis
men var folkenes krig. Freden må bli folkenes fred.



113

D en reaksjonæ re voldsmakt, fascismen, er knust og folkenes brede 
m asser e r kommet i bevegelse for å reise et ny tt samfunn. Fellesskapet 
i krigen vil de brede m asser bygge u t i et fellesskap i oppbyggingen 
av fredens samfunn.

Vi s tå r i dag i den stilling a t D et norske A rbeiderpartis store mål 
gjennom alle år: e t sosialistisk Norge — d e tte  m ål kan  vi gjennomføre 
på folkestyrets grunn gjennom de m idler som forfatningen og lovene 
gir oss.

G runnlaget for folkestyret er de dem okratiske m enneskerettigheter. 
D et norske A rbeiderparti går inn for og bekrefter disse grunn- 

rettigheter:

1. R ett til arbeid og fritid.
2. R ett til utdannelse.
3. Samme rettigheter for kvinner som for m enn på alle samfunns

livets områder.
4. Religions- og sam vittighetsfrihet.
5. Ytringsfrihet, trykkefrihet, forsamlings- og møtefrihet.
6. R ett til å slu tte  seg sammen i faglige, politiske, idretts- og ku ltu r

organisasjoner.
7. Demonstrasjons- og streikerett.
8. Den enkelte borgers personlige ukrenkelighet.

V årt land er i dag herje t og p lyndret e tte r  5 års krig  og fascistisk 
terro r. B yer og bygder er svidd av. Hele landsdeler er lagt øde. Ved 
vårt eget arbeid skal vi reise landet på nytt. Vi skal gi folket helse 
og arbeidskraft tilbake e tte r års underernæ ring og vanstell. Vi skal 
bygge opp igjen og utbedre boliger, transportutstyr, m askiner og andre 
produksjonsm idler. Denne gjenoppbyggingen og nyreisingen kaller på 
alle k refter i vårt folk. I fram tidens Norge skal hver kvinne og m ann 
ha arbeid og trygge kår.

Gjennom  sine dem okratiske organisasjoner m å arbeiderne, funk
sjonærene, bøndene, sm åbrukerne, skogsarbeiderne, fiskerne, sjøfolkene, 
åndsarbeiderne, handelens, industriens og håndverkets kvinner og menn 
væ re med i arbeidet, øve sin innflytelse og ta del i ansvaret. Alle krefter 
i vårt folk må finne sin plass, ikke bare i det politiske dem okrati, men 
også i det økonomiske dem okratiet vi må ha for å kunne løse de nye 
oppgavene.

U t fra  dette syn vender Det norske A rbeiderparti seg til alle fram- 
stegsvennlige k refter i folket, alle sanne dem okrater, landets kvinner 
som h ar så sto rt ansvar for den kommende slekt, Norges ungdom, og 
oppfordrer dem  alle til å gå sammen om a løse de m est nærliggende 
oppgaver som sammenfattes i dette Arbeidsprogram.

D N  A — 8
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Første punkt av de forslag som foreligger i mangfoldiggjort stand 
faller bort. Til Arbeidsprogram m ets avsnitt Arbeid til alle foreligger 
der et forslag fra A ker Arbeiderparti. Redaksjonskomiteen innstiller 
a t første setning her går ut og i stedet kommer forslaget fra Aker. 
Forslaget fra  K nut Eidsåen, Nore, om vannkraften (side 12 i Arbeids
program m et) foreslår Redaksjonskomiteen oversendt Sentralstyret til 
videre behandling. U nder jo rdbruket side 12 tilføyes i 6. avsnitt: 
U tnytting av all fjell- og skogshavn. U nder Sosialpolitikk side 20 til
føyes etter «hushjelp» ordene «og sosialarbeidere». Med sosialarbeidere 
menes sykepleiersker m. fl. Redaksjonskomiteen har videre ta tt opp 
forandringen i annen spalte side 20 i stedet for det som står før. Det 
er dommer Debes som har form ulert denne endring. Side 21 føyes 
der i første spalte, 3. avsnitt etter ordene «ferie og fritid  føres videre» 
til: «Støtte til feriehjem, campingplasser og folkeparker.» Side 15—17 
får hele avsnittet om Samferdsel ny formulering. Redaksjonskomiteen 
foreslår, a t hele forslaget h er tas inn i sin helhet. Side 17 får vi en 
helt ny post i stedet for den som står der om Turistnæ ringen. Den 
skal hete Hotell-, restaurant- og reiseliv. Dette forslag e r utarbeidet 
av fagfolk. Til posten Skole og opplæring side 21 foreligger der også 
ny formulering, som Redaksjonskomiteen gir sin tilslutning med visse 
forandringer. Vi foreslår a t første avsnitt tilføyes: «og uansett hvor 
en bor i landet». I  4. avsnitt skal de t stå: «Husstell b lir obligatorisk 
i landsfolkeskolen». 5. avsnitt får et ny tt punkt: «Skoledirektør i alle 
fylker». I avsnittet «Yrkesopplæring innen alle næ ringsgrener og yrker» 
kommer der i avsnittet denne tilføyelsen etter «Lærlingelov for hånd
verk  og industri»: «og andre næ ringsgrener hvor forholdene ligger til 
re tte  for det». I avsnittet «Utvidet støtte til fysisk fostring» tilføyes: 
«Gymnastikkinspektør i alle fylker». U nder «Folkeopplysning, viten
skap og kunst» kommer det til en setning i 2. avsnitt: «Planen om eget 
Universitet i Bergen realiseres». U nder «Forsvaret» side 24 i Arbeidspro, 
gram m et foreligger en ny formulering, som Redaksjonskom iteen anbe
faler. A vsnittet «Fiskeriene» side 14 får ny tittel: «Fiske og Fangst». 
H er kommer som nye avsnitt det som er frem lagt om Hvalfangsten 
og Selfangsten. Kom iteen anbefaler den nye utform ingen her. Dette 
er det foreløpige resultat av Redaksjonskomiteens arbeid og forslaget 
anbefales.

Ordstyreren: Redaksjonskom iteen h a r lagt fram  sin innstilling og 
av den redegjørelse vi h a r få tt av komiteens form ann h ar vi hørt, at 
der er ta tt hensyn til en del av de forslag som er frem satt. Man må da 
kunne unngå diskusjon om de forslagene som det er ta tt hensyn til.

Ingvar Kristiansen: Oscar Torp sa, a t det m å skapes tillit til 
A rbeiderpartiet. D et er sjøfolkenes tillit jeg vil tale om. Vi er tilfreds
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med de forslag som Haugen har satt fram. Jeg  skal få komme inn på 
det som ikke er ta tt med. N år vi h ar lagt fram  den resolusjon som 
ble vedtatt på Sjøm annskonferansen i Stockholm, så var det fordi loven 
av 1939 tross den betegner et stort frem skritt, ikke er tilfredsstillende. 
Det e r sjøfolk som arbeider 12 tim er i døgnet. D et h a r vakt harm e 
a t det ikke er re tte t på dette. Det vakte også harm e a t m an ikke har 
bemanningsskala i forbindelse med ordnet arbeidstid. Med hensyn 
til sjøfolkenes sikkerhet og helse, så e r forholdet det a t arbeiderne i 
land er sikret ved Arbeidervernloven og Helserådet, mens sjøfolkene 
er underlagt tilsynsm ennene. Jeg  h ar første gang til gode å se at noen 
av disse har ta tt initiativ til å få re tte t på forholdene ombord. D et e r 
ingen sjøfolk i dag som h a r kjennskap til seilskipstidens idylliske for
hold. I dag er det fa rt og speed. D et e r helt andre forhold i dag enn 
i seilskutetiden. Det m å bli ta tt  hensyn til sjøfolkenes helse mens 
de e r på skuta. D et går stadig u t båter uten a t det e r re tte t på sik
kerhetsforanstaltningene ombord. D ette kan det le tt re ttes på ved at 
tilsynsmennene griper inn. De m å få instruks om det. P å  fiskerbåtene 
er de t ingen bestemmelser om mønstring. De som skal u t med de 
flotteste båtene b lir legeundersøkt, men på fiskerbåtene kan m an reise 
u t u ten  undersøkelse. Til Island for eksempel s tuer m an folk inn i en 
liten lugar, friske og syke — de t vet man ikke. D et e r k la rt a t det 
e r farlig helsemessig sett, og det er k la rt a t vi må ha en forandring 
her. D et er her det skulle væ re legeundersøkelse. Vi h ar ikke det 
samme oppsigelsesvern som arbeiderne i land. En sjømann, som ikke 
er m ønstret i Norge, kan  kastes i land i en hvilken , som helst by, der 
vi h a r konsul. Sjøfolkene m å ha et oppsigelsesvern. Jeg  ser der er 
forslag om å revidere loven om ulykkestrygd med sikte på høyere 
ytelser. En sjømann som blir skadet ombord blir betalt m ed 400 kroner 
året pluss dyrtidstillegg og barnetillegg. D et e r k la rt a t disse satser 
er for små. Ved krigsforlis få r de pårørende 800 k roner pluss tillegg 
for barn, i alt 2000 kroner. Det e r k lart at med disse satser m å hustruen 
gå til angrep på de 15 000 kronene hun  får som engangserstatning for 
å  kunne skaffe barna utdannelse. De må kunne sikres et levelig under
hold. Det er im idlertid ikke bare de som er skadet ombord eller de 
som er omkommet ved krigsforlis det her gjelder. Vi h ar også de 
som er død en naturlig  død ute som følge av strabasene de h ar væ rt 
u tsatt for. Det må tas omsyn til disses pårørende og til de som kommer 
syke hjem. Det h a r væ rt sagt så m eget pent om sjøfolkene, men hittil 
er det bare  D et norske A rbeiderparti som har søkt å forsvare sjøfolke
nes interesser. Vi vil skape tillit til Det norske A rbeiderparti fra  sjø
folkenes side. Statens fond for velfortjente sjøfolk er ikke tilstrekkelig 
til å eksistere på, heller ikke det som ytes av R ederforbundets fond.
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Hvis vi skylder sjøfolkene en takk, så må vi se dette i sammenheng. 
N år det forslag vi h ar sendt inn ble ta tt opp av  Haugesund avdeling 
av Norsk Sjøm annsforbund og godkjent av  Haugesund A rbeiderparti 
og av Rogaland A rbeiderpartis årsmøte, så skulle det ha få tt en skikke
lig organisasjonsmessig behandling. Det ble sendt protokoller fra møtet 
til meg i Haugesund og jeg føler meg forpliktet til å ta  det opp her 
selv om vi h ar Ingvald Haugen i Sentralstyret. Valget er allerede 
begynt. De sjøfolk som er re ist u t har avgitt stemme. Vi h ar m aterialet 
i orden. Alle sjøfolk som er reist u t fra  Rogaland h ar stem t på Det 
norske A rbeiderpartis liste. Det kan jeg garantere.

Ole Bech: Jeg  ønsker å feste oppmerksomheten på et viktig punkt, 
som hittil ikke har væ rt gjenstand for den interesse som det h ar krav  
på. D et gjelder gruveindustriens stilling i vårt land. Jeg  tillot meg 
å reise dette spørsmål på fylkespartiets møte i Hedm ark, men da dette 
spørsm ål ligger meget langt fra  jordbrukets interesser e r det vanskelig 
å vinne gehør for det. D et er re ist spørsmål om nasjonalisering. Noe 
av det første som h e r m å komme på tale er gruveindustrien. Det e r 
en virkelig nøkkelindustri, særlig i de store  industriland. Den vil få 
meget stor betydning n å r den store landssak jernsaka b lir løst, for
håpentlig i næ r framtid. G ruveindustrien h ar stor interesse for papir- 
og celluloseindustrien og stor valutamessig betydning. Vi alminnelige 
m ennesker h ar væ rt av den oppfatning a t forrådene i våre fjell var 
uuttømmelige, men geologene opplyser, at de e r m eget begrenset i for
hold til behovet i dag. D et meste e r kartlagt her i landet. Man kan  ikke 
regne med å finne vesentlig m er enn det m an k jenner her i landet. 
D ette gjør det nødvendig å få disse verdier under kontroll. N år det 
gjelder v å rt syn på disse spørsmål, så e r det k la rt og forståelig, a t man 
h er i landet ikke h a r villet gå så langt som i andre land, m en det 
kan  væ re nødvendig snarest mulig å få tilrettelagt det m ateriale som 
er nødvendig for å kunne gå til d irekte nasjonalisering av gruveindu
strien eller se tte  den under Statens kontroll. D et får bli ekspertenes 
oppgave å utarbeide p laner her. I v årt prinsipielle program  er det 
slått fast, naturherlighetene skal under sam funnets eie og kontroll. Det 
bør gjelde også våre m ineralverdier. Skogen verner vi om selv om 
vi ikke h ar k la rt det helt. De så r som er h er kan  leges. Men mineral- 
verdiene h ar vi overlatt til spekulanter, hvis eneste m ål e r profitt og 
u tby tte  til aksjonærene. U tenlandske sam m enslutninger h ar skaltet og 
valtet som de ville. E tter forrige krig kom en del i norsk eie, men 
ennå er flere verdifulle forekom ster på utenlandske hender. Dette har 
bevirket a t arbeiderne er blitt u tnyttet. De økonomiske, sosiale og 
sanitæ re forhold er ved enkelte gruver under enhver kritikk , ja kan 
betegnes som krim inelle. A rbeiderne b lir slått u t på grunn av arbeids-
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sykdom m er. Vi må ha en  gjennomgripende forandring også av hensyn 
til arbeiderne. Hvis vi eldre gruvefolk skulle si v å r mening i dag 
m åtte vi si til ungdommen: Søk ikke gruveindustrien. Men vi kan 
ikke si det, for vi trenger denne industrien av hensyn til landets 
interesser. D erfor må vi nøye drøfte hva vi skal gjøre. Det norske 
A rbeiderparti m å u t fra  s itt sosialistiske grunnsyn presisere sitt stand
punkt til gruveindustriens frem tid h er i landet. Jeg  vil sette fram  
et forslag om dette.

O rdstyreren:  Ole Bech, Folldal, har satt fram  dette  forslaget:
«Landsmøtet pålegger Landsstyret å utform e partiets syn og re t

ningslinjer vedrørende gruveindustriens fremtidige stilling i v å rt land.»
O rdstyreren  foreslår a t forslaget oversendes Landsstyret.
'Ordstyrerens forslag ble enstemmig vedtatt.
O rdstyreren:  Kom iteen som skal gi uttalelse om presseforholdene 

under krigen m å møte straks.
N ils Langhelle: Det var to ting som ble nevnt i innledningen, men 

ble glemt. N år det gjelder sjøfolkene så er alle enig om at de trenger 
hjelp. Jeg  ser at Oslo A rbeiderparti h a r stillet Ingvald Haugen som stor
tingskandidat. I Bergen s tå r også sjøfolkenes tillitsm ann på sikker 
plass. H augesund h ar sa tt fram  forslag om at d e t gjennomføres pen
sjonsordning for sjøfolk. Det er rik tig  a t sjøfolkene bør nyte^ godt av 
pensjon. D ette forslag kom m er som tillegg. De satser som nå gjelder 
for alderstrygdede e r  helt utilstrekkelige. Vi foreslår derfor følgende 
tilføyelse til Arbeidsprogram m et, side 20: Sosialpolitikk:

A nnet avsnitt skal lyde slik:
«Vernelov for særlig vanskelig stilte og ubeskyttede grupper av 

arbeidere, som skog- og landarbeidere og hushjelper og de som arbeider 
ved sykehus og andre sosiale institusjoner. Det gjennomføres en pen
sjonsordning for sjøfolk.

Satsene for alderstrygden heves og aldersgrensen settes ned.»
Så h ar vi Ingvall Haugens forslag om ru tetrafikken  som vi også 

føyer til. Disse tilføyelser gjør det nødvendig at hele program m et blir 
søm fart e tter a t vi har bestem t her hva det skal stå  i programmet. Jeg 
vil derfor foreslå, a t sentralstyret få r fullm akt til å redigere det ende
lige program  språklig og stilistisk, n år vi er ferdig med innholdet.

O rdstyreren:  H ilm ar Ekblad, Akershus, foreslår, at det i Arbeids
programmet, side 20, det stensilerte framlegg, side 2, skytes inn følgende 
setning i m idten:

«Det tas også opp spørsmålet om å t flere yrkessjukdom m er kommer 
inn under loven.»
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Ordstyreren  foreslo forslaget oversendt redaksjonskomiteen. Dette 
ble vedtatt.

Ordstyreren: Det er nå inntegnet 15 talere. Tanken var a t vi skulle 
væ re ferdig i dag. Jeg henstiller til talerne å fatte seg i korthet.

A nton  M edby: Det er jordbruksspørsm ålet jeg vil si litt om. Første 
forutsetning for økonomisk drift e r selve jorda. S tatens støtte til bu
reising har væ rt bygget på 30 mål. Det e r  for lite. A realet bør væ re 
50—70 mål. N år det nevnes disse arealer må det også væ re tilstrekkelig 
tilgang på beite til disse arealer, og bruket m å gi høve til anlegg av 
kulturbeite. Oppdelingen av eldre b ru k  til stadig m indre b ruk  må 
stoppes. Det er ikke ved a t folk søker til andre næ ringer a t jordbruket 
skal fremmes i landet. Neste spørsmål er husspørsm ålet på bruket. 
Bureising h ar store m uligheter på våre kanter. Vi har store vidder 
som kan  gi plass for m ange folk. Men jordprisen må ikke tynge. Hus- 
spørsm alet e r sørgelig. U tover bygdene står husene halvferdig. Staten 
må gripe inn i selve utform ingen og innredningen. D ette er e t ku ltu r
spørsmål av aller største betydning. Nye slekter skal læ re seg å se 
pa heimen som den beste. Na tilfredsstiller heimen ikke de estetiske 
krav. U te på landsbygden savnes det hus, lys og elektrisitet. I  vårt 
fylke er det tusener av husm ødre som er u tslitt av  å slepe på vann. 
Det er en arbeidsbelastning som det er uforsvarlig ikke å se å få re tte t 
på, a t størstedelen av landsbygda savner elektrisk lys. D et er ikke bare 
et økonomisk spørsmål, m en også et helsespørsmål. For å få husene i 
form trenges ̂  det mange penger. A rbeiderne har ikke annet enn sin 
aibeidskraft a sette inn. Hvis de skal fa husene bygd på forsvarlig 
måte må de få lån. B rukene er b litt forgjeldet med ren te r som de ikke" 
kan klare å bæ re pa skikkelig vis. G jeldsbyrden bør ikke væ re m er enn 
2 000—2 500 eller ikke større enn a t vedkommende kan  greie den. De 
pengene bureiseren h ar selv må han bruke til driften. Husene m å det 
være en samfunnsoppgave å få reist, det må gis tilskudd til å gjennom
føre byggingen. Landbruksundervisningen er et sen tra lt spørsmål. I 
m itt fylke er det en landbruksutdannet m ann på hver 5000 innbygger. 
Ungdommen må få den nødvendige teoretiske utdannelse. De som får 
med disse spørsmål å gjøre bør spesielt se på forholdene i Nord-Norge 
med de store utviklingsm uligheter.

K n u t Eidsåen: D et er to ting som må væ re til stede: N aturherlig
heter og arbeid. Bare disse to ting er nødvendig. Vi må organisere 
dette, så vi kan  få det best mulige resu lta t av  disse forhold. I vårt land 
e r det elektrisiteten som står foran andre oppgaver. Det er m otoren 
som sæ rtegner var tid, men den ma ha energi, og den beste og mest 
m oderne energikilde er vasskraften. Den som har hatt energi nok har
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nådd lengst. England har ha tt ku ll og A m erika olje, og det h ar gitt 
disse land lederstilling. N år det gjelder vasskraft er Norge en storm akt. 
Lenin så hvilken betydning vasskraften har. Fordelingen er like viktig 
som utbyggingen av vasskraften. K ooperasjonen oppsto fordi for
delingen var gal. Vi må gå den vei skal vi oppnå noe. I Nore ran t 
vannet i flere år til ingen nytte fordi m yndighetene ikke kunne bli enig 
om anvendelsen. Dette m å det rettes på. Vi h ar i krigstiden læ rt hva 
det vil si å ha de hvite ku ll framfor de svarte — i e t annet land. U t
byggingen må ordnes og fordelingsmåten bli bedre. Det m å væ re riktig 
n år det gjelder elektrisiteten, a t den leveres til de kommunale verk  til 
ens pris over hele landet. I denne sak hør Det norske A rbeiderparti ga 
foran. Jeg  vil anbefale a t  den post s tår i de t tryk te  framlegg, side 12, 
b lir by ttet med den som stå r i de t mangfoldiggjorte innlegg. E t annet 
spørsm ål som er viktig e r a t  vi ikke m å ha  to slags lønnsklasser. Det 
må rettes. D et har v æ rt slik a t den som arbeider i skog- og jordbruk 
m ed usigelig slit e r kom m et i knapt 2 000 i inntekt. D et er for lite og 
spørsm ålet m å løses. Nettopp på dette  punktet er det Kom m unistpartiet 
har størst sjanse til å vinne tilslutning. Jeg  vil ogsa nevne utnyttelsen 
av all den havn som ligger i våre  skoger. Det skulle væ re anledning 
for lavbygdene å sende sine d y r i havn på fjellet. Og sa bør de t bli 
fryserier omkring i landet, så kjøttet kan lagres. D et h ar væ rt for lite 
av støtte til jo rdbruket i vårt land. Skal det nye Norge bruke de gamle 
organer i den offentlige forvaltning? Skal ikke også der rasjonaliseres? 
Vek m ed fylkeskommunene. La det bare b li s ta t og kommune og ens 
skatt over det hele land. H vorfor ikke gjennomføre det helt n år det 
gjelder v år offentlige beskatning? For å få rede på om D et norske 
A rbeiderparti e r villig til å gå til en nyordning vil jeg sette fram  føl
gende forslag:

«Det gjennomføres en bedre ordning i vår offentlige forvaltning ved 
a t det bare blir 2 organer — stat og kommune. Fylkeskom m uner og 
halvoffentlige organer bortfaller. Deres oppgaver overføres til s ta t og 
kommuner. I  samsvar herm ed innføres ens skatt for de t hele land, som 
fordeles etter bestem te regler. Lærerlønninger og skoleutgifter samt 
forsorgsutgifter overtas helt av Staten. Sogneinndelingen i kommunene 
oppheves, og d er hvor det er et k rav  legges det ingen hindringer i veien 
for opprettelse av nye kommuner.»

Hvorfor jeg foreslår at forsorgsutgiftene skal gå over til Staten 
er a t hjemstavnsbestemmelsen skaper ro t og elendighet, som vi ikke 
skal ha opp igjen. I disse fem år har vi kjem pet for frihet og demokrati. 
Vi vil ha dem okrati. I vår folkeskole e r det ingen opplæring i dette. 
Jeg vil henstille til redaksjonskom iteen å flette inn i program m et en 
setning om a t der som fag i høyere klasse skal innføres offentlig for-
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valtning og frie valg. Skal vi komme fram  til et fritt samfunn m å det 
bli slik a t det ikke går an å tjene penger med penger.

Ordstyreren  foreslo Eidsåens forslag oversendt redaksjonskomiteen. 
D ette ble vedtatt enstemmig.

Ordstyreren: Alle forslag under dette punkt på dagsordenen må 
være inne til ordstyreren  innen kl. 12, så de kan  bli behandlet i mid- 
dagspausen.

A rvid  Aasfeldt: Jeg vil a t  landsm øtet skal se på side 21 i Arbeids- 
program m et, siste punkt i form uleringen om edruelighetsarbeidet. Det 
s tå r h er a t spørsmålet om skjenkerett for turist- og høyfjellshoteller 
avgjøres av  en nem nd oppnevnt av Regjeringen. Sammenligner en 
dette med den tidligere edruelighetspost, som e r  gjengitt i våre lover, 
side 32, så vil en se hva forandringen går u t på. Da forandringen i 
1939 ble vedtatt slkjedde det under sterke protester, idet en m ente, a t en 
derm ed hadde ta tt det første sk ritt til å suspendere det kommunale 
selvstyret. Na viser det seg, a t den formulering som foreligger i dag 
går ennå lenger i denne retning. Denne gang sies det re tt og slett, at 
sk jenkerett for turist- og høyfjellshoteller skal avgjøres av en nemnd. 
Det star in te t om at saken skal inn for kom m unestyret. Vi er i ferd 
med a rokke det som har væ rt fundam entet i v år alkohollovgivning. 
Loven av 1894 gir kom m unestyret re tt til å ta  avgjerd i disse sakene. 
Nå vil en rokke ganske vesentlig på en sak som har 51 års hevd i Norge. 
Vil en ha strid, så vil en få den med dette vedtaket. D et blir ikke en 
strid^ fra hotellfolkene, men fra edruelighetsbevegelsen, som vesentlig 
består av arbeidere og småkårsfolk. En forstår godt a t  det e r vesentlige 
næ ringsinteresser som her gjør seg gjeldende. Jeg vil spørre om en 
har noen konkrete tilfelle a peke pa som gjør en slik post nødvendig? 
V ar det ikke bedre at en gikk en annen vei? K an ikke spørsm ålet 
løses ved kom m unal folkeavstemning, så en unngår å blande partiene 
opp i denne sak? Turistnæringen e r  en stor næ ring for landet. Skulle 
det ikke væ re en oppgave å få bygd u t folkehotellene og ved det dra 
folk til fjells? Hvorfor skal vi d ra  omsorg for de store hotellene, der 
det koster 30 kroner døgnet å bo? Vi er ikke in teressert i et turistliv  
som er basert på overklassen, særlig den utenlandske overklasse. De 
k refter som ved valget konkurrerer med oss er V enstre og Kristelig 
Folkeparti. E r det nødvendig å gi disse partier argum enter? Arbeids
program m et som det foreligger her, tro r jeg er et godt gjennom arbeidet 
program, som stort sett dekker de behov som er til stede blant arbeids
folket nå. Hvorfor skal vi i dette samme program  kaste inn en brann
fakkel? Jeg  vil henstille at denne post går u t  og opptar forslag i sam svar 
med dette og om e t tillegg til denne post. Hvorfor ikke ta  inn  den samme 
post som vi h ar i v år tidligere edruelighetspost om kom m unal folke-
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avstemning? D ette kan  tas inn som et tillegg. Jeg vil foreslå a t  vi 
slu tter opp om edruelighetsposten, som den foreligger, men at siste linje 
går ut. Jeg  foreslår derfor:

«Ad Edruelighetsarbeidet.
Følgende setning foreslåes u tgått av Arbeidsprogram m et:
«Spørsmålet om sk jenkerett for turist- og høyfjellshoteller avgjøres 

av en nem nd oppnevnt av  Regjeringen.»
Som tillegg til program posten foreslåes:
«Det åpnes adgang til a kreve at spørsm ålet om bevilgning til salg 

og skjenking av rusdrikk sam t rettighetenes antall avgjøres på grunnlag 
av kom m unal folkeavstemning.»

Ordstyreren  foreslo dette forslag oversendt redaksjonskom iteen 
straks. Forslaget ble vedtatt.

Ordstyreren: Ivar Skjånes, Trondheim, h a r ta tt opp dette forslaget:
«Side 12, sp. 1 nederst nest siste avsnitt settes inn etter første 

punktum:
«En landsplan for utbygging og fordeling av all vasskraft i landet 

utarbeides snarest.»
Forslaget ble sendt redaksjonskomiteen.
Ordstyreren: M arius Williksen, Oslo, foreslår:
«Samferdsel. 2. avsnitt tilføyes etter jernbane-, veg-, sjø- og luft- 

nettet:
heri innbefattet havneanlegg og flyplasser sam t lagerplasser».
V idere foreslo Williksen: I  2. avsnitt, 1. setning etter «distrikters 

og næringers» tilføyes: «samt transittvarers» transportbehov».
H arald Olsen, Vest-Finnmark, foreslår:
«Skole og opplæring (side 5, de t stensilerte fram legg):
I 4. avsnitt etter bedre u tstyrte  skoler på sentrale steder tilføyes: 

«Staten bekoster i sin helhet skolebyggingen».
P e r Haraldsson, Oslo, foreslår:
«Tillegg til avsnittet om utdannelse av sosialarbeidere:
«Det opprettes e t sosialinstitutt som sen tral forskingsanstalt og 

høgskole for utdanning av sosialarbeidere og offentlige forvaltnings
tjenestemenn.»

K nu t Eidsåen foreslår:
«Bureisingen støttes med all kraft, til jord  og m aterialkjøp ytes 

lån som er rentefrie  i 10 år. Y tterligere støttes jordbryting og bureising 
ved direkte bidrag.»

Endelig forelå et forslag fra  Lars Lie om ro rbuer i Lofoten, V ester
ålen og Finnm ark.

Alle disse forslag ble oversendt redaksjonskomiteen.
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Ordstyreren  opplyste, at d e t er inntegnet 21 talere og foreslo 10 
m inutters taletid. Forslaget ble vedtatt.

Ordstyreren: De som h ar forslag nå må sende dem  inn straks.
Johan Nygaardsvold: Jeg  vil henstille til ordstyreren at redaksjons

kom iteen blir sittende perm anent til stortingsvalget er over.
Å ke  Ording: Vi h ar på dette  landsm øtet drøftet to viktige politiske 

saker: spørsmålet om det politiske arbeidet under okkupasjonen og 
holdningen til kommunistene. U nder drøftelsene er det noe som har 
ligget under. D et er behovet for fornyelse. Vi har gjennom gått ting 
som er skapt av forholdene i vart land og u te i verden og som krever 
a t vi viser, a t vi k la re r å møte oppgavene og gjennomføre dem. Folket 
e r moden for sosialismen. Vi k jenner det av debattene u te  og blant 
partifeller. Nå s tå r vi foran den praktiske oppgaven å gjennomføre 
sosialismen. D et e r  nå prøven står. D et var eiendommelig å se at e tte r 
a t A rbeiderpartiet hadde lagt fram  sitt forslag til Arbeidsprogram, så 
ble det fra  Norges kommunistiske P arti i «Friheten» avertert e tte r 
folk som hadde forslag til et godt program. Det partiet er falt så dypt 
a t de t ikke har et program  å  by folket. D et er bare Det norske A rbei
derparti som h ar et program  som viser vei. I vår gamle sosialistiske 
teori e r m ålet å få herredøm m et over produktivverdiene. I dag er 
situasjonen den, som Fellesprogram m et med kom m unistene sa, a t vi 
står foran en fredelig gjennomføring av sosialismen. Nå er dette alvor 
og må få sitt u ttrykk  i e t gjennom tenkt arbeidsprogram . D et er derfor 
dette er sa viktig. Skatte- og sosialpolitikken ta r  sikte på fordelingen. 
Det som er ny tt er herredøm m et over produksjonen selv. A rbeid til 
alle skal gjennomføres ved fullstendig herredøm m e over finansene. Det 
annet punk t er ledelsen av næringslivet: selve organiseringen av næ 
ringslivet gjennom arbeidsfolket selv. H er er det arbeiderbevegelsen 
så ofte før har sviktet, fordi den ikke har væ rt sikker på seg selv og 
trodd a t den ikke h ar de folk som kan ta  ansvaret. D et er her Arbeids
program m et viser vei. Vi h ar begynt med Sam ordningsrådet og skal 
bygge dette videre u t gjennom bransjeutvalgene og produksjons- 
nemndene. Det er her prøven skal stå. H er skal arbeidsfolket komme 
inn og bestemme produksjonens retning. Her kreves det kunnskaper 
og erfaring. Det er en veldig oppgave, men den m å og skal løses. Det 
er her vi håper a t de organisasjoner som er kalt sosialistiske åndsarbei
dere skal væ re med og yte sin beskjedne del. Med det svæ re tilsig som 
det nå er til arbeiderbevegelsen har vi tlilit til og m uligheter for å 
løse denne oppgaven. N øytralitetspolitikken må ses i et helt ny tt lys. 
Vi kan ikke leve isolert. D erfor må vår handelspolitikk ses i forbindelse 
med utenrikspolitikken og v a rt eget lånets behov. H er er det avgjø
rende spørsm ål for hele vår levestandard og vårt økonomiske liv. H er
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s tå r  striden . Jeg  tro r  vi k an  si a t vi e r  kom m et g jennom  disse spørsm ål 
bed re  en n  m ange hadde fry k te t. D ette  v a r  av  den g ru n n  a t  a lle  v a r  
nø d t t i l  å  erk jenne , a t  h e r  m å en p lanm essig  organisasjon  av  behovet 
til. N å åpnes ig jen  kam pen  for å oppheve den  kon tro ll og de t ap p a ra t 
som  fø re r  til  d e tte  resu lta t, fo r å  gi f ri k o n k u rran se . Je g  h a r  nettopp  
h a tt  an ledn ing  til  å  d e lta  i U N N R A -konferansen. N år k rig en  er s lu tt og 
de svæ re  p rob lem er på det økonom iske om rådet m elder seg, så vil vi 
få  k risen  til  v in teren . H er m å vi gå inn  fo r d e t N orge h a r  s lu tte t seg 
til om  in te rn asjo n a l ko n tro ll og vi m å bygge u t  en p lanøkonom i. V i 
s tå r  overfor en sk je rp e t ko n k u rran se , d e r  vi b a re  h a r  sjanse  til  å  v inne 
fram  p å  en dem okra tisk  økonom is grunnlag . D et e r  h e r  oppgaven ligger. 
V i m å finne fram  til p rak tisk e  o rganer som k an  v æ re  effektive for våre  
sosialistiske m ål. D erfo r h a r  v i p å  side 19 p ek t p å  opp rette lsen  av 
sta tsfo rre tn inger. D e t e r  p å  disse om rader v i s ta r  fo ran  p rak tisk e  
arbeidsoppgaver, som e r  avgjørende fo r om  vi sk a l g reie a frem m e v a r 
p roduksjon  e tte r  rasjonelle  lin jer. V i e r  nø d t til  a  g jennom føre sosial
ism en. D et e r  d e n  eneste  løsning. V i e r  enig om  a t v i h a r  m uligheter 
fo r fredelig  overgang til sosialism en. K am pen  er i gang. F a re n  er a t 
v å r t a p p a ra t e r  tung t. D e t g je lder a t vi ved  d e tte  valg kom m er u t  til  
fo lket m ed  v å r t p rog ram  og a t  tilsige t til  a rbe iderbevegelsen  e r  s tø rre  
enn noen  gang  før. V i k a n  ikke ga tilbake . V i m a ta  an sv are t og gripe 
m ulighetene. D a er v i også sik k e r p å  se ie r i de t norske folk for sosial
ism en.

Ja n  Johnsen:  D et e r  r ik tig  a t  vi g å r in n  for oppbygging av  tu r is t
næ rin g en  og søker å  n y tte  d en  good w ill som  det n å  e r  for N orge. D et 
e r  nødvendig  a t  tu ris th o te llen e  få r  sam m e re ttig h e te r  over h e le  landet. 
D et g je lder a t  v i oppnår m u lighete r for a t  landets eget fo lk  k a n  feriere  
i la n d e t og kas te  f lu e r i fiskevannene. D et e r  også en an n en  ting, og det 
e r  fo rsvare t. D et e r  vel fram le is v å r t  m ål å kom m e fram  til n e d ru s t
ning? D ette  m å  kom m e fra m  i v å r t  program . D erfo r se tte r  jeg fram  
forslag  om disse to  ting.

O rdstyreren  foreslo 5 m in u tte rs  ta le tid  og d e t h le  ved ta tt.
H alvdan  W igaard: P rog ram m et e r  b ra . K an  v i b a re  gjennom føre 

noe av  d e t e r  de t u tm erk et. D et m å fø rst skapes produksjon , så  vi 
h a r  noe å dele, e llers kom m er v i ingen vei m ed alle disse ønskene. En 
gang hevde t vi, a t n å r  k ap ita len  v a r  sam let i s to re  k o nserner v a r  tiden 
inne  til å  ta  dem  i S ta tens eie. Jeg  h åp e r R eg jeringen  e r  oppm erksom  
p å  disse ting . D et er sæ rlig  fram heve t stud iea rbe ide t. H er e r  d e t he l
digvis en  k en trin g  i oppfatn ingen u te  i fo lket. I  dag e r  vi kom m et d ithen, 
a t  ungdom m en g år over til å  arbe ide  i håndverk , in d u stri og jo rd b ru k . 
I R ussland  b lir  de som h a r  evner til  å s tu d e re  ta t t  u t  av fab rik k en e  
og få r  fri adgang til høgskolene. F ø lger vi den  lin je  e r  det ingen som
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ikke kommer på sin riktige plass. D et er den riktige fordeling. Harald 
Langhelle sa for mange å r siden a t det e r store m uligheter for jordbruket 
i Norge. Det e r  også b litt et godt resu lta t av  den nyreising som ble 
ta tt  opp i begynnelsen av 30-årene, m en d e t er ennå titusener som 
m angler bruk. Jeg  vil gjem e se a t en i Solør fikk  anledning til å b ry te  
stubber for å skaffe jord. A rbeiderm assene vil ikke finne seg i å bli 
sny tt e tter denne krigen som de ble det e tte r den forrige.

Karl Evang: Program m et legger store p lik ter på Staten. G runn
laget er at vi skal ta  m akten fra  de private kapitalistiske institusjoner 
og legge den på de folkelige organer. Program m et er på dette punkt 
riktig. H ar vi da styrket Statens apparat med dette for øye? Nei. Hvis 
vi ikke sty rker det apparat som skal gjennomføre våre saker, så går 
det ganske enkelt på potten. I statsapparatet e r hovedfeilen den at 
Statens folk h a r slike arbeidsvilkår a t vi ikke får de gode og dyktige 
folk inn der. Det er mange hederlige unntakelser, men det er slik. 
Nå få r vi ikke engang søkere til stillinger i Staten. Vi må arbeide med 
halv arbeidskraft i det departem ent jeg arbeider i. Jeg  tro r ikke at 
det forhold a t samlingen gikk i vasken m edfører noen endring i pro
grammet, men jeg vil be sentralstyret om å se på program m et så vi 
får en friskere formulering. Vi har aldri hatt flertall i dette  land. Vi 
skal ikke frykte for å kritisere det som er gjennomført her i landet og 
de folk som sitter og holder igjen. Hvis vi ikke gjør det får den  kom
m unistiske pressen monopol på å føre kritikken.

H. E. S tokke: Om samferdselsmidlene er de t levert inn mange for
slag, m en det er ikke nevnt noe om post og telegraf.

D ette avsnitt i program m et h ar ellers få tt så vid utforming a t en 
m å erk læ re seg helt tilfreds med det som er anført. D ette punktet om 
samferdslen er av grunnleggende betydning for v år gjenoppbygging 
av landet. Vi kan ikke bygge opp landet uten et velorganisert sam- 
ferdselssystem. D et er effektiviteten i samferdselsmidlene som skal gi 
m uligheter for å bygge landet opp og gi m uligheter for u tnyttelsen av 
den fritid som arbeiderne h ar skaffet seg. Evang v ar inne på stats
adm inistrasjonen. Jeg  tro r at det under skoleposten burde ha væ rt ta tt 
med en post om utdannelsen av kommunenes funksjonærer. D et er 
svæ rt liten utdannelse som nå kreves av de som h a r med den kom
m unale forvaltning å gjøre. Vi trenger virkelig utdannede folk til å ta 
seg av til. eksempel ligningsarbeidet. Det e r  en masse kom m uner som 
ikke har sakkyndig hjelp når det gjelder skatteligningen. Dette bør 
komme med under skoleordningen for det h ar stor betydning for en 
effektiv beskatning. Jeg  vil understreke det Evang sa om å skaffe folk 
til den offentlige administrasjon, idet vi m å ha folk til å gjennomføre 
det vi vil ha utført.
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Ingvald Jaklin: D et forslaget Eidsåen h ar satt fram  om at Staten 
skal ta  over kraftforsyningen bygger på en b ra  idé, m en jeg tro r ikke 
tidspunktet e r inne til dette. Jeg ber Regjeringen væ re m erksam  på 
at det er 700 000 m ennesker i Norge som ikke h ar elektrisk lys. Hva 
det vil si kan  neppe fattes for den  som ikke h ar opplevd det, og især 
hva det betydde i krigsårene, da de heller ikke fikk petroleum . Det er 
en veldig forskjell på strøm prisen i de forskjellige strøk av landet. Vi 
må slå inn på en utjevningslinje h er i likhet med skatteutjevningen. 
Jeg vil nevne gjenoppbyggingen av de krigsherjede d istrikter. D et er 
8—9 m åneder siden F innm ark ble befridd, men det er ennå ikke kom
m et et eneste hus. I Vest-Finnm ark er de t gatt 4 m åneder siden befriel
sen og d er er det kommet noen hus. Jeg  h ar inn trykk  av at a lt flyter 
når det gjelder praktiske tiltak. D et e r b litt et slagord nordpå: «Vi 
som trodde på London-kringkasteren.» N å er det andre som har 
ansvaret. De bør ikke ødelegge det gode inn trykk  som v ar under 
krigen. 500 brakker til F innm ark og Nord-Troms før v in teren setter 
inn er bedre enn  det beste program.

Nils Hillestad: Det s tå r til hver enkelt partifelle å gjøre sitt til at 
dette program  blir virkeliggjort. F or oss i Nord-Norge er spørsmålet. 
Hvordan s tå r dette program  i forhold til de t vi h a r å stri med? D et er 
naturlig a t vi ser på side 12 om fiskeriene. F iskerflåten må bli kon
kurransedyktig. Vi ser det slik a t den industri som kny tter seg til 
fiskeriene m å ligge i Nord-Norge. Den virksom het som m a skapes pa 
dette felt m å skapes der oppe og bedriftene anlegges der. Det som er 
naturlig  for Nord-Norge m å en få i sin egen landsdel. Nord-Norge ^har 
i a lt for lang tid væ rt en avkrok. Skal vi komme u t av dette må vi 
få gode og trygge forhold for folket. Men da m a vi ikke ha altfor ensidig 
virksom het i distriktene. Vi lever i skyggen av en stor krig og er ikke 
så lite  ram m et av det som  e r gjort for å sla ned de nazistiske statene. 
Vi m å ta de offer som De forente Nasjoner krever, men vi skal ikke gå 
lenger. Vi skal ta  forpliktelsene, men ikke m er. D erfor vil jeg sette fram  
et forslag som gir en begrensning i de t m andat vi h a r g itt vare rep re 
sentanter i regjering og storting. Vi m å ikke ofre sa meget til m ilitæ r
vesenet a t de øvrige oppgaver i landet b lir tilsidesatt. Med hensyn til 
de internasjonale forhold e r det pa side 24 et punkt, der det legges 
vekt på gode forhold til storm aktene. Vi foreslår tilføyet det som stai 
i Fellesprogram m et. Vi ser det slik at det ikke bare  er en  stemning, 
men også en realitet. Vi m å knytte en god intim  forbindelse med vår 
østlige nabo.

Ordstyreren: Vi m å prøve å vinne en halv tim e i m iddagen og 
komme tilbake h er kl. 14. Redaksjonskom iteen må møte på parti
kontoret.
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De finske gjestefs avskjed.

Ordstyreren: Våre finske kamerater må reise i ettermiddag og 
ønsker å ta avskjed med landsmøtet før middagspausen.

Jonna Tuominen: Kamerater. På oppdrag av mine finske kamerater 
får jeg med dette framføre vår hjerteligste takk for den storartede 
gjeste vennlighet som er vist oss i de dagene vi har vært her. Vi har 
fått føle at vi atter tilhører den samme nordiske familie, som for oss ble 
så verdifull før denne siste verdenskrig, da vi på grunn av omstendig
hetene ble skilt ad for en kortere tid. Det har vært interessant å følge 
med på denne kongress og kunnet konstatere at dere har lignende 
problemer som oss, spesielt i forholdet mellom sosialdemokratene og 
kommunistene. Vi håper at den avgjørelse dere har truffet i dette 
spørsmål vil gi framgang under de kommende valgkamper. E tter våpen- 
stilstanden har vi i Finnland levet i en helt ny politisk situasjon. Det 
er klart at ytterste venstre, kommunistene, som før ikke har hatt noe 
ansvar i landets og heller ikke i arbeiderbevegelsens politikk, har hatt 
medvind blant et folk som er forgiftet og slått ned av krigen. Dette 
fikk en se meget tydelig ved riksdags valget, som for øvrig ble gjennom
ført i en meget eksepsjonell situasjon. Etter våpenstilstanden har det 
rådet en spesiell revolusjonær ånd i meget vide kretser av arbeiderne, 
men denne bevegelse har savnet klare samfunnsmessige mål. Kom
munistenes, eller Folkedemokratene som de kaller seg, store gester og 
løfter som ble utdelt så rikelig under valgkampen, har de ikke kunnet 
oppfylle etter at de har fått ta sin del av ansvaret for landets politikk. 
Dette gjør at den del av arbeiderne, som ennå kan tenke nøkternt, 
våkner i stadig større omfang til realitetenes kalde verden, der det 
bare ved hjelp av et vel prøvet og sentralisert arbeid kan oppnåes 
resultater selv på den samfunnsmessige reformpolitikks område. Vi 
i Finnland venter nå på den endelige fredsavtale, som vi håper skal 
gi oss en trygg framtid. Vi håper at vi kan nå freden på en måte som 
ikke krenker vår suverenitet og slik at vi ikke behøver å krenke vår 
rettsoppfatning, våre nordiske prinsipper, slik som det til eksempel er 
skjedd i spørsmålet om våre krigsansvarlige. Vi håper at vi igjen fritt 
og på basis av nøktern prøving kan begynne å utvikle vårt samfunn 
og vår økonomi. Hvis og når vi oppnår denne situasjon åpner det seg 
også for vår arbeiderbevegelse, og særlig for vårt sosialdemokrati s-tore 
muligheter for å vinne tilbake sin absolutt ledende stilling i landet. Da 
kan vi også vende tilbake til et nærmere samarbeid med våre broder
folk i Norden, et samarbeid som for oss finner er så kjæ rt og levende. 
Vi vil igjen bli en livskraftig del av den nordiske fylkingen. Vi tror at 
våre venner i Norden og ikke minst her i Norge vil gi oss et kraftig
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håndslag. Dem okratiets store seier i verdenskrigen følges nå av en 
kraftig oppgang for de frie nordiske folk. Horisonten er ennå dekket 
av tåke, m en den kom m er til å klarne opp, like sikkert som der etter 
den m ørkeste na tt gryr en ny dag. Takk for disse vakre dager.

Einar Gerhardsen: P å  landsmøtets vegne takker jeg Tuominen for 
hans hilsen. Jeg  gjør meg til talsm ann for landsmøtet, når jeg sier, a t 
den norske arbeiderklasse har fulgt det finske folk i de tunge tider. 
Det er v årt ønske at vårt finske broderparti har evne og styrke til å 
hjelpe det finske folk fram  i den tiden det nå går i møte, slik a t det 
kan løse sine utenrikspolitiske spørsmål i god forståelse med Sovjet- 
Sam veldet og de andre nordiske land. Jeg  ber dere  ta  med hjem  til 
Finnland en hjertelig hilsen fra D et norske A rbeiderparti.

Etterm iddagsm øtet søndag 2. september.

O rdtyrer: G. Natvig-Peder sen.

Pressens forhold under okkupasjonen.
Ordstyreren: Den komité som h ar behandlet pressens forhold under 

okkupasjonen legger fram  denne innstilling:
«Landsmøtet krever at der gjøres fortgang med granskingen av  den 

norske presses forhold under okkupasjonen.
Landsm øtet går u t fra a t de nødvendige sk ritt b lir ta tt overfor de 

aviser som fant det formålstjenlig å fortsette selv etter a t den norske 
pressen var fullstendig kontrollert av  nazimyndighetene. Aviseiere som 
stilltiende fan t seg i eller direkte m edvirket til a t deres aviser ble 
propagandaorganer for nazismen må straffes etter landssvikanordningen 
og deres fortjeneste under krigen inndras.

M yndighetene må straks ta  sk ritt til å yte nødvendig erstatning til 
de aviser som er b litt økonomisk skadelidende på grunn av  sin faste 
nasjonale holdning. Det e r en p lik t for sam funnet å re tte  på de økono
miske misforhold innen pressen som ble skapt ved okkupasjonsmaktens 
overgrep.»

U ttalelsen ble vedtatt enstemmig.

Arbeidsprogrammet.

Ordstyreren: Det er nå inntegnet 18 talere. Jeg henstiller a t en 
del frafaller.

Lars Moen: De m otsetninger som kny tter seg til turistnæ ringen 
har vi også hatt i Gudbrandsdalen. Vi har d er v æ rt nødt til å finne en 
farbar vei. I Dalen gis det ikke rusdrikk, men i fjellet h ar vi stillet
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kommunene fritt å avgjøre om 'hotellene driver slik at de kan  få skjenke
rett. D ette h ar ført til a t de fleste h ar sk jenkerett i dag. Den siste 
setning i arbeidsprogram m et er så svak a t det m å væ re vanskelig å 
gå med på den for de edruelighetsinteresserte og de som arbeider i 
kommunene. Avgjørelsene treffes på så saklig grunnlag a t det ikke 
skulle væ re nødvendig å gjøre kommunene umyndige. V erre er det 
med de unge gutter som er soldater og få r spirituosa som en del av 
forpleiningen. Folk er forferdet over en opplæring til drukkenskap 
som foregår ved forlegningene. D et kan ikke væ re noé norsk påfunn 
som h a r ført til disse tilstander. D et kan vel ikke væ re til å unngå 
a t v årt folk i noen grad m ilitariseres, m en vi bør unngå den store 
ulykke a t det skal alkoholiseres. E tter de forandringer som er foreslått 
e r posten om skolen en god post. Skillet mellom by- og landsskolen er 
nokså stort og det setter bygdeungdommen i en vanskelig stilling. Dette 
kan rettes på ved a t vi får en del gymnas om bygger på den opplæring 
som landsfolkeskolen gir. Vi bør ikke væ re for knepne n å r det skal 
lages planer om dette.

Oskar Lindberget: Posten om jo rdbruket er m eget god, men det 
e r  på side 12 et punkt som kan  utnyttes som om det ta r  sikte på 
sosialisering av jorda. Det kan  u tnyttes av  våre  m otstandere. D erfor 
h ar jeg lagt fram  forslag til en annen form ulering. Vi skal væ re k lar 
over a t landssvikernes næ rm este kan  væ re gode nordm enn. Med hensyn 
til skogbruket ønsker jeg ordet gårdsbruk forandret til jordbruk. Dette 
fordi gårdsbruk på H edm ark regnes som store gårder. Alle er enig i 
at b ruk  som er under 30 m ål er for litet, men det er ikke mulig å få 
støtte til e t så litet b ru k  på mine kan ter av  landet. Jordloven m å for
andres, hvis det skal bli mulig å få jord  til jordbrukerne.

Per Kleppa: Jeg  forlangte ordet til skole- og opplæringsprogrammet. 
Det er e t godt program. Ved yrkesopplæring etter folkeskolens 7 klasser 
får vi en deling slik a t en m indre del går videre, m ens storparten  går 
over i praktisk arbeid. Den høyere skole har væ rt b ra  tilgodesett, mens 
yrkesopplæringen h ar væ rt tilsidesatt. I A ker for eksempel har vi 9 
høyere skoler, men bare en liten yrkesskole. Derfor hilser vi med glede 
loven om yrkesopplæring. D et ser u t til a t et punkt er ta tt  u t av yrkes- 
opplæringsplanen. Jeg m ener at dette  punk t må tas med. Jeg  har pekt 
på de t i e t forslag som jeg har sendt inn. D et bør også bli ta tt med 
noe om lønnsforholdene for læ rerne. Den nye post om brevskolen er 
av stor betydning. Jeg  håper den kan  utbygges ti l  beste for landets 
ungdom.

A ksel Olsen: Jeg  vil henstille til landsm øtet a t det vedtar forslaget 
om sosialarbeidere slik som vi h a r  sendt det inn, fordi det e r andre 
grupper som bør beskyttes av Arbeidervernloven. Videre har jeg sendt
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inn forslag om landssvikerne. Vi som er i politiet er skuffet over hvordan 
m yndighetene behandler disse. Vi ser a t de høyeste m yndigheter slipper 
landssvikerne ut. I Stavanger er en som har væ rt ansatt i Gestapo 
og som h ar væ rt m edvirkende til å få andre i fengsel, b litt frik jent i 
byretten. Jeg  hadde arreste rt en mann, som hadde alle de verv  en 
m ann kunne få under krigen, og som har tru e t en kvinne. Denne mann 
går nå på frifot.

Lars Lie: U nder de nåværende forhold er det vanskelig for fiskerne 
å handle m ed sin produksjon. V æreierne som eier grunnen i fiske
værene er også fiskekjøpere. I  de havner der Statens havnevesen 
foretar utbedringer, blir det avsatt grunn til fiskerne, m en de avståtte 
parseller e r som regel for små og ubrukelige. S taten bør derfor foreta 
den  nødvendige utbygging og planering av det som er avstått for å 
skaffe b rukbar grunn til fiskerne. Omsetningen av  våre fiskeprodukter 
bør gå gjennom en eksportkanal, salgssentral, som bør omfatte alle 
ferdige produkter. Derved avskaffes unødig eksport og de t skaffes 
arbeid. Som det er nå skaffer fiskerne arbeid til folk i Sør-Norge, mens 
folk i Nord-Norge går ledig. Fiskerbefolkningen i Nord-Norge h ar b ittre  
erfaringer fra  den tiden da fiskesalget til Sovjet-Unionen stoppet opp. 
Det m å også arbeides for å få enighet med Island om felles opptreden 
på verdensm arkedet for å oppnå priser som e r  lønnsomme.

R olf Lunder: D et er enighet om a t jordbruksprogram m et er atskil
lig bedre enn før, m en vi h ar noen punkter som kan form uleres bedre. 
Vi har fra A sker lagt fram  en del forslag med sikte på dette. Jord
bruket er under krigen b litt skadet sammenlignet med andre næringer. 
Vi kom m er snart opp i de samme vansker som før krigen m ed omset
ningen. D et blir derfor nødvendig å få planproduksjon også i jord
bruket. H vordan den skal gjennomføres bør vi ta stilling til e tte r hvert. 
Vi bør få med i program m et a t partie t går inn for planproduksjon og 
et fast prissystem. Så gjelder det bruksstørrelsen og oppdelingen av 
jorda. I fjerntliggende strøk m å det drives jordbruksm essig og da b lir 
brukene for små, hvis en fortsetter oppdelingen av  større b ru k  som 
før. En m å ikke dele opp vanlige b ruk  så de b lir for små. Vi foreslår 
derfor som tillegg: «Uforsvarlig oppdeling må hindres».

H. P. Haugli: Bechs innlegg var k lart og viser a t en m å komme fram  
til en utjevning. Hos oss er det noen som driver med skifer. Disse 
folk har til alle tider levet kummerlig. Vi m å ta sikte på en utjevning 
næringene imellom. Vi h ar v æ rt inne på dette  lønnsmessig og kom
m unene imellom. Det som er nødvendig for sam funnet må også skaffes 
levelige vilkår. F o r oss gjelder det å få folk til å ta  fatt. Program m et 
m å bli levende, så folk går inn for det. Med den tekniske utvikling vi 
h ar i sam funnet m å det kunne rettes på alle spørsmål som vannspørs-
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m ålet m. v. D et viser seg at d er folkene går sammen om å løse spørs
målene, der gar det ogsa an a løse dem. Nå er en redde for kommu
nistene. Jeg  vil si: D et går an å væ re radikal om en s tå r i D et norske 
Arbeiderparti.

Per Haraldsson: Evang var inne på å styrke statsapparatet og hvor
dan en skal få kvalifiserte tjenestem enn. D ette gjelder også for kom
munenes vedkommende. Skal vi komme fram  til ordnede forhold er 
det nødvendig å arbeide for a t ungdommen i større utstrekning enn 
før rek ru tte re r den offentlige forvaltning, men da må den gis den nød
vendige utdannelse. Derfor er det riktig  å opprette skoler for sosial- 
aibeidere, men det kan ikke skje før en h ar få tt reist det økonomiske 
liv. Jeg  h ar sendt inn forslag om et sosialinstitutt som skal ta  seg av 
utdannelse av  funksjonæ rer til de sosiale institusjoner og til for
valtningen. Arbeidsfolkets ungdom h ar h a tt liten adgang, til Univer
sitetet. Vi m a skaffe den adgang til annen utdannelse.

Fru Halcastad-Møller: I  tilknytning til fiskeriene h ar vi herm etikk- 
industrien. Alle vet a t  denne industri har v æ rt til betryggelse for 
vårt folk. Likevel har arbeiderne i denne industri dårlige arbeidsvilkår, 
fordi det e r en utpreget sesongindustri. D et er fortrinsvis kvinner den 
beskjeftiger og de h a r en årsinntekt fra 700 til 150ff kroner. P å denne 
inntekt blir tilværelsen kummerlig. I disse årene h ar de som er knyttet 
til denne industri ikke fa tt forlate sine arbeidsplasser, m en har m åttet 
sta til disposisjon for fabrikkene. S taten kan umulig væ re interessert 
i a t det e r så darlig betalt arbeidsstokk i en  av landets største eksport
industrier. Ved a t vi få r produksjonsnem ndene m å vi kunne få løsning 
på arbeidsløshetsspørsmalet. Brislingen e r en av  de varene, der Norge 
står i en særegen stilling. Den kan som vare komme opp på høyde 
m ed den portugisiske sardin, m en ved Statens inngripen skulle den 
kunne bli en enna bedre vare  enn den e r i dag. Jeg  se tter fram  fo r
slag om dette.

Forholdet i herm etikkindustrien er i dag a t hver bedrift h ar opp til 
1000 varem erker. D et burde væ re slik at Staten bestem te varem erkene. 
Da ville en fa den kontroll som skal til for å få kvalitetsm erker.

Salve Hagen: Jeg  vil understreke det som er sagt om edruelighets- 
spørsmalet. Dette med alkohol til soldatene må øyeblikkelig opphøre. 
Jeg  vil anbefale at en s tryker bestemmelsen i siste del av arbeidspro- 
grammets punkt her.

Martin Jensen: Jeg  vil hefte meg ved fiskerposten, jeg gjør d e t som 
form ann for Nordlands Fiskerlag m ed 17 000 medlemmer. Vi er for
nøyd med denne posten. Vi kan ikke sette opp en post for hvert enkelt 
krav  som vi h ar å reise. Posten slik som den s tå r  i program m et b lir
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en ram m e. F iskerne h ar sine problem er og h ar dem framleis. Det 
e r en ting fiskerne er redd for, og det er at vi skal få kapitalistdrift 
i fiskeriene og begynne med tråling. Dette er ikke fordi vi er mot rasjo
nalisering i fiskeriene, m en fordi fiskerne selv vil ha hand  om sin 
næring. K apitaleierne skal ikke komme inn og få hånd om næringen. 
F iskerne vil ha den fulle kontroll. Jeg vil be de bevilgende og lov
givende m yndigheter ha sin oppm erksom het henvendt på dette. Norges 
Fiskarlag skal ha landsmøte 10. septem ber. N år det setter fram  sitt 
program  vil jeg be om m est mulig velvilje. Denne organisasjon har 
ikke fått vind under vingene før D et norske A rbeiderparti tok seg av 
fiskernes sak. D et er om trent utelukkende folk fra D et norske Arbei
derparti som slu tter opp om Norges Fiskarlag. D et e r derfor grunn 
til å legge m erke til de t program  som Norges F iskarlag legger fram. 
Vi hadde bare en kvart prosent NS-medlemmer i våre rekker.

Magnus Carlsen: Som representant for jernbanefolkene i Oslo vil 
jeg sette fingeren på at program m et har lite å by for de underordnede 
tjenestem enn. D et ville væ rt på sin plass om program m et hadde gitt 
løfte om at partie t ville ha sin oppmerksomhet vendt på de lavest 
lønnede funksjonærers lønnsforhold.

Marion Markusson: Jordbruksposten er nokså rund  og gir ikke 
faste holdepunkter for de som er kny tte t til denne næring. H er er et 
punkt om gjelden som ikke burde væ rt ta tt  med. Jeg ta ler på vegne 
av sm åbrukerne på m ine kan ter av landet. En del konkrete ting burde 
væ rt lagt fram  for sm åbrukerne når de skal gå til valg. Sm åbrukerne 
har på en m åte kommet igjennom krigen, men situasjonen er den a t  de 
som arbeider i fam iliebruk er u tslitt n år de kom m er opp i 45-års alderen, 
og ungdommen søker industrisentrene. Skal disse folk framleis undergis 
tilfeldighetene? Jeg  har form ulert en uttalelse som redaksjonskom iteen 
kan få arbeide med. Det lyder:

«1. Prisene på jordbruksproduktene må settes slik at eieren av 
b ru k  som er såpass store at de k rever sin  m ann hele åre t sik rer en 
levestandard som kan  sidestilles med den de andre næ ringer gir.

2. Sm åbrukerne må gis høve til lønnet arbeid i den tid b ruket ikke 
krever hans arbeidskraft.

3. Bureiserne garanteres en rim elig daglønn til jorden er odlet og 
gir betingelse for full avkastning. Lån til hus, redskaper og besetning 
gis rente- og avdragshfri i 10 år.»

De som h ar sett bureisem es k år e r  enig i dette. H ar vi råd  til å 
dyrke det brødkom  vi trenger i Norge?
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Ordstyreren: D ette forslaget er ta tt  opp e tte r a t strek  er satt og 
redaksjonskom iteen e r  ferdig. O rdstyreren  foreslår, det oversendt sen
tralstyret.

Ordstyrerens forslag ble vedtatt.
Jonas Brunvoll: De to satsene i forslaget om skjenkerettighetene 

står i d irek te  strid  med hverandre. Vi må stoppe dette slagsmålet. 
Jeg  henstiller derfor til redaksjonskom iteen å ta  det siste punktet ut. 
Vi m å ikke slippe denne passus igjennom. Det er et d irekte brudd med 
vår fortid, det er å gi en viss m ann lillefingeren. En viss m ann her er 
Bryggeriforeningen, en av de m est energiske fagforeninger vi har i dette 
landet. Vi får overlate til den dyktige regjeringen vår å finne praktiske 
form er for løsningen av disse spørsmål. Hvis det skulle bli til a t Regje
ringen skal oppnevne en slik nemnd, så vil jeg be Oftedal om å sette 
seg i alarm beredskap. Det vil væ re en alvorlig og viktig sak hvordan 
denne nem nd b lir sam m ensatt. Det bør bli undersøkt hvem som trekker 
i trådene i turistnæ ringen og som stå r bak våre høyfjellshoteller. Fyl- 
leriet blant soldatene m å stoppes.

Einar Gerhardsen: D et er stoppet.

Ivar Hvamstad: D et e r  et stort fram skritt for hotell-, restaurant- 
og turistnæ ringen dette programmet. Regjeringen er avhengig av 
utenlandsk valuta. D et vil turistnæ ringen skaffe.

Leif Tyse: D et er en masse ungdom på arbeidsm arkedet som ikke 
har fa tt noen utdannelse. Vi m å få en programpost om at det gjelder 
å få ungdommen inn i arbeidslivet. Det er mange som ikke h ar k jenn
skap til yrkesspørsmålet. Så vel USA som Sovjet-Unionen h ar ta tt 
ungdommens k raft i sin tjeneste. Jeg  har tillatt meg å sende opp et 
forslag som går u t på a t det på side 21 skal tilføyes eget ungdoms- 
departem ent og at også side 22 siste avsnitt får en tilføyelse. Ellers e r 
program m et tilfredsstillende. Vi må få en instans som sam ler alt som 
angår ungdommen. Skoledepartem entet e r  overlesset med saker, -så 
vi må få et eget departem ent for ungdommen som kan løse spørsmålene.

Nils Langhelle: Redaksjonskom iteen har i to tim er banet seg vei 
gjennom et villniss av forslag. Det er en rekke forslag som inneholder 
brukbare tanker, men som vi ikke h ar kunnet realitetsbehandle. Vi 
foreslår a t  de oversendes til sentralstyret. D et er forslagene fra  Leif 
Tyse, Bergen, H arald Olsen, Vest-Finnmark, Aksel Olsen, Sauda, 
E. Andersen, Ivar Hvamstad, M arius Williksen, Oslo, Oslo D istrikts 
Pusserpersonale, K åre Myhre, og et forslag u ten  navn. V idere forslaget 
fra  Lofoten og Vesterålens A rbeiderparti og to forslag fra K nut Eidsåen. 
Disse finner kom iteen bør fortsatt drøftes og derfor sendes til sentral
styret.



133

O rdstyreren  foreslo d isse forslagene oversend t sen tra ls ty re t. D ette  
ble enstem m ig ved tatt.

N ils Langhelle: I inn ledn ingen  e r  de t en  liten  forandring , ide t de t 
i p u n k t 6 e r  ta tt inn  e n  liten  tilføyelse om økonom iske.

V otering: Inn ledn ingen  b le enstem m ig ved tatt.
N ils Langhelle: S å  e r  d e t oppgjøret m ed  fo rrsederne og lands

sv ikerne . K om iteen  e r  av  d e n  oppfatn ing a t  de tte  ik k e  h ø re r  inn  u n d e r 
A rbeidsprogram m et, m en  b lir  ta t t  opp i e t eget ved tak . K om iteen  fo re
s lå r d e tte  i sam svar m ed d e t som foreligger h er.

V otering: R edaksjonskom iteens forslag  b le  enstem m ig ved tatt.
N ils Langhelle: O ppreisning og ers ta tn in g  fo r k rigens offer h ø re r  

n a tu rlig  in n  u n d e r Sosialpolitikken. V i fo reslå r a t  d e tte  kom m er i 
denne forb indelse p å  side 21 og fo ran  posten  E druelighetsarbeid .

V otering: R edaksjonskom iteens forslag  b le enstem m ig ved ta tt.
N ils Langhelle: S å  h a r  v i av sn itte t Ø konom isk po litikk  side 7—11.
V otering : R edaksjonskom iteens forslag  b le enstem m ig ved tatt.
N ils Langhelle: Så h a r  v i N æ ringene. U nder posten  Industri- og 

e lek trisite tsu tbygg ing  fo re slå r v i en  a n n e n  fo rm u lering  og som  tillegg 
s ta tss tø tte  t i l  nedskriv ing  og am ortisering  sæ rlig  til d is tr ik te r  som  enna 
m ang ler k ra ft.

V otering : R edaksjonskom iteens forslag  b le enstem m ig ved tatt.
N ils Langhelle: U n d er Jo rd b ru k e t fo reslå r kom iteen  e t n y tt  an n e t 

a v sn itt og i av sn itt t r e  en lite n  redaksjonsfo randring . Jo rd a  skal til
h ø re  d e  arbe idende jo rd b ru k e re . V edrørende jo rd loven  fo reslå r v i en 
endring  og en ny  se tn ing  om  v id e re  u ts tykk ing  av sm a b ru k  osv. Og 
effektive til ta k  for å  h in d re  a t landssv ikere  b lir  s ittende m ed  jo rd 
eiendom m er.

V otering: Jo rd b ru k e t side 12 og 13 b le enstem m ig ved tatt.
N ils Langhelle: F iske  og fangst side 15 få r e n  tilføyelse. N y tt h e r  

e r  re isn ing  av  fryse- og kjøleanlegg.
V otering: R edaksjonskom iteens forslag  b le enstem m ig ved ta tt.
N ils Langhelle: U n d er Sam ferdsel e r  forslaget f ra  H. E. S tokke 

enstem m ig til trå d t av  kom iteen .
V otering: A v sn itte t m ed tillegg av  S tokkes forslag b le enstem m ig 

v ed tatt.
N ils Langhelle: N este post e r  Hotell-, re s ta u ra n t og reiseliv .
V otering : R edaksjonskom iteens forslag  b le enstem m ig ved ta tt.

N ils Langhelle: B oligsak e r  neste  post.
V otering: Enstem m ig vedtatt.
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Nils Langhelle: Sa har vi avsnittet om finanser, penger og valuta. 
Her e r  gjort en tilføyelse etter forslaget fra Drammens Arbeiderparti.

Votering: Hele avsnittet side 18, 19 og 20 ble enstemmig vedtatt.
Nils Langhelle: Under Sosialpolitikk er opptatt pensjon for sjøfolk, 

forslaget om alderstrygd og et tillegg side 20.
Votering: Redaksjonskomiteens forslag ble enstemmig vedtatt.
Nils Langhelle: Under Edruelighetsarbeid er det spørsmål som be. 

handles i siste setning inngående drøftet og komiteen foreslår en til
føyelse: Etter at vedkommende kommunestyre har uttalt seg.

Arvid Aasfeldt: Jeg har foreslått a t siste punkt går ut.
Votering: Første del ble enstemmig vedtatt og for siste avsnitt ble 

Redaksjonskomiteens forslag vedtatt.
Arvid Aasfeldt: Jeg vil gjerne ha opptelling av stemmene.
Ordstyreren: Det er klart flertall for Redaksjonskomiteens forslag, 

men forsamlingen kan avgjøre om vi skal ta telling.
Votering. Det ble vedtatt a foreta telling. Denne ga til resultat 

at 194 stemte for Redaksjonskomiteens forslag og 87 mot.
Nils Langhelle: Under Opplæring og vitenskap er 2 ord kommet til.
Votering: Redaksjonskomiteens forslag ble enstemmig vedtatt.
Videre ble det votert over avsnittene Folkeopplysning, vitenskap 

og kunst, Folkestyre og rettsvesen og Kommunene. Disse 3 avsnitt ble 
enstemmig vedtatt.

Nils Langhelle: Vi mener at det som opprinnelig er foreslått under 
Utenrikspolitikk dekker det som er foreslått her på landsmøtet.

Votering: Redaksjonskomiteens forslag ble enstemmig vedtatt.
Nils Langhelle: Vedrørende Forsvaret foreligger der en rekke for

slag som vi har sett pa. Komiteen foreslår en ny redaksjon av innled
ningen. Den svarer helt til det som er fastslått i Fellesprogrammet. 
Her kommer som nytt og som siste setning: Norge må innenfor de 
Forente Nasjoner arbeide for nedrustning.

Votering: Redaksjonskomiteens forslag ble enstemmig vedtatt.
Ordstyreren lot til slutt foreta en endelig votering over hele 

Arbeidsprogrammet. Det ble enstemmig vedtatt.
Ordstyreren: Det star enna tilbake å behandle avsnittet om opp

gjøret med landssvikerne, som er ta tt u t av programmet og skal vedtas 
som en uttalelse fra landsmøtet.

Nils Langhelle: Jeg foreslår at det gis Sentralstyret i oppdrag å 
sømfare hele programmet så det språklig og stilistisk blir som det 
bør være.

Votering: Langhelles forslag ble enstemmig vedtatt.
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Oppgjør med forræderne og krigsforbryterne.
R edaksjonskom iteen  foreslo følgende u tta le lse  f ra  landsm øtet:
Rettsoppgjøret med forræ derne, krigsforbryterne og alle som har 

g å tt fienden til hånde, og med andre som h ar u tny tte t krigssituasjonen 
til egen vinning føres til rask og energisk avslutning. '  

Tyskere og andre utlendinger som h ar gjort seg skyldig i krigs
forbrytelser overfor norske borgere, kreves utlevert for at de kan
bli s tilt for norsk domstol.

M edlemmer av Nasjonal Samling blir gjort kollektivt økonomisk 
ansvarlige for den  skade de har voldt norske borgere. Effektiv kon
troll med a t ingen m idler stikkes til side ved proformaordninger. For
ræ dernes form uer inndras.

Alle som h ar vist unasjonal holdning, fjernes fra den offentlige 
adm inistrasjon, fra  ledende stillinger i arbeidslivet og fra andre stil
linger som krever almen tillit.

Forslaget ble enstemmig vedtatt.

Alkohol til soldatene.
Oscar Torp: Jeg  vil få gi en enkelt opplysning i anledning av 

d e t spørsmål som ble reist under debatten i går om alkohol til soldatene. 
Je g  kan meddele, a t det i går var siste dag det var adgang til å dele 
u t alkohol til soldatene. Spørsm ålet om hvorvidt soldatene skal stilles 
på like fot med andre borgere er ta tt opp mellom departem entet og 
Vinmonopolet.

E tte r  fo rs la g  a v  o r d s ty r e r e n  s a n g  fo rsa m lin g e n  « G ry r i N o rd en » .

Stortingsvalget.
H åkon Lie: Vi står foran et valg som kommer til å bestemme 

den  sosiale og politiske utvikling i v årt land for år framover. For før
ste gang har D et norske A rbeiderparti sjanse til å erobre flertallet.

Taleren ga i et utførlig foredrag rede for situasjonen foran valgene 
og de krav  de stiller til D et norske Arbeiderparti.

Trygve Bull: Vil det ikke væ re riktig å debattere dette sammen 
m ed punkt 7, eventuelt også punk t 6 på dagsordenen (Den politiske 
situasjon og oppgavene våre og Kommunevalgene)?

Ordstyreren  (Støstad): D et er ordstyrerens oppfatning a t det ikke 
sk a l bli diskusjon om disse punkter der de t er enstemmige innstillinger.

Nils Langhelle: Redaksjonskomiteen h ar i u tkastet til Valgmanifest 
foreslått, a t d e r i  avsnittet om «Vern om m enneskerettighetene» til
føyes: Sam arbeid mellom folkene og vern  om landet. V idere foreslår
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kom iteen at der i det frem hevede tilslu tt settes «full produksjon og 
arbeid for alle» det siste i stedet for ordet «beskjeftigelse». Videre 
at det skal stå «økonomisk og sosial trygghet» (i stedet for «sikker
het») i et Norge hvor folkets dem okratiske rettigheter er sikret». 
«Sikret» skal sta  i stedet for «trygget».

Jeg  vil uttale som en forutsetning fra komiteen, at oppropet også 
skal komme på nynorsk.

E tter dette  kom m er valgmanifestet til å lyde:

Valgmanifest.
Til det norske folk!

° k t° bei; §år vårt foIk til stortingsvalg for første gang siden 
ladb. E tter 5 ars frem m edstyre, kan vi på ny selv velge våre styres
menn og bestemme den politikk de skal føre. Landet vårt ble fritt 
e tter en lang og seig kamp som krevde felles innsats fra alle. Nå står 
vi foran den oppgaven samlet å fylke oss om gjenreisingen oa tryggin
gen av folkets kår.

I sitt fellesprogram har de politiske partiene i Norge formet u t 
de retningslinjene som alle partier står samlet om for gjenreisingen 
og nyorganiseringen av vårt samfunnsliv. D et norske A rbeiderparti 
vil gi sin udelte støtte til gjennomføringen av dette  programmet.

I sam svar med sitt prinsipielle program  og arbeidsprogram, vil 
et norske A rbeiderparti i kommende stortingsperiode samle sin kraft 

om disse m erkesakene:

Fart i gjenreising og boligbygging.
Folkets helse og arbeidskraft, landets produksjons- og samferdsels

m idler bygges opp raskest mulig etter en sam let plan for hele landet. 
Det føres en effektiv forsyningspolitikk, samtidig som det sørges for 
en  rettferdig fordeling av alle forbruksvarer. A ktiv samfunnsmessig 
m nsats for en omfattende boligbygging både på landsbygda, i industri- 
sentrene og byene, slik at bolignøden kan avskaffes, og hele folket 
sikres m enneskeverdige hjem.

Plan og sam virke i arbeidslivet.
Samfunnsmessig kontroll og regulering av bank-' og kredittvesen 

industri og utenrikshandel med sikte på full utnyttelse av landets 
naturlige rikdomskilder, kapital og arbeidskraft. Samordning og sam
virke mellom og innenfor de enkelte næringer, også med sikte på å 
utny tte alle resu ltater av m oderne forskning i produksjonens tjeneste. 
A rbeidere og funksjonæ rer gis andel i ledelsen av næringene og bedrif-
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tene, slik a t  de i større grad kan bidra til å øke produksjonen og 
arbeidsproduktiviteten i landets næringsliv. D erved åpnes også nye 
m uligheter til å sikre en rettferdig fordeling av arbeidets avkastning.

Arbeid for alle.
R etten til arbeid for alle grunnlovfestes. S terk  utvidet industri

reising og rasjonalisering av industriproduksjonen. Løsning av jern- 
saken. Skipsbygningsindustrien utbygges for å sikre en snarlig gjen
reising av  handelsflåten. Rask oppbygging av  fiske- og fangstflåten og 
utviding av vår fiskeforedlingsindustri. F a rt i veibygging og elek
trifiseringen av jernbanene. Planmessig utviding av elektrisitetsfor
syningen. Økt fart i skogreisingen og moderniseringen av jordbruket.

Bedre levestandard i  by og bygd.
Lønnsm ottakernes reallønninger som er sunket sterk t under k ri

gen, m å heves. Priskontroll, familievennlig skattepolitikk og sosial
politiske tiltak  gjennomføres med sikte på hevning av levestandarden 
for de brede lag av folket. Lønnsomme priser på skogsprodukter, jord
b ruksvarer og fisk.

Plass for Norges ungdom.
Økt plass for ungdommen i arbeids- og næringslivet. U ten omsyn 

til foreldrenes økonomiske kår, sikres alle barn  og ungdom en skole
gang som svarer til deres evner og anlegg. Utbygging av skolestellet, 
yrkesopplæring og det folkelige kulturarbeidet.

V ern om menneskerettighetene.
Retten til arbeid og fritid, samme rettigheter for kvinner som 

m enn på alle samfunnslivets om råder, religions- og sam vittighetsfrihet, 
ytringsfrihet, trykkefrihet, forsamlings- og m øtefrihet, organisasjons
frihet, den enkelte borgers ukrenkelighet.

Samarbeid mellom folkene og vern om landet.
I bevisstheten om a t disse m enneskerettighetene bare kan  trygges 

1 et fritt, selvstendig Norge, må alle k refter settes inn på å fremme 
vennskapelige sam arbeid med alle dem okratiske folk, samtidig som et 
tidsmessig forsvar bygges ut, forankret i det norske folk.

I  en m enneskealder har Det norske A rbeiderparti gått i brodden 
for a lt sosialt fram stegsarbeid i Norge. I dag vender partiet seg til 
hele det norske folket og ber om dets støtte til gjennomføringen av  
en politikk som vil betinge
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fu ll produksjon og arbeid for alle, 
høyere levestandard, 
økonomisk og sosial trygghet 

i et Norge hvor folkets dem okratiske rettigheter er sikret.
Bygg landet! — Trygg seieren!

Valgmanifestet ble enstemmig vedtatt e tte r Redaksjonskomiteens 
innstilling.

Kommunevalgene.
Hans Am undsen: Retningslinjene for komm unevalget er m ent som 

grunnlag for herreds- og bypartiene, når de skal stille opp sine valg
programmer. Slik har det v æ rt før og annet er det ikke nå. Vi angir 
prinsippene og fastslår hovedpunktene, så blir det lokalpartienes sak 
å sette opp de k rav  som h ar særlig stedlig interesse. Vi vet a t for
holdene er forskjellige i de enkelte kommuner. Dette vil komme til 
u ttry k k  i de lokale program m er, m en en m å vise til de retningslinjer 
som her b lir satt opp og til Arbeidsprogrammet, som blir den store 
kilden i vårt arbeid. Det store utvalg har stort sett bygd på de gamle 
retningslinjer, men den situasjon vi står i i dag har gjort det nødven
dig å foreta noen forandringer. De spørsmål som før sto i brodden 
var gjeldskrisen. Disse gamle krav  er ikke aktuelle i dag. D erim ot 
e r det kommet andre saker. D et er de vi har gjennom gått og opptatt 
i arbeidsprogram m et. Dette arbeidsprogram  må bli de bæ rende fun
dam enter i kommuneprogrammene. Arbeidsutvalget h ar understreket 
kommunenes stilling i forvaltningen. De er deler av  det gjenreisings- 
arbeid som nå er den store samfunnssak. D ette h ar få tt u ttry k k  i 
innledningen. Jeg har på følelsen a t  det ikke blir tid  til å gå igjennom 
de enkelte poster. D et skulle ikke væ re  nødvendig etter a t det her 
e r en enstemmig innstilling fra sentralstyret og landsstyret. D et skulle 
kunne gå a t Sentralstyret får anledning til å sømfare program m et og 
se de t i forbindelse m ed Arbeidsprogrammet. Jeg  foreslår a t retnings
linjene vedtas med dette forbehold.

Ordstyreren: O rdstyreren finner ingen grunn til å u tsette  debatten 
om dette  punk t fordi retningslinjene sto rt se tt følger hva vi h ar gjen
nom gått i v årt arbeidsprogram.

Retningslinjer for kommunevalget ble deretter enstemmig vedtatt. 
Ordstyreren  foreslo a t  Sentralstyret får bemyndigelse til å re tte  

språklige og saklige ting så retningslinjene og arbeidsprogram m et blir 
overensstemmende med hverandre.

O rdstyrerens forslag ble vedtatt.
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Den politiske situasjonen og oppgavene våre.
Einar Gerhardsen: D et var et u tb red t ønske hos det norske folket 

å kunne fortsette også i en gjenoppbyggingsperiode etter krigen det 
sam arbeid som ble skapt i krigens år. Landsstyrem øtet i m ai gikk der
for inn for et sam arbeid som en fant burde gis u ttrykk  i dannelsen av 
en samlingsregjering av partiene. E tter initiativ av vårt parti ble det 
i flukt med dette innbudt til e t sam arbeid av de fire store partiene som 
var represen tert i Stortinget, og det ble nedsatt e t fellesutvalg som 
straks gikk i vei m ed å utarbeide et felles program . Det forslag utvalget 
la  fram  bygde på et u tkast som v ar avfattet under selve krigen av  1 
representant for hvert av de samme partier. Program m et ble senere 
tiltråd t av Kristelig Folkeparti og Norges kommunistiske Parti, slik 
a t en  kan  si a t alle politiske partier i Norge i dag står sammen om 
dette program.

F ra  vårt synspunkt tro r jeg en kan  si at de t er et godt program, 
og på mange vis temmelig vidtgående. Det er verd  å legge m erke til 
a t det lyktes å oppnå alminnelig enighet om en felles program uttalelse 
på det grunnlaget det har. D et e r  riktig  a t vårt parti holder fast ved 
det, og a t en så langt de t e r gjørlig stiller det samme kravet til de andre.

D et ble videre sagt av  fellesutvalget a t de t skulle væ re adgang 
for hvert enkelt parti til å offentliggjøre e t eget program  som gir 
retn ingslinjer u t fra  partiets grunnsyn. D ette h ar v å rt parti gjort i 
og m ed landsmøtets vedtak i dag av  arbeidsprogram m et. I avtalen om 
sam arbeidet mellom partiene h ar en også behandlet spørsm ålet om 
valgkampen. Det v ar enighet om at den skulle begrenses i tid, liksom 
det v ar en forutsetning at valgkampen ble ført på en helt igjennom 
saklig måte.

Regjeringens erklæ ring bygde på fellesprogrammet, og det v ar enig
het mellom alle partier så vel om det saklige grunnlaget som om 
Regjeringens sammensetning.

Selv om en slik samlingsregjering, u tgått av  den aktuelle situasjon, 
h a r sine utvilsomme fordeler, er det likevel k la rt at en regjering be
stående av representanter for flere partier ikke kan  ha den fasthet som 
ønskelig kunne være. Det er en svakhet som m elder seg nokså snart. 
I sammenheng m ed det bør en også væ re oppmerksom på de særlige 
forhold som forelå for adm inistrasjonen i år. Vanskene var og er 
framleis store og m angeartede. Det har væ rt et kolossalt arbgidspress 
for hvert enkelt departem ent. Følgen er a t en ikke alltid  har h a tt den 
nødvendige tid  til felles drøftinger. Im idlertid fikk Regjeringen allerede 
straks ved sin tiltredelse en god mottakelse, i Stortinget som også i 
pressa, og sam arbeidet h a r h ittil v æ rt m eget godt.

D et er to forhold som e r  av  avgjørende betydning for den økono-
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miske tilstand i landet og derm ed også for levekårene til folket. D et 
e r for det første den arbeidsinnsats som blir gjort av landets kvinner 
og m enn i verdiskapende, produktiv virksomhet. Det annet e r størrelsen 
og kvaliteten av det tekniske produksjonsapparatet. I begge henseender 
var stillingen alt annet enn gunstig ved overtakelsen av sty re t etter 
frigjøringa.

K rigen og okkupasjonen h a r betydd en svær belastning for oss alle. 
Dårlig og utilstrekkelig ernæring, mangelfull fornyelse av  klæ r, skotøy 
og andre bruksgjenstander h ar m edvirket til å nedsette effektiviteten 
av arbeidskraften. En kan heller ikke se vekk fra den m er eller m in
dre bevisste sabotasje i arbeidsytelsen under krigsåra, den h ar i mange 
tilfelle v irket på innstillingen til arbeid i sin alminnelighet.

Men situasjonen har forandret seg. Det som tidligere var en dyd, 
er nå b litt en dårlig vane og må bekjempes med alle midler. Derfor 
må vårt første mål væ re å gjenskape den menneskelige arbeidskraftens 
produktive, nyskapende evne. Og det kan vi bare gjøre ved å skaffe 
arbeidsfolk e t tilstrekkelig og sun t kosthold og det nødvendige minimum 
av sko, k læ r og andre utstyrsgjenstander.

D et sier seg selv a t nedslitinga i løpet av 5 år er så enorm a t det 
ikke kan væ re mulig med én gang å skaffe hele folket tilbake hverken 
det kosthold eller det personlige u tsty r som vi var vant til før krigen. 
I første rekke m å en hjelpe dem  som a lt før v ar vanskelig stilt. D ernest 
gjelder det å ta  sikte på å løfte nivået for folket i sin helhet, slik at 
grunnlaget er til stede for en  kraftig og målbevisst innsats i gjenreisings- 
verket.

For arbeidskraftens vedkommende gjør også det forhold seg gjel
dende at alt som heter fagopplæring h ar væ rt forsømt i uhyggelig grad 
i disse åra. Det m elder seg derfor e tter hvert et økt behov for fag- 
u tlæ rte  arbeidere, og de t m å væ re vår oppgave å arbeide for å dekke 
dette  behovet.

For å sikre befolkningens liv og helse mot ytterligere påkjenninger 
h ar det væ rt nødvendig å d ra  nytte av den hjelp vi kunne få fra  andre 
land i form av gaver og lån eller ved å tæ re på egne kapitalreserver 
i utlandet. D et arbeid som ble ta tt  opp av den norske rekjeringa i 
London for å skaffe forsyninger til landet, sæ rlig av brød og fett, har 
i denne forbindelse v æ rt av  overordentlig stor betydning. D et har 
b idratt på en verdifull m åte til å skape forutsetningene for folkehelsens 
gjenreising. P å lenger sik t er det im idlertid omfanget av de verdier 
som skapes i v årt eget land som bestem m er hvilke levevilkår folket 
kan skaffe seg.

Det er tidligere gjort greie for den tilstand produksjonsappapratet 
er i e tte r okkupasjonsåra, og jeg skal ikke gå i detalj m ed dette. Som
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jeg sa, lå  forholdene ikke særlig godt til re tte  h er da frigjøringa kom. 
D et vi kan  slå fast er a t alle lager som er nødvendige både for omset
ning og produksjon var så å si helt tømt, m askiner og redskaper var 
nedslitt eller de var til dels helt ødelagt på grunn av m anglende vedlike
hold og fornyelser. D irekte krigsskader h ar også ødelagt både boliger 
og fabrikkbygninger i ganske stort omfang. Særlig i vår nordlige land- 
del har skaden an tatt uhyggelig omfang e tter den fullstendige ødeleg
gelse av F innm ark fylke.

V årt jordbruk og skogbruk er kanskje de næ ringsgrener som er 
sluppet billigst fra det, m en også her er det store skader som må rettes 
opp igjen. Fiskeriene har væ rt u tsatt for betydelige ødeleggelser ved 
at fiskebrukene i Nord-Norge er blitt rasert, og båtene i stor u tstrek
ning gått tapt. Det samme gjelder redskaper, som bare i mangelfull 
grad er b litt e rsta tte t av nye og krisebetonte varer. Særlig sterkt har 
ødeleggelsen ram m et v årt transportvesen til lands og til vanns. Hele 
vår store og moderne bilpark er b litt u tsatt for en voldsom påkjenning. 
Endelig e r  m er enn halvparten av vår vanlige skipsflåte senket, og av 
hvalflåten er bare fjerdeparten igjen.

A lt i a lt er nedgangen i vår realkapital beregnet til 5.6 m illiarder 
kroner e tter førkrigstias priser. Skal vi skaffe oss disse verdiene igjen 
under de nåvæ rende prisforhold, vil omkostningene bli betydelig større. 
Det er grunn til å anta at ødeleggelsene i særlig grad e r gått u t over 
den delen av vår realkapital som har mest å si for den produktive v irk
somheten. En m å regne m ed at omkostningene med å gjenreise den 
tapte realkapitalen er nesten  dobbelt så stor som den samlede verdi av 
ett års nasjonalinntekt under de nåvæ rende forhold.

Det sier seg selv a t vi ikke på langt næ r kan avse hele årets nasjo
nalinntekt til gjenreisingen. I de senere årene før krigen utgjorde de 
årlige nyinvesteringene om lag 10 prosent av nasjonalinntekten. Skulle 
vi fortsatt i åra som kom m er holde oss til den samme fordeling mellom 
investeringer og forbruk, ville det ta mellom 20 og 30 å r før de verdier 
som er gått tapt i okkupasjonsåra var skaffet til veie på ny tt — dersom 
en ser bort fra muligheten av reelle erstatninger fra Tyskland. Selv 
om vi med full re tt m å kunne vente å få slike erstatninger, m å vi imidler- 
til holde oss for øye a t v årt endelige m ål ikke er å gjenskape de for
hold vi hadde før krigen, men å gjøre landet vårt langt rikere  og bedre 
enn det var da.

D et er ingen lett oppgave vi her stiller oss. Det vil kreve store 
offer og tunge løft av hele folket, og forutsetningen m å derfor væ re at 
hele folket på en rettferdig og rim elig m åte deler byrdene, på samme 
m åte som det har delt krigens kår. Selv om oppgavene som ligger foran 
oss, synes store, ja, nesten uoverkommelige, skal vi ikke resignere eller
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fortvile. Likesom Norge h ar stå tt i forgrunnen i frihetskam pen skal vi 
nå gå inn for å væ re et eksempel i kam pen for fredens sak.

Hvilket grunnlag er det så vi h ar å starte på? Besvarelsen av det 
spørsm ål vil samtidig gjøre det k lart for oss hva løsningen av  disse opp
gavene krever av oss alle.

De tap og skader som er påført landet gjør a t vi må regne med at 
verdien av landets sam lede årlige produksjon i  det første og kanskje 
også i det neste å r vil bli m indre enn den var før krigen. Samtidig har 
vi s tilt oss som mål en  hurtig  gjenreising av  landet, og en nyreising slik 
at det blir bedre og leveligere k å r for alle enn det v a r før krigen.

Denne oppgaven kan vi bare løse på den m åten a t den del av  den 
samlede produksjon som blir b ruk t i d irekte løpende forbruk, b lir holdt 
nede på et lavere nivå både absolutt og prosentvis enn tilfelle var før 
krigen. D et er derfor k lart a t folket som helhet ikke i den næ rm este tid 
kan regne med å oppnå den samme levestandard som i 1939. Skal noen 
grupper av  folket beholde sin gamle levestandard og andre grupper 
kanskje enda ha en bedre levestandard nå enn  de hadde, så må leve
standarden for den øvrige delen av folket holdes tilsvarende meget 
under førkrigsnivået. Dette spørsmålet er særlig aktuelt i forbindelse 
med fiskernes, sm åbrukernes og skog- og landarbeidernes levekår.

Jeg  tro r alle vil væ re enige i a t levekårene for disse befolknings
lagene før krigen var så dårlige a t det ikke kan væ re tale om å redu
sere dem ytterligere. Tvert imot vil det væ re både riktig  og nødvendig, 
selv i den vanskelige situasjon land og folk nå står oppe i, å sikre disse 
befolkningsgrupper en høyere levestandard i de fleste tilfellene enn de 
hadde før krigen. Det finnes også grupper av bybefolkningen som før 
krigen lå  langt tilbake i økonomisk stilling. Disse gruppene h ar et 
rimelig krav  på å bli tilgodesett ved fordelingen av  byrdene i den nå
væ rende situasjon.

P å den annen side vet vi alle a t det finnes befolkningsgrupper som 
både før krigen og nå har en  langt høyere levestandard enn de brede 
lag av folket h ar kunnet skaffe seg. Skal k ravet om a t samholdet fra  
krigsåra m å fortsette i fredens byggende arbeid ha  noen mening, må 
disse lag av folket ta  en andel av  byrdene som svarer til deres økono
miske evne. Land og folk h ar opplevd en katastrofe u ten  sidestykke i 
v år tid, og de samfunnslag som h a r k la rt å berge store verdier gjen
nom denne tia  m å ta en del av  løftet i gjenreisingsverket som står i et 
rimelig forhold til deres økonomiske evne. U nder denne forutsetning 
kan  også landets arbeidere gå inn for gjenreisinga med full k raft og 
finne seg i de byrder det k rever av dem.

D e siste fem åra  h a r ikke bare  m edført uhyre tap av  m aterielle 
verdier, m en også ført til a t pengevesen og finanser er ibrakt i uorden.
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De h ar også avstedkom m et en ganske betydelig forskyvning av  de 
økonomiske verdiene. Den første og vesentligste forutsetning for et 
effektivt gjenreisingsarbeid er en grundig opprydding i alle disse for
hold. Ingen vet bedre enn arbeiderne hvordan inflasjonen kan virke 
— vi har Fm nlands stilling i dag foran oss som e t advarende eksempel. 
Den første oppgaven m å væ re å få fjernet inflasjonstrusselen ved å 
inndra det voldsomme pengeoverskuddet som er til stede. A rbeidet med 
denne saka h ar pågått hele tia siden frigjøringa. Mange kan mene at 
det h ar ta tt unødig lang tid. Forholdene vil nå bli b rak t i orden i næ r
m este fram tid og da forhåpentlig på en grunndigere og m er rettferdig 
m åte enn det ellers kunne ha skjedd. Samtidig vil vi få en oversikt 
over de enkelte befolkningslags økonomiske stilling, et m ateriale som 
vil kunne bearbeides videre og blir m er inngående enn vi noen sinne 
før h ar h a tt det. Derm ed er også forutsetningene lagt til re tte  for et 
effektivt oppgjør med alle dem  som h ar skaffet seg en uberettiget 
vinning på krigen.

D et e r også vårt håp a t en på denne m åten skal kunne legge grunn
laget til re tte  for et m er effektivt og rettferdigere skattesystem  i det hele, 
av  m er varig verdi. D et økonomiske oppgjøret med landssvikerne er 
også i full gang.

De verdier sam funnet på denne m åten får hand om, er i svæ rt mange 
tilfelle ikke reelle fysiske verdier. D et er pengesedler, obligasjoner og 
banktilgodehavender som ikke h ar noe grunnlag i tilsvarende realverdi. 
A lle disse pengefordringer er skapt av tyskerne og nazistene som et 
ledd i deres plyndring av  landet. Likevel h ar de t uendelig stor betyd
ning a t de verdiene sam funnet h er få r tak  i  b lir inn d ra tt og tilin te t
gjort, fordi det e r her faren for inflasjon ligger. Så lenge denne penge- 
flommen er til stede vanskeliggjøres gjenreisingsarbeidet overordentlig 
meget. Ved oppgjøret med landssvikerne og profitør ene får en im idler
tid  ogsa hand om reelle verdier, og det må væ re k lart a t disse verdiene 
m å forvaltes på en m åte som er til hele samfunnets beste. Folket h a r 
ikke ført en frihetskam p i 5 lange år for a t spekulasjonskapitalen igjen 
skulle få anledning til å skalte og valte med landets økonomiske goder.

N år saneringen av pengevesenet nå  e r gjennomført og det økono
m iske oppgjør med landssvikerne og profitørene er i full gang kan en 
tryg t si a t det er de aller beste forutsetninger for å kunne opprettholde 
1 rygge og stabile tilstander i landets økonomiske liv. D erfor kan en 
også regne med a t det ville væ re mulig å holde det nåværende pris
nivå, og e tte r hvert som den økonomiske stilling bedrer seg må en ta 
sikte på en viss reduksjon av prisene, særlig for de livsviktige for
bruksvarene.

■ Av det som e r sagt vil gå fram  a t de oppgavene vi h a r foran oss e r
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uendelig store. K rigsåra stilte også store krav  til folket, og vi kan  med 
sto lthet si a t folket fylte kravene. De oppgavene vi nå m å løse er av en 
annen art, men på sitt vis kanskje ikke mindre.

Skal de t stilles krav, må det im idlertid også gis sikkerhet for a t 
innsatsen h a r noen mening. Folk må ikke ha følelsen av at det arbeid 
de gjør er spilt møye. De knappe verdiene landet rå r over m å ikke 
sløses bort i spekulasjon eller sommel. Det må herske plan og orden i 
landets økonomiske liv. Vi må skaffe oss oversikt over hva vi rå r  over, 
og stille opp klare og konkrete program m er for hvordan vi vil nytte  
våre tilganger.

De verdier som skapes ved en planmessig innsats av folkets samlede 
arbeidskraft og alle tekniske hjelpemidler, fo ru tsetter a t hele folket i tia 
som kommer ta r på seg det offer å forbruke m indre enn før krigen. Det 
e r e t k rav som ikke bare kan stilles til en enkelt gruppe, m en som bort
sett fra dem som før krigen var særlig dårlig stilt, må gjelde hele folket 
i forhold til deres økonomiske evne. Da må det også væ re en selv
følgelig ting a t de verdiene som her skapes kom m er hele folket til gode, 
og ikke blir enkelte kapitalisters eiendom. D et gjenreiste og nyreiste 
Norge skal tilhøre det norske folket. Derfor bør finansieringen av vårt 
næringsliv så langt råd  er skje på en slik m åte a t staten og derm ed alle 
sam funnets m edlem m er h ar odelsretten til det.

D et avgjørende for farten  i gjenreisings- og gjenoppbyggingsarbei
det m å væ re hvor mye m ateriell, tekniske hjelpekilder og arbeidskraft 
vi kan  legge beslag på, sett under hensyntagen til til landets stilling i sin 
helhet. Løsningen av de finansielle vansker m å reduseres til å bli et 
spørsmål av sekundæ r betydning. K an vi realøkonomisk gjenreise lan
det, m å ikke pengetekniske og formelle vansker sinke arbeidet. Sam
tidig m å vi ha for øye at finansieringen må skje på en slik m åte a t de 
verdier som skapes ved en arbeidsinnsats fra  hele det arbeidende folk 
også kommer hele folket til gode. V idere m å vi legge stor vekt på at 
planene for gjenreisingen og gjenoppbyggingen svarer til de m ål vi stil
le r oss for landets økonomiske politikk i sin helhet. Vi skal ikke bare 
gjenreise det som er gått tap t under krigen, m en vi skal gjenreise lan
d e t bedre og rikere enn det var.

I gjenreisingsarbeidet i F innm ark h a r en  stå tt overfor sæ rskilte og 
m eget store vansker. Bare oppbyggingen av det adm inistrasjons
apparat som kreves for denne oppgaven har naturlig m åttet ta  sin tid. 
D ette apparat e r  nå  i det store og hele på bena. Derm ed er en av 
de viktigste forutsetninger for en handlekraftig innsats i dette arbeid 
lagt til rette.

Komm unikasjonene i F innm ark har, som alle vil vite, v æ rt over
ordentlig  mangelfulle. Det h ar krevd  lang tid  å nå fram  til de steder
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der en personlig befaring var påkrevd, og det h ar til dels ikke ̂ kunnet 
gjennomføres. IVEed hensyn til transporten  av m ateriell haper en a kunne 
løse dette ved innkjøp av invasjonspram m er og husbåter i England. En 
del slike båter er alt i bruk, og i a lt 25 nye båter vil bli skaffet tilveie.

D en provisoriske oppbygging for å skaffe tak  over hodet til de 
mange personer som nødvendigvis må settes inn i gjenreisingsarbeidet, 
h ar ikke væ rt le tt å få i gang. I løpet av høsten regner en m ed å kunne 
disponere over 4—500 b rakker som er hentet fra lagre og fabrikker og 
for det m este ikke h a r væ rt i b ruk  før. En del provisorisk husvæ r er 
også ført opp ved hjelp av skrapm aterialer som ligger rundt om i distrik
tene. Den kanskje beste løsningen har en funnet fram  til i Tana-distrik- 
tet, der en i sto r utstrekning er gått til å sette opp gammer. Som en 
overgangsordning vil disse vise seg å væ re de varm este boligene og de 
mest hensiktsmessige. I K irkenes er sa tt opp 25 perm anente bygninger, 
og en regner å kunne få satt opp ytterligere 200 laftehus i høst. D et er 
utskrevet konkurranse for ny produksjon av lemmehus, og det er 
meningen a t et stø rre antall av disse skal sendes nordover til våren.

V idere arbeides det med undersøkelser av  spørsmål av  vital betyd
ning for fiskeriene, og det er grunn til å tro  a t gjenreisinga i kyst
strøkene kan  bli foretatt på en slik m åte at det blir lagt et godt grunnlag 
for en forsvarlig utvikling av fiskerinæringen.

S væ rt meget av det arbeid som hittil er gjort har v æ rt av  en slik 
a rt a t det ikke direkte avsetter seg i øyeblikkelige resultater. Men en 
går u t fra  at situasjonen vil bli avk lart i løpet av septem ber—oktober 
måned. H ar det væ rt lagt stort arbeid i forberedelsen til denne gjen
reising, m å en også kunne vente a t de reelle forhold vil bli lagt desto 
bedre til re tte  for befolkningen i Finnm ark.

I  de øvrige krigsherjede strøk h ar en omarbeidelse av regulerings- 
planene vist seg påkrevd. Det vil til en viss grad sinke gjenoppbyggings
arbeidet. Dette v ar im idlertid ikke til å unngå, fordi det her var altfor 
store verdier som sto på spill. Vi kan ikke m edvirke til a gjenreise de 
herjede bysam funnene våre på en m åte som til dels er preget av for
holdene under okkupasjonen.

Beholdningen av byggem aterialer er ikke overveldende stor, men 
en h ar likevel k lart å imøtekomme alle de krav som er reist fra for
skjellige distrik ter om tilvising av m aterialer i inneværende ar.

D et som vanskeliggjør en hurtig  gjenoppbygging m er enn noe annet 
er spørsmålet om ordning av finansieringen. For det første ligger prisene 
på bygningsm aterialer i dag vesentlig høyere enn før krigen, og dess
u ten  vil en gjerne ved nybygga søke å holde en høyere byggestandard 
enn vanlig for de bygninger som er gått tapt. D ette gjør a t byggeom-
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kostningene sto rt sett vil komme til å ligge 40 å 50 pst. høyere enn 
verdien av de ødelagte bygninger ved krigsutbruddet.

D et er enna ikke funnet fram  til noen tilfredsstillende løsning av 
finansieringsspørsmålet. D ette er i øyeblikket den viktigste hemsko for 
en rask  gjenoppbygging. D et må derfor legges all mulig vekt på en 
hurtig  og forsvarlig løsning nettopp av dette spørsmålet. Gjenopp
bygginga må ikke bli et spekulasjonsobjekt. Hele folket m å ofre og ta 
på seg tunge byrder for a t arbeidet skal kunne pågå noenlunde raskt, 
og det må derfor påses at de verdier som skapes blir fordelt på en re tt
ferdig m ate pa dem som ved sitt arbeid  d eltar i gjenreisingsverket.

Så h ar v i forsyningssituasjonen. Med hensyn til produksjons
m idler og drivstoffer er den forsyningsmessige stilling ganske gunstig, 
takket væ re  en forutseende forsyningspolitikk. Det er kom m et inn til 
landet m er enn en kanskje på forhånd hadde tenk t seg m uligheten av. 
D et ble im idlertid skapt store vansker for næringslivet i sin helhet og 
for transportvesenet på grunn av  forholdene på enkelte spesielle om
råd er som var av sen tral betydning. Det e r  håp om at også disse van
skene skal bli lettere å overvinne nå etter slu tten  på krigen i Øst-Asia.

Det hovedsynspunkt som var lagt til grunn for statens forsynings- 
innkjøp er a t det så fort som mulig må skaffes forsvarlig grunnlag for 
befolkningens ernæring, særlig med hensyn til fe tt og m elvarer. Videre 
ble ta tt sikte på å sikre landet m est mulig råvarer, drivstoffer og tek
niske hjelpem idler som er nødvendig for å få produksjonen i gang igjen 
r å  en tilfredsstillende måte.

Det norske folk vil og må  ta et rettslig oppgjør med landssvikerne. 
D et skal stå fast for alle tider a t landssvik straffer seg, og straffer seg 
strengt. D et er de tte  syn Regjeringen bygger på.

Det er riktig a t quislingene er en forsvinnende del av folket, slik 
som vi sa under okkupasjonen, men det er k lart at absolutt se tt gjelder 
det mange m ennesker. Det var run d t regnet 40 000 medlem m er i NS. I 
tillegg til medlemmene kom m er så en del andre landssvikere: profitører 
og angivere som ikke har væ rt medlemmer, og det er også nødvendig 
å væ re k lar over a t landssvikernes fam ilier er berørt av oppgjøret, selv 
om de ikke er sik tet selv.

Norsk rettsvesen og landet står m idt oppe i en kjempeoppgave som 
legger beslag på mye tid, mye k refter og mye arbeid, som vi gjerne 
skulle ha b rukt til positivt byggende arbeid. Alle vil væ re enig om at 
det gjelder å fa oppgjøret bak seg så fort som mulig, for å gå løs på 
gjenreisinga med alle krefter.

Den tidligere regjering hadde i forståelse m ed hjem m efronten gitt 
særskilte anordninger om straff, opprensking i offentlig tjeneste og ret- 
tergang for a fa gjennomført et rask t og rettferdig oppgjør. Den nå
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sittende regjering h ar gjort enkelte m indre forandringer i dette lov
verket, men for øvrig satt dem  u t i livet. D et h ar v æ rt mye skriving 
og diskusjon om landssvikanordningene, og det er nyttig og nødvendig 
med våken oppmerksomhet og saklig kritikk  fra folket i disse spørsmål. 
M en det h ar gjort seg gjeldende mange vrangforestillinger også.

F ra  enkelte hold er det skrevet og sagt at landssvikanordningen 
var grunnlovstridig, fordi den gikk for langt. H øyesterett h ar nå for
kastet disse påstandene. D et skulle da også ha v æ rt en underlig grunn
lov P å  grunn av visse prosessuelle bestem m elser som H øyesterett 
m ente at den ikke kunne komme forbi, har vi enda ikke fått noen 
k lar avgjørelse av det felles økonomiske ansvaret for m edlemmer av 
NS som landssvikanordningen bygger på, og som e r en viktig del av 
det økonomiske rettsoppgjøret. Dette spørsmål kom m er nå  opp for 
H øyesterett en av de nærm este dagene.

D et h ar væ rt sagt a t domstolene i landssviksakene er udem okrat
iske. D et er en ren  misforståelse. I første instans er domstolene som 
før. Lagm annsretten er omorganisert, det er så. Istedenfor ju ryen  som 
bare  avgjorde skyldspørsmål, h a r vi få tt 4 legmenn ved siden av 3 
ju rister som er med på å avgjøre saken, også spørsmålet om straffe
utmåling. D et er ofte det viktigste i disse sakene. Og h er er legmen- 
nene i flertall.

Det er sagt a t politiet a rresterer for få landssvikere og slipper ut 
for mange. Jeg kan ikke svare for alle politiets avgjørelser. Det er 
k lart a t de t kan  ha v æ rt gjort feil, men v i må innse a t det hverken er 
riktig eller mulig å gå til arrestasjon av alle landssvikere. Politiet m el
der nå at arrestasjonene i det vesentlige er avsluttet.

Det er også sagt a t straffene er for milde. H er må vi se hen til de 
avgjørelser som etter hvert blir tru ffet av  H øyesterett, og som skal 
væ re rettesnoren for alle andre domstoler. Straffeutm åling e r ingen lett 
sak. Vi m å overlate den til landets høyeste domstol.

Videre er det sagt a t rettsoppgjøret går for smått. D et er en sørge
lig erfaring vi gjør i denne tia a t a lt ta r  sin tid, men med rettsoppgjøret 
har det væ rt arbeidet med den største energi. Politi, påtalemyndighet, 
erstatningsdirektorat og domstoler h a r arbeidet og arbeider på spreng. 
Jeg  tro r a t sakene nå kommer til å gå raskere unna. Prinsippspørs- 
målene b lir e tte r hvert klarlagt, og det forberedende arbeid som hittil 
har foregått i det stille — all oppbygginga av  apparatene, utferdigelse 
av  retningslinjer osv. — gir nå resultater. Jeg  går f. eks. u t fra a t 
politi og påtalemyndighet er ferdige til å begynne utferdigelse av fore
legg i enklere landssviksaker i stor stil.

Landssvikerne er ikke bare et rettslig problem. De er også et 
sosialt og politisk problem. Vi kan  ikke lukke øynene for den kjens-
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gjerning a t vi skal ha dem her i landet framover. Mange blir sittende 
i fengsel på livstid, eller i kortere eller lengre tid. De m å da bli satt 
i nyttig arbeid, og de m å «lære om» slik at de som m åtte komme ut, 
e r kvitt sine forferdelige vrangforestillinger. Og de som beholder sin 
frihet og få r  sin straff på annen m åte — i form  av bøter, rettighetstap 
m. v. — må vi behandle på en fornuftig måte, slik a t vi ikke skaffer 
oss et alvorlig sosialt og politisk problem  på halsen. Jeg  skal ikke ta 
spørsm ålet opp her, jeg vil bare peke på det.

Vi har vedtatt det nye arbeidsprogram m et og også gjort et vedtak 
til uttalelse om stortingsvalget. Hva det nå gjelder om e r å organisere 
arbeidet med å  sette program m et og vedtakene u t i livet. U nder dette 
skal vi legge an på å trekke inn alle verdifulle krefter som vil væ re 
med på å sette noe positivt inn i dette arbeid. Av stor betydning er det 
ogsa at det etableres en god kontakt og et god sam arbeid ved den videre 
fremme av  sakene innen de forskjellige instanser.

Nye og viktige oppgaver m elder seg for oss. Noe av det største ei
de nyskapningene på det økonomiske om rådet som vi står overfor, og 
som skal innebære gjennomføringa av det økonomiske demokrati. Det 
som uttales her faller stort sett sammen med det som også er u ttryk t 
i partienes fellesprogram. D et er samtidig i tråd  m ed det som de sven
ske og danske partifeller h a r vedtatt i sine land, nokså uavhengig av oss.

De nye organene, som bransjeutvalgene og produksjonsutvalgene, 
skal væ re direkte kny tte t til og forbundet med arbeidslivet i videste 
forstand. De m å også følges av en større ansvarsfølelse.

Det åpner seg her store m uligheter for et fram støt som e r av in ter
esse for den samlede bevegelse, fram støt som må gå hand i hand med
et målbevisst opplysningsarbeid og skje i in tim t sam arbeid med de fag
lige organisasjonene. Vi vet således at verdien av produksjonsutvalgene 
i stor u tstrekning vil væ re bestem t av  den interesse arbeiderne på 
arbeidsplassen selv legger i arbeidet. D erfor m å vi ikke la  sjansen gå 
fra oss nå n år disse nem ndene skal bygges opp og virke videre. Vi må 
gjøre dem til levende, verdifulle organer som har sin naturlige plass i 
arbeidsfolkets brede oppmarsj.

Den ansvarskjensle som jeg sa m åtte reises hos den enkelte, må 
blant annet føre til opphør med ulovlige streiker. D et e r en
meningsløshet i d e t øyeblikk v i skal gå til å bygge landet opp
igjen. Vi m angler her hjem m e mye av det aller nødvendigste i det dag
lige forbruk; vi må kjøpe i utlandet og betale varene med vår eksport. 
Da er det tragisk å se a t bedrifter f. eks. i celluloseindustrien skal stå, 
en industri som nettopp gjennom sin eksport kunne skaffe oss m at og 
k læ r og nødvendige råstoffer. Det er tragisk, ikke m inst på bakgrunn 
av at vi lever i et rettssam funn. Vi vinner ikke fram  til full seier så
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lenge vi ikke selv holder loven. Folkets flertall vil ikke ha full tillit 
til en bevegelse som ikke helt u t respekterer landets lov.

Jeg  er enig med Håkon Lie, at D et norske A rbeiderparti skal gå 
inn i valgkam pen med sikte på å vinne flertallet. Dermed skal vi ogsa 
væ re innstilt på a t A rbeiderpartiet ta r  på seg ansvaret for den politikk 
som søkes gjennomført i kommende periode. Dette bør samtidig prege 
vår valgkamp. Den skal væ re nøktern og realistisk.

Den nåvæ rende regjerings levetid er k la rt avgrenset. Valget i høst 
vil væ re bestemmende for hva det vil følge etter: a si no på forhand 
om utviklingen er ellers u råd  ■—• en far avvente resultatet. D et norske 
A rbeiderparti sier seg villig til fortsatt sam arbeid med alle positivt inn
stilte k refter i folket. Men sam arbeidet behøver ikke nødvendigvis å 
bety samlingsregjering. Jeg ser dette næ rm est som et hensiktsmessig- 
hetsspørsmål.

D et norske A rbeiderparti h a r en sterk stilling i det norske folk og 
h ar i dag m uligheter som kanskje aldri noe politisk parti i Norge har 
h a tt tidligere. D et s tå r til oss — først og frem st til de aktive kadrene 
i partie t — om det skal lykkes å nytte  u t disse rike m ulighetene. Det 
gjelder ikkg bare landets aller næ rm este fram tid, m en å grunnlegge 
den politikk som skal følges i å rtie r framover.

Jeg  gjentar at det som skal prege Det norske A rbeiderpartis opp
treden  og politikk m å væ re en sterk  ansvarsfølelse overfor landet og 
folket og en fast vilje til å sikre det norske folkets økonomiske og 
sosiale interesser. Gå derfor u t i valgkampen og sett kreftene og evnene 
inn for partiet, i  n æ rt sam arbeid med fagorganisasjonen, for å  skaffe 
det arbeidende folk den innflytelse det i dag m er enn noensinne har 
k rav  på å utøve i dette landet. Gjør vi det, skal etterkrigstias Norge 
bli et land d er det arbeidende folk gjennom sine organisasjoner ta r 
førerskapet; da bygger vi landet og trygger seiren!

■Ordstyreren  (Torp): Vi sier takk  for den omfattende redegjørelse 
som er gitt landsmøtet. O rdstyreren skulle anta at vi ikke ta r  dette 
opp til debatt, men ta r  de t til etterretning. O rdstyreren foreslo: p er- 
hardsens redegjørelse tas til e tterretning u ten  debatt.

D ette ble enstemmig tiltråd t av landsmøtet.

Valgfond.
Ordstyreren: Gerhardsen tok opp spørsm ålet om bidrag til valg

fond. Jeg  går u t fra a t landsm øtet er enig i dette og derfor kan  be
myndige Sentralstyret til å foreta det nødvendige i den anledning.

Dette ble enstemmig vedtatt.
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Valgkomiteen innstilte:
Sentralstyret:
Form ann: Einar Gerhardsen.
Viseformann: Trygve Bratteli.
Redaktør: M artin Tranmæl.
S ekretæ r: Håkon Lie.
M edlemmer: Oscar Torp, K onrad Nordahl, Eugen Johannessen, 

Ingvald Haugen, Eugen Pettersen, Johs. Hansen, Trygve Lie og Hal
vard  Lange.

Varamenn: Alfred Ljøner, Peder Fram næs, F rank  R. Olsen, Aake 
Ording, Erling Frogner, Thyra Hansen, Herm an Stordalen og A nette 
Pettersen.

Ordstyreren: Vi ta r  først valget av sentralstyret.

Eugen Johannessen (valgkomiteens form ann): Valgkomiteen har 
se tt det som sin oppgave å søke å komme fram  til en innstilling som 
skulle gi partiet det best mulige og sterkest mulige styre. D et er van
skelig fordi vi er bundet til e t tall, som er 12 for sentralstyret og 22 for 
landsstyret. En få r derved ikke på langt næ r inn de folk en  h ar følelsen 
av  burde væ re med. Det er vanskelig å få inn folk fra arbeidsplassene. 
D ette e r et gammelt krav. Det har betydning å få med folk som daglig 
er i berøring m ed folk som er sammen med arbeiderne på arbeids
plassene, men det e r helt nødvendig å ha folk som er knytte t til par
tiets arbeid  i Storting og regjering. Vi h ar tidligere ikke væ rt be
geistret for å ha  statsråder og stortingsm enn i Sentralstyret, m en nå 
e r  vi et parti med langt større ansvar enn tidligere, og det e r med 
regjering og Storting vi skal samarbeide, hvis vi skal føre arbeider
klassens saker fram. Til disse 12 medlemmene av Sentralstyret som 
velges av landsm øtet velger K vinnesekretariatet 2 og Ungdomsfylkingen 
1 representant, som ikke velges av landsmøtet. Til form ann h ar vi satt 
opp Gerhardsen. Han er statsm inister og vi kan  regne med a t han blir 
statsm inister, men vi var k lar over a t han bør væ re partiets formann. 
H an h ar tillit og evner til å føre sakene fram. Derom er det ingen 
tvil. Som viseformann har vi innstilt Trygve Bratteli, som er politisk 
sekretæ r i partiet. Valgkomiteen forutsetter a t det blir fastlønnet vise
formann. D et er nødvendig å ha en m ann som folk fra  landet kan råd
føre seg med. D ette e r  et k rav  fra  landet. B ratteli kan  det sies meget 
om. H an er dyktig, politisk k lar og den beste m ann vi kan finne. Jeg 
h a r fa tt e t forslag om å trekke Nils Langhelle til partikontoret. Det 
hadde vi lyst på, m en vi p likter å ta  tilbørlig hensyn til det d istrikt 
Langhelle er fra. Oppgavene der blir store og tunge. Vi h ar funnet å
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burde ta  hensyn til Bergen. Vi innstiller til redaktør M artin Tranm æl. 
Han er k jen t av alle. Som sekretæ r innstiller vi H åkon Lie. H an er 
ny på partikontoret, m en er ikke ny i partiarbeidet. Han h ar væ rt 
i Opplysningsforbundet. D et er riktig  å få ham, som den k ra ft han er, 
på partikontoret. Jeg  henstiller a t landsm øtet ogsa godkjenner dette 
valg. Som m edlem  av sentralstyret kom m er Oscar Torp. H an har 
mange å r v æ rt form ann i partiet, e r forsvarsm inister og behandler 
saker av kolossal interesse for partiet. V årt parti er spent på hvordan 
disse saker vil utvikle seg. K onrad Nordahl er Landsorganisasjonens 
formann. Neste er meg. Jeg søkte i valgkomiteen å fremme e t annet 
forslag for å finne en som b e ty r m er enn jeg. eg h a r  sitte t lenge og 
h a r a ldri kunnet tilføre partiet det arbeid som det h ar k rav  på. Jeg har 
s tå tt på arbeidsplassen, som jeg ikke har villet forlate, så jeg har ikke 
kunnet gjøre noe egentlig arbeid. Jeg  har pekt pa en m ann i Kom
m uneforbundet, S igurd Halvorsen, som er sekretæ r i forbundet. Men 
valgkomiteen h ar ikke villet gå med på dette, sa jeg h a r ikke ta tt  opp 
dissensen. Jeg  er takknem lig for at det b lir ta tt opp på landsm øtet. 
Ingvald Haugen er den sterkeste m ann sjømennene har, og med vår inn
stilling til sjømennene bør han væ re med. Han er medlem av sekre
taria te t og h ar alltid v æ rt en nyttig mann. Johs. Hansen er ungdom
m ens m ann. Trygve Lie er utenriksm inister. Han er stilt av  A kers 
A rbeiderparti og fylkespartiets styre. Vi har stor interesse av å ha 
utenriksm inisteren i Sentralstyret. Til slu tt er det H alvard Lange, som 
i alle år har væ rt en aktiv mann. Han er en m ann av stor betydning 
for partiets arbeid. Eugen Pettersen representerer jernarbeiderne og 
de har gitt beskjed om at de vil ha ham  tilbake i Sentralstyret. I vara- 
m annsrekken h a r vi så godt som mulig søkt å få representanter for de 
forskjellige in teresser og grupper. Det h ar ikke v æ rt mulig å  få Alfred 
L jøner i Sentralstyret, der han  burde væ re. Peder Fram næ s represen
te re r bygningsindustrien og er en klok og dyktig organisasjonsmann, 
som h ar sterk  stilling b lant sine m edlemmer. F rank  Olsen represen
te re r T ransportarbeiderforbundet og har v æ rt særlig aktiv  under k ri
gen. A ake Ording h ar væ rt kontakten mellom partie t og departem en
tene, e t ledd mellom staten  og partiet. Han kan  sine ting godt. Erling 
Frogner representerer nærings- og nytelsesm iddelindustrien, Thyra 
Hansen kvinnene i arbeidslivet, H. Stordalen statstjenestem ennene og 
A nette Pettersen  husmødrene.

Valget ga til resu lta t a t E inar G erhardsen, Trygve B ratteli, Mlartin 
T ranm æ l og Håkon Lie ble valgt enstemmig.

Ved valget av de 8 m edlem m er av Sentralstyret ble det er kort 
ordskifte.
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Jo K veum :  Innstillingen e r  enstemmig, m en det e r en ting som 
undrer meg, og det er a t en så velkjent m ann som A lfred L jøner er 
gatt ut. Skogsarbeiderne trenger den støtte å få en representant i Sen
tralstyret. Eugen Johannessen kan  erstattes med en m ann som Ljøner 
for han represenerer den gruppe som har de største m uligheter for å 
skaffe mange velgere. Med denne innstillingen får vi ikke argum en
tere  utad med at skog- og landarbeiderne og sm åbrukerne har sin 
representant i Sentralstyret.

A lfred Ljøner: Jeg  v il henstille til forslagsstilleren a t han  ta r  sitt 
forslag tilbake. Enten en  s tå r som første varam ann eller som medlem, 
så er en med på avgjørelsene. Det h ar samme betydning.

Ordstyreren: Det h a r i alle år væ rt en regel at de første varam enn 
har m øtt i alle møter.

Jo K veum : E tter dette kan jeg ta  forslaget tilbake.
Valget ga til resultat a t alle 8 m edlemmer av  Sentralstyret ble 

enstemmig valgt, likeså varam ennene.
Til m edlemmer av landsstyret innstilte valgkomiteen: Østfold:

K lara Skoglund (varam ann Emil A ndersen), A kershus: Dagmar Her- 
næs (A strid Schiiffner), H edm ark: Oscar Nilsen (Kr. F jeld), Opland: 
Egil H ernæs (K. P. Haugli), Buskerud: Egil Halvorsen (Olaf Watne- 
bryn), Vestfold: M arie Skau (Carl Gulbrandsen), Telem ark: Johan 
M agnussen (Emilie Rimås), Aust-Agder: A. Rystad (Paul Hovd-Nilsen), 
Vest-Agder: Alfred Udland (A rthur Fauske), Stavanger: Johs. John
sen (C arl J. W esterlund, Haugesund), Rogaland: I. K. Hognestad (J. M. 
Rem seth), Bergen: Nils Langhelle (Aslaug B lytt), Hordaland: Hjalm ar 
Romslo (G uri Alm enningen), Sogn og Fjordane: Oskar A ndersen (Ivar 
Nordvik), Møre og Romsdal: Olav Oksvik (O ttar G uttelvik), Sør-Trøn- 
delag: Johan  Nygaardsvold (P er Almås), Trondheim: John Aae (Inge
borg Øisang), Nord-Trøndelag: Leif G ranli (Erling Thun), Søndre Sal
ten: Nils Hillestad (K r. M unkeby), Nordre Salten: Theodor Broch 
(Sandrup Nilsen), Troms: Ingvald Jaklin  (Magne Jønsson), Vest-Finn- 
m ark: H arald J. Olsen (Georgine Larsen), Øst-Finnmark: Rudolf Olsen 
(Peder Holt).

Birger Eriksen  foreslo fra  Østfold Emil A ndersen med K lara Skog
lund som varamann.

Valgkomiteen innstilte enstemmig for landsmøtet:
F o r kommende landsmøteperiode velges til landsstyret en repre

sentant for Vest-Finnm ark og en for Øst-Finnmark.
Eugen Johannessen: D et e r flere nye her og det h ar v æ rt van

skelig å få innstillingen i stand. En av  vanskelighetene h ar væ rt å 
finne plass til så mange kvinner, at vi kunne unngå kamp her. For
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Østfold h ar vi derfor sa tt opp K lara Skoglund som representant i stedet 
for Emil Andersen, som før var representant. D et ble fram holdt a t 
fylket ligger så n æ r Oslo, at fylkespartiet le tt kan  komme i kontakt 
med S entralstyret og landsstyret. For Buskeruds vedkommende har 
Nedberg bedt om å bli frita tt fordi han ikke h ar krefter og helse til 
å  gå på på nytt. For Aust-Agder forelå det forslag om Pau l Hovd- 
Nilsen fordi han bor i Arendal, hvor forretningsutvalget for fylkespar
tie t holder til. Valgkomiteen kunne ikke ta hensyn til dette fordi Åny 
R ystad har en sterk  stilling i fylket. For Hordaland er det ny repre
sentant og varam ann. F ra  Sogn og Fjordane er det innstilling fra fyl
kespartiets årsmøte. F ra  Trondheim h ar valgkomiteen få tt sterke hen
stillinger om en annen, nemlig Ole Øisang, men valgkomiteen fant ikke 
å kunne etterkom m e dette. Man kan ikke u ten  videre overse den 
debatt og det vedtak landsm øtet har fattet om det som skjedde i 1940. 
Øisang viste ikke det klarsyn som v ar ønskelig den gang. Han er en 
av dem  som denne beslutning ta r særlig sikte på. Det vil virke uheldig 
å  velge ham. Ja, jeg vet a t det vil vekke uro. Men deri legger ikke 
valgkomiteen noe utover de t som landsstyret og landsm øtet har sagt. 
Man skal ikke se noen brodd mot Øisang i dette. H an kan ha lands
m øtets tillit. Øisang kan  le tt opparbeide sin  stilling og innta sin sterke 
stilling som før. Jeg vil henstille til representantene fra Trondheim  ikke 
å stille to m ann opp mot hverandre. Valgkomiteen innstiller pa John 
Aae, som vi er godt tjent med. Broch som er stilt fra Nordre Salten e r 
k jent for sin opptreden under krigen. F ra  Troms hadde vi før Gitta 
Jønsson. H un har bedt om å bli frita tt og det e r et alminnelig ønske 
å få Jak lin  i hennes sted. Valgkomiteen foreslår at F innm ark får 2 
representanter denne gang, en fra Vest- og en fra Øst-Finnmårk. Slik 
som situasjonen er i F innm ark vil valgkomiteen anbefale landsm øtet a 
imøtekomme dette  ønske fra  fylket.

Ordstyreren: Vi skal først avgjøre om det skal væ re to landsstyre- 
m edlemmer fra Finnm ark.

Valgkomiteens forslag ble enstemmig vedtatt.

Ordstyreren: Det enkleste vil væ re at vi ta r  e t fylke ad gangen, 
så får vi debatten forenklet.

Birger Eriksen: Det var den vanskelighet i valgkomiteen a t jeg 
skulle kollidere med kvinnenes krav, m en vi er i Østfold enig om at 
Emil Andersen bør gjenvelges i landsstyret. K lara  Skoglund er min 
gode venn og h ar få tt  tillitsvotum  ved a t hun  er stilt som nr. 2 på 
stortingslisten for fylket. Kvinnene skulle kunne få en representant i 
landsstyret fra  et annet fylke. Emil A ndersen er form ann i Fylkes
partiet. På listen er det mange nåvæ rende og vordende stortingsm enn,
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deriblant K lara Skoglund. Emil Andersen blir stående på arbeids
plassen og bør væ re med i landsstyret. La oss søke å finne en minnelig 
ordning. Hvis det ikke lar seg gjøre så stem på Emil Andersen.

Marie Skau: D et er svæ rt lite hyggelig å se den representasjon 
kvinnene har få tt på denne listen. Det er ingen forandring. D et m å 
kunne gå an  å få en  bedre kvinnerepresentasjon. I 1936 sa valgkomi
teens formann G unnar Ousland: Vi kan  ikke b ry  oss om innstillingen 
for da blir ikke kvinnene representert. Det vil væ re uklokt om 'D et 
norske A rbeiderpartis landsmøte denne gang skulle vise dårligere rep re
sentasjon enn forrige gang. Vi m å ha kvinner på listen, og nå er valg
komiteen kom m et til det resultat for Østfold som den forrige gang kom 
til for Vestfold. Forkaster dere K lara  Skoglund nå, så  kommer debatten 
igjen ved hvert eneste navn på listen.

Sigurd Johansen: Vi i Østfold går fullt inn for å få en kvinne på 
listen og K lara Skoglund ble sa tt opp på en sikker plass på stortings- 
listen. Det er ingen tvil om hennes kvalifikasjoner. Hun er den frem ste 
representant for kvinnene i Østfold. Men vi m ener å ha vist det hen
syn til kvinnene ved å sette henne opp som stortingsrepresentant. Jeg 
vil stemme for Eriksens forslag om Emil A ndersen som representant 
for Østfold i landsstyret og vil anbefale ham  valgt.

Ehba Lodden: Jeg  vil streke under det form annen i valgkomiteen 
sa. D et er ingen fylkespartiform ann som har så lett for kontakt med 
hovedledelsen som Østfold. Jeg  anbefaler K lara Skoglund.

K lara  Skoglund ble valgt med stort flertall. V aram annen Emil 
Andersen ble enstemmig valgt.

For Akershus, H edm ark, Opland, Buskerud, Vestfold og Telem ark 
ble valgkomiteens innstilling enstemmig vedtatt.

Martin Gundersen: Aust-Agder har ingen representant i valgkomi
teen. Jeg  vil derfor oppta forslag om Karlsen, Risør, som representant 
og K ristian B jørklund som varamann.

Valgkomiteeens innstilling ble vedtatt m ot 3 stemmer.
For Vest-Agder, Stavanger, Rogaland, Bergen og H ordaland ble 

innstillingen enstemmig vedtatt.
Oskar Andersen: Årsm øtet i Sogn og F jordane fylkes parti har 

foretatt innstilling pa fylkespartiets form ann som medlem av lands
s ty re t og nestform ann i fylkespartiet, Edvard Solheim, som varam ann. 
Jeg  skylder derfor å oppta forslag på ham.

Eugen Johannessen: Jeg h ar ikke noe imot å gå over til forslaget 
fra Oskar Andersen.

Mons Lid: Som den som opptok forslaget på Nordvik kan jeg også 
ga over til forslaget om Solheim. Jeg  kjente ikke til a t han var fore
slå tt av  fylkespartiet.



155

Innstillingen ble vedtatt m ed den endring at Edvard Solheim ble 
valgt til varam ann.

Valget for Møre og Romsdal og Sør-Trøndelag ble enstemmig etter 
innstillingen.

John Aae: Først må jeg takke valgkomiteen for den tillit den har 
vist ved å stille meg, m en jeg må be om at m an frita r meg for dette 
verv. D et a t jeg er form ann i partie t i Trondheim  vil skifte ved neste 
valg. Jeg kjenner m in egen begrensning. Jeg kommer sikkert til å  få 
avløsning. D et er ikke for å vekke strid, men jeg vil foreslå redaktør 
Øisang i m itt sted. Eugen Jonahnessen kom i sin utgreiing inn på dette 
a t Øisang ikke har vist det klarsyn som han burde ha vist. D et er 
le tt nå etterpå å snakke om det. Jeg  hadde de t bestem te inn trykk  av 
debatten uhder beretningen og det vedtak som ble gjort, at landsm øtet 
ville gjøre som en taler u ttryk te  det: Stryke over og gå videre. For
m annen i valgkomiteen sa a t Øisang var like god partifelle om han ikke 
ble valgt inn i landsstyret. Øisang besitter kvalifikasjonene i r ik t monn. 
Dessuten er det et alminnelig ønske fra Trondheim srepresentantene at 
Øisang blir valgt. Øisang h a r de trønderske arbeideres tillit. Det viser 
blant annet den stilling Arbeider-Avisa h ar fått. Nå som før ber parti
lagene Øisang om å komme til seg for å tolke A rbeiderpartiets saker. 
Det er ikke mangel på tillit fra  de trønderske arbeideres side. Vi skal 
ha to valg i høst, og de t blir i sam band med dette en hard  kamp. Vi 
får ikke bare med de borgerlige partiene å gjøre, m en også med kom
munistene. I  denne kamp er pressen vårt beste våpen. D et vil væ re 
en styrke for avisa at redaktøren b lir vist denne tillit. Øisang h ar væ rt 
medlem av landsstyret siden 1925 inntil han ble valgt til sekretæ r i 
partiet.

Johan Nygaardsvold: Jeg  h ar ikke stem m erett på landsmøtet, men 
ta lerett. Jeg  hørte  at valgkomiteens formann ga rosende attester til 
alle i Sentralstyret. D et var in tet å si om dette. Men når han kom til 
landsstyrets m edlem m er og begynte å gi dårlige attester, da v ar det 
vanskelig å tie. D et v ar skarpe anklager under debatten om beret
ningen, særlig m ot Magnus Nilssen og Øisang. Jeg  var ikke hjemme, 
så jeg kan  ikke u tta le  meg om dette, men jeg tenkte, a t n år debatten 
var forbi, så skulle de t ikke rippes opp i dette. D et kan væ re nok å 
konstatere, a t Trondheim  h ar satt Øisang som sin representant til 
landsmøtet. D et er korreksen m ot Øisang jeg vil protestere mot. Jeg 
er godt fornøyd med Aae, men han  h ar re tt i a t han er overbebyrdet 
med arbeid. Jeg  kan gi Øisang attest for tiden før 1940. Han var vår 
beste agitator, han var min gode venn og er det framleis.

Eugen Johannessen: Jeg  var i London og hørte ingen som var for
nøyd med Øisang da jeg var der borte. Jeg  vil selv om jeg b lir alene



156

ikke stemme for Øisang til medlem av  landsstyret. Jeg vil ikke så like 
etter freden sette Øisang opp. Hvis vi skal ta  en m ann som i den grad  
presset oss til å gi etler, så vil det svekke partiet. Jeg  vil henstille 
a t m an følger innstillingen om John Aae. Det er den sterkeste inn
stilling.

Johan Nygaærdsvold: Tilfellet Øisang v ar ikke behandlet som re- 
gjeringsanliggende i London.

Ole Øisang: Jeg  hadde ikke tenkt a t jeg skulle ta  ordet i denne 
sak, men etter Eugen Johannessens uttalelse vil representantene for
stå a t jeg ta r  ordet. Jeg er overordentlig glad for a t trønderrepresen- 
tantene har denne tillit. D et er de t vesentligste for meg. Men jeg e r  
k jen t med at det e r stemning m ot meg på visse hold, så det e r riktig at 
jeg vegrer meg. Jeg  tenk te  a t saken var opp- og avgjort. Jeg  skal ikke 
oppfatte det slik, a t det var re tte t m ot Magnus Nilssen og meg. Det 
er valgt og nom inert folk som sto på samme side dengang. Men det 
skal være en syndebukk. Jeg vil be Aae om å ta  forslaget på meg til
bake. Aae er en ypperlig representant. Jeg  kan ikke legge meg opp 
i min kones affærer.

Ivar Skjånes: Dette er en beklagelig debatt. I Trondheim v ar vi 
— tross vårt kjennskap til de t som gikk for seg i 1940 — ikke i tvil om 
a t vi ville ha Arbeider-Avisa u t m ed Øisang som redaktør. D et v a r 
enstemmighet i b ladstyret om det. Jeg  h ar drøftet med Øisang dette 
fra 1940 og erklæ rt meg uenig i meget, men jeg k jenner også forutset
ningene for det som foregikk. Vel nok h ar Øisang hatt en fram tre
dende plass i dette, det lå  i sakens natur, han var jo partiets sekretæ r. 
Det var mange som så likedan på saken selv om de ikke var så langt 
fremme. Jeg  h a r kjennskap til a t  form annen i valgkomiteen bygger på 
delvis gale informasjoner. Det gjelder kommunalordningen. Det er i 
den sammenheng' in te t å bebreide Øisang. Hvis det hadde væ rt noen 
misstemning blant partifellene i Trøndelag, n år det gjelder Øisang, så 
hadde det kommet til u ttrykk, m en det er det ikke. Da Øisang viste 
seg på det store stevnet der Ture Neerm ann og G unnar Ousland v ar 
til stede, fikk han et bifall som få h ar fått. Vi som h ar vårt virke så 
langt unna som Trøndelag er atskillig avhengig av gode forbindelser 
med de høyeste partik retser i Oslo og ikke m inst fra forhandlingene i 
landsstyret. D er har Øisang de beste betingelser, betingelser som ingen 
andre.

Rakel Seweriin: Som varam ann er ikke oppstilt Øisangs kone, men 
Ingebjørg Øisang og hun er sterk  nok.

I. K. Hognestad: U nder forhandlingene med stortingsgruppen unn
lot Øisang å gi opplysning om at det var dissens i sentralstyret. Man
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kunne ikke få opplysning om riksstyrets sammensetning. Det er ingen 
som har ansvaret for så mange ja-stem m er som Øisang.

Valget ga det resultat at Ole Øisang ble valgt til medlem av lands
sty re t med 133 stem m er. John Aae fikk 132 stemmer. Som varam ann 
ble valgt Ingebjørg Øisang enstemmig.

For Nord-Trøndelag ble valgkomiteens innstilling enstemmig 
vedtatt.

Nils Hillestad: Jeg  vil foreslå a t vi velger K r. M unkeby til med
lem av landsstyret, således a t han og jeg by tter plass. Han bor i Bodø, 
der vi har partiavis, adm inistrasjonen for fiskerorganisasjonen og fyl
kespartiets styre. Det vil partie t væ re best tjen t med.

Sverre Sand: D er er fem kretspartier i Nordland. Jeg kan  anbe
fale Hillestad. Han e r fra Glomfjord og represen terer industriarbei
derne, m en Th. Broch kan ikke representere fiskerne og småbøndene i 
Nordland. Vi h ar en m ann som Reidar Carlsen, som er sekretæ r i 
Nordlands fiskerlag, de t er den største og sterkeste fiskerorganisasjo
nen. Han h ar alle tråd e r i sin hånd, er en m eget dyktig m ann og har 
tillit. Han har også kjennskap til jo rdbruket og næringslivet i Nord
land. Jeg  vil foreslå Reidar Carlsen i stedet for Broch.

F or Søndre Salten ble valgkomiteens innstilling vedtatt med stort 
flertall.

Gunnar Bråthen: Jeg  vil si a t det vil væ re k lokt og riktig  å velge 
Reidar Carlsen. Dette er ingen forkleinelse for Broch.

Eugen Johannessen: D et e r jeg som h ar foreslått Theodor Broch. 
Det kom ikke noe forslag om Reidar Carlsen i valgkomiteen. Jeg vil 
ikke fastholde Broch, hvis det er e t alminnelig ønske å få den andre.

Valget ga til resu lta t a t Reidar Carlsen ble valgt med Sandrup 
Nilsen som varam ann for N ordre Salten.

For Troms, V est-Finnm ark og Øst-Finnm ark ble valgkomiteens 
innstilling enstemmig vedtatt.

Til medlemmer av Landskom m unalutvalget innstilte valgkomiteen: 
A rnfinn Vik, Oslo, H. E. Stokke, Aker, Thorbjørn Henriksen, Oslo, 
E rik  Brofoss, Oslo, H erm an Stordalen, Asker, Ivar Skjånes, Trond
heim, Johs. Johnsen, Stavanger, P. C. Reisnes, Sortland, Håkon Hansen, 
Steinkjer, Kr. Fjeld, Stange, og Jacob Pettersen, Odda.

Innstillingen ble enstemmig vedtatt.
Til revisjonsnem nd  innstilte valgkomiteen: Alfred Nilsen, Leonard 

Nilsen og Nils Arvesen med Alf Torp og Olaf K opperud som varam enn.
Eugen Johannessen: Da Kopperud er død foreslår jeg Jørgen Knud

sen i hans sted.
Innstillingen ble enstemmig vedtatt m ed den endring Eugen Jo 

hannessen foreslo.
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Ordstyreren: D et er en sak som må bekreftes. Valgkomiteen for
u tsetter at nestform annen skal væ re lønnet. O rdstyreren foreslår: Nest- 
formannstillingen skal væ re fastlønnet.

Ordstyrerens forslag ble enstemmig vedtatt.

Diverse framlegg.
Det forelå sådan innstilling:
1. Lovene for partie t skal fortsatt gjelde slik de ble vedtatt av 

landsm øtet 1939.
2. P å grunnlag av  tidligere landsm øtevedtak bemyndiges lands

sty re t til inntil neste landsm øte å vedta:
Faglige retningslinjer, retningslinjer for edruelighetsarbeidet, koope

rative retningslinjer.
Innstillingen ble enstemmig vedtatt.

Lokale partiavdelingers navn.
Ordstyreren  refererte denne innstilling:
Partiorganisasjonen i et herred  skal hete: Kommunens navn med 

tilføyelse av «Arbeiderparti». For eksempel: «Skjeberg Arbeiderparti».
Lokale politiske partilag skal hete: S tedsnavnet med tilføyelsen 

«Arbeiderlag». For eksempel: «Strand Arbeiderlag».
Partiorganisasjonene i byene skal hete: Byens navn med tilføyelse 

av  «Arbeiderparti». F or eksempel: «Sarpsborg Arbeiderparti».
Lokale politiske partilag skal i byene bruke: Stedsnavnet med til

føyelsen «Arbeidersamfunn». For eksempel: «Østsiden Arbeidersam 
funn» .

Andre navneform er kan ikke brukes u ten  etter godkjenning av 
sentralstyret.

Innstillingen ble enstemmig vedtatt.
O rdstyreren  gjorde m erksam  på m øtet i Folkets Hus om valg

kampen. Til m øtet innkalles fylkespartienes formenn, valgkomiteenes 
sekre tæ rer og partipressens redaktører.

E tter forslag av ordstyreren  fikk sentralstyret fullm akt til å god
kjenne siste dags protokoll.

Valgfondet.
Johs. Johnsen: Jeg  foreslår a t  vi starter valgfondet straks ved å 

yte hver vårt bidrag. D et har en viss betydning a t landsmøtets del
takere  åpner kam panjen for valgfondet ved å y te  personlige bidrag, 
sto rt eller lite.
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Ordstyreren: F lere  er nå reist, så vi får spare oss for innsamlingen 
i dag. Jeg  tro r landsm øtet e r enig i dette.

Ordstyreren  ga så klubba til partiets form ann E inar G erhardsen.

Landsmøtets avslutning.
Gunnar Bråthen: Jeg  skal få re tte  en takk  fra de norske gjester 

for a t vi har få tt væ re til stedet på dette landsm øtet. Landsm øtet har 
v ist a t D et norske A rbeiderparti e r  m odent for å overta den sosiale, 
økonomiske og politiske reisning av  landet vårt. Vi må sette alt inn på 
å  vinne valgkampen. De yngste som e r represen tert her ved sin orga
nisasjon lover a t de på sin side vil gjøre alt, og A rbeidernes Avholds- 
landslag vil gjøre sitt til a t edruelighetsarbeidet b lir opprettholdt. Jeg 
vil spesielt minne alle fagorganiserte partifeller, som e r på landsmøtet, 
om at det e r bare en  m ulighet for a t fagorganisasjonen skal kunne bedre 
levevilkårene. Det er å sørge for at D et norske A rbeiderparti får den 
politiske ledelse i landet. H vert enkelt medlem må gå ak tiv t og positivt 
inn for e t sterk t flertall, så vi kan føre vårt økonomiske program  fram 
til løsning.

Formannen: De utenlandske gjester reiste i går og i løpet av  dagen. 
De ba alle om at vi m åtte hilse landsm øtet og takke for sam været. Vi 
tok  oss m yndighet til å takke dem. Jeg  vil re tte  en varm  takk  til alle 
m øtets tillitsm enn — ordstyrere, sekre tæ rer og m edlem m er av komi
teene. Jeg  vil også takke landsmøtets representanter for a t de så  in ter
essert har fulgt med i sakenes behandling. Jeg  takker for den disiplin 
og orden det har væ rt under hele m øtet. Det er også en glede å takke 
de som h ar arbeidet m ed å forberede landsm øtet og dets saker, tillits
m ennene og de ansatte funksjonæ rer på partikontoret. Arbeidspresset 
h a r væ rt stort. P artie t kan væ re glad over a t det h a r folk på parti
kontoret som med glede ta r  en slik tørn  for partie t sitt. Nå starter 
arbeidet for full fres. Jeg  takker alle som går u t for in teressert arbeid. 
Jeg  nevner bare e tt navn: Magnus Nilssen. Han er en av partiets 
grunnleggere. Han har i et langt liv s tå tt i brodden for partiet. Alle 
som kjenner partiets virksom het k jenner Magnus Nilssens store inn
sats og takker for hva han h ar u tre tte t for partie t og for det norske 
folk. Vi ønsker ham  a lt godt i de dager som kommer. De fleste av de 
tidligere medlemmer av sentralstyret og landsstyret er gjenvalgt. Noen 
fornyelse er det, og det er godt med fornyelse. Vi kan væ re glad over 
a t så m ange av de tidligere m edlem m er er gjenvalgt, fordi vi s ta rte r på 
ny tt grunnlag og fordi det er mange vansker å overvinne. Vi er glad 
for at de som trofast har s tå tt på post igjen ta r  sin tørn. B lant de nye 
tillitsm enn er det to som er nye ved partikontoret, Trygve Bratteli og
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H åkon Lie. De er ikke nye i arbeidet. Jeg  ønsker dem  til lykke og 
ønsker partiet lykke med valget. Det kan sies om dem  begge, a t de har 
usedvanlig store arbeidskrefter. Deres krefter skal nå helt og fullt 
komme Det norske A rbeiderparti til gode. Vi vil kunne væ re sikker 
på a t arbeidet vil bli lagt riktig og godt til rette . D ette h ar v æ rt e t 
viktig landsmøte og vi kan  væ re enig om a t  de t h a r v æ rt u t
ført et godt arbeid på landsmøtet. Det har væ rt samstemmighet 
unn tatt i en sak: listesamband. D et kan  vi ta  som et gledelig tegn. 
D et gir u ttrykk  for enheten i partiet, som nettopp i denne tid er av så 
stor betydning. D et h ar alltid  væ rt slik a t m an særlig på landsmøtene 
følte seg stolt og glad over å kunne væ re med i dette partiet. D et nor
ske A rbeiderparti har bestått i snart 60 år, det e r den norske arbeider
klasses gamle, stolte, tradisjonsrike parti. D et har kjem pet seg fram  
i jøvn vekst, og dets m akt og innflytelse er økt. Og med det er arbei
derklassens stilling i landet blitt tryggere og bedre. Ved dette valg 
venter ikke bare partimedlemmene, m en også mange andre menings- 
berettigede, at Det norske A rbeiderparti skal få flertall i folket.

Da skal vi begynne løsningen av de store oppgavene som partiet 
h a r arbeidet for. Det norske A rbeiderparti er landets førende parti og 
det føler ansvaret for landet, m en d e t glem m er aldri a t partie t er 
arbeidsfolkets parti. Det er arbeidets kvinner og m enn som h ar bygd 
organisasjonen opp og slitt partiet fram  under b itter m otstand i alle 
disse år, og det er arbeidsfolket som også i dag utgjør tyngden i Det 
norske Arbeiderparti. Det skal vi huske i alle våre gjerninger. Jeg 
takker alle som h a r m edvirket til at dette landsm øte har kunnet av
vikles så godt, og vi går nå fra hverandre med følelsen av a t lands
m øtet har gjort et godt arbeid. Jeg ber dere bringe landsmøtets hilsen 
til hver avdeling og hver enkelt partikam erat. Vi bringer bud fra et 
parti som er livskraftig og har evnen til å ta det største ansvar for 
gjenoppbyggingen av de t nye, frie Norge.

Form annen slu ttet sin tale med å utbringe et tre  gange tre  h u rra  
for Det norske A rbeiderparti. I dette legger vi e t løfte om å væ re tro
faste mot partiet og dets arbeid for å gjennomføre vare  idealer i fram 
tidens Norge.

E tter at forsamlingen hadde sunget Internasjonalen erklæ rte Einar 
Gerhardsen, at Det norske A rbeiderpartis 32. ordinæ re landsmøte er 
avsluttet.




